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Danske Handicaporganisationer – Faaborg-Midtfyn    

v/formand Ulla Stick 

telefon:  e-mail  

https://handicap.dk/lokalafdelinger/syddanmark/dh-faaborg-midtfyn   

 
 

Høringssvar til Budget 2025 

DH – Faaborg-Midtfyn har følgende bemærkninger til budgetforslag 2025: 

Indledningsvis vil vi på det kraftigste udtrykke vores bekymring over de foreslåede besparelser, 
herunder nedlæggelsen af VSU i Hillerslev og reduktionen af rengøringsfrekvensen i hjemmeplejen 
til hver tredje uge. Disse besparelsesforslag er både uacceptable og skadelige, da de medfører en 
væsentlig forringelse af serviceniveauet for nogle af de mest sårbare borgere—de ældre og 
handicappede—som har det største behov for støtte og omsorg. Vi finder det dybt problematisk, at 
disse forslag direkte strider imod intentionerne i "Holdningspapiret fra Kommunerne i Region 
Syddanmark 'Kvalitet i indsatsen på socialområdet'". 

Forslag til Effektiviseringer 

2025_166 - Tilpasning af budget til bostøtte (§ 85) 
De foreslåede ændringer i bostøtten under § 85 risikerer at resultere i et betydeligt merforbrug, som 
ikke er bæredygtigt i længden. Det er afgørende at anerkende, at flere af de efterfølgende forslag i 
materialet sandsynligvis vil øge behovet for støtte under § 85, hvilket ikke er reflekteret i de 
nuværende budgetforudsætninger. 

2025_13 - Samling af fysisk vedligeholdende træning på færre hold 
Manglen på offentlig transport mellem de pågældende plejehjem udgør en alvorlig barriere for 
borgernes mulighed for at deltage i fysisk træning. For mange vil den lange transporttid være så 
udmattende, at de ikke har overskud til selve træningen, hvilket vil gøre det vanskeligt at opretholde 
et tilstrækkeligt antal deltagere på holdene. Fraværet af regelmæssig træning vil uundgåeligt føre til 
øget behov for hjemmepleje samt øget ensomhed blandt borgerne, hvilket også vil have langsigtede 
omkostninger for kommunen. 

2025_15 - Omlægning af heldagshold til halvdagshold 
Hvis det er rigtigt, at det er borgernes ønske at reducere varigheden af deres daglige aktiviteter, kan 
dette være en hensigtsmæssig tilpasning for nogle borgere. Dog er det afgørende at sikre, at denne 
omlægning ikke fører til en forringelse af den overordnede kvalitet og tilfredshed blandt deltagerne. 

2025_11 - Større effekt ved døgnbehandling med kompressionsstrømper 
Vi understreger vigtigheden af, at enhver beslutning vedrørende døgnbehandling med 
kompressionsstrømper skal baseres på en lægefaglig vurdering. Hvis en borger ikke kan tåle at bære 
strømperne konstant, bør hjemmesygeplejen og lægerne være lydhøre over for dette og sikre en 
fleksibel og individualiseret tilgang. Det er også afgørende for borgernes forståelse, at der er 
konsistens i regler og praksis, både for nuværende og kommende borgere. 

2025_9 - Dosispakket medicin 
Vi finder det acceptabelt, at borgere, der opfylder de tre fastsatte betingelser, tilbydes dosispakket 
medicin. Dette kan bidrage til en mere sikker og effektiv medicinhåndtering. 

Forslag til Besparelser 
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2025_144 - Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR 
Det er vigtigt at overveje de langsigtede konsekvenser for børnene, hvis serviceniveauet på 
fysioterapi sænkes. Et reduceret serviceniveau vil sandsynligvis føre til et øget behov for større og 
mere omkostningstunge interventioner senere hen, hvilket kan medføre betydelige 
meromkostninger for kommunen. Det er også afgørende, at fagpersoner, i henhold til Barnets Lov, 
fortsat kan identificere og reagere på trivselsspørgsmål blandt børn. 

2025_126 - Praktisk hjælp til rengøring hver 3. uge 
Kommunens nuværende kvalitetsstandard for rengøring (jf. SEL § 83, stk. 1) tilbyder rengøring 
hver 14. dag for borgere i eget hjem og på plejehjem. At reducere denne frekvens til hver tredje uge 
vil have betydelige negative konsekvenser for borgernes livskvalitet og hygiejne. Robotstøvsugere 
med gulvvask kan muligvis indføres på nogle bosteder, men der er fortsat behov for manuel 
rengøring, især for borgere med særlige behov. Det er også vigtigt, at rengøringen udføres af kendt 
personale for at sikre en tryg og stabil pleje. 

2025_24 - Besparelse på Den Sociale Pulje 
Kommunalbestyrelsen har i henhold til servicelovens § 18 en forpligtelse til at samarbejde med 
frivillige sociale foreninger. Reduktioner i tilskud til disse foreninger vil hæmme deres evne til at 
udføre vigtige aktiviteter for deres medlemmer, hvilket kan føre til øget ensomhed og dårligere 
trivsel blandt borgerne. Det er paradoksalt at pålægge civilsamfundet flere opgaver, samtidig med at 
man fjerner ressourcerne, der skal understøtte deres indsats. 

2025_85 - Nedlæggelse af støttecentre 
Nedlæggelsen af støttecentre vil forværre ensomhed og trivsel blandt de berørte borgere, da deres 
muligheder for socialt samvær vil blive kraftigt reduceret. Dette vil også føre til øget behov for 
støtte under § 85, hvilket underminerer den påståede besparelse. 

2025_86 - Besparelse på Socialområdet (Bo & Aktiv) 
En nedgang i personalekvalifikationer som følge af besparelser vil sandsynligvis føre til en 
forringelse af kvaliteten i plejen, hvilket kan medføre utilsigtede hændelser og forværret trivsel 
blandt borgerne. 

2025_94 - Nedlæggelse af VSU 
Ifølge lov om specialundervisning for voksne (VSU) har kommunalbestyrelsen en forpligtelse til at 
sikre, at personer med fysiske eller psykiske handicap modtager den nødvendige undervisning og 
specialpædagogiske bistand. Nedlæggelsen af VSU i Hillerslev er en forkert prioritering, da det vil 
skade borgere med kognitive lidelser som ADHD, PTSD, stress og angst, der har brug for 
specialiseret støtte. Manglen på denne hjælp vil ikke kun påvirke borgerne negativt, men også øge 
den økonomiske byrde for kommunen på lang sigt, da flere borgere vil ende på overførselsindkomst 
i stedet for at blive hjulpet tilbage på arbejdsmarkedet. 

2025_12 - Ophør af individuel vedligeholdende træning 
Forslaget om at afvikle individuel vedligeholdende træning vil medføre en forringelse af borgernes 
fysiske helbred, hvilket igen vil øge deres behov for hjælp fra hjemmeplejen. I takt med at 
befolkningen ældes, vil behovet for individuel hjemmetræning også stige, da mange ældre ikke 
længere vil være i stand til at deltage i holdaktiviteter eller foreningsliv. 
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2025_34 - Rengøring i eget hjem og på plejehjem hver 3. uge 
Dette forslag er uacceptabelt. Selvom indførelsen af robotstøvsugere kan give besparelser, vil det at 
reducere rengøringsfrekvensen til hver tredje uge skabe uhygiejniske forhold, især for ældre 
borgere, hvilket kan føre til øget sygdom og social isolation. Det er urimeligt at forvente, at borgere 
skal leve under sådanne forhold, når de tilbringer størstedelen af deres tid i hjemmet. Hvis dette 
forslag implementeres, bør det samme serviceniveau også gælde for offentlige kontorer, hvor 
medarbejderne tilbringer langt mindre tid end borgerne gør i deres hjem. 

2025_35 - Rengøring i eget hjem og på plejehjem 23 gange årligt 
Dette forslag er marginalt mere acceptabelt end det foregående, men det afhjælper ikke de 
grundlæggende problemer ved at reducere rengøringsfrekvensen. 

2025_37 - Reduktion i antallet af plejehjemspladser 
Mens det er forståeligt, at der er behov for modernisering, vil en reduktion i antallet af 
plejehjemspladser øge presset på hjemmeplejen. På længere sigt vil der være behov for flere 
plejehjemspladser i takt med den aldrende befolkning. 

2025_39 - Reduktion i antallet af nattevagtstimer på tre plejehjem 
Dette er en bekymrende udvikling, da det kan betyde længere ventetid på hjælp for de mest udsatte 
beboere, som allerede har et stort plejebehov. 

2025_8 - Tilpasning i antallet af dage i rul-aflastning 
Med en aldrende befolkning vil behovet for ferie- og aflastningstilbud sandsynligvis stige, og det er 
derfor vigtigt at sikre, at disse tilbud er tilstrækkelige til at dække fremtidens behov, herunder også i 
weekenderne. 

2025_47 - Besparelse på serviceudgifter under Arbejdsmarked 
Det er vigtigt at sikre, at borgerne fortsat modtager de lovbestemte tilbud, de har ret til. 

2025_48 - Nedlæggelse af en stilling som virksomhedskonsulent i Jobcentret 
Vi er i tvivl om, hvorvidt dette punkt bør kommenteres yderligere. 

Forslag til ny drift 

2025_204 - Digital supplement til elever i moderate læsevanskeligheder 
Dette er et positivt tiltag, der viser en anerkendelse af behovet for at støtte elever med 
læsevanskeligheder gennem digitale løsninger. 

2025_42 - Nyt skoletilbud til elever med autisme 
Vi støtter, at der etableres et specialiseret tilbud til elever med autisme.  
Vi vil præcisere vigtigheden af at dette tilbud er af høj faglig kvalitet, og at personalet ikke alene 
skal have den rette uddannelse, men også have stor erfaring på området med børn med autisme - 
stilles der ikke disse krav, vil sådan et tilbud gøre mere skade end gavn. 
Sådan et tilbud skal have jævnlig supervision af fagprofessionelle for at fastholde et højt fagligt 
niveau og give personalet sparring. 
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2025_100 - Opnormering af familieplejekonsulenter 
Dette er et fremragende tiltag, da stabilitet og færre skift i plejefamilierne øger sandsynligheden for, 
at børnene udvikler sig positivt og bliver selvstændige og velfungerende samfundsborgere. 

2025_18 - Nytårskur for de frivillige sociale foreninger 
Selvom en nytårskur kan være en anerkendelse af det frivillige arbejde, vil vi foreslå, at midlerne i 
stedet bruges direkte til støtte af de frivillige foreninger 

2025_148 - Forundersøgelse om rammerne for fremtidens træningsbehov og 

o Der er en forståelse for, at arbejdsforholdene skal være gode, men der udtrykkes 
bekymring over mulige transportudfordringer afhængig af klinikkens/fysioterapiens 
placering. 

o Spørgsmålet rejses, hvorfor der er et krav om 15 personer pr. hold, når det allerede er 
udfordrende at fylde hold med 10 deltagere, især under besparelsesperioder, hvor 
hold blev nedlagt. 

o  
2. 2025_16 - Bevillingsudløb - flere hænder og højere kvalitet i ældreplejen: 

o Det anerkendes, at det er positivt, at tiltaget kan videreføres, men der stilles 
spørgsmål ved, hvorfor der er behov for besparelser på personalet andre steder i 
organisationen, hvis der samtidig er fokus på at forbedre ældreplejen. 

o  
3. 2025_36 - Bevillingsudløb - fast vagt på plejehjem: 

o Der udtrykkes bekymring over, at normeringen i hverdagen er så lav, at det er 
nødvendigt med faste vagter på plejehjemmene, hvilket indikerer en bekymring for 
beboernes sikkerhed og velvære under normale driftsforhold 

 

På vegne af DH – Faaborg -Midtfyn 

Karin Jensen 
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Høringssvar vedrørende besparelse på Idrætscenter Midtfyn  
 
Til Faaborg-Midtfyn Kommune, 
 
Jeg vil gerne udtrykke min dybe bekymring over de foreslåede besparelser på 2 % af driftstilskuddet til 
Idrætscenter Midtfyn. Selvom en besparelse på 200.000 kr. kan virke som en beskeden sum, vil det få 
alvorlige konsekvenser for Idrætscenter Midtfyn og dets evne til at opretholde sine tilbud og faciliteter for 
sine brugere. 
 
Idrætscenter Midtfyn står allerede i en presset økonomisk situation på grund af betydelige renteudgifter, 
som er et efterspil af konkursen og Sparkassen Fyns investering i centret. En yderligere reduktion i 
tilskuddet vil forværre centerets økonomiske udfordringer markant, hvilket kan tvinge centret til at skære i 
aktiviteter, vedligeholdelse og personale. Dette vil ramme de mange borgere, der dagligt benytter centret 
til at dyrke motion og socialt samvær. 
 
Idrætscenter Midtfyn er mere end blot et sted, hvor man kan dyrke sport. Det er et centralt samlingspunkt 
for lokalsamfundet, hvor mennesker mødes på tværs af generationer, foreningsliv blomstrer, og fysisk 
aktivitet er en naturlig del af hverdagen. Hvis tilskuddet reduceres, og centerets tilbud begrænses, vil det 
have alvorlige konsekvenser for folkesundheden i området. 
 
Mindre motion og færre sociale aktiviteter kan føre til en række negative samfundsmæssige konsekvenser: 
 
1. Øgede Sundhedsudgifter: Manglende motion er en væsentlig risikofaktor for en lang række 
livsstilssygdomme, herunder diabetes, hjerte-kar-sygdomme og fedme. Reducerede muligheder for motion 
kan derfor føre til øgede sundhedsudgifter for kommunen på længere sigt. 
 
2. Social Ulighed: Idrætscentret er en vigtig kilde til gratis eller billig motion for mange borgere, især dem 
med lav indkomst. Hvis faciliteterne reduceres, vil de mest sårbare grupper i samfundet have færre 
muligheder for at opretholde en sund livsstil, hvilket vil forstærke den sociale ulighed. 
 
3. Fald i Trivsel og Livskvalitet: Motion og fysisk aktivitet er afgørende for mental sundhed og trivsel. Hvis 
færre borgere har adgang til disse muligheder, kan det føre til øget stress, depression og lavere livskvalitet i 
lokalsamfundet. 
 
Jeg opfordrer derfor Faaborg-Midtfyn Kommune til at genoverveje denne besparelse og anerkende den 
vigtige rolle, Idrætscenter Midtfyn spiller i at fremme sundhed, fællesskab og trivsel i vores samfund. En 
kortsigtet besparelse kan have langsigtede konsekvenser, som vil koste både kommunen og borgerne dyrt. 
Det er afgørende, at vi værner om vores lokale idrætsfaciliteter og de sundhedsmæssige fordele, de bringer 
med sig. 
 
Med venlig hilsen, 
 
Casper Harries Andersen 
- Bruger af Idrætscenter Midtfyn  
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Kære Byråd Jeg synes også at vi skal prøve at kigge på den kollektive trafik sære Flextrafik hvis man endelig 
vil køre med Flextrafik har jeg også selv oplevet rigtig mange pose som Taxa og ikke bruge en af mine taxi 
her i kommunen Jeg synes også at man skulle prøve at kigge på flextrafikken og se hvor meget man kan 
spare på den situation men har store busser til at køre rundt her også hvor folk kan bruge bussen det kan 
ikke hjælpe noget at man har busser til at køre og en Flex bil til at køre i røven af bussen plus med man kan 
sætte priserne op på flextrafikken Jeg ved godt flextrafikken dækker ind over mange ting men den 
kommunale Flextrafik dækker ind over teletaxa handicapkørelsen Hvorfor skal flextrafikken være billigere 
end bussen hvis man kan lave zonerområder for bus Så må man også lave zonerområdet for Flextrafik og 
så synes jeg Kommunen skal afskaffe gange 10 bilerne i kommunen en gang tibil skal have penge for 
selvom den ikke har noget at lave sådan en flexkørelse hvor en variable bil Den skal ikke have penge 
selvom den holder stille den får kun penge når den kører det kunne være meget kraftigt besparelse på 
kommunens budget også Ja jeg regulerer fordi at vi også mangler taxaer i byen til vores natteliv Flextrafik 
har slået meget af vores egen taxa kørelse i hjælp her i kommunen Det synes jeg Man skal kigge på også 
venlig hilsen  Morten Hansen Jeg beklager meget hvis der er stavefejl i denne mail 
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Høringssvar vedrørende budget 2025-2028 – Folkeoplysningsudvalget 

 

På vegne af Folkeoplysningsudvalget ekskl. kommunalpolitikere fremsættes hermed følgende kommentarer 

til det offentliggjorte budgetmateriale, med særligt fokus på de områder, som har betydning for vores 

område. 

Vi anerkender de økonomiske udfordringer, kommunen står overfor, men mener, at det er afgørende at 

opretholde investeringer i fritids- og folkeoplysningsområdet for at sikre fortsat udvikling, fællesskab og 

trivsel i vores lokalsamfund. 

Rammebesparelse på Folkeoplysningsområdet: 

Vi forudser, at den foreslåede rammebesparelse på 200.000 kr. på folkeoplysningsområdet vil få alvorlige 

konsekvenser for vores forenings- og aftenskolemiljø. Selvom vi sætter pris på, at FOU selv kan være med til 

at beslutte, hvor der skal skæres, er det vigtigt at understrege, at de økonomiske indskrænkninger allerede 

nu viser deres effekt. Vi ser en stigende tendens til, at frivillige mister modet og trækker sig fra deres 

engagement i foreningerne. Dette er dybt bekymrende, da det truer den grundlæggende struktur, som 

folkeoplysningsområdet hviler på. 

Vi anerkender, at Folkeoplysningsloven understøtter lokal medbestemmelse og demokratiske processer i 

foreningslivet. Vi mener, at den tilgang, hvor FOU selv er med til at beslutte besparelserne, vil sikre, at de 

gennemføres på en måde, der i videst muligt omfang beskytter de områder, hvor de vil have mindst negativ 

effekt. Det er dog afgørende, at denne proces kræver nøje overvejelse af konsekvenserne for de berørte 

områder, da såvel foreningslivet, aftenskolerne som kommunens haller allerede er under pres, og hver en 

krone tæller. 

Hvis ikke besparelserne håndteres med ekstrem forsigtighed og i tæt dialog med de relevante aktører, 

risikerer vi at underminere det fællesskab og den demokratiske proces, der er kerneværdierne i vores 

folkeoplysningsarbejde. Vi opfordrer derfor kraftigt til, at besparelserne implementeres med stor omtanke 

for at undgå yderligere skade på et i forvejen presset miljø. 

Et alternativ til nedskæringer kunne være at fokusere på at understøtte initiativer og samarbejder, der går 

på tværs af de nuværende rammer. For eksempel ved at fremme samarbejde mellem aftenskoler og 

foreninger. Dette vil kunne skabe synergi og styrke det samlede tilbud, samtidig med at ressourcerne 

udnyttes mere effektivt. 

 

Prioritering af §17, stk. 4-udvalgets forslag: 

Folkeoplysningsudvalget opfordrer til en konkret prioritering af §17, stk. 4-udvalgets forslagsrække 

vedrørende "Liv i lokalsamfundene og på øerne." Disse forslag er afgørende for at styrke 

sammenhængskraften i vores lokalsamfund og sikre, at alle dele af kommunen får mulighed for at udvikle 

sig positivt. Vi anbefaler, at projekterne vurderes nøje med henblik på at identificere de initiativer, der har 

størst potentiale for at skabe varig værdi for borgerne og lokalsamfundene. Det er vigtigt, at vi fokuserer på 

de projekter, som kan realiseres inden for de givne økonomiske rammer, og som samtidig bidrager mest til 

at fremme livskvaliteten og den lokale sammenhængskraft. 
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Trivsel for børn og unge samt fortsat arbejde med "Bevæg dig for livet": 

Vi ønsker at understrege vigtigheden af at sikre trivsel og sundhed for børn og unge gennem et stærkt og 

levende foreningsliv. I en tid hvor mange børn og unge oplever stigende pres og udfordringer, er det 

afgørende, at vi opretholder og styrker de fritids- og idrætstilbud, som kan fremme deres fysiske og mentale 

velvære. Initiativer som "Bevæg dig for livet" er centrale i denne indsats, og vi opfordrer til, at kommunen 

fortsætter sit stærke engagement i dette projekt. Det er vigtigt, at vi sikrer, at alle børn og unge har adgang 

til sunde fritidsaktiviteter, der kan bidrage til deres trivsel og udvikling, uanset deres baggrund og 

økonomiske situation. 

Puljer og besparelser: 

Vi har bemærket, at der er foreslået en reduktion på cirka 5 % på alle puljer, hvilket svarer til en samlet 

besparelse på 230.000 kr. Vi forstår nødvendigheden af effektiviseringer, men vi er bekymrede for, at en 

sådan reduktion kan påvirke de mindre foreninger og projekter, der er afhængige af disse midler for at 

kunne fungere. En fortsat støtte til disse foreninger er essentiel for at opretholde det aktive foreningsliv, 

som er kernen i vores samfund. 

Reduktion i grøn driftspulje til naturtiltag og friluftsliv: 

Vi ser med bekymring på den foreslåede reduktion i den grønne driftspulje til naturtiltag og friluftsliv. En 

sådan reduktion vil give ringere muligheder for at understøtte det aktive udeliv, som er en central del af 

kommunens fokus på outdooraktiviteter. Det vil også kunne begrænse udviklingen af faciliteter og 

tilgængeligheden til naturoplevelser, som er essentielle for at opretholde og fremme borgernes sundhed og 

trivsel gennem udendørs aktiviteter. 

Idrætscentrene i Ringe og Faaborg: 

Vi er bekymrede over den foreslåede reduktion på 200.000 kr. for idrætscentrene i Ringe og Faaborg. Disse 

centre udgør en vigtig del af de lokale sportsfaciliteter, som ikke kun tjener til fysisk aktivitet, men også til 

socialt samvær og fællesskab. Besparelser af denne størrelsesorden risikerer at gå ud over vedligeholdelsen 

og udviklingen af disse faciliteter, hvilket kan få negative konsekvenser for brugerne og det lokale 

foreningsliv. 

Halmodellen: 

Reduktionen af halmodellens pulje med 200.000 kr. samt de samlede besparelser på 160.000 kr. for 

landsbyhallerne kan have betydelige konsekvenser for de lokale faciliteter. Vi opfordrer til, at besparelserne 

fordeles på en måde, der sikrer, at de små haller fortsat kan opretholde et rimeligt aktivitetsniveau, og at 

der tages højde for de særlige behov i de mindre samfund, hvor hallerne ofte er det sociale 

omdrejningspunkt. 

Samlet vurdering af anlægsønsker: 

Vi ønsker at anerkende vigtigheden af de fire anlægsønsker, der er fremlagt. Det er afgørende, at der fortsat 

sættes støttemidler af til modernisering af alle kommunens kultur- og fritidsfaciliteter, som drives af 

foreninger og frivillige. Disse faciliteter har et stort renoveringsbehov, især hallerne, som bruges fra morgen 

til aften af skoler og foreningsliv. Derudover er det vigtigt, at det aktive liv på fodboldbanerne kan 
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opretholdes hele året rundt, også med lys i de mørke tider. Endelig er havnebadet, et af kommunens mest 

besøgte fritids- og friluftsanlæg, et centralt element, som skal forblive et rart, sikkert og funktionelt sted for 

borgere, turister og ikke mindst de maritime foreninger. Vi ser derfor positivt på, at disse projekter 

prioriteres, da de er essentielle for at sikre, at vores lokalsamfund fortsat kan tilbyde attraktive og 

velfungerende fritidsfaciliteter. 

Outdoor Sydfyn: 

Vi bemærker, at der er foreslået et støttebeløb på 150.000 kr. til Outdoor Sydfyn, hvilket er lavere end de 

ønskede 400.000 kr. Vi opfordrer til, at dette beløb revurderes, da Outdoor Sydfyn spiller en central rolle i at 

fremme sundhed og friluftsliv, hvilket har stor værdi for både lokale borgere og tiltrækning af turister. 

Trente Mølle: 

Udvalget ser med forundring på den foreslåede besparelse i tilskuddet til Naturskolen Trente Mølle, idet 

netop denne lokalitet er omdrejningspunkt for en del kommunale prestigeprojekter, som de seneste år har 

vakt stor opmærksomhed på nationalt plan. Både ”Kultur på recept” og ”Ud i naturen” har trukket positive 

overskrifter. Desuden synes det uigennemtænkt at ville reducere i tilskuddet samtidig med, at GEOparks 

arbejde netop er mundet ud i godkendelse af området på UNESCOs verdensarvsliste. 

Forsamlingshuse og træskibsforening: 

Vi ser positivt på, at der er afsat midler til renovering og energioptimering af forsamlingshusene samt til 

forlængelse af samarbejdsaftalen med Træskibsforeningen. Disse initiativer bidrager til at bevare vores 

kulturarv og styrke samarbejdet omkring outdoor-aktiviteter, hvilket er vigtigt for vores lokalsamfunds 

trivsel. 

Opmærksomhedspunkt: 

Besparelser og nedjusteringer i det økonomiske råderum på folkeoplysningsområdet stiller spørgsmål ved, 

om FMK kan fastholde de nuværende politikker og strategier, der vedrører området. Det er afgørende at 

sikre, at der er tilstrækkelige ressourcer til rådighed for at implementere og opretholde disse politikker og 

strategier, som er fundamentale for områdets fortsatte udvikling og succes. 

Afsluttende bemærkninger: 

Vi anerkender behovet for budgettilpasninger, men vi opfordrer til, at eventuelle besparelser på fritids- og 

folkeoplysningsområdet gennemføres med omtanke for at sikre, at det rige foreningsliv, som kendetegner 

vores kommune, kan fortsætte med at blomstre. Vi ser frem til en fortsat dialog og håber, at vores 

synspunkter vil blive taget i betragtning. 

Vi beder kommunalbestyrelsen om at tage ovenstående høringssvar ad notam i forbindelse med de 

kommende forhandlinger og den endelige vedtagelse af budget 2025-2028. 

På forhånd tak. 

På Folkeoplysningsudvalget ekskl. kommunalpolitikere vegne, 

Iben Bech 

Formand for FOU 
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Fynsland v/formand - Mikael Kristensen 
  

  

Haastrup d. 21. august 2024 
 
Til Faaborg-Midtfyn Kommune  
budget@fmk.dk   

Vedr. Høringssvar til Budget 2025 

Fynsland skal indledningsvis bemærke, at vi anerkender, at kommunens økonomi er presset, og at 
det derfor bliver nødvendigt at indføje besparelser i Budget 2025. Det retfærdiggør dog ikke den 
meget korte høringsfrist, som ikke rigtig imødekommer kommunens udtalte hensigt om, at vi er 
sammen om FMK. I forhold til civilsamfundet bør kommunen fremover sikre, at der gives bedre tid 
i forbindelse med høringer. Vi vil dog også gerne benytte lejligheden til at gentage den på det 
offentlige budgetmøde udtalte ros for, at politikerne fysisk stiller op og præsenterer 
budgetudspillet med plads til spørgsmål og diskussion om dette, fremfor blot at sende det i høring. 

I en tid med en presset økonomi skal Fynsland opfordre til, at de foreslåede besparelser på 
økonomiområdet genovervejes, da området allerede i dag opleves som presset.  

Det virker endvidere uhensigtsmæssigt, at der i ikke budgettet er givet bud på, hvor de manglende 
55 mio. kr. skal findes, hvis de ikke realiseres via tilskud fra staten eller via låneoptag. Det var dog 
betryggende på budgetmødet at høre, at en eventuel udmøntning af en sådan besparelse, vil blive 
fulgt af endnu en høringsrunde. 

Dette gælder også i forhold til de 21 forslag indstillet fra § 17.4 udvalget. Her ville et udspil, som 
borgerne kunne tage stilling til her og nu have været at foretrække. 

Fynsland ser med stor tilfredshed, at det indstilles, at forsamlingshus-puljen fortsættes i Budget 
2025 og overslagsårene, ligesom det er positivt, at det gode børneliv prioriteres ved forslag om 
nedbringelse af ventelisten til musikskolen. 

I det efterfølgende er der afsat én side pr. område, som Fynsland har kommentarer til med 
henvisning til områdets nummer i budgettet. Høringssvaret fylder derfor hele ti sider. 

Fynsland ser frem til et fortsat godt samarbejde med kommunen og håber, at det i høringssvaret 
fremførte vil blive taget godt imod og indgå i den videre behandling frem mod vedtagelsen af Budget 
2025. 

 

 

Med venlig hilsen 

Mikael Kristensen 
Fynsland 
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2025_135 Reduktion af puljemidler indenfor, kultur, fritid, folkeoplysning og landdistrikter 

Fynsland ønsker, at de 300.000 kr., som blev overført fra borgerbudgettet til landdistriktspuljen 
videreføres i Budget 2025 og overslagsårene, som foreslået af § 17.4 udvalget i Budget 2025_229. 
Dette begrundet i, at der også fremover vil være behov for at kunne understøtte lokale initiativer og 
indsatser i lokalområderne. Hvis denne bevilling forsvinder eller reduceres, vil det få konsekvenser 
i forhold til muligheden for at hente ekstern finansiering og på sigt svække det lokale engagement, 
og dermed borgernes ønske om at bidrage til vores fælles FMK.  

Derfor indstiller Fynsland, at man fjerner den foreslåede 5 % besparelse og i stedet tilfører 
landdistriktspuljen yderligere midler, så landsbyerne gennem puljen får mulighed for at nærme sig 
den økonomiske kommunale medfinansiering, som i dag gives de udpegede udviklingsbyer.  
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2025_222 § 17.4 Udvalgets indstillinger 

Set i lyset af den pressede økonomiske situation, skal Fynsland kvittere for, at udvalgets 
indstillinger og de 10 mio. kr. fortsat figurerer i Budget 25. 

Fynsland indstiller, at de afsatte midler udmøntes i etablering af det foreslåede 
lokalsamfundsteam (2025_222) og at dette forankres højt i kommunens organisation. Endvidere 
indstilles det, at der indgås en partnerskabsaftale mellem FMK og Fynsland, som sikrer, at der 
gode samarbejde, der i dag er mellem landdistriktskoordinatoren og Fynsland fortsættes. 

Fynsland har en bekymring i forhold til den fire-årige tidsbegrænsning, som ligger i puljemidlerne, 
men forventer, at ordningen gøres permanent, hvis den indfrier forventningerne i forhold til 
samarbejdet med lokalsamfundene og Fynsland. 

Derudover skal Fynsland indstille, at man fra kommunens side ved eventuelle nedlæggelser af 
stillinger som følge af besparelser på andre områder, er opmærksomme på, at oprettelsen af et 
lokalsamfundsteam, giver mulighed for fastholdelse af gode medarbejdere. 

Endelig indstilles det, at der afsættes et rammebeløb til udmøntning af flere af de af § 17.4 udvalget 
indstillede punkter. Denne udmøntning foreslås foretaget i et tæt samarbejde mellem 
lokalsamfundsteamet og Fynsland. 
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2025_179 Reduktion af den kulturelle rygsæk og 
2025_178 Reduktion af erhvervsrygsækken 

Fynsland ser med stor forundring, at FMK i budgettet vælger en formulering, som går på ”vores 
skoler” versus ”friskoler”. En tredjedel af vores børn går i dag i friskoler, som bæres af netop det 
lokale engagement, som ”sammen om FMK” tilsiger. Derfor bør en sådan formulering undgås.  

I en sådan erkendelse af, at alle vores skolebørn går i ”vores skoler”, bør de alle beholde den 
kulturelle rygsæk.  

Landdistriktsforskning viser, at et godt børne- og ungeliv fremmer, at man efter endt uddannelse, 
vender hjem til sit lokalsamfund. Det er Fynslands vurdering, at de to rygsække understøtter det 
gode ungeliv, hvorfor det indstilles, at besparelserne findes andetsteds.  
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2025_12 Ophør af individuel vedligeholdende træning    

Det gode ældreliv er nært forbundet med muligheden for at kunne bevæge sig. Samtidig er det et 
ønske, at de ældre bliver længst muligt i eget hjem i dag. 

Set i det lys er det forunderligt, at man ønsker at begrænse de ældres mulighed for at deltage i 
individuel vedligeholdende træning, som, alt andet lige, må forventes af få en negativ indflydelse 
på de berørtes førlighed.  

Derfor indstiller Fynsland, at man genovervejer besparelsesforslaget. 
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2025_126 Praktisk hjælp til rengøring hver tredje uge 

Der er en gruppe ældre, som har behov for praktisk hjælp, idet de ikke selv fysisk er i stand til at 
varetage rengøring i eget hjem. En del af denne gruppe har ikke mulighed for at tilkøbe sig privat 
hjælp til at få løftet opgaven, og de er derfor i dag henvist til at nøjes med den nuværende ordning, 
hvor de får hjælp til rengøring hver anden uge. En yderligere forringelse af denne, allerede ringe 
ordning, er ikke overensstemmende med intentionerne i ”sammen om det gode liv”.  

Derfor indstiller Fynsland, at man genovervejer besparelsesforslaget. 
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2025_46 Reduktion i tilskud til Trente Mølle 

Fynsland er her på linje med Folkeoplysningsudvalget, som i deres høringssvar anfører, at: 

”Udvalget ser med forundring på den forslåede besparelse i tilskuddet til Naturskolen Trente Mølle, 
idet netop denne lokalitet er omdrejningspunkt for en del kommunale prestigeprojekter, som de 
seneste år har vakt stor opmærksomhed på nationalt plan. Både ”Kultur på recept” og ”Ud i 
naturen” har trukket positive overskrifter. Desuden synes det uigennemtænkt at ville reducere i 
tilskuddet samtidig med, at GEOparks arbejde netop er mundet ud i godkendelse af området på 
UNESCOs verdensarvsliste.” 
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2025_89 Idrætscentre i Ringe og Faaborg - reduktion i lokaletilskud 

Også her er Fynsland på linje med Folkeoplysningsudvalget, som i deres høringssvar anfører, at: 

Vi er bekymrede over den foreslåede reduktion på 200.000 kr. for Idrætscentrene i Ringe og 
Faaborg. Disse centre udgør en vigtig del af de lokale sportsfaciliteter, som ikke kun tjener til fysisk 
aktivitet, men også til socialt samvær og fællesskab. Besparelser af denne størrelsesorden 
risikerer at gå ud over vedligeholdelsen og udviklingen af disse faciliteter, hvilket kan få negative 
konsekvenser for brugerne og det lokale foreningsliv. 
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2025_90 Idrætshaller i halmodellen - reduktion i lokaletilskud  

Også her er Fynsland på linje med Folkeoplysningsudvalget, som i deres høringssvar anfører, at: 

”Reduktionen af halmodellens pulje med 200.000 kr. samt de samlede besparelser på 160.000 kr. 
for landsbyhallerne kan have betydelige konsekvenser for de lokale faciliteter. Vi opfordrer til, at 
besparelserne fordeles på en måde, der sikrer, at de små haller fortsat kan opretholde et rimeligt 
aktivitetsniveau, og at der tages højde for de særlige behov i de mindre samfund, hvor hallerne ofte 
er det sociale omdrejningspunkt.” 
  

20



10 

2025_92 Rammebesparelse på Folkeoplysningsområdet  

Også her er Fynsland på linje med Folkeoplysningsudvalget, som i deres høringssvar anfører, at: 

”Vi anerkender, at der er foreslået en rammebesparelse på 200.000 kr. på folkeoplysningsområdet, 
og vi ser positivt på, at FOU selv kan være med til at beslutte, hvor der skal skæres. Dette er i tråd 
med Folkeoplysningsloven, der understøtter lokal medbestemmelse og demokratiske processer i 
foreningslivet. Vi mener, at denne tilgang vil sikre, at besparelserne gennemføres på en måde, der 
i videst muligt omfang beskytter de områder, hvor de vil have mindst negativ effekt, men det er 
samtidig vigtigt at understrege, at denne proces kræver en nøje overvejelse af konsekvenserne for 
de berørte områder. Vi opfordrer derfor til, at besparelserne implementeres med stor omtanke og 
i tæt dialog med de relevante aktører. Det er afgørende, at vi bevarer de centrale elementer i vores 
folkeoplysningsarbejde, som fremmer fællesskab, dannelse og aktiv deltagelse i samfundslivet. 
Hvis ikke besparelserne håndteres med forsigtighed, kan de risikere at undergrave den 
grundlæggende struktur, som folkeoplysningsområdet hviler på.” 
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20/08/24 
 
Telefon 20752930 
pta@ohavsmuseet.dk 
www.ohavsmuseet.dk 
 
Øhavsmuseet 
Banegårdspladsen 2B 
5600 Faaborg 
 
CVR. Nr. 36662417 
 

Til Faaborg-Midtfyn Kommune 
 

Høringssvar til budget 2025-2028  
 
På Øhavsmuseet har vi med beklagelse konstateret, at museet (ligesom Faaborg 
Museum) skal skæres 2 % i det kommunale tilskud fra og med næste år som en 
følge af kommunens vanskelige opgave med at finde betragtelige besparelser i den 
samlede økonomi. Vi stiller os naturligvis forstående overfor kommunens store 
økonomiske udfordringer, der er årsagen til, at museerne også må bidrage 
solidarisk. Imidlertid står vi midt i en krævende udviklingsproces, der koster og 
dermed presser museets økonomi. Vi vil derfor med dette høringssvar beskrive 
museets situation vel vidende, at det formentlig ikke ændrer på beslutningen. 
 
Husleje og flytninger 
 
Sidste år fraflyttede museet sine kontorer, værksted og depot i Faaborgs gamle 
banegård og busgarage, så kommunen kunne sætte dem til salg. Museet havde 
været i lokalerne i knapt 10 år, fordi den oprindelige plan omkring et nyt 
Øhavsmuseum på Faaborg havn lød på en placering ved banegården. Som følge 
heraf måtte museet leje sig ind i nye kontorlokaler i Bryggergården i Faaborg. Da 
værksted og depot ikke kan være i Bryggergården, har museet samtidig lejet sig ind 
i lokaler i Telemarken i Faaborg.  
 
Et museum består af meget andet end udstillinger. Derfor er der brug for at leje sig 
ind i Telemarken. Der er brug for et sted, hvor arkæologerne kan arbejde med fund 
fra udgravninger og fra metaldetektorbrugere, som samarbejder med museet ved 
at finde mønter, smykker og meget andet på markerne. Fund, der giver os alle 
vigtig ny viden om egnens historie. Det arbejde kræver fundvask og meget mere, 
der ikke kan ske på et rent kontor. Dertil kommer opbevaring af de genstande, 
møbler, dragter og meget andet, som museet gemmer ”for evigheden” og ikke kan 
vise i udstillinger. De kræver også plads og derudover lokaler med styr på klima 
(temperatur, luftfugtighed). Genstandene har været i Bryggergården siden omkring 
1980, men siden kommunens salg af Bryggergården for nogle år siden, har museet 
betalt husleje for lokalerne samtidig med, at vi ved, at lokalerne ikke er store nok 
og ikke har et godt klima. Endelig er der frygten for brand, som blev meget 
nærværende, da et lyn i juni 2021 slog ned i nabobygningen, som nedbrændte på 
få timer. Derfor flyttes genstandene til Telemarken. Det koster dobbelt husleje i en 
kort periode, men først og fremmest er det en krævende opgave, som kræver 
mange medarbejdertimer. 
 
Samlet set presser lokalerokaderne museets økonomi (og medarbejderne mens det 
står på). Når Øhavsmuseet på havnen bliver udvidet i 2026, kan kontorerne flyttes 
derned (forhåbentlig). Indtil da må museet betale husleje i Bryggergården. Den 
årlige udgift hertil er på 240 t. kr. + moms. Udgifterne på Telemarken vil i 2025 
være på 162 t. kr. (+ opvarmning med videre). 
 
Drift og udvikling samtidig 
 
På Øhavsmuseet har vi nærmest permanent været i gang med et ”sprint”, der 
handler om at udvikle det oprindelig meget lille lokalmuseum til et stærkt museum, 
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 Side 2 

der kan fungere som et aktiv for vores borgere og vores egn nu og i fremtiden og 
særligt som et aktiv i omstillingen og udviklingen af Faaborg by.  
 
I 2017 bevilgede kommunen en flot medfinansiering til et nyt museum (20 mio. 
kr.). I 2018 bevilgede Folketinget 13 mio. kr. til samme formål. I 2019 bevilgede 
Nordea-fonden 9,9 mio. kr. til museet. I 2020 blev Frølageret renoveret af 
kommunen, og her åbnede vi første etape af Øhavsmuseet i juni 2021 sammen 
med nye formidlingstiltag i landskabet ved Kaleko, i Svanninge Bakker og på øerne. 
Det område, der også er en del af Geopark Det sydfynske Øhav. I 2022 fik vi 
kommunal opbakning til at arbejde målrettet med en udvidelse af Frølageret, da 
det nye museum fra starten fik mange gæster og derfor mangler plads. I 2023 
gennemførte vi en arkitektkonkurrence for det udvidede Øhavsmuseum. Her i 2024 
er vi i gang med at planlægge udvidelsen sammen med de vindende arkitekter, 
ligesom en lokalplanproces er i gang. I 2025 håber vi at kunne indgå aftale med 
entreprenør, så vi kan bygge ud i 2026 og åbne i 2027.  
 
Med andre ord kører vi ”dobbelt op” med et kæmpe arbejde knyttet til udvikling 
(styre arkitekter, rejse fondsmidler, udtænke nye udstillinger med mere) samtidig 
med, at vi driver det nuværende museum, hvor der skal være aktiviteter og 
nyheder til lokale gæster og de mange turister (vi kan se fra brugerundersøgelser, 
at 10-15 % af museet samlede antal gæster på omkring 50.000 mennesker er fra 
lokalområdet, mens resten er turister). 
 
Den nye museumslov / reform 
 
I maj i år kom der et udspil til en ny museumslov fra en meget bred kreds af partier 
i Folketinget. Alle Danmarks 95 statsanerkendte museer inddeles i et hierarki ud 
fra, om museets samling er lokal, regional eller national/international. De to 
statsanerkendte museer her i kommunen (Faaborg Museum og Øhavsmuseet) er i 
den lokale kategori med 1,5 mio. kr. i støtte (de næste trin er 2,5 mio., 3,5 mio., 
10,5 mio. og 23 mio.). Et museum skal fremover have 10.000 gæster og 4 mio. kr. i 
indtægter for at få statsstøtte. Vi kan derudover påvirke statstilskuddet positivt 
(særlige incitamentstilskud), hvis vi når et højt mål af gæster, af børn og unge, af 
indtægter (kommunalt, via fonde og entré) eller producerer meget forskning. 
Øhavsmuseet har udsigt til at få (en beskeden) ekstra støtte, fordi vi har mange 
børn og unge og måske også takket være det samlede antal gæster.  
 
Reformen betyder, at konkurrencen skærpes i forhold til at nå mange gæster samt 
særligt børn og unge. Det kan også presse museerne, hvis vi for eksempel er nødt 
til at være lukket ned i en periode. Dermed forstærker reformen de udfordringer, 
der er nævnt ovenfor omkring udvikling og drift samtidig.   
 
Disse forhold, der ikke mindst presser organisationen lige nu, skaber en stor 
sårbarhed. En økonomisk situation, hvor der ikke skal meget til at presse 
økonomien. 
 
Med venlig hilsen 
 
Peter Thor Andersen 
Direktør 
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Sydfyn, 21. august 2024 

Høringssvar fra Outdoor Sydfyns bestyrelse  
vedr. budget 2025-28 i Faaborg-Midtfyn Kommune 
 
Høringssvaret vedrør budgetforslag nr. 2025_199 ”Outdoor Sydfyn – tilskud til udvikling af events”, og er 
afsendt af foreningens bestyrelse, dog undtaget de 2 kommunalt udpegede medlemmer af bestyrelsen: 
Jesper Henriksen, formand, udpeget fra Oure-skolerne 
Jonathan Grube, valgt foreningsrepræsentant, Sydfynske alpers sti- og sporbyggere,  
Søren Greve; valgt foreningsrepræsentant, Faaborg Kajakklub 
Kewin Kamelarczyk, udpeget fra Geopark det sydfynske øhav,   
Jan Arvidsen, udpeget fra Syddansk Universitet 
Jakob Lund Staun, udpeget fra Destination Fyn 
Stine Worre, udpeget fra Vores Faaborg og Egn 
Christina Markussen, suppleant og Outdoor entusiast 

 

Outdoor Sydfyn har et rigtigt godt samarbejde med Faaborg-Midtfyn Kommune og har i løbet af foråret 
haft gode dialoger med Kultur- og Lokalsamfundsudvalget og borgmester Hans Stavnsager om fremtiden.  

Her har foreningen fremlagt sine ønsker og ikke mindst behov for fortsat at kunne drive stærke outdoor- og 
motions-events, samarbejder med foreningsliv, virksomheder og andre aktører, og ikke mindst brande og 
sætte fokus på Faaborg-området som en unik outdoor destination og det aktive udeliv.  

Bestyrelsen for Outdoor Sydfyn har læst budgetoplægget til budget 2025-28 og kan se at vores ønsker til 
økonomisk tilskud er reduceret i forhandlingsoplægget. Vi vil først og fremmest sige, at vi har stor 
forståelse for kommunens økonomiske situation.  

Vi vil dog bede kommunalbestyrelsen om at sætte vores fulde ønskede beløb på 400.000 kr. til 
forhandling, og ikke kun et reduceret beløb. Afvikling af stærke events kræver mange timers arbejde! 

Vi har et ønske/behov for kommunal opbakning med 400.000 kr. i de kommende år.  
Beløbet kan genforhandles og evt. reduceres i en forhandling, eller i de kommende år hvis deltagerantallet 
fortsætter med at stige, kommercielle partnerskaber vokser og vi får yderligere succes. Det er vi meget 
villige til at forhandle med jer om. Foreningen skal kun genere et mindre overskud til fortsat udvikling, 
materialer, kommunikation, mv.  

Foreningen ønsker kommunal opbakning med flg: 
250.000 kr. til medarbejder-ressourcer per år 
150.000 kr. som udviklingsbidrag per år til aktivitets- og eventudvikling 
eller alternativt et beløb, som vi selv kan beslutte fordelingen af efter nærmere aftale med kommunen.  

Med kommunens øvrige involvering i events ser vi masser af muligheder for mere tværgående samarbejde 
og udvikling af stærke og unikke events på tværs af kommunen og sydfyn. Faaborg Vinterdage og DM i 
issvømning er et godt eksempel på dette.  

Outdoor Sydfyn uddeler årligt ca. 70-90.000 kr. til lokale frivillige og foreningsarbejde, der har bidraget til 
udvikling og afvikling af vores events.  
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Højt ambitionsniveau, gode lokale samarbejder og stærke fortællinger 

Outdoor Sydfyn HELE året. Outdoor Sydfyn laver nu events hele året rundt, og det giver både LOKAL 
stolthed, og NATIONAL opmærksomhed. Det giver masser motion, glæde, fællesskaber, personlig udvikling, 
mv, og det styrker fortællingen om Faaborg, bakkerne, sydfyn og i særdeleshed Geoparken som en helt 
særlig outdoor destination. Outdoor Sydfyn er netop blevet partner i Geopark det sydfynske øhav.  

Vores seneste strategi og nye samarbejder giver os en tro på at vi kan stå overfor et mindre økonomisk 
gennembrud i løbet af de næste 2-4 år, der gør at behovet for midler til udvikling af aktiviteter muligvis kan 
reduceres. OCR har snart så mange deltagere at eventet er selvkørende ift eksterne ressourcer, materialer, 
kommunikation, mv. Bakke-trail forventes at give overskud om tre-fire år (væksten er gået fra 200 
deltagere i tidligere år til over 500 deltagere i 2024, og hvis deltagervæksten fortsætter, giver det overskud 
om tre år). Der vil stadig være et stort behov for ekstra medarbejderressourcer.  

Outdoor Sydfyn kan desuden understøtte aktiviteterne og initiativerne i den kommende strategisk-fysiske 
udviklingsplan på turismeområdet: ”Fra bakkerne til byen”, der har til formål at skabe en naturlig 
forbindelse mellem Svanninge bakker og bjerge og Faaborg, og som skal bidrage til at få de besøgende til at 
blive længere i området og også gøre brug af byen, mens de er her. Ved at samtænke indsatserne kan 
eventaktiviteterne i regi af Outdoor Sydfyn understøtte udviklingsplanens målsætninger. 

 

Der er tre grundscenarier for Outdoor Sydfyn fremadrettet  
– afhængigt af den kommunale støtte: 

1) Hvis kommunalbestyrelsen bakker op med det fulde beløb vil vi kunne fastholde vores ambitioner og 
stærke samarbejder med bl.a. Geoparken. Et Outdoor Sydfyn der bidrager til FMKs udviklingstrategi og 
kan udvikle fremtidens events. Både de events som der er efterspørgsel efter og de events som i nogen 
grad kan hvile i sig selv. 
Dette scenarie kræver den fulde finansiering på 250.000 kr. + 150.000 kr. 
For dette beløb vil vi også kunne afholde DM is-svømning 2025 og is-svømme event fra 2026 og frem 
(også selvom det ikke bliver et DM, men stadig som en del af Faaborg Vinterdage). 

Den ”fulde pakke” består af seks events året rundt – 3 nye events og 3 stærke kernevents – i tæt 
samarbejde med en lang række lokale foreninger og andre aktører:  

• DM25 is-svømning (national/international og folkeligt) – afholdes for anden gang i 2025 i 
samarbejde med Faaborg Vinterdage, og i fremtiden som et stort folkeligt vinterevent i Faaborg.  

• Geopark Gravel-Øhavet rundt – nyt cykelløb i samarbejde Geoparken og afholdt i Geoparkdagene 
• Trailløb i bakkerne – ”Bakke-trail” afvikles i samarbejde med en kommerciel aktør; Eventyrsport 

Stærke kerneevents:  

• SKOV-event – løb, MTB, cani-cross, klatring, vandreture, overnatning i trætoppe, bål, hygge, mv 
• VAND-event – kajak, SUP, open water svømning fra Bjørnø til Faaborg, vandring på Bjørnø, roning, 

Ocean rescue camp for børn og unge, sejlads, bål, hygge, mv 
• OCR-event – et voksende event for alle (se OCR-kort nedenfor). Eliteløberen/fitness-udøver, 

motionisten, skoler og efterskoler, familier, mv kan deltage.  

2) Et reduceret Outdoor Sydfyn der indeholder nogle af de nuværende events med flest deltagere. 
Konsekvenserne af en bevilling på 150.000 kr. (uden 250.000 kr til løn) er: 
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a) Færre events – vi vil ikke gå på kompromis med kvaliteten. Den er vigtig for den lokale stolthed og 
den nationale opmærksomhed. Derudover også vigtig for troværdigheden i brandingen af Faaborg 
området. 
b) Meget begrænset udvikling af nye events – der er ikke medarbejder ressourser til at udvikle nye 
events. Udvikling af nye events vil kræve finansiering fra fx eventpuljen i FMK. 
c) Vi kan ikke afvikle følgende events: de fleste SKOV events (herunder Geopark Gravel som er et 
samarbejde med Geopark Det Sydfynske Øhav) og flere VAND events (samarbejde med foreninger og 
Ungdomsskolen). Disse to event-weekender indeholder en lang række events, hvor Outdoor Sydfyn 
samarbejder med lokale foreninger og brander området som natur- og friluftsdestination. Et fremtidigt 
folkeligt Is-svømmer-event vil sandsynligvis ikke kunne klares uden ekstra lønressourcer.  
d) Vi kan fortsat afholde vores OCR event (mange deltagere og godt bidrag til økonomien), open water 
svømning (god omsætning til både Outdoor Sydfyn og foreninger), Bakke-trail (nyt trail-løb i 
samarbejde med Eventyrsport der tager evt. tab i de første år). 

3) Bestyrelsen vil stærkt overveje om der vil være en fremtid for Outdoor Sydfyn, hvis vi hverken 
modtager finansieringen på 250.000 kr eller 150.000 kr.  
Det er meget vigtigt for bestyrelsen at sige at vi kan arbejde med mange forskellige scenarier og vil 
gerne indgå i forhandlinger med kommunen, hvis der gives reducerede beløb og fordelingen af dem.  

 

 

På vegne af bestyrelsen for Outdoor Sydfyn 

Med venlig hilsen Jesper Henriksen, formand 
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OCR-løbet omfavner de stedbundne potentialer i Faaborg 
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Høringssvar til Anlæg: 
 
2025_245 
Gæstehus til dagplejen i Faaborg  
 
Vi i forældrebestyrelsen for dagplejen i Faaborg-Midtfyn Kommune vedholder vores holdning til, at 
der ikke skal placeres et gæstehus i Faaborg. Et fald af børnetal i området og eventuel oprettelse 
af vuggestuepladser gør, at gæstehus i Faaborg skal dække et for stort område. Forældre og børn 
vil skulle transportere sig op til 40 min ekstra hver vej ved sygdom og ferie. Der er ingen 
børnefamilier, der har tid til at bruge 2 x 40 min på at aflevere børn til gæstepasning. Dette kan 
blive et punkt, hvor forældre vælger dagplejen fra - eller vælger en nabokommune til, hvor der er 
bedre pasningsmuligheder. Det synes vi vil være en ærgerlig udvikling for dagplejen. 
 
Vi ønsker, at der bliver kigget på mulighederne for en placering midt i kommunen - og mere 
præcist i nærheden af - eller i Ringe by. Det ville give bedre mening, da der både er et stort 
børnetal i området og ydermere er Ringe mere centralt placeret til det område, som gæstehuset 
skal dække.  
 
På vegne af forældre med børn i 0-2 års alderen.  
Forældrebestyrelsen i dagplejen, Faaborg-Midtfyn Kommune. 
 
 
2025_155 
Etablering af vuggestuepladser i Toftegården i Faaborg 
 
Vi i forældrebestyrelsen for dagplejen i Faaborg-Midtfyn kommune er undrende over, at der ses et 
behov for at udvide pasningstilbuddet i Faaborg, når der ikke er problemer med at placere børn i 
de eksisterende tilbud til det kommende forventede børnetal. Hvorfor bruge penge på at oprette en 
vuggestue, når der allerede er kapacitet i dagplejen? Vi er bekendt med, at der ikke mangler 
dagplejere i området, og oprettelsen af en vuggestue vil ikke blot være en stor økonomisk post 
pga. nyt personale, nye omgivelser m.m., men som det desværre tidligere er set, vil det også 
kunne ende med afskedigelse af eksisterende dagplejere. Vi stiller os derfor undrende over for 
denne mulige udvidelse af pasningstilbuddet i Faaborg og ser det ikke relevant at etablere en 
vuggestue grundet de eksisterende pasningstilbud.  
 
Der argumenteres desuden for, at lokalerne kan bruges til gæstehus. Dette argument er ikke 
relevant, da det tidligere er vurderet, at det forventede børnetal i området ikke er stort nok til, at et 
gæstehus kunne være en mulighed. Derudover skulle et gæstehus dække områderne helt fra 
Faaborg til Kværndrup. Her foreslår forældrebestyrelsen, at den lokale legestue i Faaborg i stedet 
flyttes ind i lokalerne. Legestuen i Faaborg er meget brugt af vores dagplejere i området, men i de 
nuværende lokaler og udendørsarealer, er der ikke mulighed for at tilpasse til at leve op til vores 
børns behov for motoriske udfoldelser og kreative sjæle. 
 
Vi forældre ønsker at kunne vælge, hvad der er bedst for vores børn på 0-2 år, uanset om det er 
en vuggestue eller dagpleje. Hvis der oprettes flere vuggestuepladser i syd, kommer vi forældre, 
som ønsker dagplejen for vores børn, til at skulle køre længere for at få vores børn passet. Når 
familielivet skal hænge sammen, kan man være tvunget til foretage et andet valg end det man 
ønsker. Vi mener, der skal være fair vilkår for både vuggestue og dagpleje, da begge dele er 
ønsket af familier.  
 
På vegne af forældre med børn i 0-2 års alderen.  
Forældrebestyrelsen i dagplejen, Faaborg-Midtfyn Kommune. 
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2025_157 
Reetablering/ opgradering af legeplads ved legestuer  
 
Vi i forældrebestyrelsen for dagplejen i Faaborg-Midtfyn Kommune er glade for at se, at der i 
budget 2025 bliver prioriteret penge til udendørsområderne i kommunens legestuer. Flere af 
legestuerne har i en længere periode haft meget få redskaber/aktiviteter m.m. til udensdørs leg, 
hvorfor udendørsområderne ikke har haft sit fulde potentiale. Det er der ligeså peget på i rapporten 
fra tilsynet, hvorfor vi i forældrebestyrelsen sætter stor pris på, at der nu bliver fokuseret på dette i 
form af reetablering/opgradering af legepladserne. Udendørsområderne og legepladserne er 
vigtige for både dagplejere og vores børn, da de giver plads til både leg og læring i andre 
omgivelser end, hvad der kan tilbydes indendørs. Gode legepladser giver mulighed for bevægelse, 
hvor børnene kan udvikle deres motoriske færdigheder, balance og koordination og samtidig 
indbyder de til social interaktion mellem både børn og dagplejere.  
 
På vegne af forældre med børn i 0-2 års alderen.  
Forældrebestyrelsen i dagplejen, Faaborg-Midtfyn Kommune. 
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Følgende kommentarer på vegne af bestyrelse og ledelse i Idrætscenter Midtfyn 
 
2025_89: 
En besparelse i driftstilskud for Idrætscenter Midtfyn (ICM) vil ramme centerets likviditet. 
Som det er bemærket i oplægget, er ICM, modsat Forum Faaborg, belastet af store omkostninger til renter 
og afdrag. 
 
I lighed med 2024 er det vores vurdering at, et reduceret driftstilskud vil havde stor indflydelse 
serviceniveauet og de løbende vedligeholdelsesopgaver. 
Dog kan vi ikke vurdere fordeling af reduktionen, hvorfor vores betragtninger er taget ud fra en 50/50 
fordeling. 
 
Hvis forslag bliver vedtaget, vil ICM forvente at, FMK i udstrakt grad ser positivt på og er fleksibel i forhold 
til at udvikle alternative indtægtsmuligheder f.eks. private engagementer, herunder udlejning af haller med 
aflysning af foreninger til følge, udvidet drift af camping osv. 
Desuden vil vi forvente konstruktiv behandling af forslag i forbindelse med evt. frasalg af ubenyttede 
arealer. 
 
Det er vores indstilling at FMK beslutter at droppe dette forslag. 
 
2025_135 & 2025_192: 
En reduktion af udvikling- og energipuljen vil ramme dobbelt hvis forslag 2025_89 vedtages. 
 
Det reducerer centre og haller mulighed for at energioptimere på bygningsmassen, hvilket et helt i 
modstrid med regeringens klimaplan for den grønne omstilling. 
 
Samtidig vil vi påstå at 5 % - 10 % reduktion ikke er reel, da den forventede indtægt på dette beløb ikke 
fremgår i beregningen. 
Med dette mener vi at værdien af de 5 % - 10 % reduktion, reelt kunne tilvejebringe en større besparelse på 
energi. 
 
Derfor er det vores indstilling at FMK beslutter at droppe dette forslag.” 
 
 

Jesper Desmareth 
Bestyrelsesformand 
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Budget 2025 Faaborg-Midtfyn Kommune 
Faaborg den 21. august 2024. 
 
 
 
Høringssvar vedr. Levins Fond 
”Kulturområdet 2025_193 Forslag om ophør af driftstilskud til og administration af Levins Hus”. 
 
På vegne af bestyrelsen i Levins Fond (LF) skal jeg, Steffen Møller, som formand for bestyrelsen 
afgive følgende høringssvar til FMK´s Budgetforslag 2025: 
 
Bestyrelsen består af Formand Steffen F. Møller Næstformand Ole F. Pedersen, Kirsten M. 
Langkilde, Hasse Winther. 
Ole F. Pedersen og Hasse Winther har erklæret sig inhabile. 
 
Konklusion og indstilling:   
 
Indstilling fra bestyrelsen i Levins Fond til FMK vedr. FMK´s forslag til ophør at drifts-og 
vedligeholdelses tilskud til Levins Fond af 1990 som ejer af Ejendommen ”Levins Hus” i henhold 
til fondens fundats. 
Bestyrelsen i Levins Fond indstiller, at driftstilskuddet på 100.000 kr. opretholdes i 
forbindelse med det endelige budgets vedtagelse for året 2025. 
 
Forudsætninger i punktform: 

1.  FMK´s oprindelige accept af, at ville indtræde som ” Levins Fond´s (LF) administrator og 
ansvarlig for tilsyn og vedligehold med ejendommen bestående af fredet hovedhus, gård 
med beplantning, garage og 2 mindre tilbygninger med dertil hørende aftaler om affalds 
service mv. samt sikring af at anvendelsen af ejendommen opfylder fundatsen 
bestemmelser skal ses i sammenhæng med LF´s fundats, som klart pålægger FMK at 
finansiere ejendommens drift og vedligeholdelse”. 

2. Denne forpligtelse fremgår for driftens vedkommende ligeledes i aftalen mellem Levins 
Fond (bestyrelse) og tiltrådt af FMK i aktivitetskontrakten med Levins Kultur Center 
(LKC) 8 dec. 2022. 

3. LKC får ikke driftstilskud fra Levins Fond fra de midler, der udmøntes i FMK tilskud til 
LF på årligt 100.000 kr. eller fra indtægterne LF opnår fra formue afkast eller udleje af 
garage til at drive aktiviteterne i henhold til den indgåede aftale dec. 2022. 

4. LKC har som frivillig ulønnet organisation gennem de sidste 1,5 år succesrigt lagt 
grundlaget for og bevist i praksis, at ejendommen kan være rammen om positive og 
efterspurgte aktiviteter indenfor kunst, kultur, foredrag, børneaktiviteter mv.  for borgerne 
i Faaborg. 
Se Levins Kultur Centers Status til KLU-udvalget i Faaborg Midtfyn kommune. Dato 2. 
maj 2024 
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5. LKC har oprettet en venneforening, som med stigende medlemstal er engageret i 
udvikling af og aktiviteterne i ejendommen. LKC fungere ved frivillig arbejdskraft og 
aktiviteterne er alle baserede på fondsmidler. 

6. Aktiviteterne (LKC) i fondens ejendom, rapporteres løbende til fondens bestyrelse (LF). 
Fondsbestyrelsen bad LKC komme med oplæg til renoveringsprocessen af ejendommen, 
så den kan sikres på længere sigt. Det arbejde pågår netop nu med en tids horisont på 3-4 
år i samarbejde med Slots og Kulturstyrelsen, Praksis arkitekterne i Svendborg samt LOA.  

7. Driftstilskuddet på 100.000 kr årligt anvendes således alene til sikring af ejendommens 
drift, vedligehold og funktion af installationer i henhold til fundatsens bestemmelser.  

8. Sikring af ejendommens hovedbygning ift. fredningsbestemmelserne for ejendommens 
ydre og indre fremtræden drøftes løbende med SLKS.  

9. LKC har til KLU-dvalget fremsendt den af LKC udarbejdede 4 års strategi frem til 800 års 
Byjubilæet. Her spiller LKC en afgørende rolle i det 3-årige Interreg- projekt, som er under 
revision og endelig udformning i 2025. Budget (DK og DE) 1.7 mio. €. Her indgår Levins 
Fonds ejendom som et af projektets danske centrer til udvikling og udmøntning af det 
fælles projekt. Projekt-deltagelsen er forankret i samarbejdet mellem LKC, LF og med 
FMK. 

 
Budget-kommentar 
 
Såfremt FMK´s budget 2025 og efterfølgende år ikke indeholder en fortsættelse af det 
nuværende tilskud på indeks reguleret niveau 100.000 kr. til vedligeholdelse og drift, så vil 
ejendommen forfalde yderligere. Der er bygnings nedbrud i gårdhusene og ikke godkendte 
bygningsdele på den fredede ejendom. 

1. Levins Fond´s ejendom vil ikke kunne opnå eksterne fondsmidler til langtidssikring af 
den fredede ejendom og ikke sikre ejendommens øvrige bevaring i henhold til frednings 
bestemmelser og lokalplan.  

2. Ejendommens forvaltning vil med mistede midler ikke kunne opfylde 
fundatsbestemmelserne gældende for FMK´s pligt til at vedligeholde ejendommen. 

3. De projekter og aftaler, som er indgået med eksterne partere af LKC og med opbakning 
fra LF´s bestyrelse og rapporteret/taget til efterretning af KUL senest 15. maj 2024, vil ikke 
kunne gennemføres, såfremt der ikke er driftsmidler og vedligeholdelse af ejendommen. 

4. Projekt aftalerne med en større kreds af netværkssamarbejdspartnere og budgettet som 
drøftes i Interreg – ville LKC skulle træde ud af -  med ikke alene et prestigetab til følge for 
Faaborg,  Det vil også lukke denne kultur institutions aktiviteter ned på et tidspunkt, hvor 
der pendler ansøgninger ved en række fonde.  Der er planer der strækker sig frem til 800 
års jubilæet, som skal afvikles.  

5. De faste planer for sikring af ejendommens værdi vil blive standset, og ejendommens 
værdi yderligere forringet ved fortsat forfald. 
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6. Venneforeningen og de igangsatte aktiviteter vil standse med relativt kort varsel samtidigt 
med, at de øvrige fredede ejendomme i området trues af forretningslukninger mv.  
Kvarteret vil komme under yderligere pres. 

7. Som udgangspunkt, finansierer eksterne fonde ikke vedligeholdelse af fredede 
ejendomme, hvis ejerne ikke sikrer bygningernes vedligeholdelse efterfølgende (eller 
bevaringsværdige bygninger og beskyttelse af kulturarven), Fondene finansierer 
ombygninger til nyt formål, til andre – og gavnlige aktiviteter, herunder etablering af 
residency, kunst og kulturtilbud, hvis der er sikret vedligeholdelse efterfølgende. 

8.  Derfor vil et bortfald af drifts-og vedligeholdelses tilskuddet have meget afgørende 
langsigtede konsekvenser udover at være i strid med FMK forpligtelser (i henhold til 
fondens vedtægter/fundats.)   
 

Derfor indstiller Levins Fonds bestyrelse og Levins Kultur Center at FMK opretholder det 
årlige tilskud på 100.000 kr. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Levins fonds bestyrelse: 
 
 
 
 
Steffen F. Møller og Kirsten M. Langkilde     
 
 
 
Levins Kultur Center 
 
Kirsten M. Langkilde  og  Steffen F. Møller 
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Opvækst- og Læringsudvalget 
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Hej 
 
I påtænker at spare hjemmepasser tilskuddet væk. Dette vil formentligt gøre at flere forældre skal sende 
deres børn i institution og dermed i stedet øge jeres udgifter til fx børnehave og vuggestue, da der kræver 
flere pædagoger og i det hele taget flere penge til drift - og dermed i sidste ende ikke spare noget men 
måske tværtimod øge jeres udgifter til området. 
 
Mit klare forslag er i stedet at man bibeholder tilskuddet og helst gerne øger det så det gives helt op til 
barnet starter i skole - evt også øger satsen, dvs ikke kun for et år og højere end de 6000 kr. På den måde 
kan flere holde deres barn hjemme og dermed kan kommunen spare penge på både pædagoger og drift af 
institutioner. 
 
Jeg ville med glæde gøre brug af tilskuddet hvis det gik op til barnet er 6 år, men for nuværende stopper 
det desværre efter 1 års brug og går kun til 3 år, hvilket gør det umuligt og bruge hvis man får to børn tæt 
på hinanden. 
 
Kommuner med hjemmepasser tilskud er også attraktive og flytte til og ved og sløjfe tilskuddet vil 
kommunen muligvis miste nogle tilflyttere, måske endda nogen vil vælge og flytte fra kommunen. 
 
Et forslag til besparelse kunne være at i fjernede 1 års besøget ved sundhedsplejerske, som i ellers er 
begyndt og tilbyde. Det er ikke noget særligt mange kommuner gør i. 
 
Mvh Maria Nielsen 
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Hej.   
 
Jeg går på barsel til januar og har planlagt at passe mit kommende barn hjemme et år, når barsel 
ophører. 
Jeg er jordemoder på fødegangen og har meget svært ved at få vagter til at hænge sammen med 
en 1- årig og weekend- nattevagter. 
 
Derfor håber jeg inderligt at I ikke afskaffer tilskuddet, da det virkelig vil sætte mig I en svær 
situation. 
 
Mvh 
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Til rette vedkommende,   
 
Ang. forslaget om at fjerne tilskud til pasning af eget barn.  
 
Jeg kan forstå at det er oppe til overvejelse (igen) om tilskuddet skal fjernes. Hvis jeg har forstået rigtigt, må 
man give et indspark på denne mail. Jeg er ikke den bedste til tal, så jeg håber andre fremlægger de 
økonomiske aspekter for jer.  
Jeg vil derimod fremhæve tilskuddets signalværdi. Og hvordan det viser at i sætter børn og børnefamilier 
højt. Det høster meget ros når vores omgangskreds hører om mulighederne i vores kommune. Og vi kender 
flere der overvejer at flytte hertil bl.a. på den baggrund. Jeg modtager selv tilbuddet aktuelt og det er 
enormt vigtigt for os, at kunne tilbyde næste barn samme start på livet. Det vil ikke være muligt uden 
tilskuddet.  
Det er topaktuelt hvordan vi får danskere til at få flere børn. Jeg tror det for mange har stor betydning, at vi 
som forælder kan få lov til at skabe nogle rammer som vi tror på er gode for vores barn/børn og vores 
familie. Og at der er plads til forskellighed, således at alle ikke skal proppes ned i en kasse hvor barnet 
starter institution X mdr gammel.  
En tryg start på livet er afgørende for børns udvikling og generelle livsduelighed. De sociale kompetencer 
grundlægges i de første leveår i samspillet med nærværende voksne, som kan rumme og spejle barnets 
følelser. Jeg kan ikke forestille mig bedre rammer til dette, end hos en mor eller far som gerne vil være 
hjemme med barnet. Dét er ikke for alle - men det er en fantastisk mulighed for de familier som gerne vil. 
Jeg håber det forbliver en kommune hvor der også er plads til os.  
 
Dertil vil jeg henvise til de fine mails/høringssvar der blev sendt sidst dette var oppe til overvejelse.  
 
Tak for jeres tid.  
 
Mvh Stine  
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Ang. budgetforslag 2025_29, tilskud til pasning af eget barn  
 
Vi er en familie på to voksne og tre børn, der i 2019 flyttede til Faaborg-Midtfyn kommune. 
Dengang havde vi kun et barn, men vidste vi gerne ville have flere, og gik specifikt efter kommuner 
der kunne se værdien i at lade pasningstilskuddet følge barnet, og ikke institutionerne. Det har 
betydet, at vi har haft mulighed for at passe vores andet barn hjemme via tilskuddet til pasning af 
eget barn. I og med at tilskuddet maksimalt kan udgøre 80% af prisen for en tilsvarende 
institutionsplads (som vi ville have været nødsaget til at sende vores barn i, hvis vi ikke kunne få 
tilskuddet og måtte have arbejdsindkomst i stedet), er det en besparelse for kommunen at give 
tilskuddet. Oveni kunne vores ældste barn også blive passet hjemme samtidig, og dermed spare 
kommunen for driftsomkostningerne til en børnehaveplads. Denne plads havde vi også haft brug 
for, hvis ikke kommunen tilbød tilskud.  
 
Nu står vi så lige på nippet til at søge tilskud til et års hjemmepasning for tredje barn. Endnu en 
gang med søskende 'gratis ombord'. Denne gang betyder tilskuddet, at vi udover at spare 
kommunen for driftsomkostninger til yngste barns institutionsplads også sparer en 
børnehaveplads til mellemste barn og en SFO plads for ældste barn.  
 
Nogle gange argumenteres der for at tilskuddet ikke er en besparelse ifht driftsomkostningerne, 
fordi det betyder at den ene forælder ikke bidrager skattemæssigt til kommunekassen imens, som 
han/hun ellers ville have gjort, hvis barnet var i institution og den pågældende forælder i job. Vi er 
glade for at bo i FMK, og vi har langsigtede planer her. Vores børn er kun små en gang, og 
tilskuddet kan kun gives i ét år. Jeg har heldigvis planer om at betale skat her i kommunen i mange 
år, når vores børn er større.  
 
Jeg håber at dette høringssvar kan være med til at tydeliggøre at budgetforslaget om at fjerne 
tilskuddet ikke kan vurderes alene, men rækker ind i mange andre af kommunens budgetområder 
og sociale- og familiemæssige værdier for både nuværende borgere og tilflyttere.  
 
Vh. Line Dyrbjerg 
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Jeg vil germe appellere til at man i budgettet for 2025 ikke afskaffer tilskuddet til pasning af eget barn. 
 
Jeg har selv benyttet mig af hjemmepasningstillægget i et år i 2020-2021, og det havde enorm betydning 
for os som børnefamilie, at vi med tillægget lige kunne få det til at køre rundt økonomisk, og dermed vente 
med at sende vores datter i vuggestue til hun var næsten 2 år. Hun havde behov for en rolig start på livet. 
Økonomisk havde vi ikke kunne klare det uden tilskuddet, og eftersom tilskuddet var i omegnen af 5000-
6000 kr. pr. måned, har jeg meget svært ved at se, at kommunen kan spare penge på at børnene i stedet 
skal passes i daginstitution. 
 
Vi valgte som ny børnefamilie at flytte fra Odense til Faaborg-Midtfyn Kommune, og et af de afgørende 
punkter for valget, var muligheden for hjemmepassertillæg. Er vi heldige nok at få et barn mere, har vi 
planer om igen at benytte os af muligheden for at give vores barn en god, rolig og tryg start på livet. 
 
Jeg synes det er et ærgerligt signal at sende til både nuværende og evt. kommende børnefamilier i 
kommunen, at man som kommune decideret forringer børnefamiliernes muligheder for fleksibilitet i de 
første år - med mindre man er en del af de allerrigeste, som har opsparing til at kunne undvære en hel 
indkomst i en periode. 
 
I disse år er der et stigende fokus på presset på børnefamilierne, og det er meget svært at sætte sig ind i, 
hvorfor man som kommune, der i øvrigt har store planer om bl.a. at udvikle en attraktiv forstad til Odense, 
ønsker at fjerne et af de få gode tilbud, der faktisk findes på børnefamilieområdet. 
 
Jeg håber at kommunen beslutter at sende et positivt signal til børnefamilier og bevare muligheden for, i en 
periode, at indrette familielivet som det giver mening for den enkelte familie - og forkaster forslaget om at 
fjerne tilskud til hjemmepasning. 
 
Med venlig hilsen 
Sif Graakjær Vergmann, Årslev 
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Punktet på budgetforslag 2025, omhandlende at fjerne tilskud til hjemmepasning. 
 
Som en af de familie der er igang med at se på at købe et hus i Faaborg-Midtfyn, netop for at flytte tættere 
på nogle naturskønne områder hvor flere fra vores netværk også bor. Så bekymrer det os at i overvejer at 
fjerne tilskud til hjemmepasning, da det i såfald gør at vi bliver nødt til at genoverveje hvor vidt vi kan eller 
har lyst til at bo i en kommune som ikke støtter op om familier der ønsker at træffe andre valg for vores 
familieliv end de gængse.. 
FMK kan vælge at være mere åbne i deres tilgang, og dermed tiltrække flere købelystne familier der ønsker 
at bosætte sig og bidrage til kommunen - vi er mange der hepper på jer :) 
 
Mvh Stina Skovhøj-Nielsen 
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Kære FMK 
 
Jeg ved at flere småbørnsfamilier kigger efter muligheden for tilskud til pasning af eget barn, når de vælger 
kommune. Jeg er bekymret for at en afskaffelse af tilskuddet vil få flere børnefamilier til at fravælge 
kommunen. Jeg ser det som vigtigt og positivt at få flere unge tilflyttere til kommunen og ønsker at det skal 
være en kommune som signalerer at børnefamilier prioriteres og at man gerne vil have dem her ved også 
at vise dem at der her er de samme muligheder som i mange andre kommuner. Desuden ser jeg det som 
positivt at man ved tilskuddet letter presset på daginstitutioner en smule hvilket kun kan være en fordel. 
Overordnet ser jeg slet ikke hvorfor det skulle føre til en besparelse for kommunen at afskaffe tilskuddet da 
de personer som nu vælger at hjemmepasse deres børn et år jo ellers skal havde børnene i vuggestue, 
hvilket også koster kommunen. 
 
Mvh Lea Nielsen, psykolog 
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Kære borgmester, udvalg for Opvækst og Læring og embedsværk. Det slår mig, at det er de sårbare børn, 
der kommer til at stå for besparelserne jf budget 2025.  
 
I min optik særligt heldagsskolens børn, der pr. definition har udfordringer og har det svært... Nu vil man 
anbringe dem i busser med op til tre timers transporttid hver tur frem - og hver tur tilbage.  Hvordan 
hænger det sammen med kommunens børnepolitik omkring vigtigheden af fx deltagelse i fritidsaktiviteter? 
Altså hvis man afviger for bestemmelsen i kommunen om, at børn højt må sidde i en taxa i en time...  
 
Hvordan kan disse børn deltage i fælleskaber, hvis man beslutter at bruge en voldsom stor del af deres 
hverdag i busser? Er det en ny og for mig ukendt slags fritidsaktivitet at sidde i en bus?  
 
Jeg kan ikke se, at dette forslag på nogen måde medtænker børns tarv og trivsel. Jeg kan røbe, at mange af 
forældre til børn på heldagsskoler har rigeligt med bekymringer og udfordringer i forvejen i hverdagen. Har 
man medtænkt det aspekt, herunder hvad det kan give af konsekvenser i fremtiden for disse familier 
(tilknytning til arbejdsmarkedet, sygemeldinger mv.) og dermed reelt større udgifter for en kommune eller 
for staten? 
 
Øget transporttid i det omfang, der skitseres, vil påvirke en allerede spændt hverdag for mange - og dertil 
kommer mange andre aspekter. Blandt andet vil mange børn ikke kunne honorere de krav om at møde op 
til samlingssteder og/eller kunne fungere i en bus med så mange i så lang tid (en pædagog er vist ikke helt 
nok her). 
 
Forslaget til besparelser er for mig fuldstændig uforståeligt - med mindre det reelt hænger sammen med, at 
man ønsker at bringe specielklasserne tilbage til de almene kommuneskoler? Jeg tænker her på forslager 
pr. 13. september 2023. Altså - er det en måde at presse forældre til at flytte børn til kommunale skoler, da 
den så noget tvungne beslutning trods alt skaber en smule fritid for barnet? Det bliver i bedste, bedste, 
bedste fald et valg mellem trivsel i skole og trivsel i fritiden. Eller er dette reelt et skridt på vejen i strategien 
for at lukke heldagsskolen?  
 
Med mange tanker og på vegne af mange - med venlig hilsen Lisbeth Strauss  
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Høringssvar til besparelsesforslag 

2025_185 - Ny befordringsmodel Heldagsskolen Faaborg-Midtfyn, Korinth 

Som mor til et barn på heldagsskolen, bliver jeg alvorligt bekymret for mit eget og de andre 
børns trivsel, i forhold til jeg sparingsforslag. 

Mit barn benytter taxaordningen og sidder i forvejen i en taxa i 1 time +/- hver vej. 
Hvis en bus skal til at kører rundt i hele kommunen med alle børnene, skal den både skulle 
kører den ene vej mod Faaborg og den anden vej mod Årslev, hvor vi bor. 
Hvis mit barn er til sidst på ruten, er det måske +30-60 min. Dvs. at han ville skulle hjemmefra 
hver dag måske kl. 6 og først være hjemme igen 16.30. 
Hvis han skulle være så heldig at taxaen startede med at kører til Årslev, ville han i så fald 
skulle smides af på distriktsskolen, som er en kæmpe skole.  
Min og de fleste af de andre børn, som går på heldagsskolen, er børn som trives bedst i små 
miljøer, med kendte voksne, fast struktur og som har svært ved skift. De er afhængige af 
voksne som kan guide og hjælpe dem og som er i stand til at kunne aflæse deres signaler og 
kende deres grænser, den opgave vil SFO personalet i ydertimerne, ikke kunne løfte. 

Børnene på heldagsskolen er børn som er taget ud af deres nærmiljø og placeret på 
heldagsskolen, pga. distriktsskolerne ikke var det rigtigt, derfor kræver de en ekstra indsats i 
forhold til at bevarer kontakten til nærmiljøet. 
Min dreng går til spejder, det går rigtig godt og han vokser af det. Han vil også gerne begynde til 
fodbold.  
Men efter en dag på måske 10,5 time, er der næppe mere at give af, særligt ikke hvis de første 
og sidste timer forgår i en fyldt bus med alle de andre børn fra skolen, vi snakker børn, som 
ikke unormalt kan være meget voldsomme og højrøstede og her er det alle børn i en bus, lige 
fra den 5 årige til den 15 årige. De vil blive samlet på et lille sted, uden muligheder for 
afskærmning, ro eller blot at kunne komme væk. Min dreng klager i forvejen over at der kan 
være larm i taxaen, hvor der kun er 5-8 børn. Han vil være på overarbejde i en fyldt bus. 
Plus at han ikke rent praktisk ikke vil kunne nå at komme til sine fritidsinteresser, simpelthen 
fordi han ville være for sent hjemme. 

Hvad er det for en måde at behandle børnene på, hvor er børneperspektivet?  
Hvordan sikre man børnenes udvikling, hvis de bliver spæret inde i en bus så mange timer 
hver dag? 
 

Med venlig hilsen Katrine Stjernegaard Hammelev,  
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Broby d. 20/8-2024 

Høringssvar vedr budgetforslag 2025 til opvækst- og læringsudvalg. 

Budget ID 2025_59 – Besparelse på transport til specialklasser 

 

Brobyskolernes fællesbestyrelse anerkender besparelsen, dog med vigtigheden i at bibeholde 

behovet for særskilt befordring for nogle af eleverne. 

 

På vegne af Brobyskolernes fællesbestyrelse 
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Høringssvar vedr. forslag om forhøjelse af forældrebetaling i SFO (Budget 2025_140) 

  

Vi skriver på vegne af Brobyskolernes fællesbestyrelse for at udtrykke vores bekymring over forslaget om at 

øge forældrebetalingen til SFO. Vi er utroligt glade for SFO-tilbuddet på vores skoler og ser gerne at den 

store opbakning blandt forældrene vil fortsætte. Vi er bekymrede for hvad en forhøjelse af betaling vil 

medføre af sociale konsekvenser.  

Den nuværende månedlige forældrebetaling for SFO er på 2223 kr. for heldagsmodul og 1176 kr. og 1903 kr. 

for hhv. SFO morgen- og eftermiddagsmodul. Vedtages forslaget om at forhøje forældrebetalingen er 

priserne 2335 kr., 1235 kr. og 1999 kr. per måned for hhv. heldags-, morgen- og eftermiddagsmodul. Til 

sammenligning koster en plads i en kommunal børnehave 2377 kr. Når vi betragter forskelle i den tid barnet 

befinder sig i tilbuddet (SFO få timer, børnehave fuldtid) og forskelle i normering af personale virker prisen 

ikke proportional med udbyttet.  

En øget forældrebetaling vil uundgåeligt ramme familier med lavere indkomster hårdest. Dette kan føre til, 

at nogle børn bliver ekskluderet fra SFO-tilbuddet og måske i en tidlig alder skal være alene hjemme efter 

skole. Vi mener, at dette vil forstærke sociale forskelle og skabe ulighed i adgangen til lærende fællesskaber. 

SFO’en spiller en afgørende rolle i børns sociale og faglige udvikling, og det er vigtigt, at alle børn har lige 

muligheder for at deltage. 

Vi håber, at vores bekymringer vil blive taget i betragtning, og at kommunen vil arbejde for at finde en 

løsning, der sikrer lige adgang til SFO for alle børn og ikke belaster de mest sårbare familier. 

 

På vegne af Brobyskolernes fællesbestyrelse, 2024-08-18 

 

Thomas Heide Jørgensen, Formand 

 

47



  

 

Høringssvar vedr. forslag om Fastsættelse af et lavere serviceniveau på SSP. 

   

Vi skriver på vegne af Brobyskolernes fællesbestyrelse for at udtrykke vores bekymring over forslaget om en 

fastsættelse af et lavere serviceniveau på SSP. Der er i dag 3 medarbejdere der dækker Faaborg-Midtfyn 

kommune, en kommune med flere børnefamilier end landsgennemsnittet - et gennemsnit på 24,7 %, alt 

imens familierne med børn i vores kommune ligger på 25,4 %. Vi har brug for at der er tid og hjælp til vores 

børn og unge. 

Hvis man vil lave en besparelse på 33 % som forslaget lyder på, vil betyde at en medarbejder skal forlade 

SSP-samarbejdet og derved skal to medarbejdere dække hele kommunen, en kommune med 10 skoler, 

fordelt på 16 matrikler. 

Dette vil betyde yderligere ventetider på hjælp og mindre forebyggelse af b.la. kriminalitet blandt de unge. 

For ikke at nævne at der bliver færre aktiviteter for de unge mennesker, så som digital dannelse. Det 

kriminalpræventive råd har lavet en rapport om digital mobning blandt 9-17-årige, der siger: 

• 18% har oplevet, at andre skriver/taler grimt til dem på nettet 

• 9% har oplevet at blive holdt udenfor på sociale medier eller i spil på nettet  

• 6% har oplevet, at andre har spredt rygter om dem på nettet  

• 4% har oplevet at blive mobbet med noget, der ligger på nettet om dem (fx billeder eller videoer)  

Kilde: https://dkr.dk/it/fakta-om-digital-mobning.  

Digital mobning, som kommer af mangel på digital dannelse, giver i højere grad unge mistrivsel, social 

eksklusion, ensomhed, lavt selvværd og selvskadende adfærd.  

Vi er som fællesbestyrelse bekymret over disse tal og mener ikke at vi har råd til, i det lange løb, at skære på 

vores SSP-medarbejdere, da vi er bekymrede for at det vil give en stigning af dårligt fungerende unge. Vi 

arbejder for en god skole for kommunens børn og har brug for professionel hjælp udefra for at kunne gøre 

det bedste for vores unge mennesker. Et lavere serviceniveau på SSP-området vil, mener vi, skære ned på 

den indsats der er behov for.  

 

På vegne af Brobyskolernes fællesbestyrelse, 2024-08-18 

Thomas Heide Jørgensen, Formand  
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Høringssvar vedr. budgetforslag 2025 til opvækst- og læring 

Forslag til Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR (Budget ID 2025_144) 

Brobyskolernes fællesbestyrelse vil gerne anbefale at forslaget om fastlæggelse af lavere serviceniveau på 

fysioterapi i PPR frafaldes primært af hensyn til trivsel hos kommunens børn og unge, men også af 

personale- og arbejdsmiljøforhold. 

I beskrivelsen af spareforslaget påpeges at konsekvensen ved forslaget vil betyde en servicereduktion i form 

af øget ventetid samt reducere den tidlige indsats og opsporing af børn med motoriske udfordringer, da de 

tilbageværende fysioterapeuter vil skulle prioritere de mest udfordrede børn. En besparelse vil derfor kunne 

betyde, at indsatser til børn og unge med betydelige og varige nedsatte fysiske eller psykiske 

funktionsevner/koniske og langvarige lidelser vil blive gennemført så sent, at effekten af indsatsen 

formindskes. 

BUPL har i november 2023 foretaget en spørgeskema undersøgelse blandt sine medlemmer, hvor de har 

forsøgt at afdække trivslen blandt børn i daginstitutionerne. Denne undersøgelse viser blandt andet: 

• 2 ud af 3 daginstitutionspædagoger oplever en stigende mistrivsel blandt de små børn 

• Hver tredje pædagog har mindst et barn på deres stue, som venter på rådgivning/vejledning fra PPR 
 

Endvidere oplever pædagogerne også at ventetiden ikke blot har negative konsekvenser for det enkelte 

barn, men at det går ud over den samlede børnegruppe når der mangler støtte til enkelte børn. De 

pædagoger, som har børn, der venter på hjælp fra PPR vurdere at de i lavere grad, har tilstrækkelig tid til at 

arbejde med deres faglighed optimalt i hverdagen. 

(https://bupl.dk/sites/default/files/2024-02/Vilk%C3%A5rsunders%C3%B8gelsen%202023%20-

%20Mistrivsel%20og%20PPR.pdf) 

Pædagogerne i BUPLs undersøgelse peger på at de ikke har tid til at bruge deres faglighed i hverdagen. 

En af de ting som kan udvikle et dårlig arbejdsmiljø, er hvis man til stadighed har så travlt, at det blot 

handler om at udfører sine opgaver så hurtigt som muligt, og ikke om at bruge sin faglighed til at udføre sine 

arbejdsopgaver på bedste vis. 

På baggrund af ovenstående, mener Brobyskolernes fællesbestyrelse, at forslaget om fastlæggelse af lavere 

serviceniveau på fysioterapi i PPR, vil medfører endnu længere ventetider, som vil fører til øget mistrivsel 

blandt kommunens børn og unge, samt føre til dårligt arbejdsmiljø hos kommunens pædagogiske 

personale. 

 

På vegne af Brobyskolernes fællesbestyrelse, 2024-08-18 

Thomas Heide Jørgensen, Formand  
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Høringssvar vedr. forslag om Digital supplement til elever i moderate læsevanskeligheder 

Fællesbestyrelsen for Brobyskolerne skriver for at udtrykke vores fulde støtte til forslaget om at 

implementere et digitalt supplement til elever med moderate læsevanskeligheder. Dette initiativ har 

potentialet til at ændre liv og give mange børn mulighed for at udvikle deres læsefærdigheder på et tidligt 

tidspunkt, før de eventuelt falder bagud i deres skolegang. 

Vigtigheden af tidlig indsats 

Vi ved, at omkring 12 % af eleverne i Danmark falder i den gule kategori i den internationale ordblindetest, 

hvilket betyder, at de har moderate læsevanskeligheder, men hidtil ikke har modtaget den nødvendige 

hjælp. Det er afgørende, at vi øger opmærksomheden på denne gruppe og handler nu. Hvis vi kan støtte 

disse elever, inden deres udfordringer bliver større, kan vi potentielt afhjælpe læsevanskeligheder senere i 

livet. 

Støtte til et videnssamfund 

Hvis vi ønsker at opbygge et stærkt videnssamfund, skal vi sikre, at alle børn får de bedste muligheder for at 

lære. Dette inkluderer selvfølgelig også eleverne i den gule kategori, som skal have adgang til den 

nødvendige støtte for at kunne bevare deres læselyst og motivation. Ved at tilbyde et bredere udvalg af 

digitale bøger og ressourcer, som kan lånes og læses/høres, kan vi hjælpe dem med at finde noget, de synes 

er interessant, og dermed fastholde deres engagement i læsning. 

Konklusion 

Vi opfordrer stærkt til, at dette forslag bliver vedtaget. Det er afgørende for fremtidens generationer, at vi 

giver vores børn den bedst mulige start på deres uddannelsesrejse. Ved at hjælpe elever med moderate 

læsevanskeligheder tidligt, kan vi sikre, at de ikke falder bagud, men i stedet får de nødvendige redskaber til 

at trives i deres skolegang og videre i livet. 

 

På vegne af Brobyskolernes fællesbestyrelse, 2024-08-18 

Thomas Heide Jørgensen, Formand  

  

 

50



 

 

2025_29 Afskaffelse af tilskud til pasning af eget barn.  
 
Dette høringssvar er på vegne af forældrebestyrelsen i Stentevang børnehave og vuggestue.  
 
Vi er undrende overfor, hvorfor kommunen ønsker at afskaffe denne ordning. Særligt 
nedenstående 2 forhold gør det problematisk at afskaffe ordningen og virker modstridende til 
kommunens børne- og ungepolitik og udviklingsstrategi 2023-2040 
 
1) Afskaffelse af tilskud til pasning af eget barn kan give en dårligere overgang for barnet mellem 

hjem og daginstitution.  
 
Citat fra børne- og ungepolitiks strategiområde for trivsel omsorg og social mobilitet afsnit 
inklusion og social trivsel 2.2 "Faaborg-Midtfyn Kommune bidrager desuden et 
sammenhængende børne- og ungeliv med gode og trygge overgange mellem hjem, ..., 
dagtilbud, ..."  
 
Det første møde vores børn har med et dagtilbud, om det er en dagpleje eller vuggestue, er 
præget af utryghed ved at barnet skal lære nye voksne af kende og blive tryg i nye rammer 
samtidig med at skulle savne sine forældre. Det er desværre et vilkår, men heldigvis vil barnet 
efter indkøring få gode stunder i den nye dagpleje eller institution.  
Vi frygter dog med afskaffelsen af tilskud til pasning af eget barn at der er mange børn som vil 
opleve 2 indkøringer ved to forskellige dagplejere/vuggestuer da det ikke er altid at den 
ønskede dagpleje/vuggestue har en plads ledig når barslen slutter. Her har det været 
afgørende for mange forældre i Stentevangs børnehave og vuggestue, at mange har kunne 
bruge x antal måneder på at passe eget barn efter barslen er slut og indtil der har været en 
plads i vuggestuen.  
 
Man kan selvfølgelig vælge at beholde den dagpleje/vuggestue, hvor der først er plads indtil 
barnet skal starte i eksempelvis børnehave, men særligt for familier med søskendebørn er det 
ikke ønskværdigt at have sine børn i flere forskellige institutioner.  
 
Timingen for dette forslag er ekstra uheldig, da det med de nye godkendelseskriterier for 
private dagtilbud vil være sværere for de private daginstitutioner at sikre pladserne til 
søskendebørn da det er blevet svært at ændre sin kapacitet.  
 
 

2) Afskaffelse af tilskud til pasning af eget barn vil fjerne det momentum af tilflyttere kommunen 
håber at kunne tiltrække i udviklingsstrategien 2023-2040 
 
Citat fra udviklingsstrategien 
"FLERE IVÆRKSÆTTERE BLANDT TILFLYTTERE 
Flere har fået lyst til at flytte ud af byerne og bo tæt på naturen. Vi vil udnytte det momentum 
og støtte flere i, at realisere drømmen om at være herre i eget hus ved at gøre det nemt at 
være iværksætter i Faaborg-Midtfyn" 
 
Vi kan dog godt frygte at der ikke kommer de ressourcestærke tilflyttere med 
iværksætterdrømme som skal skabe fremtidens vækst i Faaborg Midtfyn Kommune.  
 
Ifølge småbørnsforeningen SAMFO er det de ressourcestærke tilflyttere som benytter 
ordningen. Her et citat fra bestyrelsesmedlem af småbørnsfamilieforeningen SAMFO Sofie 
Toftegaard: "muligheden for at få tilskud til pasning af eget barn er et vigtigt parameter, når 
børnefamilier skal vælge, hvor de vil bo: Vi ved, at mange simpelthen tjekker: Har kommunen 
det her tilskud? For det er virkelig dét, der kan gøre, om man kan udleve den drøm, som det er 
for mange, at få et ekstra år med sit barn. Så det er helt sikkert noget, folk kigger efter - især 
blandt vores medlemmer og i segmentet af ressourcestærke, veluddannede forældre. For det 
er ofte dem, der ønsker at hjemmepasse" https://faa.dk/oehavet/tilskud-til-hjemmepasning-kan-
tiltraekke-ressourcestaerke-boernefamilier-til-langeland 
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3) Giver afskaffelsen af tilskud til pasning af eget barn mening, når der ikke er garanti for at 
afskaffelsen vil give en besparelse? 
 
Citat fra forslaget "Det er dog vurderingen, at hovedparten af de familier, der i dag vælger at 
passe deres barn hjemme med et kommunalt tilskud, ikke ville have denne mulighed, hvis der 
ikke længere ydes tilskud. Disse børn vil derfor skulle passes i andet kommunalt eller privat 
regi, hvilket der vil være en kommunal udgift til. Hvorvidt dette forslag vil resultere i en reel 
besparelse, afhænger derfor af, hvordan de konkrete familier vælger at passe/få passet deres 
børn fremadrettet." 
 
Når vi som forældre og borgere i FMK skal opveje fordele og ulemper ved forslaget, er det 
tydeligt at de sociale konsekvenser (jf. punkt 1) og fremtidige økonomiske konsekvenser (jf. 
punkt 2) vejer tungere end en besparelse som ikke er garanteret.  

 
 
Alt i alt håber vi at kommunalbestyrelsen IKKE vil godkende afskaffelsen af tilskud til pasning af 
eget barn.  
 
Mvh Forældrebestyrelsen i Stentevang børnehave og vuggestue  
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2025_155 - Etablering af vuggestuefacilitet i Toftegårdens Børnehave 
 
Dette høringssvar er på vegne af forældrebestyrelsen i Stentevang børnehave og vuggestue.  
 
 
Med de store besparelser FMK bliver nødt til at lave, mener vi at det er lige så vigtigt at være 
kritiske overfor, hvilke nye udgifter der vil være.  
 
Vi er undrende overfor, hvorfor man ønsker at bruge 1.344.000kr på nye vuggestue faciliteter i 
stedet for at gøre det nemmere for private daginstitutioner at afhjælpe kommunens 
kapacitetsproblemer. Da man godkendte de nye godkendelseskriterier for private dagtilbud har 
man nemlig gjort det sværere for de private dagtilbud, at bruge de i forvejen godkendte 
kvadratmeter til at indskrive de børn som har et pasningsbehov. 
 
Kompleksiteten i hvordan de nye godkendelseskriterier spænder ben for at afhjælpe kommunens 
pasningsbehov er stor og derfor vælger vi at forklare den, ved nedenfor at indsætte den passage 
som omhandler "ændring af kapacitet" fra et høringssvar som der er blev sendt til jer i forbindelse 
med godkendelsen af de nye godkendelseskriterier.  
 
Vi håber, at kommunen kan spare penge ved at lade private daginstitutioner hjælpe med 
pasningsbehovet fremover.  
 
Mvh Forældrebestyrelsen i Stentevang børnehave og vuggestue 
 
Fra høringssvaret: 
 
Ændring af kapacitet 
Uddrag fra de nye godkendelseskriterier 
Ved ændring af kapacitet skal institutionen henvende sig til kommunen v/Opvækst og 
Læring med titlen anmodning om ændring af kapacitet . Anmodningen skal indeholde 
angivelse af den nye kapacitet, herunder specificeret ved antal børnehave- og 
vuggestuebørn samt ibrugtagningstilladelse, driftsgaranti og vedtægter indeholdende 
den nye kapacitet. Det er kun muligt at have én godkendt kapacitet ad gangen, og 
dermed kun have én fordeling af hhv. vuggestue- og børnehavebørn ad gangen. Der kan 
ikke ændres i fordelingen løbende uden først at henvende sig til kommunen v/ Opvækst 
og Læring. Det er ikke muligt at ændre sin kapacitet med en slutdato. Der kan kun søges 
om ændring af kapacitet 2 gange om året. 
Ændring af kapaciteten vil i hvert tilfælde skulle tage højde for, at der fortsat er kapacitet 
til, at registrerede indmeldte børn kan blive i institutionen indtil dato for overgang til nyt 
alderssvarende dagtilbud eller forårs SFO. 
For at sikre ovenstående forventes der en sagsbehandlingstid på ca. 1 måned ved 
ændring af kapaciteten. Såfremt Opvækst og Læring kan verificere, at ovenstående er i 
orden, vil anmodningen blive godkendt. 
 
Uddybning af punktet 
Alle private daginstitutioner i Danmark er bygningsgodkendt med et specifikt antal 
kvadratmeter. Børnehavebørn skal have 2m2 pr barn (1 enhed), mens vuggestuebørn skal 
have 3m2 pr. barn 1,5 enhed). I nogle kommuner arbejder man med disse fleksible 
enheder, så den enkelte institution er godkendt til et maks-antal enheder der ikke må 
overstiges. Institutionen fordeler således selv, hvor mange henholdsvis børnehave- og 
vuggestuebørn der er meningsfuldt at have indskrevet hvornår. Det sikres selvfølgelig at 
alle indskrevne børn, kan blive i institutionen frem til skolestart. Pladsanvisningen skal blot 
holde øje med at maks-antal enheder ikke overstiges og slipper for den nuværende 
tidskrævende administration. 
 
I FMK er det desværre anderledes og godkendelsen er hæftet på et specifikt antal 
vuggestue og børnehavebørn. Den specifikke fordeling kaldes “kapacitet”. Når en 
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daginstitution i FMK fremover ønsker at ændre kapacitet, er der er altså ikke tale om at 
optage flere børn end der er plads til, men udelukkende at fordele de allerede 
godkendte kvadratmeter anderledes mellem vuggestue- og børnehavebørn. De nye 
godkendelseskriterierne i FMK fastlægger en ufleksible og administrativ tung procedure 
for, hvordan en daginstitution kan ændre kapacitet. 
 
I de nye godkendelseskriterier er det muligt at ændre kapacitet. Der er dog et par 
væsentlige forbehold, som gør at det i mange tilfælde bliver umuligt at ændre kapacitet 
for en kortere periode og det er helt centralt i dette høringssvar, da det er den fleksible 
kapacitet, hvor der tælles i enheder der gør, at vi kan imødekomme familiers ønsker til 
startdatoer for især søskendebørn og sikre økonomi til stabil drift. 
Den fleksible model vil også bidrage til at kommunale institutioner meget nemt kan 
imødekomme det aktuelle behov og skrue op/ned for antal børnehave- og 
vuggestuepladser i nærområdet, uden det behøver en lang bureaukratisk vej gennem 
ledelse, Opvækst og Læring og politisk udvalg som nu. 
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2025_172 - Opsigelse af driftsaftale med den selvejende institution Ringgårdens Børnehus 
 
Dette høringssvar er på vegne af forældrebestyrelsen i Stentevang børnehave og vuggestue. 
 
Citat fra forslaget "En evt. opsigelse vil betyde, at institutionen ikke længere tæller med, når 
kommunen opgør sine gennemsnitlige ejendomsudgifter til selvejende daginstitutioner. Dette har 
en afledt konsekvens for kommunens udgift til det lovpligtige bygningstilskud til private 
daginstitutioner, som fastsættes som gennemsnittet af kommunens udbetalte udgifter til 
ejendomsdrift på selvejende institutioner. Disse udgifter er markante større til Ringgården, fordi 
institutionen lejer sig ind i bygningerne (de øvrige får stillet kommunale bygninger til rådighed). 
Hvis Ringgården ikke længere er selvejende, falder den gennemsnitlige udgift til de selvejendes 
ejendomsudgifter så meget, at kommunen samlet set skal reducere tilskuddet til de private 
dagtilbuds ejendomsudgifter med 1,380 mio. kr. årligt." 
 
Vi ønsker med dette høringssvar at gøre opmærksom på det urimelige, hvis bygningstilskuddet 
falder til private daginstitutioner. I forvejen er driftstilskuddet ifølge beregninger fra 
Daginstitutionernes Landsorganisation 22.818 kr. lavere pr vuggestuebarn pr. år sammenlignet 
med, hvad en tilsvarende kommunal vuggestue får. Derfor frygter vi at en yderligere forværring af 
tilskuddet til private daginstitutioner, vil have store negative konsekvenser for muligheden for at 
drive pædagogisk- og økonomiske ansvarlig daginstitution i FMK.  
 
 
Mvh Forældrebestyrelsen i Stentevang børnehave og vuggestue 
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Afskaffelse af tilskud til pasning af eget barn.  
 
Dette høringssvar er på vegne af forældrerådet i Lillely vuggestue- og skovbørnehave.  
 
Vi er undrende overfor, hvorfor  kommunen ønsker at afskaffe denne ordning. Særligt 
nedenstående 2 forhold gør det problematisk at afskaffe ordningen og virker modstridende til 
kommunens børne- og ungepolitik og udviklingsstrategi 2023-2040 
 
1) Afskaffelse af tilskud til pasning af eget barn kan give en dårligere overgang for barnet mellem 

hjem og daginstitution.  
 
Citat fra børne- og ungepolitiks strategiområde for trivsel omsorg og social mobilitet afsnit 
inklusion og social trivsel 2.2 "Faaborg-Midtfyn Kommune bidrager desuden et 
sammenhængende børne- og ungeliv med gode og trygge overgange mellem hjem, ..., 
dagtilbud, ..."  
 
Det første møde vores børn har med et dagtilbud, om det er en dagpleje eller vuggestue, er 
præget af af utryghed ved at barnet skal lære nye voksne af kende og blive tryg i nye rammer 
samtidig med at skulle savne sine forældre. Det er desværre et vilkår, men heldigvis vil barnet 
efter indkøring få gode stunder i den nye dagpleje eller institution.  
Vi frygter dog med afskaffelsen af tilskud til pasning af eget barn at der er mange børn som vil 
opleve 2 indkøringer ved to forskellige dagplejere/vuggestuer da det ikke er altid at den 
ønskede dagpleje/vuggestue har en plads ledig når barslen slutter. Her har det været 
afgørende for mange forældre i Lillely vuggestue- og skovbørnehave at mange har kunne 
bruge x antal måneder på at passe eget barn efter barslen er slut og indtil der har været en 
plads i vuggestuen.  
 
Man kan selvfølgelig vælge at beholde den dagpleje/vuggestue, hvor der først er plads indtil 
barnet skal starte eksempelvis børnehave, men særligt for familier med søskendebørn er det 
ikke ønskværdigt at have sine børn i flere forskellige institutioner.  
 
Timingen for dette forslag er ekstra uheldig, da det med de nye godkendelseskriterier for 
private dagtilbud vil være sværere for de private daginstitutioner at sikre pladserne til 
søskendebørn da det er blevet svært at ændre sin kapacitet.  
 
 

2) Afskaffelse af tilskud til pasning af eget barn vil fjerne det momentum af tilflyttere kommunen 
håber at kunne tiltrække i udviklingsstrategien 2023-2040 
 
Citat fra udviklingsstrategien 
"FLERE IVÆRKSÆTTERE BLANDT TILFLYTTERE 
Flere har fået lyst til at flytte ud af byerne og bo tættere på naturen. Vi vil udnytte det 
momentum og støtte flere i at realisere drømmen om at være herre i eget hus ved at gøre det 
nemt at være iværksætter i Faaborg-Midtfyn" 
 
Vi kan dog godt frygte at der ikke kommer de ressourcestærke tilflyttere med 
iværksætterdrømme som skal skabe fremtidens vækst i Faaborg Midtfyn Kommune.  
 
Ifølge småbørnsforeningen SAMFO er det de ressourcestærke tilflyttere som benytter 
ordningen. Her et citat fra bestyrelsesmedlem af småbørnsfamilieforeningen SAMFO Sofie 
Toftegaard: "muligheden for at få tilskud til pasning af eget barn er et vigtigt parameter, når 
børnefamilier skal vælge, hvor de vil bo: Vi ved, at mange simpelthen tjekker: Har kommunen 
det her tilskud? For det er virkelig dét, der kan gøre, om man kan udleve den drøm, som det er 
for mange, at få et ekstra år med sit barn. Så det er helt sikkert noget, folk kigger efter - især 
blandt vores medlemmer og i segmentet af ressourcestærke, veluddannede forældre. For det 
er ofte dem, der ønsker at hjemmepasse" https://faa.dk/oehavet/tilskud-til-hjemmepasning-kan-
tiltraekke-ressourcestaerke-boernefamilier-til-langeland 
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3) Giver afskaffelsen af tilskud til pasning af eget barn mening, når der ikke er garanti for at 
afskaffelsen vil give en besparelse? 
 
Citat fra forslaget "Det er dog vurderingen, at hovedparten af de familier, der i dag vælger at 
passe deres barn hjemme med et kommunalt tilskud, ikke ville have denne mulighed, hvis der 
ikke længere ydes tilskud. Disse børn vil derfor skulle passes i andet kommunalt eller privat 
regi, hvilket der vil være en kommunal udgift til. Hvorvidt dette forslag vil resultere i en reel 
besparelse afhænger derfor af, hvordan de konkrete familier vælger at passe/få passet deres 
børn fremadrettet." 
 
Når vi som forældre og borgere i FMK skal opveje fordele og ulemper ved forslaget, er det 
tydeligt at de sociale konsekvenser (jf. punkt 1) og fremtidige økonomiske konsekvenser (jf. 
punkt 2) vejer tungere end en besparelse som ikke er garanteret.  

 
 
Alt i alt håber vi at kommunalbestyrelsen IKKE vil godkende afskaffelsen af tilskud til pasning af 
eget barn.  
 
Mvh Forældrerådet i Lillely vuggestue- og skovbørnehave.  
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Afskaffelse af tilskud til pasning af eget barn.  
 
Dette høringssvar er på vegne af ledelsen i Lillely vuggestue- og skovbørnehave.  
 
Vi er undrende overfor, hvorfor  kommunen ønsker at afskaffe denne ordning. Særligt 
nedenstående 2 forhold gør det problematisk at afskaffe ordningen og virker modstridende til 
kommunens børne- og ungepolitik og udviklingsstrategi 2023-2040 
 
1) Afskaffelse af tilskud til pasning af eget barn kan give en dårligere overgang for barnet mellem 

hjem og daginstitution.  
 
Citat fra børne- og ungepolitiks strategiområde for trivsel omsorg og social mobilitet afsnit 
inklusion og social trivsel 2.2 "Faaborg-Midtfyn Kommune bidrager desuden et 
sammenhængende børne- og ungeliv med gode og trygge overgange mellem hjem, ..., 
dagtilbud, ..."  
 
Det første møde vores børn har med et dagtilbud, om det er en dagpleje eller vuggestue, er 
præget af af utryghed ved at barnet skal lære nye voksne af kende og blive tryg i nye rammer 
samtidig med at skulle savne sine forældre. Det er desværre et vilkår, men heldigvis vil barnet 
efter indkøring få gode stunder i den nye dagpleje eller institution.  
Vi frygter dog med afskaffelsen af tilskud til pasning af eget barn at der er mange børn som vil 
opleve 2 indkøringer ved to forskellige dagplejere/vuggestuer da det ikke er altid at den 
ønskede dagpleje/vuggestue har en plads ledig når barslen slutter. Her har det været 
afgørende for mange forældre i Lillely vuggestue- og skovbørnehave at mange har kunne 
bruge x antal måneder på at passe eget barn efter barslen er slut og indtil der har været en 
plads i vuggestuen.  
 
Man kan selvfølgelig vælge at beholde den dagpleje/vuggestue, hvor der først er plads indtil 
barnet skal starte eksempelvis børnehave, men særligt for familier med søskendebørn er det 
ikke ønskværdigt at have sine børn i flere forskellige institutioner.  
 
Timingen for dette forslag er ekstra uheldig, da det med de nye godkendelseskriterier for 
private dagtilbud vil være sværere for de private daginstitutioner at sikre pladserne til 
søskendebørn da det er blevet svært at ændre sin kapacitet.  
 
 

2) Afskaffelse af tilskud til pasning af eget barn vil fjerne det momentum af tilflyttere kommunen 
håber at kunne tiltrække i udviklingsstrategien 2023-2040 
 
Citat fra udviklingsstrategien 
"FLERE IVÆRKSÆTTERE BLANDT TILFLYTTERE 
Flere har fået lyst til at flytte ud af byerne og bo tættere på naturen. Vi vil udnytte det 
momentum og støtte flere i at realisere drømmen om !at være herre i eget hus"!ved at gøre det 
nemt at være iværksætter i Faaborg-Midtfyn" 
 
Vi kan dog godt frygte at der ikke kommer de ressourcestærke tilflyttere med 
iværksætterdrømme som skal skabe fremtidens vækst i Faaborg Midtfyn Kommune.  
 
Ifølge småbørnsforeningen SAMFO er det de ressourcestærke tilflyttere som benytter 
ordningen. Her et citat fra bestyrelsesmedlem af småbørnsfamilieforeningen SAMFO Sofie 
Toftegaard: "muligheden for at få tilskud til pasning af eget barn er et vigtigt parameter, når 
børnefamilier skal vælge, hvor de vil bo: Vi ved, at mange simpelthen tjekker: Har kommunen 
det her tilskud? For det er virkelig dét, der kan gøre, om man kan udleve den drøm, som det er 
for mange, at få et ekstra år med sit barn. Så det er helt sikkert noget, folk kigger efter - især 
blandt vores medlemmer og i segmentet af ressourcestærke, veluddannede forældre. For det 
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er ofte dem, der ønsker at hjemmepasse" https://faa.dk/oehavet/tilskud-til-hjemmepasning-
kan-tiltraekke-ressourcestaerke-boernefamilier-til-langeland 
 
 
 

3) Giver afskaffelsen af tilskud til pasning af eget barn mening, når der ikke er garanti for at 
afskaffelsen vil give en besparelse? 
 
Citat fra forslaget "Det er dog vurderingen, at hovedparten af de familier, der i dag vælger at 
passe deres barn hjemme med et kommunalt tilskud, ikke ville have denne mulighed, hvis der 
ikke længere ydes tilskud. Disse børn vil derfor skulle passes i andet kommunalt eller privat 
regi, hvilket der vil være en kommunal udgift til. Hvorvidt dette forslag vil resultere i en reel 
besparelse afhænger derfor af, hvordan de konkrete familier vælger at passe/fa ̊passet deres 
børn fremadrettet." 
 
Når vi som forældre og borgere i FMK skal opveje fordele og ulemper ved forslaget, er det 
tydeligt at de sociale konsekvenser (jf. punkt 1) og fremtidige økonomiske konsekvenser (jf. 
punkt 2) vejer tungere end en besparelse som ikke er garanteret.  

 
 
Alt i alt håber vi at kommunalbestyrelsen IKKE vil godkende afskaffelsen af tilskud til pasning af 
eget barn.  
 
Mvh ledelsen i Lillely vuggestue- og skovbørnehave.  
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2025_155 - Etablering af vuggestuefacilitet i Toftegårdens Børnehave 
 
Dette høringssvar er på vegne af forældrerådet i Lillely vuggestue- og skovbørnehave.  
 
 
Med de store besparelser FMK bliver nødt til at lave, mener vi at det er lige så vigtigt at være 
kritiske overfor, hvilke nye udgifter der vil være.  
 
Vi er undrende overfor, hvorfor man ønsker at bruge 1.344.000kr på nye vuggestue faciliteter i 
stedet for at gøre det nemmere for private daginstitutioner at afhjælpe kommunens 
kapacitetsproblemer. Da man godkendte de nye godkendelseskriterier for private dagtilbud har 
man nemlig gjort det sværere for de private dagtilbud, at bruge de i forvejen godkendte 
kvadratmeter til at indskrive de børn som har et pasningsbehov. 
 
Kompleksiteten i hvordan de nye godkendelseskriterier spænder ben for at afhjælpe kommunens 
pasningsbehov er stor og derfor vælger vi at forklare den, ved nedenfor at indsætte den passage 
som omhandler "ændring af kapacitet" fra et høringssvar som bl.a. Lillely og andre daginstitutioner 
kom med i forbindelse med godkendelsen af de nye godkendelseskriterier.  
 
Vi håber, at kommunen kan spare penge ved at lade private daginstitutioner hjælpe med 
pasningsbehovet fremover.  
 
Mvh Forældrerådet i Lillely 
 
Fra hørinssvaret: 
 
Ændring af kapacitet 
Uddrag fra de nye godkendelseskriterier 
Ved ændring af kapacitet skal institutionen henvende sig til kommunen v/Opvækst og 
Læring med titlen anmodning om ændring af kapacitet . Anmodningen skal indeholde 
angivelse af den nye kapacitet, herunder specificeret ved antal børnehave- og 
vuggestuebørn samt ibrugtagningstilladelse, driftsgaranti og vedtægter indeholdende 
den nye kapacitet. Det er kun muligt at have én godkendt kapacitet ad gangen, og 
dermed kun have én fordeling af hhv. vuggestue- og børnehavebørn ad gangen. Der kan 
ikke ændres i fordelingen løbende uden først at henvende sig til kommunen v/ Opvækst 
og Læring. Det er ikke muligt at ændre sin kapacitet med en slutdato. Der kan kun søges 
om ændring af kapacitet 2 gange om året. 
Ændring af kapaciteten vil i hvert tilfælde skulle tage højde for, at der fortsat er kapacitet 
til, at registrerede indmeldte børn kan blive i institutionen indtil dato for overgang til nyt 
alderssvarende dagtilbud eller forårs SFO. 
For at sikre ovenstående forventes der en sagsbehandlingstid på ca. 1 måned ved 
ændring af kapaciteten. Såfremt Opvækst og Læring kan verificere, at ovenstående er i 
orden, vil anmodningen blive godkendt. 
 
Uddybning af punktet 
Alle private daginstitutioner i Danmark er bygningsgodkendt med et specifikt antal 
kvadratmeter. Børnehavebørn skal have 2m2 pr barn (1 enhed), mens vuggestuebørn skal 
have 3m2 pr. barn 1,5 enhed). I nogle kommuner arbejder man med disse fleksible 
enheder, så den enkelte institution er godkendt til et maks-antal enheder der ikke må 
overstiges. Institutionen fordeler således selv, hvor mange henholdsvis børnehave- og 
vuggestuebørn der er meningsfuldt at have indskrevet hvornår. Det sikres selvfølgelig at 
alle indskrevne børn, kan blive i institutionen frem til skolestart. Pladsanvisningen skal blot 
holde øje med at maks-antal enheder ikke overstiges og slipper for den nuværende 
tidskrævende administration. 
 
I FMK er det desværre anderledes og godkendelsen er hæftet på et specifikt antal 
vuggestue og børnehavebørn. Den specifikke fordeling kaldes “kapacitet”. Når en 
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daginstitution i FMK fremover ønsker at ændre kapacitet, er der er altså ikke tale om at 
optage flere børn end der er plads til, men udelukkende at fordele de allerede 
godkendte kvadratmeter anderledes mellem vuggestue- og børnehavebørn. De nye 
godkendelseskriterierne i FMK fastlægger en ufleksible og administrativ tung procedure 
for, hvordan en daginstitution kan ændre kapacitet. 
 
I de nye godkendelseskriterier er det muligt at ændre kapacitet. Der er dog et par 
væsentlige forbehold, som gør at det i mange tilfælde bliver umuligt at ændre kapacitet 
for en kortere periode og det er helt centralt i dette høringssvar, da det er den fleksible 
kapacitet, hvor der tælles i enheder der gør, at vi kan imødekomme familiers ønsker til 
startdatoer for især søskendebørn og sikre økonomi til stabil drift. 
Den fleksible model vil også bidrage til at kommunale institutioner meget nemt kan 
imødekomme det aktuelle behov og skrue op/ned for antal børnehave- og 
vuggestuepladser i nærområdet, uden det behøver en lang bureaukratisk vej gennem 
ledelse, Opvækst og Læring og politisk udvalg som nu. 
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2025_155 - Etablering af vuggestuefacilitet i Toftegar̊dens Børnehave 
 
Dette høringssvar er på vegne af ledelsen i Lillely vuggestue- og skovbørnehave.  
 
 
Med de store besparelser FMK bliver nødt til at lave, mener vi at det er lige så vigtigt at være 
kritiske overfor, hvilke nye udgifter der vil være.  
 
Vi er undrende overfor, hvorfor man ønsker at bruge 1.344.000kr på nye vuggestue faciliteter i 
stedet for at gøre det nemmere for private daginstitutioner at afhjælpe kommunens 
kapacitetsproblemer. Da man godkendte de nye godkendelseskriterier for private dagtilbud har 
man nemlig gjort det sværere for de private dagtilbud, at bruge de i forvejen godkendte 
kvadratmeter til at indskrive de børn som har et pasningsbehov. 
 
Kompleksiteten i hvordan de nye godkendelseskriterier spænder ben for at afhjælpe kommunens 
pasningsbehov er stor og derfor vælger vi at forklare den, ved nedenfor at indsætte den passage 
som omhandler "ændring af kapacitet" fra et høringssvar som bl.a. Lillely og andre 
daginstitutioner kom med i forbindelse med godkendelsen af de nye godkendelseskriterier.  
 
Vi håber, at kommunen kan spare penge ved at lade private daginstitutioner hjælpe med 
pasningsbehovet fremover.  
 
Mvh ledelsen i Lillely 
 
Fra hørinssvaret: 
 
Ændring af kapacitet 
Uddrag fra de nye godkendelseskriterier 
Ved ændring af kapacitet skal institutionen henvende sig til kommunen v/Opvækst og 
Læring med titlen !anmodning om ændring af kapacitet!. Anmodningen skal indeholde 
angivelse af den nye kapacitet, herunder specificeret ved antal børnehave- og 
vuggestuebørn samt ibrugtagningstilladelse, driftsgaranti og vedtægter indeholdende 
den nye kapacitet. Det er kun muligt at have én godkendt kapacitet ad gangen, og 
dermed kun have én fordeling af hhv. vuggestue- og børnehavebørn ad gangen. Der kan 
ikke ændres i fordelingen løbende uden først at henvende sig til kommunen v/ Opvækst 
og Læring. Det er ikke muligt at ændre sin kapacitet med en slutdato. Der kan kun søges 
om ændring af kapacitet 2 gange om året. 
Ændring af kapaciteten vil i hvert tilfælde skulle tage højde for, at der fortsat er kapacitet 
til, at registrerede indmeldte børn kan blive i institutionen indtil dato for overgang til nyt 
alderssvarende dagtilbud eller forårs SFO. 
For at sikre ovenstående forventes der en sagsbehandlingstid på ca. 1 måned ved 
ændring af kapaciteten. Såfremt Opvækst og Læring kan verificere, at ovenstående er i 
orden, vil anmodningen blive godkendt. 
 
Uddybning af punktet 
Alle private daginstitutioner i Danmark er bygningsgodkendt med et specifikt antal 
kvadratmeter. Børnehavebørn skal have 2m2 pr barn (1 enhed), mens vuggestuebørn skal 
have 3m2 pr. barn 1,5 enhed). I nogle kommuner arbejder man med disse fleksible 
enheder, så den enkelte institution er godkendt til et maks-antal enheder der ikke må 
overstiges. Institutionen fordeler således selv, hvor mange henholdsvis børnehave- og 
vuggestuebørn der er meningsfuldt at have indskrevet hvornår. Det sikres selvfølgelig at 
alle indskrevne børn, kan blive i institutionen frem til skolestart. Pladsanvisningen skal blot 
holde øje med at maks-antal enheder ikke overstiges og slipper for den nuværende 
tidskrævende administration. 
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I FMK er det desværre anderledes og godkendelsen er hæftet på et specifikt antal 
vuggestue og børnehavebørn. Den specifikke fordeling kaldes "kapacitet”. Når en 
daginstitution i FMK fremover ønsker at ændre kapacitet, er der er altså ikke tale om at 
optage flere børn end der er plads til, men udelukkende at fordele de allerede 
godkendte kvadratmeter anderledes mellem vuggestue- og børnehavebørn. De nye 
godkendelseskriterierne i FMK fastlægger en ufleksible og administrativ tung procedure 
for, hvordan en daginstitution kan ændre kapacitet. 
 
I de nye godkendelseskriterier er det muligt at ændre kapacitet. Der er dog et par 
væsentlige forbehold, som gør at det i mange tilfælde bliver umuligt at ændre kapacitet 
for en kortere periode og det er helt centralt i dette høringssvar, da det er den fleksible 
kapacitet, hvor der tælles i enheder der gør, at vi kan imødekomme familiers ønsker til 
startdatoer for især søskendebørn og sikre økonomi til stabil drift. 
Den fleksible model vil også bidrage til at kommunale institutioner meget nemt kan 
imødekomme det aktuelle behov og skrue op/ned for antal børnehave- og 
vuggestuepladser i nærområdet, uden det behøver en lang bureaukratisk vej gennem 
ledelse, Opvækst og Læring og politisk udvalg som nu. 

63



 

 

 
2025_172 - Opsigelse af driftsaftale med den selvejende institution Ringgar̊dens Børnehus 
 
Dette høringssvar er på vegne af ledelsen i Lillely vuggestue- og skovbørnehave.  
 
Citat fra forslaget "En evt. opsigelse vil betyde, at institutionen ikke længere tæller med, na ̊r 
kommunen opgør sine gennemsnitlige ejendomsudgifter til selvejende daginstitutioner. Dette har 
en afledt konsekvens for kommunens udgift til det lovpligtige bygningstilskud til private 
daginstitutioner, som fastsættes som gennemsnittet af kommunens udbetalte udgifter til 
ejendomsdrift pa ̊ selvejende institutioner. Disse udgifter er markante større til Ringga ̊rden, fordi 
institutionen lejer sig ind i bygningerne (de øvrige fa ̊r stillet kommunale bygninger til rad̊ighed). 
Hvis Ringga ̊rden ikke længere er selvejende, falder den gennemsnitlige udgift til de selvejendes 
ejendomsudgifter sa ̊ meget, at kommunen samlet set skal reducere tilskuddet til de private 
dagtilbuds ejendomsudgifter med 1,380 mio. kr. a ̊rligt." 
 
Vi ønsker med dette høringssvar at gøre opmærksom på det urimelige, hvis bygningstilskuddet 
falder til private daginstitutioner. I forvejen er driftstilskudet ifølge beregninger fra 
Daginstitutionernes Landsorganisation 22.818 kr lavere pr vuggestuebarn pr. år sammenlignet 
med, hvad en tilsvarende kommunal vuggestue får. Derfor frygter vi at en yderligere forværring af 
tilskuddet til private daginstitutioner, vil have store negative konsekvenser for muligheden for at 
drive pædagogisk- og økonomiske ansvarlig daginstitution i FMK.  
 
 
Mvh Ledelsen i Lillely 
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 FMK – høringssvar vedr.: 

Budget_ID: 2025_172 
- Opsigelse af driftsaftale med den selvejende 
institution Ringgårdens Børnehus 

 

Lundsbjerg Børnehus 

Bestyrelsen 

Lundsbjerg Børnehus 
Telefon: 31316400 

 

Kære FMK 

Det gør os trist til mode og dybt bekymrede, at læse i budgetforslaget af s. 24-25, at FMK vil opsige 

driftsaftalen med Ringgårdens Børnehus. 

Vi har i den daglige drift af Lundsbjerg Børnehus stor gavn af samarbejdet med de nuværende tre andre 

selvejende institutioner; Kaptajngården, Årslev Børnehave og vuggestue samt Ringgårdens Børnehus. 

Her er der stor gavn af faglig sparring, videndeling og erfaringsudveksling ved den daglige drift. Dette 

samarbejde og fællesskab har skabt en dynamisk læringskultur, hvor vi kontinuerligt forbedrer vores 

pædagogiske praksis til gavn for børnene i de fire selvejende institutioner. 

I indeværende år har vi fire selvejende institutioner i fællesskab udarbejdet en handleplan i tilfælde af 

fravær af leder i institutionerne, som tager udgangspunkt i det gode samarbejde vi har. Dette viser 

netop, at vi står sammen og har et særdeles godt samarbejde. 

Vi mener, at det er alarmerende, hvis driftsaftalen mellem FMK og Ringgårdens Børnehus opsiges, da 

Lundsbjerg Børnehus’ eksistensgrundlag, da rystes og vi uundgåeligt stiller os selv spørgsmålet – 

”hvornår er det vores tur?”. Den usikkerhed der vil opstå i kølvandet på opsigelsen af Ringgården 

Børnehus kan potentielt påvirke de øvrige selvejende institutioners medarbejderes trivsel, motivation, 

og dermed den pædagogiske kvalitet vi stræber efter at opretholde. 

Derudover kan beslutningen med at opsige driftsaftalen med Ringgårdens Børnehus føre til en øget 

usikkerhed blandt nuværende og fremtidige forældre i kommunen. Når forældre oplever usikkerhed 

omkring stabiliteten af selvejende institutioner, kan det resultere i, at de fravælger disse tilbud til fordel 

for andre institutioner, hvilket kan svække diversiteten i pasningstilbuddene. 

Denne usikkerhed kan også have en negativ effekt på kommunens evne til at tiltrække nye tilflyttere, 

især i områder, hvor der i forvejen er et lavt børnetal. Et attraktivt og stabilt børnepasningstilbud er 

ofte en afgørende faktor for børnefamilier, når de overvejer at bosætte sig i et nyt område. Hvis 

attraktive institutioner, som Ringgårdens Børnehus forsvinder, risikerer kommunen at blive mindre 

attraktiv for tilflyttere, hvilket kan have langsigtede konsekvenser for befolkningstilvæksten og det 

lokale samfunds bæredygtighed.  
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 Side 2 

Når man som børnefamilie skal vælge institution til sit barn, da ønsker vi samtidig at sætte fokus på det 

frie valg, hvor man ikke nødvendigvis skal tænke privat institution. Samtidig er selvejende institutioner, 

som Ringgårdens Børnehus stærkt forankret i det lokale miljø, hvilket fremmer en høj grad af 

forældreengagement og skaber stærke sociale netværk, som er afgørende for børnenes trivsel og 

udvikling. 

Vi ser stor gavn af samarbejdet med FMK og derfor er vores henstilling, at driftsaftalen opretholdes og 

ligeledes det gode samarbejde.  

De bedste hilsner 

Bestyrelsen i Lundsbjerg Børnehus -  

Louise Nymark Kirk Knudsen, Dorthe Tønder Aabjerg Friis, 

Anne-Sofie Engmose Christiansen, Brian Lillelund Sørensen, Per 

Asmussen Christensen og Kasper Engdal Høirup 
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Årslev børnehave 

og Vuggestue 

Birkelundsvej 1 

5792 Årslev 

+72 53 45 00 

 

Årslev,18-08-2024 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Kommunalbestyrelsen i FMK 

Høringssvar fra bestyrelsen i Årslev Børnehave og vuggestue angående 

budget for 2025 i Faaborg-Midtfyn Kommune 

 

FMK er i stærk udvikling. Sammen er vi nået langt med visionerne.  

Det er vigtigt at prioritere børn og unges trivsel, dannelse, udvikling og læring.  

Borgerne skal være i fokus og vi mener at det gode samarbejde styrkes igennem 

borgerens frie valg imellem private, selvejende og kommunale tilbud.   

Som selvejende dagtilbud ønsker vi at fortsætte det gode samarbejde med 

kommunen og have en tæt dialog om fremtidens budget, da forebyggelse og 

tidlig indsats på sigt er en økonomisk besparelse som kommer alle til gode.  

2025_112 - Affaldsordning på selvejende institutioner – afledt drift 

Budgetforslaget om at kompenserer de tre af kommunens selvejende 

institutioner for den merudgift, vi har med affaldssortering, falder i god jord hos 

os, da denne udgift ellers vil gå fra hænder til børnene. 

2025_144 - Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR 

Sidste år skrev vi det allerede i vores høringssvar, og det er også almen kendt: 

”Forebyggelse og tidlig indsats er en økonomisk besparelse, som kommer alle 

til gode på sigt.” Det bekymrer os derfor at læse forslaget om at skære 33% af 

den samlede fys/ergo i kommunen.  

Den motoriske udvikling er en forudsætning for barnets trivsel, udvikling og 

læring. I 2019 havde 6% af børn i børnehaveklassen motoriske vanskeligheder1. 

I dag er flere børn end nogensinde inaktive bag deres skærme. Denne udvikling 

skal bremses med de rette tiltag og den korrekte faglighed. 

På tidligere dialogmøder i forbindelse med drøftelser om inklusion, har netop 

fys/ergoerne været et af samtaleemnerne, og det har endda været debatteret 

(hvis man havde uendelige midler), at det gjorde en enorm forskel, hvis man 

havde nemmere adgang til disse, dvs. kortere ventelister.   

Personalet i vuggestue og børnehave bliver gradvist efteruddannet i at kunne 

spotte, når der er problemer med børnenes motorik. Det er positivt, men dette 

 
1 https://www.sdu.dk/da/sif/ugens_tal/04_2020 
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Årslev børnehave 

og Vuggestue 

Birkelundsvej 1 

5792 Årslev 

+72 53 45 00 

 

Årslev,18-08-2024 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

kompetenceløft kan ikke stå alene, men må understøttes af den faglighed og 

uddannelse som vores fys/ergo-team har.  

Personalet i dagtilbud og skole har brug for sparring. Forlænges ventelisterne 

går det i sidste ende ud over børnenes trivsel og udvikling og ikke mindst det 

arbejdsmiljø vi udsætter vores fys/ergo team for, da ventelisterne ikke ser ud til 

at blive kortere.  

2025_172 - Opsigelse af driftsaftale med den selvejende institution 

Ringgårdens Børnehus 

Vi som bestyrelse bliver triste og ærgerlige over at læse dette forslag. 

Ringgårdens Børnehus (herefter benævnt Ringgården) er vores tætte 

samarbejdspartner. Vi samarbejder med dem på såvel personale-, leder- og 

bestyrelsesniveau.  

To gange om året har vi pædagogiske dage, hvor personale og ledere arbejder 

sammen. Den ene af dagene er bestyrelserne lige så deltagende. Det betyder, 

at vi efterhånden kender hinanden godt på tværs af husene.  

Vi er fire selvejende dagtilbud i kommunen, der sammen har udarbejdet et 

samarbejdsmateriale, der sikrer, at vores bestyrelser ved, hvordan vi 

samarbejder på tværs af husene. Oprindeligt skulle aftalen blot beskrive, 

hvordan vi ville hjælpe hinanden i tilfælde af manglende leder, men det er nu et 

dokument, der også beskriver vores generelle samarbejde. Her er et uddrag fra 

aftalen, der fint beskriver ledelsessamarbejdet: 

”Der er et tostrenget samarbejdsnetværk mellem de selvejende institutioner, 

dels i form af et samarbejde på lederniveau og et samarbejde på 

bestyrelsesniveau. Lederne i de fire selvejende institutioner i FMK samarbejder 

i forhold til sparring i pædagogiske-, politiske- og driftsmæssige beslutninger. 

Der afholdes et netværksmøde i forlængelse af, de af Opvækst og Læring 

planlagte ledermøder og sektormøder, hvor der udveksles erfaringer og viden 

om økonomi, drift, pædagogik og projekter. 

Lederne af de selvejende institutioner samarbejder i et netværk der understøtter 

repræsentation i flest mulige udvalg og arbejdsgrupper. Ledergruppen udpeger 

følgende poster blandt de fire ledere for ét år ad gangen: Repræsentant i 

Lederforum, Repræsentant i Fælles MED og Repræsentant i 

forretningsudvalget til sektormøder for dagtilbud.”. 

FMK er en kommune, der indtil nu har sikret mangfoldigheden med både 

kommunale, private og selvejende dagtilbud, og som stolt har pralet af denne 

mangfoldighed.  
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Vores samarbejde i det selvejende netværk som er opbygget igennem flere år, 

vil blive svækket ved en lavere repræsentation; ’En trebenet stol er bare ikke 

nær så stærk som en firbenet.’  

For os i bestyrelsen betyder det desuden, at vi altid kan skrive eller ringe, hvis 

der er noget bestyrelsesmæssigt, vi har brug for svar på. Men endnu vigtigere 

er ledernetværket i de selvejende det sted, hvor vores fire ledere kan finde og 

få sparring omkring deres arbejde i hverdagen, som relaterer sig til det at være 

selvejende. Vi er også bekymrede for vores egen leder, hvis driftsaftalen med 

Ringgården bliver opsagt. Ringgården har i mange år været vores tætteste 

samarbejdspartner og det er vigtigt at værne om vores leders arbejdsmiljø. 

Bliver Ringgårdens driftsaftale opsagt, vil Faaborg-området udelukkende stå 

tilbage med private og kommunale dagtilbud. Og hvad er mangfoldigheden i 

det? Og hvad med forældrenes frie valg? Hvis Ringgården ikke er et hus, der 

mangler børn, så må det jo netop betyde, at forældrene faktisk ønsker huset 

som selvejende. Dette borgerønske burde vægte højt i kommunalbestyrelsens 

beslutning! 

Vi kan heller ikke undlade at bekymre os om, hvorvidt besparelsen i 

virkeligheden sker netop fordi Ringgården er selvejende, og at det ønske 

afspejler en generel holdning til de selvejende institutioner i kommunen. 

Ringgården har en stærk og dedikeret bestyrelse samt personalegruppe, som 

deres fremtræden i medierne den sidste tid også bevidner. 

Vi ser frem til et forhåbentlig fortsat stærkt samarbejde med Ringgården 

Børnehus - som selvejende dagtilbud i fremtiden. 

  

Venlig hilsen Bestyrelsen i Årslev Børnehave og vuggestue 
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Faaborg d. 15. august 2024 

 

Kære Kommunalbestyrelse ved Faaborg Midtfyn Kommune. 

Det er nødvendig for undertegnede, at tilkendegive min holdning i forbindelse med indstillingen fra                       

Opvækst- og Læringsudvalget, om at ville opsige driftsaftalen med Ringgårdens Børnehus,                                            

som led i sparerunden. 

Jeg har gennem 34 år været ansat i institutionsverdenen i Faaborg. Der er sket en afvikling gennem alle                        

disse år på børneområdet, altså besparelser på børn med udfordringer og smertegrænsen for hjælp er for          

længst nået. Der har været lappeløsning på lappeløsning, ja man kan sågar kalde det for en ”tissen i                     

bukserne effekt”. Nu er vi kommet dertil, lappeløsningerne hænger i laser og bukserne er blevet kolde. 

Udgifterne til børn med udfordringer er steget så gevaldigt, sidste år netop af manglende midler til at                   

forbygge dette. Når det kommer til stykket, og lad os være ærlige, så ved vi jo alle godt, at rettidig omhu er,                   

i den ideelle verden er løsningen. Vi skubber jo bare problemet foran os, som en sneboldeffekt, og nu kan vi        

måske med den økonomi der er, ikke rigtig løse problemet. 

Jeg anerkender til fulde, at udefra kommende faktorer p.t spiller ind i det økonomiske råderum.                             

Alligevel må jeg indtrængende bede jer om, at tænke lidt mere langsigtet end kun 2025 endda måske 2026.            

Jævnfør jeres egne beregninger, vil der om 1-2 år være en stigning i antallet af børn med pasningsbehov.                     

Er der så penge til at bygge/ åbne en ny daginstitution??? 

Gennem flere år, har der hængt en ”trussel” om lukning af Ringgårdens Børnehus over personalet.                               

Og det er ikke en let menneskelig situation at være i. På trods af ”truslen” er vi blevet ved vores læst, stået     

sammen, og har faktisk en lav sygefraværsprocent og lav personaleomsætning, hvilket indikerer et godt             

arbejdsmiljø, for både børn og voksne. Her er god trivsel og glade medarbejdere, som smitter af på vores               

børn og forældre, som netop vælger os til på vores værdier, rammer og personale. Ja vi er faktisk ret               

velfungerende (læs. Jeres eget udtryk) også ledelsesmæssigt. 

 

Der er ikke mange i Faaborg, som ikke kender Ringgårdens Børnehus, vel den ældste børnehave i byen.                    

Vores DNA er bygget på mangfoldighed, kultur, fagligt dygtigt personale og ikke mindst en kæmpe                          

kærlighed til børn og viljen til at ville fylde så meget som muligt i deres rygsæk til den videre færd.                         

Gennem årerne er der kommet en kolonihave til (den eneste institution der har det), hvor børnene får                

oplevelser med emner som miljø, hvor maden kommer fra og fra have til mave.                                                                  

Vi har oparbejdet et godt samarbejde med Ditlev Berner, hvor vi lejer et stykke jord i Alléskoven,                          

som benyttes hele året rundt. 2-3 gange om ugen går børn og voksne ud i skoven,                                                         

hvorved ud- og vedholdenhed forbedres.                                                                                                                                            

Der laves bålmad, naturens gang og skovens planter og dyreliv studeres. Motoriske færdigheder opbygges 

og udfordres og det skaber gode fællesskaber og relationer. Desuden benytter vi også stranden og 

havnemiljøet, hvordan stranden ændrer sig ved forskellige vejrfænomener, fra storm og blæst til høj- og 

lavvande.  Ja i det hele taget nærområdet. 
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At opbygge sådan en kultur og værdier, som Ringgårdens Børnehus står for, er ikke noget der kommer                       

”over Night”. Derfor giver det ingen mening, at ville opsige driftsaftalen med Ringgårdens Børnehus.                            

Jeg vil gerne appellere til jeres hjerter…… læs, lyt og forstå hvad I er ved at nedlægge. Det er faktisk byens                

børn, byggesten om I vil, I er ved at kaste for løverne. Små væsner, som gerne skal være trygge i deres                     

hverdag. Vi har en del børn med udfordringer, som vi faktisk lykkedes med at både løfte og inkludere i 

børnefællesskaber. Disse børn kan IKKE tåle skift af nye voksne ej heller et nyt sted. Det vil være et kæmpe                   

svigt af dem. 

Selv om økonomien ikke bare er rød, den er blodrød, så vil en besparelse på ca. 600.000 kr. jævnfør                         

jeres egne beregninger, være dyre penge at spare, på kort og lang sigt. I skriver, I skal finde plads til 

vuggestuebørnene og evt. etablere vuggestue i Toftegårdens Børnehave, hvad koster det??                                         

Skal der ansættes flere dagplejere?? Alle Børn fra Ringgårdens Børnehus vil der ikke være plads til i                               

den halvtomme børnehave ved Toftegården. Skal de så til Horne, Svanninge eller V. Aaby børnehaver???                        

Er det en del af en underliggende plan, for at bevare daginstitutioner i oplandet?? 

Dette kan lyde som en konspiratorisk tankegang, husk på der er børn og voksne med følelser i den anden                

ende af jeres valg. 

Kommunens udviklingsstrategi går på, at nord er børneområdet og syd turistområdet. Dette er også fint                    

nok, vi skal bare huske på, at der jo gerne skal være en fødekæde til fremtidens dagplejere,                              

daginstitutioner, skoler, gymnasie og Campus her i Faaborg (læs; syd).                                                                      

Manglende tilbud til børnepasning, kun kommunale her i syd (ingen dårlig tanke om kommunale) er vel                       

ikke det byen skal sælges på til fremtidige udefra kommende forældre.                                                                                    

Vi hilser det alle velkomment, at der også bliver gjort opmærksom på vores dejlige kommune ved                                       

f.x Heartland festivallen. Det går måske i tråd med den nordlige del af kommunen, hvor der er selvejende 

institutioner ift. den sydlige. Skal der virkelig være så stor forskel af pasningstilbud i vores kommune.                          

Skal det virkelig være et enten eller, kan det ikke være et både og ? 

Jeg er taknemmelig over, I har taget jer tid til, at læse et skriv fra en bekymret ansat i Ringgårdens 

Børnehus. Tænk nu en ekstra gang over, hvad I er ved at nedlægge, smid nu IKKE guld på gaden!!  

Jeg er fuld af tillid til, I Ikke sidder denne opfordring overhørig og at I varetager vores børns tarv på bedste 

vis. 

 

Med venlig hilsen 

Annette Jørgensen 

Ansat i Ringgårdens Børnehus 
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Kære Kommunalpolitikere  

 

Jeg forstår, efter borgermødet i Ringe mandag d. 19. august, at Faaborg-Midtfyn Kommunes (FMK) 

økonomi ser sort ud, - budgetforslagene er ikke opmuntrende læsning. I som politikere står foran nogle 

svære beslutninger i forhold til økonomien, - regnefejl og merforbrug, gør det absolut ikke lettere. 

 

Når det så er sagt, må jeg sige at jeg finder det yderst frustrerende, at der peges på opsigelse af 

driftsaftalen med Ringgårdens Børnehus igen. Det vil være et kæmpe skridt i den forkerte retning. Jeg 

forstå godt der er lidt håndører at spare på bundlinjen, men det er så lidt, at jeg tvivler på, om det på den 

lange bane vil være en besparelse. Sidste år handlede det om overkapacitet og tomme pladser, nu handler 

det om kroner og ører, plus tomme pladser. Ringgården har ikke tomme pladser, hverken nu eller sidste år, 

faktisk er vi tæt på at være fuldt booket frem til foråret 2025. Så hvorfor er det lige i Ringgården, at 

besparelsen skal gennemføres? Var det ikke mere retvisende, at se på hvor de tomme pladser er? 

 

Ringgården er et velfungerende børnehus med en engageret forældrebestyrelse og forældrekreds. 

Ringgårdens støtteforening som består af frivillige planlægger og gennemfører sociale arrangementer året 

rundt til glæde for fællesskabet og alle familier tilknyttet Ringgården.  

Ringgården slog dørene op i 1972 og Titta var leder frem til 2005, siden hen har hun været frivillig i huset. 

Sidste sommer pensionerede hun sig selv i en alder af 80år, da det kneb med hørelsen. Vibeke var leder i 

Ringgården 2006 – 2023 og gik på pension sidste sommer, men også hun har meldt sig på banen og dermed 

forsætter det frivillige arbejde til glæde for alle i Ringgården. 

 

Der er et lavt sygefravær, lav personale omsætning, stor forældretilfredshed og helt generelt et godt 

arbejdsmiljø. Kulturbærerende personaler (6 personer), som har arbejdet her i 15-30 år vidner om et godt 

arbejdsmiljø, som man gerne vil være en del af. Glade og tilfredse medarbejdere som passer deres job, det 

smitter direkte af på børn og forældre. Børnene trives og mødes hvor de er, af nærværende og 

omsorgsfulde voksne. Forældrene kan trygt aflevere deres børn og selv gå på arbejde med ro i maven og en 

tryg forvisning om, at der er voksne som ser, udvikler og passer på deres børn. Er Ringgården ikke netop et 

positivt aktiv for FMK, i arbejdet med at tiltrække nye borgere til den sydlige del af kommunen?  

 

Det er desværre ikke udvikling, men afvikling at fjerne forældres frie valg i forhold til typen af institution til 

deres børn. Ringgården har gennem de sidste år tiltrukket flere børnefamilier fra Københavnsområdet til 

Faaborg og de har valgt os til pga. af vores værdier, personalet og muligheden for at få stor indflydelse på 

hverdagen i Børnehuset. I ønsker flere borgere i kommunen og det kræver at der er gode og varierede 

pasningstilbud til deres børn. En del af de borgere som vælger at bosætte sig i den sydlige del af 

kommunen, skal vel også have mulighed for at vælge mellem selvejende, private og kommunale 

pasningstilbud til deres børn. Borgere med job, børn og dermed skattekroner i kommunekassen, skal vel 

prioriteres i hele FMK?  
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Ringgården har et fantastisk samarbejde med de tre andre selvejende dagtilbud i FMK. Vi har gennem de 

sidste mange år samarbejdet på personale-, leder- og bestyrelsesniveau. Vi afholder to gange årligt fælles 

pædagogiske dage omhandlende forskellige temaer, senest børn og motorik, hvor personale og ledere 

udveksler og videndeler på tværs af husene. Vi fire selvejende dagtilbud har sammen udarbejdet materiale, 

som ikke kun beskriver hvordan vi hjælper og sikre hinanden i tilfælde af en manglende leder, men som 

også beskriver vores generelle samarbejde. Det selvejende ledernetværk er netop der hvor vi kan få og give 

hinanden sparring om det, at være selvejende og det betyder meget for mit arbejdsmiljø som daglig leder 

for Ringgården. 

 

Vi lykkedes med, at løfte en del udsatte børn og familier, til at kunne være deltagende i fællesskaber og 

senere klare sig i den almene folkeskole. Vi har en kulturel mangfoldighed blandt børn og personale, som 

gør at vi har et helt unikt positivt syn og respekt for hinandens forskelligheder. Vi møder alle ligeværdigt. 

Netop dette gør Ringgården unik, er vores hjerteblod og DNA. Det kan ikke overføres til et kommunalt eller 

privat dagtilbud, det kan kun leve i kraft af vores selveje.  

 

Tak for jeres tid og jeg håber inderligt, at I kan se det vil være en forkert beslutning, at opsige driftsaftalen 

med Ringgården. Det frie valg samt valgmulighed af dagtilbud, bør gælde for alle borgere i FMK. 

 

 

Med venlig hilsen 

Lina de Lemos 

Leder i Ringgårdens Børnehus   

73



Budget_ID: 2025_172
Opsigelse af driftsaftale med den selvejende
institution Ringgårdens Børnehus

Høringssvar

Så er vi her igen - Bestyrelsen i Ringgårdens Børnehus (Herefter benævnt Ringgården).

Endnu engang for at behandle samme budgetforslag som fremstillet i 2023, nemlig at
Opvækst- og Læringsudvalget (herefter benævnt OLU) foreligger at opsige driftsaftalen
med Ringgården.

Ringgården henstiller til, at Kommunalbestyrelsen ikke vedtager budgetforslaget, som
det er fremskrevet. Vi vil endnu engang fastslå for både OLU og Kommunalbestyrelsen, at
vi udelukkende ønsker, at forblive en selvejet institution.

I sagens natur er vi som bestyrelse både forargede og ærgerlige over at stå i præcis
samme situation som for et år siden. Vi stiller os uforstående over for forslaget om at
opsige driftsaftalen med Ringgården, da vi i processen har været løsningsorienterede og
haft indtrykket af, at vi i samarbejde med forvaltningen skulle finde en tilfredsstillende
løsning for alle parter. Nu vi står endnu engang med personale, ledelse og en
forældregruppe, som alle igen er usikre på Ringgårdens eksistens og fremtid.

Ringgården er heldigvis bestyret med en stærk, engageret bestyrelse og forældregruppe,
som gerne tager kampen op, og som hverken kan eller vil lade stå til, hvorfor I i
Kommunalbestyrelsen hermed modtager bestyrelsens høringssvar. Vi understreger
herunder, at lukning som konsekvens af opsigelse af driftsaftalen ikke bliver en realitet, ej
heller at overgå til en kommunal institution.

Vi vil forsøge ikke, at gentage os selv for meget, jf. høringssvar fra budgetforslag 2023
(bilag 1), men det kan være uundgåeligt med gengangere, da sagsfremstillingerne
fremstår enslydende.

Processen siden Kommunalbestyrelsens afgørelse i 2023, hvor det blev afgjort, at
driftsaftalen med Ringgården ikke skulle opsiges, har desværre været præget af
envejskommunikation med Ringgårdens som eneste kommunikerende part. Da
Kommunalbestyrelsens afgørelse var, at OLU via samarbejde og dialog skulle finde en
fælles løsning til en økonomisk besparelse med Ringgården, blev vi både glade og
forventningsfulde. Vi gav meget stort udtryk for motivation og villighed til samarbejde for at
finde en fælles løsning, som kunne tilfredsstille alle parter og vi forventede det samme for
OLU. Desværre er det ikke vores oplevelse, at OLU var af samme overbevisning.
Her opridses kort forløbet siden afgørelsen 2023:

December 2023: Invitation fra forvaltningen om dialogmøde.
Januar 2024: Dialogmøde afholdes i Ringgården med deltagelse af bestyrelsen, leder,
boligforening og Søren Buch og Siggi Kristoffersen fra forvaltningen. Dialog er her ikke en
mulighed, da der ikke kan udtales noget konkret. Søren og Siggi opfordrer dog til, at vi
skriver til OLU om det pres der sættes på personale, institution og forældre, når vi gang på
gang trækkes ud på denne måde. Skriv fra bestyrelsen udarbejdes og sendes til OLU.
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Herudover er det vores oplevelse, at der udelukkende vises interesse i, om vi vil sælge
bygningen. Her vil vi understrege, at salg ikke er en mulighed, da bygningen er ejet af
boligforeningen - IKKE Ringgårdens Børnehus.
April 2024: Skriv fra bestyrelsen til OLU fremsendes (bilag 2). Vi modtager svar fra Lea
Haahr, som skriver, at de tager sagen med på majmøde 2024. Ingen respons på indholdet.
Maj 2024: Bestyrelsen modtager mail fra Lea Haahr om, at de har glemt os på majmødet,
men vil tage os med ved junimødet.
Juni 2024: Bestyrelsen modtager mail fra Lea Haahr om, at de har besluttet at indstille til
opsigelse af driftsaftalen.

Som det fremgår, har vi rakt ud til forvaltningen både ift. møder, hjælp og gode råd, og vi
har i hele processen haft løsningsorienterede øjne på sagen (bilag 2). Forinden har vi
ligeledes inviteret både OLU og politikere til møde i huset, men blev mødt med afvisning,
da “timingen ikke var rigtig”. Dette var netop et forsøg på at finde en løsning OG for ikke at
stå i den samme situation igen og igen og igen og igen… Vi forventede et modspil fra
OLU, men vi står tilbage med følelsen af, ikke at være blevet mødt i vores ønske om en
løsningsorienteret dialog. Som det fremgår, havde vi et enkelt møde med deltagere fra
forvaltningen i januar 2024, uden nogen former for løsning eller opstart på en fælles
proces, hvorefter kommunikationen stoppede.
Vi blev “glemt” på OLU’s majmøde, vi fik aldrig svar på vores henvendelser, og slutteligt
modtager vi dette budgetforslag som eneste respons. Det stiller vi os meget uforstående
overfor. Det synes for os, at forvaltningen har ladet sagen stå til i et helt år.  Dialog er i
vores perspektiv en udveksling af drøftelser og snakke om, hvordan vi finder frem til en
løsning - herunder at både vi og OLU høres og inddrages i processen.
“Dialog er en forudsætning for, at vi lykkes”, og “Vi tager ansvaret og lederskabet på os”
med underteksten “at vi alle generelt bør tage ansvar og ikke lade stå til”
(https://www.fmk.dk/media/wh0je125/medarbejder-og-ledelsesgrundlag.pdf). Sådan lyder
to af Faaborg-Midtfyn Kommunes værdier. To værdier som i vores perspektiv desværre
ikke efterleves i denne sag. Både vi frivillige i bestyrelsen og vores ledelse og personale
har arbejdet hårdt det seneste år, og det har krævet benhårde ressourcer og prioriteringer
- blot for at vi nu kan gøre det hele igen… Prioriteringer og ressourcer, som går fra vores
kerneopgave - BØRNENE!
For endnu engang må vi minde om, at det er børnene, der er de reelle tabere. Heldigvis
har vi et kompetent personale, som hver dag giver børnene de bedste og mest trygge
rammer, trods den tunge situation de i en lang periode har stået i. Og så takker vi vores
personale med at sende dem på sommerferie med ondt i maven og en utryghed om, hvad
fremtiden i deres arbejdsliv mon bringer – for 2. år i træk. Det synes som en forringelse af
deres arbejdsvilkår og arbejdsmiljø, at det gentager sig årligt, hvilket næppe kan forenes
med værdien “Det skal være sjovt og meningsfuldt at gå på arbejde”
(https://www.fmk.dk/media/wh0je125/medarbejder-og-ledelsesgrundlag.pdf).

Øv, hvor synes det uordentligt og urimeligt, at Ringgården ikke bliver inddraget eller hørt i
denne sag, som der var lagt op til!
Det er derfor vores forhåbning, at I i Kommunalbestyrelsen træffer en endelig afgørelse -
og ikke blot tilbagesender sagen til OLU igen, såfremt I er enige med os i, at driftsaftalen
naturligvis ikke skal opsiges. For så kender vi alle konsekvensen, og vi ses igen til næste
år…
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Vi i bestyrelsen er naturligvis bekendt med den svære økonomiske situation, som
Faaborg-Midtfyn Kommune aktuelt befinder sig i, og vi anerkender derfor også, at der skal
findes flere besparelser end nogensinde før. Desværre er vi dog fuldstændig uenige i at
opsige driftsaftalen med Ringården som en del af en løsning, da dette kun ville give en lille
økonomisk kortsigtet gevinst, se mail fra Søren Buch (bilag 3).
Det bekymrer os, at Kommunalbestyrelsen forelægges faktuelt ukorrekte oplysninger i
spareforslaget, at ”…udgifter er markante større til Ringgården, fordi institutionen lejer sig
ind i bygningerne”. Medmindre FMK's økonomiafdeling har fremlagt os ukorrekte
oplysninger? Er dette faktuelt forkert, se mail fra Søren Buch (bilag 3).

Vi kontaktede desuden økonomiafdelingen sidste år for at få en uddybet beregning på
“besparelsen”. Denne kunne de ikke give en forklaring på. Så hvilke beregninger ligger der
bag ved at fremstille et foreslag om at opsige driftsaftalen med en velfungerende, fuldt
booket og økonomisk stabil institution?

Det fremgår endvidere af budgetforslaget, at der fortsat er et for lavt børnetal i Faaborg
(kun indtil 2026 vel at mærke, hvorefter der vil mangle pladser igen). Det fremskrevne
besparelsesforslag vil heller ikke nu hjælpe på det reelle problem, hvilket vi også vil
argumentere for.

Siden sidste år er Ringgården stadig at finde som en af Faaborgs mest populære,
vellidte og succesfulde børnehaver og vuggestuer. Aktuelt har vi 12 børn i vuggestuen
og 39 børn i børnehaven. Vi har derfor kun få ledige pladser frem til april 2025. Ydermere
kontaktes lederen op til flere gange om måneden af forældre, som ønsker deres børn
flyttet til Ringgårdens Børnehus, og må henvise til pladsanvisningen. Lederen kontaktes af
forældrene, fordi de har hørt om Ringgården eller har set os på de sociale medier og kan
genkende sig selv og deres børn i vores fine, lille børnehus som selvejet og forældredrevet
og med vores værdier som grundlæggende. Det vidner om, at Ringgården er og bliver en
populær, prioriteret og ganske succesfuld institution for både Faaborgs borgere og
tilflyttere.
VI mener, at forældre bør have mulighed for at træffe det valg for deres børn som de
mener er rigtigt og minder i øvrigt Kommunalbestyrelsen om, at alle forældre i Ringgården
aktive har VALGT denne institution af ovenstående grunde og derfor næppe ser deres
børn i en kommunal institution i fremtiden. Vi vil argumentere for, at netop sådan et frit valg
er med til at sikre udviklingen af byen, hvor børnefamilier vil og allerede nu tiltrækkes.
Såfremt forslaget skulle gennemføres, mister Faaborg den eneste vuggestue og
børnehave, som er en forældredrevet, selvejende institution og som i et værdiskabende
samarbejde med kommunen og lokale miljø skaber et alternativ til de forældre, som
værdsætter en mindre institution som vores.
Det synes at have værdi for Faaborg-Midtfyn Kommune, at alle børnefamilier skal have
mulighed for at vælge de institutionstilbud til deres børn, som de drømmer om, og som
barnet har behov for. Så vi gentager os selv og stiller spørgsmålet: Hvorfor skal vi igen, en
af Faaborgs mest populære, vellidte og velfungerende, forældredrevne og historisk
prægede institution, bøde for det?
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Budget_ID: 2025_172
Opsigelse af driftsaftale med den selvejende
institution Ringgårdens Børnehus

Vi slår altså fast, at Ringgården IKKE er en del af problemet om børnetal – tværtimod!
Derfor synes dette ikke at være en holdbar langsigtet løsning. Som det blev bemærket ved
budgetforslag 2023, berører Ringgården mange borgere i kommunen, og det er netop
historien bag huset, samt den værdi det skaber at have en selvejet institution, som
medvirker til opbakningen.

Ringgården understreger ligeledes, at vi IKKE ønsker et privatiseret børnehus, da det kan
give udfordringer med kulturen og værdierne i huset - samt i Faaborg by. Vi mener, det er
en forringelse af udviklingen af byen, når forvaltningen ikke ønsker at støtte og bibeholde
det, vi står for, samt ikke anerkender den værdi, huset skaber for både børn, forældre og
kommunen og den kæmpe sociale opgave Ringgården løfter. Vi er kendt for og sætter stor
ære i den mangfoldighed vi har, og den sociale udsathed vi rummer og har kompetencer til
at løfte. Måske husker Kommunalbestyrelsen historien om, hvordan Ringgården
opstartede i 1972 på initiativ fra forældre i Ringparken. Børn fra alle samfundslag var og er
velkomne i Ringgården og da de første flygtninge kom til Faaborg, blev de modtaget med
åbne arme i Ringgården. Huset har fulgt med tiden og udviklet sig, og målgruppen er som
en naturlig konsekvens af dette blevet mere mangfoldig og rummelig siden. Ringgården
bliver stadig anerkendt både af fagpersoner og menige borgere for den store sociale
opgave, som huset især påtager sig og løser med høj faglighed. Denne opgave ønsker vi
at fortsætte med at løfte som en selvejende institution på samme vilkår som vi har i dag..

Skulle Ringgården ende i den ærgerlige og triste situation at driftsaftalen opsiges, tager vi i
bestyrelsen, personalet, ledelsen og forældrene udfordringen op og bevarer vores
børnehus med nøjagtigt samme ånd, kompetencer og rummelighed, trods vores
bekymring om mulighederne. Vi forventer at bibeholde alle børn, forældre, personale og
værdier både nu og i fremtiden.

SÅ kære Kommunalbestyrelse - det er Ringgårdens forhåbning, at I deler samme
begejstring for vores børnehus og naturligvis ikke ser, at driftsaftalen opsiges, så den
eneste selvejende og forældredrevede institution i Faaborg fortsætter.
Samtidig er det vores forhåbning, at dette er sidste gang, at vi kommer i vælten på denne
måde, og at vi fremover kan fortsætte vores, personalets og ledelsens arbejde og lægge
vores fokus, hvor det rigtig gælder og hvor vore hjerter banker - nemlig i at passe på og
udvikle vores børn i et sundt og nærende mangfoldigt miljø.

Med venlig hilsen

Bestyrelsen i Ringgårdens Børnehus

Melanie Birch, Nanna Amalie Falslund Ploug, Ditte Møllegaard, Rasmus Christensen,
Mette Bisgaard, Maria Sophie Methmann, Sofie Aunsbak
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Høringssvar fra bestyrelsen og ledelsen i 
Ringgårdens Børnehus  
 
Ringgårdens Børnehus (herefter benævnt Ringgården) henstiller til, at kommunalbestyrelsen 
ikke vedtager besparelsesforslaget 2024, som det er fremskrevet. Ringgårdens hensigt er 
at forblive i den nuværende driftsform; den eneste selvejende institution i Faaborg. 
Besluttes det, at Faaborg-Midtfyn Kommune (herefter benævnt FMK) ændrer den 
nuværende driftsform, er Ringgården åben for dialog med FMK og kommunalbestyrelsen om 
en alternativ løsning, således FMK opnår en økonomisk besparelse på huslejen og det 
private tilskud.  
 
Ringgården anerkender de økonomiske udfordringer, kommunen måtte have, hvorfor vi vil 
udvise samarbejdsvilje i at imødekomme problemstillingen. Vi vil dog i følgende høringssvar 
argumentere for, at en opsigelse af driftsaftalen med Ringgården ikke er den løsning, der 
skal til for at imødekomme udfordringerne.  
Efter offentliggørelse af besparelsesforslaget og samtale med FMK, anser vi udregningerne 
på de specifikke besparelser som uigennemskuelige, da FMK ikke har kunne fremlægge 
konkrete tal på en reel udregning af besparelsen. I bedste fald er der tale om tilnærmelser, 
hvilket besværliggør vores situation i kraft af at udforme præcisionsindgreb til at 
imødekomme problemstillingen.  
 
Ringgårdens bestyrelse, ledelse og forældregruppe stiller sig uforstående over for det 
fremlagte besparelsesforslag. Som det fremgår under forslagets overskrift ”Håndtering af 
overskydende dagtilbudskapacitet i Faaborg-området”, imødekommer en opsigelse af 
driftsaftalen med Ringgården ikke pladsproblemet, men giver udelukkende FMK en 
økonomisk besparelse på huslejen og det private tilskud, som flyttes.  
For at FMK vil kunne opnå rationalisering af pladser i Faaborg (som fremstår som det reelle 
problem), skal Ringgården lukke, hvilket ikke anses som en mulig løsning, da børnehuset er 
klar til at skifte ejerform til privat (uddybes senere), hvis det skulle blive 
kommunalbestyrelsens beslutning (det er dog ikke ønskescenariet for Ringgården).  
Derfor fremstår dette besparelsesforslag utilstrækkeligt, hvis ønsket er at undgå mange 
ledige børnehavepladser. Det vil betyde, at der skal ske andre tiltag, hvilket ikke er 
hensigtsmæssigt på et område som dagtilbud, hvor det ikke kun bør handle om økonomi, da 
de reelle tabere er børn i alderen 0-6 år, som ikke har en stemme selv.   
 
Herudover står Ringgården uforstående for over besparelsesforslaget, da vi har en 
nyetableret vuggestue fra 2022, som var et stort behov for FMK. Vi henviser til pkt. 67 
”Temadrøftelse – Dagtilbudskapacitet på 0-2 årsområdet” fra Opvækst- og 
Læringsudvalgsmøde den 18. maj 2021 (se vedhæftet sagsfremstilling), hvor vi blandt andet 
vil fremhæve punkt 1-5 som eksempler på principper. Vi må gøre opmærksom på, at FMK 
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ikke kan leve op til samtlige punkter, såfremt Ringgården enten lukkes eller skifter ejerform 
til privat.  
 
Det synes drastisk og med store konsekvenser at lukke institutioner, uagtet om det er en 
kommunal, selvejende eller privat institution, hvorfor Ringgården ligeledes ikke støtter op om 
en midlertidig lukning af Toftegårdens Børnehave.  
Som det fremgår, vil der komme pladsmangel senere i 20’erne, hvorfor det blot er at rykke 
problemet. Ringgården henstiller derfor til, at kommunalbestyrelsen heller ikke vedtager 
dette besparelsesforslag, men finder alternative løsninger, som ikke har lige så fatale 
konsekvenser for både børn, forældre, personale og det lokale miljø i Faaborg.  
 
Ringgården finder det særdeles ærgerligt, at FMK, når der er overkapacitet og mangel på 
børn andre steder i kommunen i de kommunale institutioner, vælger at skyde på Faaborgs 
eneste selvejende institution (og eneste mulighed for det frie valg som alternativ til de to 
store institutioner i Faaborg). En institution, hvor der i øvrigt ikke er børnemangel, men lang 
venteliste til både børnehaven og vuggestuen.  
 
Såfremt forslaget gennemføres, mister Faaborg den eneste børnehave, som er en 
forældredrevet, selvejende institution som i et værdiskabende samarbejde med kommunen 
og det lokale miljø skaber et alternativ til de forældre, som værdsætter en børnehave som 
netop vores. 
Det synes at være en værdi for FMK, at alle børnefamilier skal have mulighed for at vælge 
de institutionstilbud til deres børn, som de drømmer om, og som barnet har behov for.  
Så hvorfor skal vi, en af Faaborgs mest populære, vellidte, velfungerende, forældredrevne 
og historisk prægede institution, bøde for det?  
 
Om Ringgårdens Børnehus:  
 
Historisk, forældredrevet institution med barnet i fokus:   
Ringgården startede i 1972 af en gruppe forældre. Den har gennem tiden og er den dag i 
dag drevet af en stærk og engageret bestyrelse, støtteforening og forældregruppe. 
Børnehuset er lokalt drevet og er med de mange lokale sponsorer og en støtteforening et 
vellidt hus blandt mange borgergrupper i kommunen. Dette blev blandt andet tydeliggjort, da 
daværende leder Vibeke gik på efterløn i sommeren 2023 efter 17 år som børnehusets 
leder, hvor der fremmødte flere hundrede til reception; fagpersoner, tidligere og nuværende 
forældre, lokale, kolleger i andre institutioner (selvejende, kommunale, dagplejen), mfl. Dette 
vidner om en institution, som i den grad har sat sit præg på Faaborgs lokale 
dagtilbudsområde.   
Det synes ærgerligt, at kommunen ikke ser fordelene og den værdi, som det skaber, 
når borgere og forældre har lyst til at engagere sig i en sådan grad, som det ses i 
børnehuset. I sin tid var det frivillige og engagerede forældre, der skabte Ringgården 
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og gennem både gode og dårlige tider, har og er børnehuset været båret frem af 
frivillige, der har formet huset til det succesfulde hus, som det er i dag.   
 
Ringgården blev blandt andet etableret på baggrund af et behov for pasning i Faaborgs 
udsatte område Ringparken og flygtninge i byen. Det betyder, at det er et børnehus, som har 
løftet (og stadig gør) en kæmpe mangfoldighedsopgave, og som tager et stort socialt ansvar 
i FMK. Dette anerkendes blandt andet af fagpersoner på området, samt den nylige statslige 
pulje til støtte for institutioner med mange børn i udsatte positioner, hvor Ringgården aktuelt 
har fået tilkendt som eneste selvejende og private institution. En stor gruppe forældre er 
modtagere af økonomisk friplads i børnehuset, som indtil nu har været håndteret uden 
tilskud. Det vil ikke være muligt i samme grad for hverken kommunen eller Ringgården som 
privat institution.  
Det betyder også, at der findes mange forskellige sprog- og samfundslag i huset. Huset 
favner børnene og gør plads til alle og øger diversiteten i Faaborg.  
 
Ringgården har ligeledes stor succes hos børn med udfordringer. Det må være barnets tarv, 
at der findes en mindre institution, som er god til at favne børn med udfordringer i den 
almene børnegruppe og giver dem en tryg og sikker base, så de vil kunne fungere socialt, 
fagligt og empatisk på lige fod med andre børn. At Ringgården griber udsatte og udfordrede 
børn allerede i småbørnsalderen vil medføre en økonomisk besparelse i fremtiden. Heri 
ligger det forebyggende arbejde og fokus på i det tidlige stadie af barnets liv at forebygge 
udsathed og mistrivsel, hvilket taler direkte ind i FMK’s projekt om mental trivsel og sundhed 
for børn og unge.  
Mistrivsel og forebyggelse er et centralt kommunalt opmærksomhedspunkt for FMK, og 
ydermere står nedskrevet i Børne- og Ungestrategien, at der skal tilrettelægges 
inkluderende, pædagogiske læringsmiljøer, der tager højde for børn og unge i udsatte 
positioner, samt give børn lige muligheder for og ret til at deltage i fællesskabet (kilde: 
Børne- og Ungestrategien for Opvækst, Læring og Læringsmiljøer, FMK). Og det må man i 
sandhed sige, at Ringgården lever op til.  
 
En særdeles succesfuld institution:  
Som nævnt er der aktuelt lang venteliste for børn til Ringgården. Flere gange månedligt 
bliver lederen af huset ringet op af forældre, både lokale og tilflyttere, som efterspørger en 
plads til deres barn i huset, fordi de har hørt og læst om den succesfulde, kompetente, 
mindre og udviklende institution, som Ringgården er. Herudover har der været mange 
tilfælde, hvor forældre vælger at flytte deres børn fra anden institution til Ringgården med 
stor tilfredshed (læs mere om dette i forældrehøringssvar).  
 
Personalet i Ringgården er kendt for at være ansat i mange år, hvorfor udskift af personale 
ses markant sjældnere i vores børnehus. Det vidner om en institution, som tilbyder gode og 
sunde arbejdsvilkår, hvor et særdeles kompetent personale ønsker at blive og udvikle sig 
selv og skabe gode rammer for børnene.  
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Senest valgte FMK Ringgården til at udvide med vuggestue, som blev etableret i 2022. FMK 
havde stort behov for vuggestuepladser i kommunen så hurtigt som muligt og så et 
økonomisk incitament i at vælge Ringgården, som medførte en etableringsbesparelse.  
Ringgårdens vuggestue står nu med fuldt børnetal og venteliste, hvilket må synes at være 
en succes. Af den nyetablerede børnegruppe i vuggestuen er over halvdelen børn, som er 
flyttet fra dagpleje til vuggestuen. Dette må vidne om det store ønske og behov for det, som 
den selvejende institution kan tilbyde.  
I vuggestuen er der aktuelt et nyetableret krybbeskur til 1 million kroner.  
 
Ringgården står derfor igen uforstående overfor, at FMK kan foreslå en løsning, som ændrer 
ejerform med risiko for at lukke en institution, som er så vellidt, velfungerende, succesfuld og 
populær blandt forældre i hele landet, og som løfter så stor en mangfoldig og 
socioøkonomisk opgave, som den gør. Børnehuset kører med kæmpe succes, og den 
vurderes at være en sund og stabil forretning.  
 
Konsekvenser for en opsigelse af driftsaftalen med Ringgårdens 
Børnehus:  
 
En opsigelse af driftsaftalen med Ringgården vil øjensynligt medføre flere konsekvenser. 
Her oplistes dem, som vi finder alvorligt kritisable:   

1. Opsiger FMK driftsaftalen, lukker de dermed for Faaborgs eneste alternativ på 
børnehaveområdet og dermed mulighed for mangfoldighed og individuelle ønsker til 
plads ud fra barnets behov og tarv.  

2. Opsiger FMK driftsaftalen, og Ringgården må lukke, vil det kræve ansættelse af flere 
dagplejere samt give pasningsproblemer fra 2026. I starten af året afskedigede FMK 
fire dagplejere blandt andet grundet faldende børnetal i dagplejen. Da 
dagplejeområdet aktuelt er et udsat område, og det tidligere har været svært at 
rekruttere nye, synes denne løsning uholdbar.  

a. De store succeser med vuggestuer i kommunen viser ligeledes netop, hvor 
stort et behov og ønske der er for den slags institutioner for børnefamilierne. 
Ligeledes vidner vuggestuens etablering om, at der ikke er behov for flere 
dagplejere, men vuggestuer. (Vi henviser til ”Temadrøftelsen 
Dagtilbudskapacitet på 0-2 årsområdet”, som er vedhæftet”).  

3. Opsiger FMK driftsaftalen, lukker de for en yderst succesfuld, vellidt, velfungerende 
og populær forældredrevet institution, hvilket kan medføre manglende initiativer til 
fremtidige borgerdrevne iværksættelser, hvis man blot lukkes, trods succes og 
fremgang. Dette vil ligeledes give lokalt uro med den store støtte og opbakning, som 
børnehuset modtager.  

4. Opsiger FMK driftsaftalen, betyder det, at eventuelle tilflyttende børnefamilier får 
frataget deres mulighed for individuelle ønsker til institutionsplads, hvilket kan 
medføre, at de ikke finder FMK lige så tillokkende.  
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5. Opsiger FMK driftsaftalen, vil det være et tab for udlejer Faaborg Boligforening, som 
Ringgården har et godt og tæt samarbejde med. De har aktuelt investeret i den 
nyetablerede vuggestue i et forsøg på at fremtidssikre institutionen. Dette gav ingen 
betænkningsheder, da de for under et år siden blev forsikret af politikerne om, at 
børnetallet ikke var faldende. Dette besparelsesforslag har derfor medført stor 
frustration hos dem.  

6. Opsiger FMK driftsaftalen, kan Ringgården ikke se andre muligheder end at skifte 
ejerform til privat, hvilket selv påpeges i besparelsesforslaget som mulig konsekvens. 
Her må det bemærkes, at FMK dermed ikke vil opnå besparelse på 
overkapacitetsområdet.  

a. Ringgården er klar med en plan for budget, økonomi og strategi, hvis dette 
skulle være tilfældet. Det er dog vigtigt at understrege, at det ikke er 
Ringgårdens ønskescenarie, da vi stadig ønsker at forblive selvejende 
og fortsætte det gode samarbejde med FMK. En privatisering af 
Ringgården vil medføre konsekvenser, som ikke er fremstillet i 
besparelsesforslaget. Trods FMK stadig vil føre tilsyn med Ringgården, vil 
kommunen miste deres ellers gode og forpligtende samarbejde, og det 
samme vil Ringgården. Ringgården vil herefter ikke indgå i den kommunale 
forvaltning og pladser, optagelse, økonomi og andet vil foregå uden 
kommunens indblanding. Det vil for Ringgården miste den værdi, som ellers 
er førende for husets mangfoldige gruppe af børn og forældre.  

 
Ringgårdens bud på mulige løsningsforslag:  
 
Ringgården er interesseret i et fremtidigt scenarie, som får færrest mulige konsekvenser og 
er mindst indgribende for både huset, børnene, forældrene, kommunen og andre aktører. 
Derfor fremkommer her følgende løsningsforslag, som lægges op til dialog og drøftelse 
efterfølgende:  
 

• FMK kan købe Ringgårdens bygninger af boligforeningen, således vi ikke længere 
bor til leje, men i kommunale bygninger, som vi kan betale tilbage over en årrække. 
Eller kommunen kan leje sig ind. Dermed kan Ringgården forblive selvejende på lige 
vilkår som Årslev og Kaptajngården og på sigt i egne bygninger.  

• Ringgården kan flytte til en kommunalt ejet bygning, som står ledig, eller FMK kan 
købe en anden bygning til formålet (køb med formål). Dette ville sænke 
gennemsnitsudregningerne på tilskuddet til privatejede virksomheder i området og 
lade udgifterne til vedligeholdelse af lokaler overgå til kommunens økonomiudvalg. 
Dette er dog ikke Ringgårdens ønskescenarie. 

• Begge løsninger vil dog give FMK den besparelse på huslejen og det private tilskud, 
som der er behov for, og Ringgården kan bestå som den succesfulde og 
velfungerende selvejende institution, som den er.  
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Ringgården er opmærksomme på, at enhver alternativ løsning kan give 
overgangsudfordringer og blive kompleks.  
Vi ønsker dog en dialogisk tilgang til det og er derfor åbne overfor dialog med FMK og 
kommunalbestyrelsen.  
 
Med venlig hilsen 
 
Ledelsen og bestyrelsen i Ringgårdens Børnehus  
Lina Esmann de Lemos, Oliver Valentini, Melanie Birch, Ditte Møllegaard, Rasmus Christensen, Marie Wisborg, 
Sofie Aunsbak  
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Til medlemmerne af Opvækst og læringsudvalget 

Vi i bestyrelsen og ledelsen i Ringgårdens Børnehus tillader os at rette henvendelse direkte til jer, da vi i 
budget 2024 igen blev trukket ud i debatten om overskydende dagtilbudskapacitet og dermed endnu 
engang risikerede at driftsaftalen med Faaborg-Midtfyn Kommune ville blive opsagt med henblik på 
besparelse. 

Historisk set har vi været trukket flere gange i løbet af de sidste par år og hver gang redegør vi for, at vi er 
en af Faaborgs mest populære, vellidte, velfungerende, forældredrevne institutioner. Det skaber en stor 
ekstra arbejdsbyrde for bestyrelsen og ledelsen, men hvad værre er, at det fjerner fokus fra vores 
kerneopgave; nemlig at sikre trivslen for vores kære børn. Det er vi oprigtigt kede af. 

Vi oplever også, at når vi bliver trukket ud i budgetforslag med henblik på besparelse, så skaber det uro hos 
personale, forældre og i værste fald også hos børnene, hvis vi ikke får skærmet dem, eller hvis de opfanger 
en bid af en samtale mellem voksne. 

For vores personale betyder det usikkerhed omkring deres job. De bliver usikre på, at de kan bibeholde 
deres jobs, om de bliver fyret, eller de skal søge nyt job. Fremtiden viser sig usikker endnu engang og det 
påvirker arbejdsmiljøet og trivslen for vores velkvalificerede personale.  

For forældre og børn giver det usikkerhed omkring hvorvidt børnene skal flytte fra den institution, som de 
har alle deres venner i og er trygge i. Det vil betyde ny indkøring, utryghed, usikkerhed, nye voksne, nye 
relationer, nye rammer og sådan en massiv ændring tager tid og kan ikke undgå at påvirke hele familien.  

Det er dejligt hver gang vi klarer ”frisag”, men alle de førnævnte tanker ligger i baghovedet hver gang, 
Ringgårdens Børnehus kommer ”i vælten”. Det er værd at bemærke, som vi også nævnte i vores 
høringssvar, at Ringgårdens Børnehus for manges tilfælde er et aktivt tilvalg af institution for vores børn. Vi 
har valgt Ringgårdens Børnehus, fordi vi mener at det er det bedste valg for vores børn. 

Vi forstår, at det er et vilkår, at vi er en mulighed for besparelse ved hver budgetforhandling, hvis man 
kigger på omkostningerne ved at opsige driftsaftalen med os. Men vi ser også hvor store veksler det 
trækker på personale, forældre, ledelse og bestyrelsen. Så vi vil rigtig gerne høre jeres bud på hvad vi i 
Ringgårdens Børnehus kan gøre for at stå stærkere næste gang? Kan vi gøre noget anderledes, så vi er 
stærkere stillet i fremtiden ved de kommende budgetforhandlinger?  

Vi ser frem til at høre fra jer  

Bestyrelsen i Ringgårdens Børnehus. 
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Monday, August 12, 2024 at 18:52:02 Central European Summer TimeMonday, August 12, 2024 at 18:52:02 Central European Summer Time

Emne:Emne: Tildeling selvejende dagtilbud
Dato:Dato: torsdag den 11. juli 2024 kl. 19.57.05 Centraleuropæisk sommertid
Fra:Fra: Lina Esmann de Lemos (llemo)
Til:Til: Melanie Birch, Nanna.ploug@gmail.com, Mette Bisgaard Larsen, Rasmus Tømrer Faaborg ApS, Ditte

Møllegaard, Sofie Aunsbak, sophiemaria@hotmail.com
VedhæftedeVedhæftede
filer:filer:

image001.png, image006.png, image003.png

Fra:Fra: Søren Buch (sobuc)
Sendt:Sendt: 6. marts 2024 12:29
Til:Til: Lina Esmann de Lemos (llemo) <llemo@fmk.dk>
Emne:Emne: VS: Tildeling selvejende dagKlbud

Som aLalt

Venlig hilsen

Søren BuchSøren Buch
Chef for Opvækst og Læring

Chefgruppen
Tinghøj Alle 2, 5750 Ringe
Mobil: 72 53 31 50
www.fmk.dk

Fra:Fra: Rasmus Fald Nielsen (rasfn) <rasfn@fmk.dk>
Sendt:Sendt: 26. februar 2024 09:16
Til:Til: Søren Buch (sobuc) <sobuc@fmk.dk>
Emne:Emne: SV: Tildeling selvejende dagKlbud

Kære Søren.
Tildelingen Kl de selvejende insKtuKoner foregår stort set på samme måde som de kommunale
daginsKtuKoner. De selvejende insKtuKoner for Kldelt samme beløb pr. barn inkl. Udlagte
stø^emidler som de kommunale insKtuKoner. Forskellen er, at de selvejende får Kldelt budget Kl
bygningsdriLen (el, vand varme mv.) som de kommunale insKtuKoner ikke ser, da de ligger under
BLK. For de selvejende er der indgået en driLsoverenskomst med kommune, hvor beløbene er aLalt
og eLerfølgende fremskrevet.

Tildelingen sker fra samme ”kasse” (funkKon 5.14 dagKlbud)

Venlig hilsen

Bilag 3 - 
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Rasmus Fald Nielsen
Økonomikonsulent

Økonomi
Tinghøj Alle 2, 5750 Ringe
Mobil: 72 53 89 83
www.fmk.dk

 
Fra:Fra: Søren Buch (sobuc) <sobuc@fmk.dk>
Sendt:Sendt: 24. februar 2024 10:27
Til:Til: Rasmus Fald Nielsen (rasfn) <rasfn@fmk.dk>
Emne:Emne: Tildeling selvejende dagKlbud
 
Kære Rasmus
 
Siggi og jeg var i mandags Kl møde i Ringgaardens Børnehus.
 
Her var der et bestyrelsesmedlem, der havde fået en opfa^else af, at Kldelingen Kl de selvejende kom
fra en anden kasse end Kldelingen Kl de kommunale. Det skulle eLer sigende have været på
baggrund af noget som min forgænger skulle have udtalt.
 
Kan du derfor (måske har du allerede gjort det) klarlægge hvordan Kldelingen Kl de selvejende
fungerer?
 
Venlig hilsen

Søren BuchSøren Buch
Chef for Opvækst og Læring

Chefgruppen
Tinghøj Alle 2, 5750 Ringe
Mobil: 72 53 31 50
www.fmk.dk
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Kære politikere i Faaborg-Midtfyn Kommune 
 
Fremsender hermed høringssvar på vegne af støtteforeningen i Ringgårdens Børnehus i Faaborg. 
 
 
BEVAR RINGGÅRDENS BØRNEHUS!! 
Ringgårdens Børnehus er et yderst velfungerende børnehus som skaber de bedste rammer for de 
børn som går der, og ruster dem til deres videre færden. Som forældre er vi imponerede over de 
pædagogiske kompetencer og engagement som vi bliver mødt af hver dag i Ringgårdens Børnehus. 
Vores børn vokser og blomstrer, fordi de inddrages som en del af et fællesskab, hvor inklusion og 
samarbejde er vigtige egenskaber. Hvis I som kommune vælger at opsige driftsaftalen med 
Ringgårdens Børnehus vil det have store konsekvenser, da børnene skal deles ud til andre 
institutioner og som der selv stod i spareforslaget vil det betyde at der fx skal ansættes 3 nye 
dagplejere for at dække pasningsbehovet. Begrundelsen om overkapacitet på børneområdet og 
behov for generelle besparelser i kommunen, giver ingen mening for os. At vælge den institution i 
Faaborg hvor alle pladser er taget og der endda er venteliste, virker ugennemtænkt. Der er behov 
for institutioner som Ringgårdens Børnehus, som har fokus på diversitet, inklusion og fællesskab. 
Tilfredshedsundersøgelse fra 2022 (Spørgeskemaundersøgelse om kvalitet i dagtilbud i FMK - 
forældre) viser at Ringgårdens Børnehus ligger i top. Svarene lå imellem 3,4 og 3,9, hvor toppoint 
var 4. Desuden var svarprocenten 75% af alle institutionens forældre. Ringgårdens Børnehus 
formår at samle en meget bred gruppe af børn fra forskellige samfundslag. Ringgårdens Børnehus 
er som selvejende institution et unikt aktiv for Faaborg, og både bestyrelsen, støtteforeningen og 
forældregruppen sikrer optimale rammer år efter år. Vi er derfor nødt til at vise vores utilfredshed 
og bede jer om at genoverveje jeres spareforslag. Faaborg har brug for gode daginstitutioner - det 
er ikke løsningen at lukke en institution som er så velfungerende. 
 
Støtteforeningen i Ringgårdens Børnehus har indsamlet underskrifter for bevarelse af Ringgårdens 
Børnehus som selvejende kommunal institution. Vi har pr. dags dato indsamlet 221 underskrifter 
fra folk som ikke ønsker opsigelse af driftsaftalen med Ringgårdens Børnehus. Link til 
underskriftsindsamlingen findes her: 
https://www.skrivunder.net/bevar_ringgardens_bornehus_som_selvejende_institution 
 
En opsigelse af driftsaftalen, vil få store konsekvenser for institutionen, vores børn og kommende 
børn. Vores børn er fremtiden - vi har brug for at de kommer godt fra start med gode og 
rummelige institutioner. Derfor skal Ringgårdens Børnehus bevares som selvejende, kommunal 
institution.  
Fællesskab - inklusion og social trivsel - livsduelighed. Det er Faaborg-Midtfyn Kommunes værdier 
for børn- og ungeområdet. Ringgårdens børnehus byder ind med alle disse værdier og løfter en 
stor del af det ansvar vi har for børnene i kommunen.  
 
 
Venlig hilsen  
 
Sofie Bruun på vegne af forældregruppen i Ringgårdens Børnehus 
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Budget_ID: 2025_172 Opsigelse af driftaftale med den selvejende institution Ringgårdens 
Børnehus 
 

 

Kære Politikere i Faaborg-Midtfyn Kommune, 

Vi som forældre til barn i Ringgårdens Børnehus ønsker at udtrykke vores stærke bekymring og modstand 
mod forslaget om at opsige driftsaftalen med Ringgårdens Børnehus, en af Faaborgs mest værdsatte 
institutioner. 

Ringgårdens Børnehus' Betydning for Lokalsamfundet 
Ringgårdens Børnehus er en af Faaborgs mest værdsatte institutioner, med fuld belægning frem til april 
2025 og ventelister, der vidner om dens popularitet. Institutionens høje efterspørgsel understreger dens 
betydning for lokalsamfundet og den vigtige rolle, den spiller i at opfylde behovene hos familier i området. 
Her er der ikke tomme pladser, som det ses ved omkringliggende institutioner.   

Konsekvenser af besparelsen 
Besparelsen, som kommunen har foreslået, vil have alvorlige konsekvenser for både børn, forældre og 
personale. Vi risikerer at miste den pædagogiske frihed og arbejdsglæde, som er afgørende for det 
engagement og den omsorg, som de dygtige pædagoger i Ringgårdens Børnehus udviser hver dag. 
Kvaliteten af børnenes hverdag vil blive forringet, og det vil blive dyrere for forældrene at benytte 
børnehaven, hvilket kan resultere i, at nogle familier, uanset deres økonomiske situation, må vælge 
børnehaven fra. Dette vil påvirke de mest sårbare børn, som har størst behov for stabilitet og omsorg, men 
det vil også ramme alle børn, idet manglende diversitet og forskellighed påvirker det sociale miljø for alle. 

Diversitet og forskellighed er ikke blot værdier, men nødvendige elementer i børns udvikling. For vores 
datter, ser vi at det er vigtigt at have legekammerater fra forskellige baggrunde. Dette giver hende 
mulighed for at lære om og forstå forskellige perspektiver og oplevelser, hvilket er essentielt for hendes 
sociale og følelsesmæssige udvikling. Hvis børnehaven bliver dyrere og derfor mindre tilgængelig, risikerer 
vi at miste denne vigtige dimension af børns sociale liv, hvilket vil gå ud over alle børn, uanset deres 
familiebaggrund. 

Vi vil gerne understrege, at Ringgårdens Børnehus gør en betydelig forskel for børnenes trivsel. Personalets 
stabile tilstedeværelse og engagement sikrer en tryg og stimulerende hverdag med varierende aktiviteter 
som skovture, havedyrkning, motorik, sprogtræning og meget mere. Denne trivsel er en nøglefaktor i 
børnenes udvikling, og det er især i de tidlige år, at børn har størst behov for omsorg, hvilket kan forebygge 
senere udfordringer. 

Politikernes Ansvar: At gøre kommunen attraktiv - også i syd!  
Det er vigtigt at huske, at politikernes rolle ikke er at afvikle kommunen, men at gøre den attraktiv for både 
nuværende og kommende borgere. Ringgårdens Børnehus spiller en central rolle i at tiltrække 
børnefamilier til Faaborg. Vi selv flyttede til Faaborg for 1,5 år siden, og en af de afgørende faktorer i vores 
beslutning var, at vores datter fik plads i Ringgårdens Børnehus. De kommunale alternativer har desværre 
ikke det bedste ry, blandt andet på grund af hyppige udskiftninger i personalet. Ingen forældre ønsker en 
"svingdørspolitik" for deres børn. 

Langsigtede Konsekvenser for Kommunen 
At skære i tilbud som Ringgårdens Børnehus kan have langsigtede negative økonomiske konsekvenser for 
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kommunen. HUSK LIGE DET. Børn, der trives, har mindre risiko for at udvikle adfærdsproblemer senere i 
livet. Ved at investere i børns trivsel i de tidlige år kan kommunen potentielt reducere fremtidige udgifter til 
støtte og specialpædagogiske foranstaltninger.  

Afsluttende Bemærkninger 
Vi opfordrer derfor kommunen til at bevare Ringgårdens Børnehus for børnenes, forældrenes, personalets 
og byens skyld. Det er afgørende, at kommunen ikke vælger at spare på noget, der har så stor værdi og 
betydning for så mange mennesker. Selvom det kan være mere omkostningsfuldt at drive en selvejende 
institution som Ringgårdens Børnehus, er det en investering, der betaler sig på mange måder – ikke mindst 
i børnenes trivsel og udvikling. 
 
Som vi siger hjemme hos os : "Børn der trives, laver ikke ballade" 

Vi håber, at kommunen vil tage vores bekymringer alvorligt og vælge at bevare Ringgårdens Børnehus som 
et vigtigt og uundværligt tilbud i Faaborg - også i årene frem. 

 

Med venlig hilsen, 
Niels Christiansen og Anja Kristensen 
Forældre til barn i Ringgårdens Børnehus 
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Anbefalinger til budget 2025-28 fra medarbejderne
ved Brahesminde skoler og børnehuse

Navn på
MED-udvalg/Fælles-
MED-udvalg:

MED-udvalg Brahesminde skoler og børnehuse

Angiv fagområde: Opvækst og læring

Navn på kontaktperson
(næstformanden):

Dorthe Duvander Zilinek

E-mail på
kontaktpersonen:

dortz@fmk.dk

Nr. og navn på
budgetforslag der
kommenteres på:

2025_142 Fastsættelse af et lavere serviceniveau på SSP

Anbefalinger til
budgetforslag vedr.
arbejds-, personale-,
samarbejds- og
arbejdsmiljøforhold for
de ansatte:

Når der bliver skåret i SSP lægges yderligere arbejdspres på vores personale i
at varetage opgaver såsom konfliktløsning samt vejledning af forældre i brug
af digitale devices - Devices som FMK har udstyret eleverne med fra 0.klasse.
En opgave, som vi ikke er uddannet/kvalificeret til at løfte uden sparring.

Nr. og navn på
budgetforslag der
kommenteres på:

2025_144 Lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR

Anbefalinger til
budgetforslag vedr.
arbejds-, personale-,
samarbejds- og
arbejdsmiljøforhold for
de ansatte:

Det lægger ekstra pres på personalet, når vi skal vente yderligere på
udredning af de elever, som har fysiske vanskeligheder, der på virker
indlæringsevnen og evt. bremser social interaktion. Ventetider, der i forvejen
er urimeligt lange. Vi får sværere ved at løfte vores opgave uden den
fornødne sparring, hvilket påvirker vores arbejdsmiljø.

Nr. og navn på
budgetforslag der
kommenteres på:

2025_178 Reduktion af Erhvervsrygsækken

Anbefalinger til
budgetforslag vedr.
arbejds-, personale-,
samarbejds- og
arbejdsmiljøforhold for
de ansatte:

Vi anbefaler at bevare frikøb af matematikvejledere.
De opgaver som matematikvejlederne varetager nu med høj kvalitet, vil i
tilfælde af reduktion resultere i et øget arbejdspres på matematiklærerne
lokalt på skolerne, som vil skulle løfte opgaven selv.
Det vil desuden forringe matematikvejledernes samarbejdsmuligheder på
tværs af skolerne i kommunen.

Matematikvejledernes argumentation:
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Det arbejde der er lagt i erhvervsrygsækken, både politisk, erhvervsmæssigt
og i alle folkeskolerne de sidste 5 år, vil være spildt, hvis arbejdet med
erhvervsrygsækken ikke bliver understøttet med timer til at føre det ud i
livet.

Det vil endnu engang være et stort skib, der bliver sat i vandet, som så synker
undervejs.

Målet er bla., at flere unge menneske skal vælge erhvervsvejen. Det er derfor
vigtigt, at de får et godt grundlag for dette valg. Dette grundlag kan
Erhvervsrygsækken være med til at give dem.

Kommunen har oparbejdet et godt samarbejde med virksomhedsejere, som
på sigt gerne vil modtage nye lærlinge. Den “aftale” kan vi så ikke holde.

Forløbene med Erhvervsrygsækken er forberedt således, at alle elever i 4-7.
klasse i folkeskolen vil møde forskellige erhvervstyper i deres nærområde.
Virksomheder i nærområdet, som eleverne ikke tidligere havde kendskab til.
I forbindelse med Erhvervsrygsækken bliver besøgene ikke blot et
“sodavandsbesøg”, men et besøg, som danner grundlag for matematisk
arbejde.

Egmontfonden har for nylig udgivet en rapport som på det kraftigste
anbefaler at skolerne satser massivt på vejledning og styrkelse af
matematikken generelt, da resultaterne af diverse test viser at for mange
børn er i matematikvanskeligheder hele deres skoletid.

Nr. og navn på
budgetforslag der
kommenteres på:

2025_179 Reduktion af Den Kulturelle Rygsæk

Anbefalinger til
budgetforslag vedr.
arbejds-, personale-,
samarbejds- og
arbejdsmiljøforhold for
de ansatte:

Vi bakker op om, at besparelserne i Den Kulturelle Rygsæk lægges på det
administrative niveau, samt at de tilbageværende ressourcer benyttes til at
opretholde projektet for folkeskolerne. Dette vil sikre det samme gode
uddannelsestilbud uden at belaste personalet yderligere.

Nr. og navn på
budgetforslag der
kommenteres på:

2025_185 Ny befordringsmodel Heldagsskolen

Anbefalinger til
budgetforslag vedr.
arbejds-, personale-,
samarbejds- og
arbejdsmiljøforhold for
de ansatte:

Såfremt det påtænkes at opsamlingsstederne skal være de lokale SFOer,
henleder vi opmærksomheden på behovet for, at der vil blive brug for
opkvalificering af personalets kompetencer, samt at økonomien er nødt til at
følge med, så det ikke lægger yderligere pres på det i forvejen meget
pressede personale i SFOerne. Det vil påvirke det psykiske arbejdsmiljø for
SFO-personalet, når de pålægges en så udfordrende opgave som denne.
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Nr. og navn på
budgetforslag der
kommenteres på:

2025_172 Opsigelse af driftsaftale med den selvejende institution
Ringgårdens børnehave

Anbefalinger til
budgetforslag vedr.
arbejds-, personale-,
samarbejds- og
arbejdsmiljøforhold for
de ansatte:

I Brahesminde børnehuse vil vi i tilfælde af behov for udvidelse af
vuggestue-kapacitet kunne tilbyde vores hjælp. Der er således opmålt på
vores matrikler, og vi har således mulighed for at udvide antallet af pladser
indenfor eksisterende rammer.

Navn på
MED-udvalg/Fælles-
MED-udvalg:

MED-udvalg Brahesminde skoler og børnehuse

Angiv fagområde: Anlæg

Navn på kontaktperson
(næstformanden):

Dorthe Duvander Zilinek

E-mail på
kontaktpersonen:

dortz@fmk.dk

Nr. og navn på
budgetforslag der
kommenteres på:

2025_154 Reetablering af personalekøkken på afd. Svanninge, Brahesminde
SKoler

Anbefalinger til
budgetforslag vedr.
arbejds-, personale-,
samarbejds- og
arbejdsmiljøforhold for
de ansatte:

Vi værdsætter dette budgetforslag, som vil have positiv indflydelse på
personalets arbejdsforhold.
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Opvækst og Læring 

Østerågade 40, 5672 Broby  

T: 72 53 30 00 

opvaekstoglaeringp@fmk.dk  

 

Side 1 af 3 

 

Brahesminde Skoler og Børnehuses Fællesbestyrelse takker for muligheden 

for at kommentere på Budget 2025. 

2025_140   

Forhøjelse af 

forældrebetaling i 

SFO 

Til forslaget om øget forældrebetaling til SFO vil vi gerne 

kommenterer at: 

Vi oplever at der ofte er prisstigninger i SFO. Det er nu oppe på 

et niveau meget tæt Børnehave i pris. Når man tænker på hvor 

mange timer et barn er i børnehave kontra i SFO (hvor de 

ovenikøbet har en større grad af selvstændighed), virker det 

absurd at prisen er den samme. 

Vi frygter at flere forældre vil vælge SFO fra ved de konstante 

prisstigninger. 

Så spørgsmålet er; hvornår er nok, nok? 

2025_185   

Ny 

befordringsmodel 

Heldagsskolen 

Faaborg-Midtfyn, 

Korinth 

Til forslaget om Ny befordringsmodel til heldagsskolen vil vi 

gerne kommenterer at: 

Vi frygter at et ekstra skift vil udfordre specialtilbudsbørnene i 

deres hverdag. At skulle forholde sig til flere børn i en bus, vil 

være meget krævende for det enkelte barn og potentielt dræne 

deres energi inden de er nået i skole. Det vil kunne forringe deres 

skolegang og påvirke indlæring. Der er risiko for at det vil kunne 

påvirke dem på længere sigt.  

Specialbørnene har et udpræget behov for faste rutiner. Bare at 

der er en anden chauffør, kan give udfordringer. Disse rutiner vil 

blive brudt ved den nye model og skabe uro. Hvis disse børn 

kunne blive fragtet af andet end solo-kørsel, ville de ikke være 

blevet visiteret til det. Der er lavet en faglig vurdering på 

området, der ligger til grund for alle solo-kørsler. 
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Opvækst og Læring 

Østerågade 40, 5672 Broby  

T: 72 53 30 00 

opvaekstoglaeringp@fmk.dk  

 

Side 2 af 3 

 

Vi er mere ens, end vi er forskellige, men derfor skal vi ikke 

behandles ens, da det ikke giver lige muligheder. 

En del af forslaget går på forskellige opsamlingssteder, hvor 

specialtilbudsbørn inkluderes i almen-SFO. Vores bekymring er 

bl.a. at der kun er en medarbejder i morgen SFO. Dette vil være 

en belastning for specialtilbudsbarnet, der har nogle særlige 

behov, der måske ikke vil blive mødt i almenområdet. De andre 

børn i almenområdet vil måske blive nedprioriteret, da der ikke 

vil være rammer til at kunne rumme både almen og 

specialtilbuds børn. Det kunne betyde at der er færre forældre der 

vil indskrive deres barn i almen-SFO, hvis ikke rammerne 

ændres. Der vil derfor skulle være flere personaler i SFO og 

gives ekstra viden/kurser til dem inden for det specialiserede 

område. Hvor skal penge til viden/kurser og ekstra personale 

komme fra?  

Der vil skulle være en pædagog i minibus. Denne pædagog vil 

skulle håndtere pressede børn i relation til andre børn over 

længere tid. Nogle af disse børn er udadreagerende og der vil 

ikke være mulighed for at kunne fjerne dem fra konflikten, da de 

er lukket inde i en minibus og der vil ikke være mulighed for at 

få assistance til begge involverede børn, da der kun er et 

personale, der ikke fører bussen. Vi vil derfor være bekymrede 

for både personale og børns trivsel under kørsel. 

Ekstra forslag:  

Fælles central 

sampasning 

afskaffes 

Fælles central sampasning fungerer ikke. Der bruges flere 

personaler end ved pasning på lokalt tilbud. Der opleves at der 

sendes personaler afsted, som der slet ikke er brug for. Også flere 

end ved lokal pasning. 

Der er urimeligt lange tilmeldingsfrister. Der skal meldes til i 

meget god tid og det er vanskeligt at ændre i tilmeldingen. Der er 
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Opvækst og Læring 

Østerågade 40, 5672 Broby  

T: 72 53 30 00 

opvaekstoglaeringp@fmk.dk  

 

Side 3 af 3 

 

eksempelvis bedt om tilmelding til juleferie lige efter 

sommerferien. 

Der må ikke meldes et barn til i hele åbningstiden, da det giver et 

skævt billede af hvor mange børn der er, men hvis man som 

forældre ikke kender egne arbejdstider, melder man dem 

alligevel til, hvilket vi ikke må. Men hvad skal man så? Der 

bedes om at blive meldt ind i så god tid, at det er umuligt at vide 

arbejdstider for mange af os forældre. 

Så måske der skulle evalueres på denne ordning? Har den udløst 

den forventede besparelse? 

Tak Vi vil gerne sige tak for penge til personalekøkkenet på 

Svanninge skole, der har været nedlagt. Det betyder meget for 

personale, forældre og andre der bruger vores dejlige skole. 
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Hørringssvar fra BUPL´s tillidsrepræsentanter i 
Faaborg-Midtfyn kommune Budget 2025 

Når vi, tillidsrepræsentanter ser på det samlede sparekatalog 
for kommunens 0-18-årige, vækker det bekymring. 

Vi er meget bekymret for vores fag og den faglighed som vi har, men får svært ved at udøve. Vi er 
bekymret for de børn der har det svært, kan få det værre fordi økonomi kommer i første række.  
 
Vi ved, at den kommende tid indebærer svære valg og prioriteringer. Derfor vil vi hjælpe jer med 
at give et indblik i hvad der sker hvis I svare ja til disse udvalgte spareforslag. 
 
Hvis i svaret ja til budgetforslag Forhøjelse af forældrebetaling i SFO (2025_140) skal i være klar 
over at det rent økonomisk, bliver næsten lige så dyrt at have et barn i SFO (heldagsmodul 2335 kr.) som 
at have et barn i Børnehave (uden frokostordning 2377 kr.). Med en prisstigning til et tilbud, som ikke 
indeholder den samme pasningstid, normering og kvalitet, kan vi være bekymret for at SFOen bliver valgt 
fra af forældrene. Dette vil påvirke børnenes sociale liv ved at de finder andet at bruge tiden på, end at 
opbygge gode fællesskaber med andre børn og pædagoger som de kan spejle sig i og have trygge relationer 
til. Ved at der er flere som vælger SFOen fra, så vil der også være færre penge til SFO-budgettet og der vil 
ikke kunne ydes de samme aktiviteter eller normering som der er i dag. 
 
 
Vælger i besparelsesforslaget Fastsættelse af et lavere serviceniveau på SSP (2025_142) skal i 
være opmærksom på at I lægger et yderligere arbejdspres på pædagogerne ude på 
skolerne/SFOerne ved bl.a. at skulle løse større konflikthåndteringer, vejledning af digitale devices 
og manglende vejledning/sparring ved store sociale sager. Det forbyggende arbejde vil blive 
reduceret og pædagogerne vil komme til at stå med flere indgribende indsatser. 
 
Er det fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR (2025_144) I vælger, skal i vide at 
pædagogerne både på dagtilbud, skoler og SFO på både almen samt specialområdet vil få længere 
ventetid inden de kan få sparring og erfaringsudveksling med en fysioterapeut. Dette gør at der 
går længer tid inden vi kan udføre vores pædagogiske arbejde i forhold til de fysiske og motoriske 
udfordringer børnene har. 
Især på specialområdet (dagtilbud med §4 og §83 og skole/SFO) vil pædagogerne stå og mangle 
denne sparring i forhold til børnenes særlige behov. Pædagogerne kommer til at gå på kompromi 
med kvaliteten i deres faglighed i arbejdet med børn med særlige indsatser og i værste tilfælde vil 
der oparbejde sig en pukkel af børn med særlige indsatser som vi ikke kan nå. 
 
Hvis I vælger at sige ja til Ny befordringsmodel Heldagsskolen Faaborg-Midtfyn, Korinth 
(2025_185) er der mange røde advarselslamper som blinker hos os. 
Den nye befordrings model ligger op til at en pædagog skal køre i bus med 64 børn som reagere på 
mange forskellige måder i stresset situationer og især ved skift. Det er selvfølgelig prisværdigt at 
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der tænkes ind i det pædagogiske arbejde allerede i starten af børnenes dag. Men det vil være 
arbejdsforhold, som vil være forbundet med store psykisk belastning og usikkert arbejdsmiljø. 
 
Heldagsskolen har tidligere fået et straks påbud af arbejdstilsynet i forhold til manglende 
sikkerhed pga. udadreagerende adfærd ved børnene. Selv om dette er løst ude på skolen er 
løsningen ikke holdbar i en bus. Vi anbefaler at der kigges ind i at der som minimum er 3 
pædagoger til stede i bussen begge veje. 
 
Der står i forslaget at børnene vil blive udsat for et skift mere en nu. Dette mener vi ikke er 
korrekt, da børnene vil få to ekstra skift på en hel dag. Et om morgenen og et om eftermiddagen. 
Dette har stor betydning da mange af Heldagsskolens børn har rigtig svært ved skift, da det 
stresser og forvirre dem – dette ender ofte ud i en udadreagerende adfærd. Derudover vil de 
yngste børn vil få flere arenaer at skulle forholde sig til, hvis I vælger at der er opsamling og 
aflevering på distrikt skolerne. Mange af disse børn har haft dårlige oplevelser på deres distrikt 
skole inden de kom på Heldagsskolen og vil derfor ikke have det nemt ved at skulle komme tilbage 
hver dag. 
 
I forhold til distrikt skolernes SFO vil børnene skulle rummes og inkluderes i ydertimerne – morgen 
og eftermiddag. I ydertimerne er der færre personale sat på for at normeringen kan være så høj 
som muligt der hvor der er flest børn. Hvis I vælger at distrikt skolerne skal være 
opsamlings/afleverings sted så kræver det flere pædagoger som skal arbejde i ydertimerne af 
SFOens åbningstid. Dette vil kræve flere midler for at sikre gode pædagogiske overgange for 
børnene. Arbejdsmiljøet vil blive udfordret i høj grad ude i SFOerne, hvis der ikke bliver prioriteret 
at pædagogerne får kompetenceudvikling inden for børnenes problematikker/diagnoser.   
 
Vi mener ikke at dette forslag stemmer overens med FKM´s tiltag om at lave fællesskabende 
læringsmiljøer for børnene, da muligheden for at børnene kan nå at indgå i et inkluderende 
fællesskab er utrolig lille på den korte tid de er i SFOen. 
 
 
Håber at i træffer de rigtige beslutninger for børnene og pædagogerne i Faaborg Midtfyn 
kommune. 
 
På vegne af BUPL´s tillidsrepræsentanterne i Faaborg-Midtfyn Kommune 
 
HenrietteDrevsfeldt                                                                                                                                             
Fælles tillidsrepræsentant i Faaborg Midtfyn Kommune for BUPL 
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Danske Handicaporganisationer – Faaborg-Midtfyn    

v/formand Ulla Stick 

  

https://handicap.dk/lokalafdelinger/syddanmark/dh-faaborg-midtfyn   

 
 

Høringssvar til Budget 2025 

DH – Faaborg-Midtfyn har følgende bemærkninger til budgetforslag 2025: 

Indledningsvis vil vi på det kraftigste udtrykke vores bekymring over de foreslåede besparelser, 
herunder nedlæggelsen af VSU i Hillerslev og reduktionen af rengøringsfrekvensen i hjemmeplejen 
til hver tredje uge. Disse besparelsesforslag er både uacceptable og skadelige, da de medfører en 
væsentlig forringelse af serviceniveauet for nogle af de mest sårbare borgere—de ældre og 
handicappede—som har det største behov for støtte og omsorg. Vi finder det dybt problematisk, at 
disse forslag direkte strider imod intentionerne i "Holdningspapiret fra Kommunerne i Region 
Syddanmark 'Kvalitet i indsatsen på socialområdet'". 

Forslag til Effektiviseringer 

2025_166 - Tilpasning af budget til bostøtte (§ 85) 
De foreslåede ændringer i bostøtten under § 85 risikerer at resultere i et betydeligt merforbrug, som 
ikke er bæredygtigt i længden. Det er afgørende at anerkende, at flere af de efterfølgende forslag i 
materialet sandsynligvis vil øge behovet for støtte under § 85, hvilket ikke er reflekteret i de 
nuværende budgetforudsætninger. 

2025_13 - Samling af fysisk vedligeholdende træning på færre hold 
Manglen på offentlig transport mellem de pågældende plejehjem udgør en alvorlig barriere for 
borgernes mulighed for at deltage i fysisk træning. For mange vil den lange transporttid være så 
udmattende, at de ikke har overskud til selve træningen, hvilket vil gøre det vanskeligt at opretholde 
et tilstrækkeligt antal deltagere på holdene. Fraværet af regelmæssig træning vil uundgåeligt føre til 
øget behov for hjemmepleje samt øget ensomhed blandt borgerne, hvilket også vil have langsigtede 
omkostninger for kommunen. 

2025_15 - Omlægning af heldagshold til halvdagshold 
Hvis det er rigtigt, at det er borgernes ønske at reducere varigheden af deres daglige aktiviteter, kan 
dette være en hensigtsmæssig tilpasning for nogle borgere. Dog er det afgørende at sikre, at denne 
omlægning ikke fører til en forringelse af den overordnede kvalitet og tilfredshed blandt deltagerne. 

2025_11 - Større effekt ved døgnbehandling med kompressionsstrømper 
Vi understreger vigtigheden af, at enhver beslutning vedrørende døgnbehandling med 
kompressionsstrømper skal baseres på en lægefaglig vurdering. Hvis en borger ikke kan tåle at bære 
strømperne konstant, bør hjemmesygeplejen og lægerne være lydhøre over for dette og sikre en 
fleksibel og individualiseret tilgang. Det er også afgørende for borgernes forståelse, at der er 
konsistens i regler og praksis, både for nuværende og kommende borgere. 

2025_9 - Dosispakket medicin 
Vi finder det acceptabelt, at borgere, der opfylder de tre fastsatte betingelser, tilbydes dosispakket 
medicin. Dette kan bidrage til en mere sikker og effektiv medicinhåndtering. 

Forslag til Besparelser 
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2025_144 - Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR 
Det er vigtigt at overveje de langsigtede konsekvenser for børnene, hvis serviceniveauet på 
fysioterapi sænkes. Et reduceret serviceniveau vil sandsynligvis føre til et øget behov for større og 
mere omkostningstunge interventioner senere hen, hvilket kan medføre betydelige 
meromkostninger for kommunen. Det er også afgørende, at fagpersoner, i henhold til Barnets Lov, 
fortsat kan identificere og reagere på trivselsspørgsmål blandt børn. 

2025_126 - Praktisk hjælp til rengøring hver 3. uge 
Kommunens nuværende kvalitetsstandard for rengøring (jf. SEL § 83, stk. 1) tilbyder rengøring 
hver 14. dag for borgere i eget hjem og på plejehjem. At reducere denne frekvens til hver tredje uge 
vil have betydelige negative konsekvenser for borgernes livskvalitet og hygiejne. Robotstøvsugere 
med gulvvask kan muligvis indføres på nogle bosteder, men der er fortsat behov for manuel 
rengøring, især for borgere med særlige behov. Det er også vigtigt, at rengøringen udføres af kendt 
personale for at sikre en tryg og stabil pleje. 

2025_24 - Besparelse på Den Sociale Pulje 
Kommunalbestyrelsen har i henhold til servicelovens § 18 en forpligtelse til at samarbejde med 
frivillige sociale foreninger. Reduktioner i tilskud til disse foreninger vil hæmme deres evne til at 
udføre vigtige aktiviteter for deres medlemmer, hvilket kan føre til øget ensomhed og dårligere 
trivsel blandt borgerne. Det er paradoksalt at pålægge civilsamfundet flere opgaver, samtidig med at 
man fjerner ressourcerne, der skal understøtte deres indsats. 

2025_85 - Nedlæggelse af støttecentre 
Nedlæggelsen af støttecentre vil forværre ensomhed og trivsel blandt de berørte borgere, da deres 
muligheder for socialt samvær vil blive kraftigt reduceret. Dette vil også føre til øget behov for 
støtte under § 85, hvilket underminerer den påståede besparelse. 

2025_86 - Besparelse på Socialområdet (Bo & Aktiv) 
En nedgang i personalekvalifikationer som følge af besparelser vil sandsynligvis føre til en 
forringelse af kvaliteten i plejen, hvilket kan medføre utilsigtede hændelser og forværret trivsel 
blandt borgerne. 

2025_94 - Nedlæggelse af VSU 
Ifølge lov om specialundervisning for voksne (VSU) har kommunalbestyrelsen en forpligtelse til at 
sikre, at personer med fysiske eller psykiske handicap modtager den nødvendige undervisning og 
specialpædagogiske bistand. Nedlæggelsen af VSU i Hillerslev er en forkert prioritering, da det vil 
skade borgere med kognitive lidelser som ADHD, PTSD, stress og angst, der har brug for 
specialiseret støtte. Manglen på denne hjælp vil ikke kun påvirke borgerne negativt, men også øge 
den økonomiske byrde for kommunen på lang sigt, da flere borgere vil ende på overførselsindkomst 
i stedet for at blive hjulpet tilbage på arbejdsmarkedet. 

2025_12 - Ophør af individuel vedligeholdende træning 
Forslaget om at afvikle individuel vedligeholdende træning vil medføre en forringelse af borgernes 
fysiske helbred, hvilket igen vil øge deres behov for hjælp fra hjemmeplejen. I takt med at 
befolkningen ældes, vil behovet for individuel hjemmetræning også stige, da mange ældre ikke 
længere vil være i stand til at deltage i holdaktiviteter eller foreningsliv. 
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2025_34 - Rengøring i eget hjem og på plejehjem hver 3. uge 
Dette forslag er uacceptabelt. Selvom indførelsen af robotstøvsugere kan give besparelser, vil det at 
reducere rengøringsfrekvensen til hver tredje uge skabe uhygiejniske forhold, især for ældre 
borgere, hvilket kan føre til øget sygdom og social isolation. Det er urimeligt at forvente, at borgere 
skal leve under sådanne forhold, når de tilbringer størstedelen af deres tid i hjemmet. Hvis dette 
forslag implementeres, bør det samme serviceniveau også gælde for offentlige kontorer, hvor 
medarbejderne tilbringer langt mindre tid end borgerne gør i deres hjem. 

2025_35 - Rengøring i eget hjem og på plejehjem 23 gange årligt 
Dette forslag er marginalt mere acceptabelt end det foregående, men det afhjælper ikke de 
grundlæggende problemer ved at reducere rengøringsfrekvensen. 

2025_37 - Reduktion i antallet af plejehjemspladser 
Mens det er forståeligt, at der er behov for modernisering, vil en reduktion i antallet af 
plejehjemspladser øge presset på hjemmeplejen. På længere sigt vil der være behov for flere 
plejehjemspladser i takt med den aldrende befolkning. 

2025_39 - Reduktion i antallet af nattevagtstimer på tre plejehjem 
Dette er en bekymrende udvikling, da det kan betyde længere ventetid på hjælp for de mest udsatte 
beboere, som allerede har et stort plejebehov. 

2025_8 - Tilpasning i antallet af dage i rul-aflastning 
Med en aldrende befolkning vil behovet for ferie- og aflastningstilbud sandsynligvis stige, og det er 
derfor vigtigt at sikre, at disse tilbud er tilstrækkelige til at dække fremtidens behov, herunder også i 
weekenderne. 

2025_47 - Besparelse på serviceudgifter under Arbejdsmarked 
Det er vigtigt at sikre, at borgerne fortsat modtager de lovbestemte tilbud, de har ret til. 

2025_48 - Nedlæggelse af en stilling som virksomhedskonsulent i Jobcentret 
Vi er i tvivl om, hvorvidt dette punkt bør kommenteres yderligere. 

Forslag til ny drift 

2025_204 - Digital supplement til elever i moderate læsevanskeligheder 
Dette er et positivt tiltag, der viser en anerkendelse af behovet for at støtte elever med 
læsevanskeligheder gennem digitale løsninger. 

2025_42 - Nyt skoletilbud til elever med autisme 
Vi støtter, at der etableres et specialiseret tilbud til elever med autisme.  
Vi vil præcisere vigtigheden af at dette tilbud er af høj faglig kvalitet, og at personalet ikke alene 
skal have den rette uddannelse, men også have stor erfaring på området med børn med autisme - 
stilles der ikke disse krav, vil sådan et tilbud gøre mere skade end gavn. 
Sådan et tilbud skal have jævnlig supervision af fagprofessionelle for at fastholde et højt fagligt 
niveau og give personalet sparring. 
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2025_100 - Opnormering af familieplejekonsulenter 
Dette er et fremragende tiltag, da stabilitet og færre skift i plejefamilierne øger sandsynligheden for, 
at børnene udvikler sig positivt og bliver selvstændige og velfungerende samfundsborgere. 

2025_18 - Nytårskur for de frivillige sociale foreninger 
Selvom en nytårskur kan være en anerkendelse af det frivillige arbejde, vil vi foreslå, at midlerne i 
stedet bruges direkte til støtte af de frivillige foreninger 

2025_148 - Forundersøgelse om rammerne for fremtidens træningsbehov og 

o Der er en forståelse for, at arbejdsforholdene skal være gode, men der udtrykkes 
bekymring over mulige transportudfordringer afhængig af klinikkens/fysioterapiens 
placering. 

o Spørgsmålet rejses, hvorfor der er et krav om 15 personer pr. hold, når det allerede er 
udfordrende at fylde hold med 10 deltagere, især under besparelsesperioder, hvor 
hold blev nedlagt. 

o  
2. 2025_16 - Bevillingsudløb - flere hænder og højere kvalitet i ældreplejen: 

o Det anerkendes, at det er positivt, at tiltaget kan videreføres, men der stilles 
spørgsmål ved, hvorfor der er behov for besparelser på personalet andre steder i 
organisationen, hvis der samtidig er fokus på at forbedre ældreplejen. 

o  
3. 2025_36 - Bevillingsudløb - fast vagt på plejehjem: 

o Der udtrykkes bekymring over, at normeringen i hverdagen er så lav, at det er 
nødvendigt med faste vagter på plejehjemmene, hvilket indikerer en bekymring for 
beboernes sikkerhed og velvære under normale driftsforhold 

 

På vegne af DH – Faaborg -Midtfyn 

Karin Jensen 
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Høringssvar til besparelsesforslag  

2025_185 - Ny befordringsmodel Heldagsskolen Faaborg-Midtfyn, Korinth 

Generelt om børn på Heldagsskolen 

Alle børn på Heldagsskolen har fået netop dette skoletilbud af helt særlige årsager. Det er børn, der har 
brug for ekstra støtte, kendte skema, kendte voksne og børn. De har behov for ro og forudsigelig for at 
kunne trives og udvikle sig – og forhåbentlig vende tilbage til deres distriktsskole, når de/børnene er 
klar til det.  

Spareforslag 2025_185 vil desværre kunne ændre drastisk på forudsætninger for fortsat trivsel for 
disse børn.  

Transporttid 
Hvis man antager, at der er mindst ét barn fra hvert skoledistrikt i FMK, vil børnene dagligt med én 
indsat bus kunne se frem til en meget lang skoledag.  

Bussen vil skulle tage hele turen fra Ferritslev i nord til Faaborg i syd – det er en tur som ifølge Google 
Maps kan optimeres til ca. 124,2 km eller svarende til 2 timer og 34 minutters kørsel hver vej. Dette er 
uden medregnet tid til stop ved skolerne. Ruten er så lang og med så mange stop, at Google Maps ikke 
kan lave en samlet beregning.  

Google ruterne kan ses via nedenstående link samt de vedhæftede billeder sidst i dette høringssvar: 

https://maps.app.goo.gl/Nrdt39AuYpDXawcc9 
https://maps.app.goo.gl/mSwDtjWUmoxrBjPq8 

Inklusiv 3 minutters stop ved hver skole bliver rejsetiden samlet 3 timer og 19 minutter hver vej.  

SFO på distriktsskolerne 
Som tidligere beskrevet er børnene på Heldagsskolen blevet flyttet væk fra netop distriktsskolerne, da 
man har vurderet, at dette skoletilbud inkl. SFO ikke var tilstrækkeligt i forhold til trivsel for det enkelte 
barn. Nu skal børnene tilbage til dette tilbud igen – dog på reduceret tid. Børnene fra Heldagsskolen 
skal derfor tilbage til den skole mange af dem har forladt efter en meget svær skoletid/skolestart.  

Det vil på ingen må være befordrende for deres trivsel, at de skal tilbage til de samme konflikter, som 
de netop er rejst fra. Det vil være en katastrofe for det enkelt barn at være tilbage i konflikternes 
tidligere centrum.  

De vil blive mødt af rigtig mange andre børn – og heraf en normering, som er væsentlig anderledes end 
Heldagsskolen.  

Børnene vil enten drukne eller nok mere realistisk fylde voldsomt meget for SFO-personalet. Børnene 
fra Heldagsskolen har et helt andet behov for struktur, nærhed og forudsigelighed, som jeg tvivler på 
kan løftes i det almindelige SFO-tilbud. Der vil skulle tilføres yderligere personale til denne opgave. 

Økonomi 
Èn bus: 
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Givet antallet af børn som antages at anvende bussen, vil man skulle lease en dobbeltdækker. Derved 
vil der være børn på begge etager af bussen, og det vil kræve en yderligere pædagogisk medarbejder – 
én på hver etage. Dette vil tilføje 425.000 kr. til årlige udgift.  

Hele forudsætningen, om at én bus er nok, holder slet ikke, hvis man skal have transporttiden med 
også. Så den økonomiske beregning i sparekataloget er i bedste fald fuldstændig forkert. 

Flere busser: 

Efter min overbevisning vil det kræve mindst 3-4 busser for at sænke transporttiden til noget, der 
minder om realistisk – transporttiden vil dog stadig være væsentlig længere, end den er i dag.  

Den estimerede udgift til personalet (pædagog og chauƯør) for 3 busser alene vil betyde en udgift på 

6 x lønudgift á 425.000 kr. = 2.550.000 kr./år 

leasing af 3 busser á 700.000 kr. = 2.1000.000 kr./år 

I alt 4.650.000 kr./år. 

SFO-personale: 

Der må forventes en udgift til ekstra personale i alle SFO’erne på distriktsskolerne – hvis 
heldagsskolens børn også skal have en chance for at trives. 

Udgiften for 200 skoledage med en 1 time morgen og 1 time eftermiddag på hver skole koster i alt ca. 
6000 timer. Det svarer til ca. 3.6 stillinger á 425.000 kr. = ca. 1.500.000 kr./år. 

Total: 

Totalt vil busordningen således ende med at koste: 

Økonomi 2025 2026 2027 2028 
Løn 1.686 4.050 4.050 4.050 
Øvrigt drift 874 2.100 2.100 2.100 
Indtægt 0 0 0 0 
Total 2.560 6.150 6.150 6.150 

Alle beløb i 1000 kr. og 2025-niveau (Budgetudvidelse angives med positivt fortegn og budgetreducering angives 
med negativt fortegn) 

Opsummering  
Børne på Heldagsskolen er på netop den skole, fordi der er en grund til det. De har brug for et andet 
miljø for at sikre deres trivsel og læring.  

De børn, der anvender taxaordningen, kan se frem til at skulle tilbringe i værste tilfælde over 6.5 time 
om dagen i bussen. 

Distriktsskolerne er slet ikke gearet til håndtering af børn fra Heldagsskolen – ellers ville de jo ikke være 
blevet flyttet. Heldagsskolens børn vil kræve mere personale i den enkelt distriktsskoles SFO.  

Den økonomiske opstilling i dette forslag er alt for simpelt. Der vil være behov for mere end én 
pædagogisk medarbejder, hvis der kun er én bus. Der mangler ligeledes økonomi til personale i 
SFO’erne på distriktsskolerne. (SFO-personalet vil dog være overflødigt, da børnene, der skal med 
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bussen, starter kl. 4:45 om morgenen og først er hjemme kl. 17:45). Det bliver hårdt at være barn på 
Heldagsskolen. 

Hvis transporttiden skal nedbringes, vil løsningen med 3 leasede busser overstige den eksisterende 
udgift. Udgiften bliver dobbelt så stor ift. den eksisterende taxaordning. Udgiften til en busordning vil 
være ca. 6.150.000 kr./år. og ikke besparelse.  

Disse børn er udfordret nok allerede. De kæmper med bare ”at være” i skolen. Der burde ikke være en 
grund til at give dem et værre udgangspunkt, end de allerede har.  

Det vil være en katastrofe for børnene fra Heldagsskolen, hvis denne såkaldte besparelse vedtages, og 
også for FMKs økonomi. 

Det kan undre: hvordan kan et forslag som dette overhovedet laves?  

Med venlig hilsen 

Lasse B. Jensen,  

Far til barn på Heldagsskolen – som IKKE benytter taxaordningen 

-- 

Medunderskriverne nedenfor har ALLE barn på Heldagsskolen: 

1. Camilla Sanne Jensen 
2. Christina Kingo Rahr 
3. Mette Bang Gaaei 
4. Anita Wendell Karstad 
5. Helle Treldal 
6. Charina Leann Walther 
7. Michael Thinggaard 
8. Maria Thinggaard 
9. Anette Sørensen 
10. Iben Vangslev Kanstrup 
11. Casper Sønderskov 
12. Martin Thorvald Christensen Tvede 
13. Camilla Frimand Justesen 
14. Vibeke Larsen Ulrich 
15. Kristina Schmidt Skærsholm-Møller 
16. Chris Skærsholm-Møller 
17. Katrine Stjernegaard Hammelev 
18. Patricia Overgaard Christensen 
19. Jeanette Staugaard Filskov 
20. Karina Larsen 
21. Peer Bjørn Pedersen 
22. Carina Skærlund Woelke 
23. Jeannet Sindberg Jensen 
24. Anne Alias-efternavn 
25. Jeanette Lægdsmand 
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26. Shila Æbelø 
27. Line Pryds 
28. René Damsted Olsen 
29. Kathrine Kjehr Mølgaard 
30. Anne Helene Mortensen 
31. Vibeke Larsen Ulrich 
32. Kennie Otto Kierkegaard Eriksen  
33. Therese Kvist Kierkegaard Eriksen 
34. Ditte Lykke Knudsen 
35. Villads Knudsen 
36. Jacob Kvistgaard Stage 
37. Mette Dahl Stage 
38. Mette Bruun Lundsgaard 
39. Allan Kildevæld Lundsgaard 
40. Camilla Magaard Sørensen 
41. Mie Lind 
42. Bendte Erenskjold Madsen 
43. KristoƯer Filskov 
44. Søren Christensen 
45. Winnie Christensen 
46. Jess Skov Toldbod 
47. Anne Juhl Madsen 
48. Malene Damsted Olsen 
49. Jacob Daniel Petersen 
50. Karen Due Elisberg 
51. Karina Sommer 
52. Nicolai Birkedal  
53. Nanna Starzec Larsen 
54. Kasper Skafte Tømmerholt  
55. Pernille Thrane Pedersen 
56. Tjalfe Nørregaard Schmidt 
57. Mette Niemann Hesselkær Rasmussen  
58. Susanne Holmgaard Andersen 
59. Nikolaj Holmgaard Andersen 
60. Anne Christiansen 
61. Mark Peter Solbjerg Christiansen 
62. Sarahvilja Agnes Pilo 
63. Ronni Anton Rosenberg 
64. Jann Laban Kirkegaard Pedersen 
65. Sandra Manø Lønberg 
66. Pernille Ann-Sofi Sati 
67. Kim Thomas Thorup Hansen 
68. Nicolai Marslev 
69. Christine Rosenhøj 
70. Pernille Demuth Christensen 
71. Anna Møller Taasinge Hansen  
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72. Lisbeth Strauss 
73. Birthe Jespergaard 
74. Thomas Jespergaard  
75. Camilla Wessel Fyhn 

 

Google Maps ruten.  

 

Delt ved skolen i Kværndrup. Samlet 124,2 km - 2 t 34 min 

3 min stop ved hver skole – 15 * 3 min – 45 min. 

Samlet rejsetid 3 t 19 min.  
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Hermed høringssvar vedr. besparelsesforslag 2025_185 - Ny befordringsmodel Heldagsskolen 

Faaborg-Midtfyn, Korinth. Se vedhæftede PDF. 

Tak for jeres store arbejde med at lede vores kommune. Jeg vil anerkende, at kommunen er 

udfordret økonomisk, og der skal findes penge, så budgettet kan nå sammen. 

Jeg håber I vil læse dette høringssvar – da vil være en katastrofe for de allerede udfordrede 

børn på Heldagsskolen at skulle bruge mere tid på transport end de allerede gør. Det er at 

træde på de svageste; vi burde gøre mere - ikke mindre. 

Jeg har udarbejdet dette høringssvar - men hele 75 andre forældre på Heldagsskolen fremgår 

som medunderskrivere. 

Med venlig hilsen 

Lasse Birnbaum Jensen 

 

På vegne af – og som medunderskrivere: 

1. Camilla Sanne Jensen 

2. Christina Kingo Rahr 

3. Mette Bang Gaaei 

4. Anita Wendell Karstad 

5. Helle Treldal 

6. Charina Leann Walther 

7. Michael Thinggaard 

8. Maria Thinggaard 

9. Anette Sørensen 

10. Iben Vangslev Kanstrup 

11. Casper Sønderskov 

12. Martin Thorvald Christensen Tvede 

13. Camilla Frimand Justesen 

14. Vibeke Larsen Ulrich 

15. Kristina Schmidt Skærsholm-Møller 

16. Chris Skærsholm-Møller 

17. Katrine Stjernegaard Hammelev 

18. Patricia Overgaard Christensen 

19. Jeanette Staugaard Filskov 

20. Karina Larsen 

21. Peer Bjørn Pedersen 

22. Carina Skærlund Woelke 

23. Jeannet Sindberg Jensen 

24. Anne Alias-efternavn 

25. Jeanette Lægdsmand 

26. Shila Æbelø 

27. Line Pryds 

28. René Damsted Olsen 

29. Kathrine Kjehr Mølgaard 

30. Anne Helene Mortensen 

31. Vibeke Larsen Ulrich 

32. Kennie Otto Kierkegaard Eriksen 

33. Therese Kvist Kierkegaard Eriksen 
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34. Ditte Lykke Knudsen 

35. Villads Knudsen 

36. Jacob Kvistgaard Stage 

37. Mette Dahl Stage 

38. Mette Bruun Lundsgaard 

39. Allan Kildevæld Lundsgaard 

40. Camilla Magaard Sørensen 

41. Mie Lind 

42. Bendte Erenskjold Madsen 

43. Kristoffer Filskov 

44. Søren Christensen 

45. Winnie Christensen 

46. Jess Skov Toldbod 

47. Anne Juhl Madsen 

48. Malene Damsted Olsen 

49. Jacob Daniel Petersen 

50. Karen Due Elisberg 

51. Karina Sommer 

52. Nicolai Birkedal 

53. Nanna Starzec Larsen 

54. Kasper Skafte Tømmerholt 

55. Pernille Thrane Pedersen 

56. Tjalfe Nørregaard Schmidt 

57. Mette Niemann Hesselkær Rasmussen 

58. Susanne Holmgaard Andersen 

59. Nikolaj Holmgaard Andersen 

60. Anne Christiansen 

61. Mark Peter Solbjerg Christiansen 

62. Sarahvilja Agnes Pilo 

63. Ronni Anton Rosenberg 

64. Jann Laban Kirkegaard Pedersen 

65. Sandra Manø Lønberg 

66. Pernille Ann-Sofi Sati 

67. Kim Thomas Thorup Hansen 

68. Nicolai Marslev 

69. Christine Rosenhøj 

70. Pernille Demuth Christensen 

71. Anna Møller Taasinge Hansen 

72. Lisbeth Strauss 

73. Birthe Jespergaard 

74. Thomas Jespergaard 

75. Camilla Wessel Fyhn 
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Afsender: Forældrebestyrelse Midt 

Angiv fagområde: Opvækst og Læring 

Navn på kontaktperson: Formand for forældrebestyrelsen, Marie Elisabeth Dam Rasmussen 

E-mail på 
kontaktpersonen: 

mariedamras@gmail.com 

 
 

 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_142 - Fastsættelse af et lavere serviceniveau på SSP 

Anbefalinger til 
budgetforslag vedr. 
arbejds-, personale-, 
samarbejds- og 
arbejdsmiljøforhold for 
de ansatte: 

Vi stiller i Forældrebestyrelsen Midt os undrende over for, at man vil spare 
på indsatsen i SSP – en indsats, der skal være tryghedsskabende og sikre en 
målgruppe af borgere, der skal rustes til fremtiden som samfundsborgere. 
 
Børns og unges forhold til skærme, digital dannelse og ensomme unge, der 
har brug for understøttelse i skabelsen af relationer – det virker i dén grad 
som et panisk tiltag ikke at bibeholde SSP-indsatsen, som den er. 
 
Vi frygter en dårligere dialog omkring skærme og internet i skolerne, når der 
netop nu er forskning der viser, at de unge har afhængighedsproblemer med 
skærme og spil.  
Vi frygter samtidig, endnu flere ensomme unge i kommunen, der kan ende 
ud i problemer pga. deres ensomhed og kedsomhed. En besparelse på 
sommerferieindsatser ville kunne give udgifter på andre områder i længden. 
Tværtimod kalder de unge i vores kommunes omdømme på, at vi investerer 
i tilbud til den målgruppe. 
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Afsender: Forældrebestyrelse Midt 

Angiv fagområde: Opvækst og Læring 

Navn på kontaktperson: Formand for forældrebestyrelsen, Marie Elisabeth Dam Rasmussen 

E-mail på 
kontaktpersonen: 

mariedamras@gmail.com 

  
 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_144 - Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR 

Anbefalinger til 
budgetforslag: 

Vi stiller i Forældrebestyrelsen Midt os undrende over for, at man vil spare 
på et område, der omhandler vores børn – en målgruppe af borgere, der 
skal rustes til fremtiden som samfundsborgere. 
Børn og unge med forsinket motorik, funktionsnedsættelser og 
sansemotoriske forstyrrelser som f.eks. børn med cerebral parese, 
præmature børn, autisme og øvrige diagnoser. 
 
Med besparelsen på 32-37 timer ugentligt, svarende til én fysioterapeut, vil 
der følge en række udgifter, der kan give meromkostninger: 

• Den øgede ventetid vil forværre og i bedste fald stagnere børnenes 
udvikling. 

• Når den tidlige opsporing og indsats bortfalder, vil indsatsen 
formindskes, hvilket kan påvirke hele familien; forældre og 
søskende. 

• Et fald i støtten til den gruppe kan give tabt arbejdsfortjeneste, da 
forældrene selv må varetage (genop)træning. 

• Den manglende indsats kan resultere i, at børnene er mindre 
selvhjulpne og har dårligere mestring i 
institution/skoletilbud/uddannelse, hvilket kan medvirke til 
dårligere forudsætninger for at kunne være i beskæftigelse som 
voksne. 

 
Alt i alt ser vi forslaget som kortsigtet ift. besparelse, ligesom det ikke er 
værdigt at undlade at hjælpe målgruppen til et bedre liv med større 
selvhjulpenhed og bedst mulig mestring.  
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Høringssvar fra forældrebestyrelsen i Børneområde Vest, dagtilbud 0-6 år Myretuen, Symfonien og 
Børnehuset Carl Nielsen  
 

Anlæg  

Forslag 2025_151 Udvidelse af kommunens specialiserede tilbud paragraf 83 og 4  

Vedrørende §83 og §4 anbefaler vi også Model 2 som en løsning på mellemlang sigt og Model 3 som en 

løsning på lang sigt. Der er et klart behov for permanente faciliteter til §83-pladser.  

Forslag 2025_152 Udvidelse af børnehavekapacitet i Nr. Lyndelse  

Vi sætter stor pris på, at der er afsat 5,4 millioner kroner til udvidelse af børnehavekapaciteten i Nr. Lyndelse 

i 2025. Dette er et tiltag, vi genkender behovet for, da vi gennem længere tid har oplevet en øget 

efterspørgsel på børnehavepladser i området. En udvidelse vil ikke blot imødekomme det nuværende pres, 

men også sikre, at vi kan tilbyde alle børn en plads i nærområdet, hvilket er afgørende for deres trivsel og 

udvikling. 

Samtidig ønsker vi at henlede opmærksomheden på det fortsat store behov for en vuggestue i Broby i den 

kommunale institution Børnehaven Myretuen. Vi har i vores arbejde med børnene og deres familier 

erfaret, at efterspørgslen efter vuggestuepladser i Broby er stor. En etablering af en vuggestue vil være til 

stor gavn for områdets børnefamilier, og vi håber derfor, at de respektive udvalg vil arbejde aktivt for 

denne sag i fremtiden samt inddrage den i kommende budgetforhandlinger. 

 

Besparelser 

Forslag 2025_144 Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR 

Vi ser den tidlige indsats for børn med motoriske (sansemotoriske) udfordringer som afgørende. Den er 

essentiel for børnenes trivsel i dagtilbud og for, at de er læringsparate, når de starter i skole. Derfor er vi 

bekymrede over, at en reduktion i denne indsats vil ramme de familier, der har brug for vejledning. En 

sådan besparelse kan få alvorlige konsekvenser, da både børn, unge og deres familier risikerer at stå uden 

den nødvendige støtte og hjælp, de har behov for. 

Forslag 2025_108 Administativ besparelse i Økonomistaben 

Som udefrakommende vækker det særlig undren, at der foreslås administrative besparelser i 

Økonomistaben, især ved at reducere den økonomiske støtte til lederne af de decentrale institutioner 

under Opvækst- og Læringsudvalget. Det store økonomiske underskud på området i 2023, som først blev 

synligt ved regnskabets afslutning, understreger netop behovet for en styrket økonomisk understøttelse og 

overblik. Selvom vi forstår, at dette kan synes som en fornuftig budgetbesparelse, virker løsningen 

kortsigtet og uden hensyntagen til de samlede økonomiske udfordringer på området. 

 

Med venlig hilsen 

Forældrebestyrelsen i Børneområde Vest 

Daginstitutionerne Myretuen (Nr. Broby), Børnehuset Carl Nielsen (Nr. Lyndelse) og Symfonien (Nr. Søby) 
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Høringssvar fra forældrebestyrelsen i Landsbyordningen Tre Ege Skolen 
 
Budget ID 2025_140 Forhøjelse af forældrebetaling i SFO 
Det er ikke mere end 2år siden, at der sidst var en forhøjelse på forældrebetaling i SFO. På 4år 
vil prisen stige med ca. 9%, hvis forslaget vedtages. 
Det kan have stor betydning for forældrenes økonomi, der i forvejen synes det er en dyr post. 
Selv om det lyder af en lille økonomisk stigning, er vi bekymret for, at der kan være familier, 
der ikke har råd til det og det vil give lavere tilslutning til SFO, hvilket vil give en forringelse af 
den økonomiske tildeling og dermed besparelse på personalet og i sidste ende ramme børne-
nes hverdag og trivsel. 
 
Budget ID 2025_142 Fastsættelse af lavere serviceniveau på SSP 
Et lavere serviceniveau vil ikke hænge sammen med den stigende tendens i samfundet om 
børn og unges mistrivsel. 
Vi mener derfor, at SSP er en meget vigtig funktion, der ikke bør spares på. SSP hvor der støt-
tes op og hjælpes på vej. Vi oplever, at der er en god samarbejdsflade ind i skoledelen samt i 
lokalsamfundet, når der opstår udfordringer ved samlingsstederne i byen. 
Det er geografisk en stor kommune, hvor der er unge flere forskellige steder og med færre 
SSP medarbejdere, vil det være svært at dække alle de små lokalsamfund. 
 
Budget ID 2025_144 Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR 
Ved et lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR kan vi være bekymret for, om der vil være 
børn i ”gråzonen”, der måske ikke hjælpes, da det fremadrettet vil være de mest udfordrede 
børn, der prioriteres. Den store konsekvens det kan give på længere sigt for barnet, mener vi, 
er for dyr en omkostning for samfundet i forhold til hvad kommunen sparer ved at nednormere 
med 1 fysioterapeut. 
 
Budget 2025_178 Reduktion af Erhvervsrygsækken 
Erhvervsrygsækken har vores børn i skolerne en rigtig stor glæde af og giver gode oplevelser, 
når de er ude i lokalsamfundets erhvervsliv. Børnene ser matematik i anvendelse og faget får 
en anden betydning, der kan give lyst / interesse for området på en anden måde. 
Det er også med til at have et godt netværk/dialog mellem skole og erhvervslivet specielt i de 
små lokalsamfund i kommunen. 
 
Budget 2025_185 Ny befordringsmodel Heldagsskolen, Korinth 
Hvis distrikt skolerne bliver valgt som opsamlingssted, vil der være en ekstra opgave for vores 
SFOér, der vil skulle løses under eksisterende rammer, en opgave der skal løftes, uden at der 
er personale nok til opgaven. 
Det kan ikke være i barnets tarv at skulle have så mange skift og overgang, der må være en 
årsag til at barnet er visiteret til en heldagsskole og derfor ikke skal til at forholde sig til flere 
børn og forskellige matrikler. 
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Høringssvar til Anlæg: 
 
2025_245 
Gæstehus til dagplejen i Faaborg  
 
Vi i forældrebestyrelsen for dagplejen i Faaborg-Midtfyn Kommune vedholder vores holdning til, at 
der ikke skal placeres et gæstehus i Faaborg. Et fald af børnetal i området og eventuel oprettelse 
af vuggestuepladser gør, at gæstehus i Faaborg skal dække et for stort område. Forældre og børn 
vil skulle transportere sig op til 40 min ekstra hver vej ved sygdom og ferie. Der er ingen 
børnefamilier, der har tid til at bruge 2 x 40 min på at aflevere børn til gæstepasning. Dette kan 
blive et punkt, hvor forældre vælger dagplejen fra - eller vælger en nabokommune til, hvor der er 
bedre pasningsmuligheder. Det synes vi vil være en ærgerlig udvikling for dagplejen. 
 
Vi ønsker, at der bliver kigget på mulighederne for en placering midt i kommunen - og mere 
præcist i nærheden af - eller i Ringe by. Det ville give bedre mening, da der både er et stort 
børnetal i området og ydermere er Ringe mere centralt placeret til det område, som gæstehuset 
skal dække.  
 
På vegne af forældre med børn i 0-2 års alderen.  
Forældrebestyrelsen i dagplejen, Faaborg-Midtfyn Kommune. 
 
 
2025_155 
Etablering af vuggestuepladser i Toftegården i Faaborg 
 
Vi i forældrebestyrelsen for dagplejen i Faaborg-Midtfyn kommune er undrende over, at der ses et 
behov for at udvide pasningstilbuddet i Faaborg, når der ikke er problemer med at placere børn i 
de eksisterende tilbud til det kommende forventede børnetal. Hvorfor bruge penge på at oprette en 
vuggestue, når der allerede er kapacitet i dagplejen? Vi er bekendt med, at der ikke mangler 
dagplejere i området, og oprettelsen af en vuggestue vil ikke blot være en stor økonomisk post 
pga. nyt personale, nye omgivelser m.m., men som det desværre tidligere er set, vil det også 
kunne ende med afskedigelse af eksisterende dagplejere. Vi stiller os derfor undrende over for 
denne mulige udvidelse af pasningstilbuddet i Faaborg og ser det ikke relevant at etablere en 
vuggestue grundet de eksisterende pasningstilbud.  
 
Der argumenteres desuden for, at lokalerne kan bruges til gæstehus. Dette argument er ikke 
relevant, da det tidligere er vurderet, at det forventede børnetal i området ikke er stort nok til, at et 
gæstehus kunne være en mulighed. Derudover skulle et gæstehus dække områderne helt fra 
Faaborg til Kværndrup. Her foreslår forældrebestyrelsen, at den lokale legestue i Faaborg i stedet 
flyttes ind i lokalerne. Legestuen i Faaborg er meget brugt af vores dagplejere i området, men i de 
nuværende lokaler og udendørsarealer, er der ikke mulighed for at tilpasse til at leve op til vores 
børns behov for motoriske udfoldelser og kreative sjæle. 
 
Vi forældre ønsker at kunne vælge, hvad der er bedst for vores børn på 0-2 år, uanset om det er 
en vuggestue eller dagpleje. Hvis der oprettes flere vuggestuepladser i syd, kommer vi forældre, 
som ønsker dagplejen for vores børn, til at skulle køre længere for at få vores børn passet. Når 
familielivet skal hænge sammen, kan man være tvunget til foretage et andet valg end det man 
ønsker. Vi mener, der skal være fair vilkår for både vuggestue og dagpleje, da begge dele er 
ønsket af familier.  
 
På vegne af forældre med børn i 0-2 års alderen.  
Forældrebestyrelsen i dagplejen, Faaborg-Midtfyn Kommune. 
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2025_157 
Reetablering/ opgradering af legeplads ved legestuer  
 
Vi i forældrebestyrelsen for dagplejen i Faaborg-Midtfyn Kommune er glade for at se, at der i 
budget 2025 bliver prioriteret penge til udendørsområderne i kommunens legestuer. Flere af 
legestuerne har i en længere periode haft meget få redskaber/aktiviteter m.m. til udensdørs leg, 
hvorfor udendørsområderne ikke har haft sit fulde potentiale. Det er der ligeså peget på i rapporten 
fra tilsynet, hvorfor vi i forældrebestyrelsen sætter stor pris på, at der nu bliver fokuseret på dette i 
form af reetablering/opgradering af legepladserne. Udendørsområderne og legepladserne er 
vigtige for både dagplejere og vores børn, da de giver plads til både leg og læring i andre 
omgivelser end, hvad der kan tilbydes indendørs. Gode legepladser giver mulighed for bevægelse, 
hvor børnene kan udvikle deres motoriske færdigheder, balance og koordination og samtidig 
indbyder de til social interaktion mellem både børn og dagplejere.  
 
På vegne af forældre med børn i 0-2 års alderen.  
Forældrebestyrelsen i dagplejen, Faaborg-Midtfyn Kommune. 
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Høringssvar - Budgetforslag 2025_179 - reduktion af Den Kulturelle rygsæk  
 
”Det er noget ganske særligt at gå i skole i Faaborg-Midtfyn. Med ”Den Kulturelle Rygsæk” er 
kunst og kultur en integreret del af elevernes skolegang”. 
 
”Kunst og kultur er og skal være for alle.  
Alle 6000 elever fra 0.-10. klasse deltager hvert år i et skræddersyet undervisningsforløb. Med 
Den Kulturelle Rygsæk oplever og bearbejder eleverne kunsten og dens mange genrer og 
udtryksformer. Vi ønsker, at eleverne skal undres, overraskes og begejstres. Vores mål er at 
give vores børn og unge udsyn, omtanke og skabertrang med i rygsækken på deres videre færd 
i livet. Ambitionsniveauet er højt. Derfor foregår undervisningen i tæt samarbejde med mellem 
vores engagerede lærere og nogle af landets dygtigste kunstnere og kulturinstitutioner.” (Citat 
fra Den kulturelle Rygsæks hjemmeside”.) 
 
Vi er en del af skolerne i FMK, og derfor undrer det os, at der i besparelsesforslaget kategorisk 
distanceres mellem vores egne folkeskoler og friskolerne. I FMKs udviklingsstrategi fokuseres 
der politisk på ”sammen om”.  
Det er helt væsentligt, at alle skoler i FMK er en del af et OS, og at alle børn og unge i 
kommunen også får de samme kulturelle oplevelser sammen i fællesskaber. Der bygges bro 
på tværs af skoler, kollegaer, børn og unge. 
Med besparelsesforslaget indskrænkes den kulturelle dannelse for 1/3 del af FMK´s børn og 
unge. En klar nedprioritering af FMK´s kulturstrategi. 
 
”Kunst og kultur spiller en central rolle, når vi er sammen om at skabe det bedste sted” Citat 
fra kulturstrategien. 
 
Hvorfor ønskes det at udelukke 1/3 del af kommunens børn og unge? 
 
I kulturstrategien står der: ”Kunst og kulturaktiviteter er en del af det at være barn og ung i 
Fåborg Midtfyn. Det er en del af at bo lige her, hvor kunst og kultur knytter os sammen i 
meningsfulde fællesskaber.” 
I pkt. 4 i handlingskataloget om børn og unges kulturelle dannelse skriver FMK: ”Vi vil være i 
front, når det gælder formidling af kunst og kultur til børn og unge. Derfor har samarbejdet 
mellem kulturaktører, skoler og dagtilbud høj prioritet.” 
 
Hvad kan man så regne med, når der i kulturstrategien står, at vi vil være i front for alle børn og 
unge, og nu vil FMK pludselig danne skel?  
 
Friskolerne har siden opstarten af Den Kulturelle Rygsæk deltaget, og har ligeledes bidraget 
økonomisk ved, at vi selv finansierer al transport til alle arrangementer og aktiviteter, ligesom 
vi lægger lokaler til ved arrangementer og kurser i Den Kulturelle Rygsæk. Herudover har vi 
været med til at udvikle flere af forløbene. Desuden bidrager vi yderligere ved, at vi er med i 
styregruppen bag Den Kulturelle Rygsæk, hvor vi i samspil med vores øvrige kollegaer og 
ansatte i FMK, former og udvikler Den Kulturelle Rygsæk. 
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Vi har pr. 19. august været samlet for at drøfte dette besparelsesforslag, og håber, at FMK vil 
tage forslaget af bordet og genoverveje, hvordan Den Kulturelle Rygsæk fortsat er for alle børn 
og unge i FMK.  
 
De bedste hilsner 
 
Ryslinge Friskole, skoleleder Birthe Hay Sørensen, bestyrelsesformand Klement Brink 
Ferritslev Friskole, skoleleder Henriette H. Mønsted, bestyrelsesformand Kim Bøg-Jensen 
Nordskovens Friskole, skoleleder Emil W. Hansen, bestyrelsesformand Mikkel Møller Røssel 
Nr. Lyndelse Friskole, skoleleder Tine G. Simonsen, bestyrelsesformand Katrine W.  Bjørkholm 
Gislev Friskole, skoleleder Maja Kvist, bestyrelsesformand Emma Juhler Andersen 
Trunderup Friskole, skoleleder Louise Hørlyck Finnerup, bestyrelsesformand Michael Jørgensen 
Enghaveskolen, skoleleder Stine Brandt Kristiansen, bestyrelsesformand Ditte N. Therkildsen 
Broby Friskole, skoleleder Mette Marstrand, bestyrelsesformand Jesper Vang Rask 
Sdr. Nærå Friskole, skoleleder Jesper D. Villadsen, bestyrelsesformand Heidi Daugaard-Eriksen 
Krarup Friskole, skoleleder Anne Mette Vahl-Mølller, bestyrelsesformand Lene Høsthaab 
Håstrup Friskole, skoleleder, Henrik Ørtved, bestyrelsesformand Stine Marie Kjærgaard 
Rudme Friskole, skoleleder Pedro Martinez, bestyrelsesformand Anne Sofie Strøm 
Ringe Friskole, skoleleder Charlotte Joest, bestyrelsesformand Sara Rosager Mortensen 
Hjemly Friskole, skoleleder Anne Tingager, bestyrelsesformand Peter Storkholm 
 
      19. august 2024 
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Besparelse: 2025_142 - Fastsættelse af et lavere serviceniveau på SSP samt 2025_144 - 
Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR 

Disse to forslag er meget bekymrende, da de hver især reducerer vigtige forbyggende indsatser med en 
tredjedel. Det er en kraftig reduktion, som vil kunne mærkes for alle skoler og dagtilbud i kommunen. 
FMK synes i forvejen at ligge relativt lavt på investeringer i forebyggende indsatser, som 
dokumenterbart reducerer behov for kompenserede tiltag senere i livet. Det er fx evident, at den rette – 
og rettidige – fysioterapeutiske indsats kan reducere eller helt fjerne behovet for specialiserede 
indsatser hos mindre børn. Dette skyldes, at selv simple men ikke-erkendte og/eller ikke-behandlede 
fysiske problemstillinger medfører indlærings- og trivselsproblemer. Det har derfor stor forebyggende 
værdi, at man ser på de hele barn, hvor pædagogiske, fysiologiske, psykologiske og sociale fagligheder 
arbejder sammen. Selv om besparelsen er beskeden i kroner og ører, må de afledte negative effekter 
forventes at være ganske store i form af både øget mistrivsel hos nogle børn og større kommunale 
udgifter til kompenserede tiltag.  

 

Med venlig hilsen 

 

Ryslinge Friskole, skoleleder Birthe Hay Sørensen, bestyrelsesformand Klement Brink. 
Ferritslev Friskole, skoleleder Henriette H. Mønsted, bestyrelsesformand Mads Rokkjær Hammer. 
Nr. Lyndelse Friskole, skoleleder Tine G. Simonsen, bestyrelsesformand Katrine W. Bjørkholm. 
Gislev Friskole, skoleleder Maja Kvist, bestyrelsesformand Emma Juhler Andersen. 
Broby Friskole, skoleleder Mette Marstrand, bestyrelsesformand Jesper Vang Rask. 
Sdr. Nærå Friskole, skoleleder Jesper Dyrberg Villadsen, bestyrelsesformand Heidi Daugaard-Eriksen. 
Håstrup Friskole, skoleleder Henrik Ørtved, bestyrelsesformand Stine Marie Kjærgaard. 
Rudme Friskole, skoleleder Pedro Martinez, bestyrelsesformand Anne Sofie Strøm. 
Ringe Friskole, skoleleder Charlotte Joest, bestyrelsesformand Sara Rosager Mortensen. 
Hjemly Friskole, Anne Tingager, bestyrelsesformand Peter Storkholm 
Krarup Friskole, Anne Mette Vahl-Møller, bestyrelsesformand Lene Høsthaab. 
Nordskovens Friskole, skoleleder Emil W. Hansen, bestyrelsesformand Mikkel Mølle Røssel. 
Trunderup Friskole, skoleleder Louise Hørlyck Finnerup, bestyrelsesformand Michael Jørgensen 
Enghaveskolen - Faaborg Friskole, skoleleder Stine B. Kristiansen, bestyrelsesformand Ditte N. 
Therkildsen. 
 

21. august 2024 
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Høringssvar vedrørende budget 2025 fra Espe Skole og Børnehus 

 

Basisbudgetændringer 

2025_189 - Demografi på Uddannelsesområdet 

Vi kan frygte at penge tages fra de små enheder. De små skoler rammes hårdt på tildelingen i 
forvejen. Det er ikke muligt at opfylde de tanker som ligger bag tildelingsmodellen. Samlæsning er 
ikke altid muligt, da de små skoler ikke har to spor og det er ikke altid to klasser op ad hinanden der 
der har få elever, f.eks kan det være 2 og 4 årgang, eller er der så mange nå man samlæser en lille 
og stor klasse at de ifølge lovens loft skal deles. Man forventer desuden i tildelingsmodellen at 
lederen underviser, hvordan tænkes det ind i skeamet? De små skoler løfter desuden en stor opgave 
med børn der har det svært i folkeskolen. 

 

Ny drift 

2025_204 - Digital supplement til elever i moderate læsevanskeligheder 

Dejligt at i prioritere dette område. Det betyder enormt meget for disse børn at de bliver mødt i 
deres udfordringer. 

 

Besparelser 

2025_140 Forhøjelse af forældrebetaling i SFO 

Vi forstår nødvendigheden af at betalingen skal øges. Vi har et  ønske om at der bliver kigget på at 
forældrebetalingen bliver reduceret, når det bliver bedre tider. Sfo er et dyrt tilbud i FMK i forvejen. 
Vi frygter at det et vigtigt tilbud, som sfo er, bliver valgt fra pga. økonomiske årsager. Og det er 
ikke i børnenes tarv. 

 

2025_142 Fastsættelse af et lavere serviceniveau på SSP og 2025_144 Fastlæggelse af lavere 

serviceniveau på fysioterapi I PPR  

Vi ser nødvendigheden af at der skal spares. Vi kan dog være bekymrede for konsekvenserne af 
disse 2 besparelser. Dette er besparelser der kan mærkes på børne niveau og vil kunne påvirke den 
tidlige indsats. Disse besparelser er vigtige at revurdere når der igen vil kunne tilføres penge til 
området. 1 fysioterapeut og 2 SSP konsulenter er ikke ret meget i vores geografisk store kommune.  

 

2025_178 Reduktion af Erhvervsrygsækken og 2025_179 Reduktion af Den Kulturelle 

Rygsæk 

Dette er begge to tilbud der er nice to have. Derfor ser vi positivt på at disse tilbud reduceres.  
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2025_117 - Hverdagsomstillinger 2025 

Selv om der står i forslaget at dette ikke er en rammebesparelse, og at det ikke må ramme borgerne. 
Er det lige præcis det som det ender med. Vi har på skole og dagtilbudsområdet ikke ret mange 
midler, der ikke er bundet i lønkroner, og de midler der ikke er bundet er de penge der bruges på 
børnene. Derfor vil det ramme børnene. Denne besparelse har snart været med mange år! Hvor 
mange procentpoint er vi snart oppe på i samlet besparelse på ”hverdags omstillinger”??  

 

På vegne af Fællesbestyrelsen for Espe Skole og Børnehus 

 

 

Formand Dorthe Hindborg Greve 
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 **Høringssvar  vedrørende  Budget  2025-2028  for  Faaborg-Midtfyn  Kommune** 

 2025-189  Demografi  på  Uddannelsesområdet 

 Vi  kan  konstatere,  at  der  endnu  en  gang  er  forslag  om  en  stigning  af  forældrebetalingen 
 til  SFO’erne.  112  kr!  For  nogle  kan  det  synes  som  et  lille  greb  i  lommen,  og  for  andre  kan 
 det  vælte  hele  budgettet. 

 De  meget  høje  takster  i  skolefritidsordninger  er  en  urimelig  belastning  af 
 børneforældrenes  økonomi,  og  der  en  betydelig  risiko  for,  at  stadig  flere  forældre  vil 
 fravælge  skolefritidsordningen  til  deres  børn.  Det  har  allerede  kunne  registreres  i 
 kommuner,  hvor  forældrebetalingen  har  været  særlig  høj. 
 De  særligt  sårbare  og  de  to-sprogede  børn,  der  bliver  meldt  ud  af  SFO,  når  prisen  bliver 
 forhøjet. 

 SFO’erne  er  yderst  vigtige  for  vores  børn.  Det  er  blandt  andet  her  der  bør  være  rig 
 mulighed  for  sociale  fællesskaber,  her  de  lærer  de  sociale  spilleregler  at  kende,  her  der 
 er  ekstra  mulighed  for  at  sætte  fokus  på  trivsel  -  en  trivsel  vi  kan  se  er  lav  for  danske 
 skolebørn. 

 Og  ser  vi  på  betalingen  for  dagtilbud  kontra  SFO,  så  er  der  en  langt  større  betaling  for 
 færre  timer  i  SFO’en.  Når  forældre  skal  vælge  SFO’en,  kan  flere  være  fristet  til  at  melde 
 SFO  fra. 
 Det  kan  i  manges  tilfælde  være  billigere  at  hyre  en  barnepige. 

 Opfordring  til  stillingtagen  vedrørende  Bøgebjerg-afdelingen  på  Øhavsskolen 

 Som  fællesbestyrelse  for  Øhavsskolen,  som  består  af  afdelingerne  Uglen,  Svanen  og 
 Bøgebjerg,  ønsker  vi  at  knytte  en  vigtig  kommentar  til  kommunens  fremsatte  budget  for 
 2025. 

 Afdeling  Bøgebjerg,  som  dækker  indskoling  for  0.-6.  klasse,  står  over  for  en  betydelig 
 udfordring,  idet  elevtallet  har  været  stærkt  faldende.  Afdelingen  har  i  det  nuværende 
 skoleår  kun  49  elever,  hvilket  er  et  fald  på  hele  29  elever  i  forhold  til  sidste  skoleår. 
 Denne  udvikling  skaber  en  alvorlig  usikkerhed  om  afdelingens  fremtid. 

 Vi  noterer  med  bekymring,  at  budgettet  for  2025  ikke  nævner  denne  udfordring,  og  vi 
 savner  en  klar  stillingtagen  til,  om  kommunen  ønsker  at  understøtte  fortsættelsen  af 
 denne  lille  afdeling.  Det  er  velkendt,  at  det  kræver  ekstra  økonomiske  ressourcer  at  drive 
 små  skoler  eller  afdelinger  som  Bøgebjerg,  og  derfor  er  det  nødvendigt,  at  politikerne 
 tager  stilling  til,  om  de  ønsker  at  bevare  afdelingen  som  en  del  af  Øhavsskolen. 

121



 Den  manglende  klarhed  fra  politisk  side  vil  desuden  skabe  usikkerhed  blandt  forældrene 
 i  lokalområdet,  hvilket  yderligere  kan  påvirke  elevgrundlaget  negativt. 

 Vi  vil  derfor  på  det  kraftigste  opfordre  kommunen  til  at  tage  konkret  stilling  til  Bøgebjergs 
 fremtid.  Det  er  afgørende,  at  der  bliver  fremlagt  klare  betingelser  og  muligheder  for, 
 hvordan  afdelingen  kan  bevares,  således  at  forældrene  i  området  har  mulighed  for  at 
 tage  stilling  til,  om  de  ønsker  at  bakke  op  om  skolen  eller  ej.  En  mere  afklaret  retning  fra 
 kommunens  side  vil  også  kunne  understøtte  arbejdet  med  at  tiltrække  og  fastholde 
 elever. 

 Som  vi  tidligere  har  nævnt  i  vores  høringssvar  i  juli  2022,  hvor  sammenlægningen  af 
 Øhavsskolen  og  Landsbyordningen  Bøgebjerg  blev  drøftet,  gjorde  vi  opmærksom  på,  at 
 det  ville  kræve  fortsat  politisk  velvilje  og  økonomisk  støtte  at  bevare  Bøgebjerg  som  en 
 del  af  den  samlede  skole.  Det  er  derfor  skuffende,  at  der  siden  sammenlægningen  ikke 
 er  givet  noget  specielt  tilskud,  og  vi  står  nu  i  en  situation,  hvor  afdelingens  fremtid  igen 
 er  usikker. 

 Vi  opfordrer  Faaborg-Midtfyn  Kommune  til  at  tage  ansvar  for  denne  beslutning  og  sikre, 
 at  der  bliver  taget  stilling  til,  hvordan  de  ønsker  at  understøtte  Bøgebjerg-afdelingen 
 fremadrettet.  Dette  vil  ikke  alene  sikre  gennemsigtighed  for  borgerne,  men  også  give 
 den  nødvendige  stabilitet  for  skolens  fremtid. 

 Med  venlig  hilsen, 

 Formand  Line  Winther  Stage 
 Fællesbestyrelsen  for  Øhavsskolen 
 Faaborg-Midtfyn  Kommune 
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Kværndrup 20. aug. 2024 

Att. samtlige politikere i FMK  

 

Vedr. høringssvar 2025_178 Reduktion af Erhvervsrygsækken 

Vi har gennemlæst udkast til besvarelser til kommende budget, hvor vi kan læse, at man påtænker at 

påføre Erhvervsrygsækken store besparelser. 

Vi kan på ingen måde tilslutte os besparelsesforslaget på 75% af matematikvejledertiden (kr. 725.000), da 

dette vil have store konsekvenser. Vi er 60 virksomheder fordelt ud over hele kommunen, der har valgt at 

gå aktivt ind i Erhvervsrygsækken, og flere vil komme i fremtiden. Matematikvejlederne er bindeleddet 

imellem den enkelte virksomhed, skolen og kommunen. De sikrer den faglige kvalitet og udvikling af 

forløbene i samarbejde med os 60 virksomheder. Uden denne funktion er risikoen stor for, at vi mister det 

helt unikke samarbejde imellem skole, kommune og erhvervslivet, - lige netop dét, som vi har fået 

Undervisningsministeriets Falkepris for i 2021. En pris som kommunen med rette kan være stolt af. 

Citat fra begrundelse fra bedømmelsesudvalget og daværende undervisningsminister Pernille Rosenkrantz-

Theil: 

”Det er særligt positivt, at indsatsen starter allerede i 4./5. klasse og foregår løbende gennem elevernes 

skolegang for at understøtte og opbygge elevernes interesse for eud frem mod valget af 

ungdomsuddannelse i 9./10. klasse. Derudover vurderes det meget positivt, at indsatsen understøtter 

kobling mellem virksomhedsbesøg og undervisning i matematik og naturfag, samt at indsatsen baserer sig 

på en klar samarbejdsmodel mellem erhvervsliv og skoler og har en tydelig signalværdi og rød tråd, som kan 

understøtte implementering og drift af indsatsen på tværs af kommunens forskellige enheder”.  

 

I besparelsesforslaget kan vi også læse, at der er overvejelser om udeladelse af klassetrin i 

Erhvervsrygsækken. Dette må vi også på det kraftigste fraråde, da det netop er kontinuerligheden i hele 

forløbet fra 4.-9. klasse, der har en afgørende effekt på vores 2.100 elever i de 110 klasser, der deltager. De 

møder 6 forskellige branchetyper i løbet af deres skoletid, og det bliver en naturlig del af årets gang i 

klassen både for elever og lærere. Det danner samlet en god bund til at foretage et bevidst og kvalificeret 

valg af ungdomsuddannelse for den enkelte elev. 

 

Vores undervisningsminister Mathias Tesfaye har i det seneste folkeskoleudspil 

(https://www.uvm.dk/aktuelt/nyheder/uvm/2023/okt/231011-nyt-udspil-skal-styrke-kvaliteten-i-

folkeskolen-og-saette-skolen-fri) understreget vigtigheden af samarbejde mellem det lokale erhvervsliv og 

folkeskolen, praksisfaglighed og mere ”hands-on” i undervisningen. Vi har indtil nu i Faaborg-Midtfyns 

Kommune ”kunne bryste os af” at være fremsynet med et tiltag som Erhvervsrygsækken helt i tråd med 

folkeskoleudspillet. Vi oplever stor interesse fra både besøg af andre kommuner og Christiansborg, - senest 

socialdemokratiets folkeskoleordfører Sara Emil Baaring samt vores egen Kim Aas. Et besøg, der lige netop 

har været med til at præge folkeskoleudspillet, hvilket vi igen kan være meget stolte af.  

Se opslag fra LinkedIn 24. nov. 2023 af Sara Emil Baaring: 
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Besparelsesforslaget på drift af Erhvervsrygsækslaboratoriet på kr. 800.000 årligt er vi ærgerlige over er 

nødvendig at gennemføre, men vi har forståelse for denne besparelse. Der skal dog nævnes, at der er lagt 

mange kræfter og tid i laboratorie-projektet også fra erhvervslivets side såsom bl.a. Den Faberske Fond, 

Marius Pedersens Fond, Faaborg-Midtfyns Erhvervsråd samt Erhvervsrygsækkens styregruppe.  

 

Vi er som erhvervsliv i Faaborg-Midtfyns Kommune meget glade for samarbejdet med skole og kommune. 

Vi håber, at vi i fremtiden fortsat i fællesskab kan være med til at skabe uforglemmelige oplevelser for 

vores unge mennesker. 

Sammen skaber vi stolthed, oplevelser og læring for livet. 

 

 

 

Med venlig hilsen 

Faaborg-Midtfyns Erhvervsråd v/Johnny Poulsen 

samt 

Styregruppen for Erhvervsrygsækken v/Fleming Frederiksen, Arne Brunholm og Rikke Bech Skougaard 
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Navn på MED-
udvalg/Fælles- MED-
udvalg: 

Gårdbørnehaven Kaptajngården 

Angiv fagområde: Opvækst og Læring 
 

Navn på kontaktperson 
(næstformanden): 

Allan Borgstrøm 

E-mail på 
kontaktpersonen: 

allab@fmk.dk 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_188 Demografi på dagtilbudsområdet 
 

Anbefalinger til 
budgetforslag vedr. 
arbejds-, personale-, 
samarbejds- og 
arbejdsmiljøforhold for 
de ansatte: 

Vi ser det som en stor styrke for driftssikkerheden med demografiregulering. 
Vi ser derfor positivt på dette forslag. 
Det giver i et medarbejderperspektiv en større jobsikkerhed på den lange 
bane, selvfølgelig med forbehold for de ubekendte faktorer som børn der 
flytter osv. 

 
 

 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_112 Affaldsordning på selvejende institutioner – afledt drift 

Anbefalinger til 
budgetforslag vedr. 
arbejds-, personale-, 
samarbejds- og 
arbejdsmiljøforhold for 
de ansatte: 

En nødvendighed ift. de udgifter der er forbundet med flere fraktioner og 
afledte meropgaver med sortering.  
Der øjnes en forbedring af arbejdsmiljøet, da de udgifter der allerede er nu, 
ikke skal dækkes andre steder fra. 

 
 

 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_144 Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR 

Anbefalinger til 
budgetforslag vedr. 
arbejds-, personale-, 
samarbejds- og 
arbejdsmiljøforhold for 
de ansatte: 

Det er bekymrende at have lavere serviceniveau på fysioterapi når 
ventetiden til udredning er lang og personalet i denne periode ikke 
nødvendigvis fagligt er i stand til at løfte barnets udfordringer (det er derfor 
man indstiller til hjælp fra en anden faglighed). 
 
Der ses en faglig usikkerhed i hvordan vi på sigt skal samarbejde med 
eksterne aktører på området, da det bør kunne forventes at 
ressourcestærke forældre opsøger privat fysioterapi – hvordan sikres her et 
stærkt samarbejde? 
 
Et alternativ til forslaget kunne i vores optik være, at man den første 
periode, i stedet anvender midler der kan spares med forslaget, til 
opkvalificering af personalet i dagtilbud og skoler – fx til motorikvejledere – 
for på den måde fortsat at muliggøre tidlig opsporing og samtidig kvalificere 
de indstillinger der kommer til fysioterapeuten. 
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Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_172 Opsigelse af driftsaftale med den selvejende institution 
Ringgårdens Børnehus 

Anbefalinger til 
budgetforslag vedr. 
arbejds-, personale-, 
samarbejds- og 
arbejdsmiljøforhold for 
de ansatte: 

Der ses en stor styrke i Faaborg-Midtfyn Kommunes mangfoldighed i form af 
den brede vifte af tilbud til børn, hvoraf den selvejende institution er en af 
flere muligheder. Der samarbejdes på tværs i et selvejende netværk såvel 
som i- og med udvalg- og arbejdsgrupper i det kommunale regi. 
 
Det vækker stor bekymring i et medarbejderperspektiv at skulle miste en 
vigtig samarbejdspartner som i øvrigt har høj tilslutning af børn, høj 
forældretilfredshed, udøver en stor social opgave og i øvrigt ingen 
bemærkninger har til pædagogikken. 
 
Er forslaget i virkeligheden en rammebesparelse på bygningstilskuddet til 
kommunens private institutioner når der ikke er opstillet alternative forslag 
til udmøntning af besparelsen? 

 
 

 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_113 Administrative besparelser fra økonomiaftalen 2024 – 
udmøntning på fagudvalg 
2025_117 Hverdagsomstillinger 2025 
2025_210 Administrative besparelser fra økonomiaftalen 2025 

Anbefalinger til 
budgetforslag vedr. 
arbejds-, personale-, 
samarbejds- og 
arbejdsmiljøforhold for 
de ansatte: 

Medarbejdersiden undrer sig over at man til stadighed vælger en skjult 
besparelse i form af hverdagsomstillinger, når der i forslaget samtidig stilles 
så mange begrænsninger til hvorledes pengene må findes. Det er svært at se 
der er andet tilbage end medarbejdertimer for den enkelte decentrale 
enhed. Alternativt må man kalde det for rammebesparelser så der 
eksempelvis kan reduceres i åbningstider det giver gennemsigtighed for de 
afledte konsekvenser af forslaget.  
Ved man hvor mange procentpoint der igennem årene er reduceret med i 
effektiviseringer og hverdagsomstillinger? 
 
Medarbejdersiden er ligeledes bekymret for de administrative besparelsers 
udmøntning på fagudvalg fordi, hvem får regningen hvis der ikke findes 
administrative besparelser i forvaltningen?  
Indenfor dagtilbud findes ikke eksempelvis sekretærer og personalet har 
ikke forberedelsestimer. Den nødvendige dokumentation der laves til PPR er 
lovbestemt og kan ikke spares. 
Tilbage er medarbejdertimer med børne- og forældrekontakt og det er vel 
ikke intentionen med aftalen at det er her der reduceres? 
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2025_172 - Opsigelse af driftsaftale med den selvejende institution Ringgårdens Børnehus 
 
Dette høringssvar er på vegne af forældrerådet i Lillely vuggestue- og skovbørnehave.  
 
Citat fra forslaget "En evt. opsigelse vil betyde, at institutionen ikke længere tæller med, 
når kommunen opgør sine gennemsnitlige ejendomsudgifter til selvejende daginstitutioner. 
Dette har en afledt konsekvens for kommunens udgift til det lovpligtige bygningstilskud til 
private daginstitutioner, som fastsættes som gennemsnittet af kommunens udbetalte 
udgifter til ejendomsdrift på selvejende institutioner. Disse udgifter er markante større til 
Ringgården, fordi institutionen lejer sig ind i bygningerne (de øvrige får stillet kommunale 
bygninger til rådighed). Hvis Ringgården ikke længere er selvejende, falder den 
gennemsnitlige udgift til de selvejendes ejendomsudgifter så meget, at kommunen samlet 
set skal reducere tilskuddet til de private dagtilbuds ejendomsudgifter med 1,380 mio. kr. 
årligt." 
 
Vi ønsker med dette høringssvar at gøre opmærksom på det urimelige, hvis 
bygningstilskuddet falder til private daginstitutioner. I forvejen er driftstilskuddet ifølge 
beregninger fra Daginstitutionernes Landsorganisation 22.818 kr. lavere pr vuggestuebarn 
pr. år sammenlignet med, hvad en tilsvarende kommunal vuggestue får. Derfor frygter vi at 
en yderligere forværring af tilskuddet til private daginstitutioner, vil have store negative 
konsekvenser for muligheden for at drive pædagogisk- og økonomiske ansvarlig 
daginstitution i FMK.  
 
 
Mvh Forældrerådet i Lillely 
 
 
 
 
 
Vi støtter dette høringssvar og kan kun tilføje med følgende bemærkning.  
 
Hvor kommunen ikke har selvejende eller udliciterede daginstitutioner til aldersgruppen, 
udgør bygningstilskuddet for 0-2-årige et beløb på 4,1 pct. - og for børn i alderen 3 og indtil 
skolestart 3,2 pct. Af kommunens gennemsnitlige budgetterede bruttodriftsudgift. Også 
kaldet ”tilbagefaldsregel” 
 
 
 
Med venlig hilsen  
 
Forældrerådet Myretuen:   Maria Lindegaard Nilsson 
 
 
Ryslinge Friskole, formand:  Klement Brink 
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2025_172     Opsigelse af driftsaftalen med den selvejende institution Ringgårdens Børnehus 

Kære kommunalbestyrelse. 

 

Ringgårdens Børnehus blev etableret i 1972 på et forældreinitiativ. Vi er et velfungerende hus med en 

kulturel mangfoldighed blandt børn, familier og personale, som gør, at vi har et helt unikt positivt syn og 

respekt for hinanden og vores forskelligheder. Vi møder alle med et ligeværd. 

Vi er en dynamisk og stærk personalegruppe, der hver især bidrager med pædagogiske og personlige 

kompetencer.  

Vi har et rigtigt godt arbejdsmiljø, som viser sig i lavt sygefravær samt sjældent udskift af personalet. Vi har 

valgt at arbejde i lige netop Ringgårdens Børnehus pga at huset er selvejende og vores værdigrundlag. 

I 2022 bød vi 12 børn og familier velkommen til vores længe ønskede og nyopstartede vuggestue. 

Vuggestuen er en veletableret og velintegreret gruppe i vores Børnehus. En stor succes, der gør det muligt, 

at forældre aktivt kan vælge, at deres børn skal tilbringe de første 5 livsvigtige år i en velfungerende, 

selvejende institution. 

Vi klæder børnene godt på og forbereder dem til det de skal videre i livet. Vi har et godt samarbejde med 

byens dagplejere og skoler og får megen positiv feedback på vores samarbejde.  

Ligeledes er vores samarbejde med faggrupper i Opvækst og Læring godt og stærkt og sammen løfter vi en 

kæmpe opgave i at øge vores børns trivsel, udvikling og dannelse.  

Samtidig har personale, leder og forældrebestyrelse gennem årene oparbejdet et godt, velfungerende og 

tæt samarbejde med de tre andre selvejende institutioner i FMK, hvilket sammen gør os stærke. 

I Ringgårdens Børnehus har vi flere børn med særlige behov og indsatser samt børn og familier i udsatte 

positioner. Vi løfter denne opgave, da vi er et hus med stor faglighed og arbejdsglæde. Og vi lykkes med 

det. Vi vægter tætte og trygge relationer højt samt et tæt forældresamarbejde, da dette er en forudsætning 

for barnets trivsel og udvikling.  

At opsige driftsaftalen med Ringgårdens Børnehus vil have store konsekvenser for vores børn og familier. Vi 

kommer til at tabe flere børn og familier på gulvet, ved at rive dem ud af deres trygge og forudsigelige 

hverdag med tætte relationer til både børn og voksne.  

Hvis man skal fokusere på barnets tarv, er dette i høj grad en forkert beslutning. I stedet burde man 

investere i den tidlige indsats. Hvis ikke, bliver regningen i sidste ende endnu større. Vi skal forebygge, så 

der ikke bliver flere børn og unge i mistrivsel. 

Bliver scenariet, at Ringgårdens Børnehus bliver en privat institution, mister huset den diversitet og 

mangfoldighed, som i dag er husets dna. 

BEVAR DET GODE BØRNELIV! BEVAR RINGGÅRDENS BØRNEHUS SOM SELVEJENDE INSTITUTION! 

 

Venlig hilsen 

Personalegruppen i Ringgårdens Børnehus 
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Kommunalbestyrelsen i FMK 

 

Anbefalinger til Budget 2025 i Faaborg- Midtfyn Kommune, Opvækst og Læring  

Fra Personalet i Årslev Børnehave og Vuggestue. 

 

2025_112. Affaldssortering på selvejende institutioner – afledt drift.  

 Vi anbefaler at kompensere de selvejende institutioner for den merudgift, vi har til 

affaldssortering. Da det er personaletimer der bruges til dette og tiden går fra 

børnene. 

 

2025_144. Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR. 

Vi anbefaler at der IKKE skæres på serviceniveauet på fysioterapi, da der i forvejen 

er lang venteliste for vores børn med ergo/fys behov. Vi arbejder ud fra 

forebyggelse og tidlig indsats, da vi ved at de første 1000 dage i et barns liv er så 

vigtige for al indlæring. Til efteråret skal vi arbejde med signaturprojektet Børn og 

Unges mentale trivsel – hvor der sættes fokus på de sansemotoriske læringsmiljøer 

for de 0-3 årige. Hvilket gør at der er ekstra stor brug for fysioterapeuter til at give 

feedback og sparring til pædagoger i vuggestuen.  

 

2025_172. Opsigelse af driftsaftale med Ringgårdens Børnehus. 

Vi anbefaler at Ringgårdens Børnehave bevares som en selvejende daginstitution. 

Det gør vi fordi, vi har et yderst positivt samarbejde, med både Lina som leder og 

personalet i huset, både i hverdagen og ved vores årlige pædagogiske dage, hvor vi 

udvikler vores faglige kompetencer sammen. Vi er 4 selvejende institutioner, som er 

meget forskellige, men vi er gode til at samarbejde og understøtte hinanden i det 

der er vores opgave, nemlig at varetage børnenes udvikling, trivsel, læring og 

dannelse. Mangfoldigheden og forskelligheden i denne 4 kløver er vigtig, for vores 

fremtidige samarbejde. Vi undrer os over, at netop Ringgårdens børnehus er 
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lukningstruet?? Et velfungerende hus med venteliste, en stabil og dedikeret 

personalegruppe og en yderst dygtig leder og bestyrelse, som varetager en kæmpe 

opgave i området!! 
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21. august 2024 

Høringssvar vedr. budget 2025 Faaborg Midtfyn Kommune. 

 

2025_144 - Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR: 

Besparelser på dette område er yders uheldig. Det vil få en fremtidig dyr negativ konsekvens at reducere i 

forebyggende behandling, specielt vedr. små børns motoriske og mentale udvikling. Det kan også have en negativ 

konsekvens på arbejdsopgaverne for personalet i de institutioner der arbejder med børnene og dermed have en 

negativ virkning for resten af børnene i institutionen/dagplejen.  

 

2025_29 - Afskaffelse af tilskud til pasning af eget barn: 

Umiddelbart kan det virke som en af de lavthængende frugter at høste. I skal dog være opmærksom på om det 

eksisterende dagtilbud kan rumme de flere børn, der kan komme. Derfor kan det være givtigt at se på om allerede 

planlagte kapacitetstilpasninger på dagtilbud, særligt i dagpleje og vuggestuer er fornuftige at gennemføre. 

 

2025_86 - Besparelse på Socialområdet: 

Besparelser på kompetencerne i arbejdet med udsatte borgere, kan have en negativ konsekvens i borgerens 

generelle helbred og trivsel. Det kan betyde dyrere udgifter hvis symptomer/adfærd ikke kan forebygges, men skal 

helbredes i stedet for. Det kan også have en betydning for personalegennemstrømningen på arbejdspladserne og 

negativ konsekvens på arbejdsmiljøet og dermed budgettet på de enkelte arbejdspladser. 

 

2025_155 Etablering af vuggestue facilitet i Toftegårdens børnehave: 

Oprettelse af vuggestuepladser i området virker helt tåbeligt, når der er ledig kapacitet i dagplejen i området og at 

man er i gang med at planlægge en kapacitetstilpasning i dagplejen. Det er dyrt at afskedige dagplejer, der typisk har 

en lang anciennitet, og det har også en negativ konsekvens på arbejdsmiljøet. En vuggestueplads vil typisk være 

dyrere end en dagplejeplads, da man i dagplejen ikke har udgiften til bygningsdrift. Dagplejen har af flere omgange 

stået for tur når der skal kapacitetstilpasses. Det giver ikke god trivsel og tryghed i ansættelsen.  

 

2025_108 Administrative besparelser i økonomistaben. 

At spare på ledernes økonomiske understøttelse kan have en stor negativ konsekvens, da det kan blive sværere at 

styre økonomien og dermed er der større risiko for at den løber løbsk. I en tid hvor økonomien har trange vilkår, vil 

det ikke være fornuftigt at spare på budgetopfølgning og sparring til lederne/administrative økonomimedarbejdere. 

Det kan også have en negativ virkning på arbejdsmiljøet og dermed en større personalegennemstrømning, hvis det 

bliver vanskeligt at udføre sit arbejde godt nok. Det giver mistrivsel og kan koste på sygestatistikken.  

 

Käthe Lund – Pædagogisk sektorformand FOA Sydfyn. 
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Navn :  
Skolebestyrelsen Broskolen 

Angiv fagområde:  
Opvækst og Læring 

Navn på kontaktperson 

Forperson       

Henriette Drevsfeldt 

E-mail på 
kontaktpersonen: 

hengd@fmk.dk 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_42 Nyt skoletilbud til elever med autisme 

Høringssvar: Vi mener at kompetencer og kvalitet skal følge børnene, når der opretes et 
nye lokale tilbud i kommunen. Dette er, især gældende for børn med 
specielt behov. 
Derfor har vi en bekymring om, om Broskolen kan rumme endnu et 
specialtilbud ud over det lokal specialtilbud som stille og roligt er blevet er 
blevet oprettet.   
Vi er bekymret for at implementeringen vil lægge et alt for stort pres på 
vores skole og de ansatte, da der i forslaget ikke er indregnet 
kompetenceudvikling inden for området.  

 
 

 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_140 Forhøjelse af forældrebetaling i SFO 

Høringssvar: Broskolens SFO er i udvikling og det er en SFO som bliver valgt til. Hvis det 
månedlige beløb bliver sat op, er vi bekymret for at der er flere som vælger 
SFO fra på grund af økonomien og opsøger andre muligheder f.eks. at tage 
hjem alene til et tomt hus.  
Rent økonomisk så bliver det næsten lige så dyrt at have sit barn i SFO 
(heldagsmodul 2335 kr.) som at have dem i Børnehave (uden frokostordning 
2377 kr.) Dette mener vi er voldsomt da tilbuddene ikke er i nærheden af at 
indeholde den samme pasningstid, normering og kvalitet. 

 
 

 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_142 Fastsættelse af et levere serviceniveau på SSP 

Høringssvar: Det er politisk bestemt at alle børn i FMK skal have en Chromebook når de 
starter i skole. Selv om vi forældre kan guide og hjælpe vores børn og unge 
med at færdes på sociale medier mm. så er SSP en kæmpe forbyggende 
hjælp med deres viden og kompetencer. Der ud over så har vi i Årslev haf en 
del unge som keder sig og som derfor har lavet en del som ikke er 
hensigtsmæssig. Her har vi haft stor gavn af SSP som har været ude og 
snakke med de unge mennesker. Vi kan have en stor bekymring for at denne 
professionelle hjælp til vores børn og unge får lange udsigter pga. 
besparelse og at dette så desværre kan gå en og blive en endnu større udgift 
for kommunen på den lange bane.  
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Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_144 Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR 

Høringssvar: Som situationen er lige nu, så er ventetiden lang for at få en PPR ud. Med 
dette forslag vil ventetiden bliver endnu længer og det skaber bekymring 
hos os, da vi som forældre har brug for hjælp til at lave en så tidlig indsats 
som muligt for vores børn. 
Men også en bekymring for om personalet på Broskolen kan få den 
professionelle vejledning de har brug for, for at hjælpe de børn som har 
fysiske udfordringer. 

 
 

 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_178 Reduktion af Erhvervsrygsækken 

Høringssvar: Hvis I vælger dette besparelsesforslag, mener vi at det er vigtigt at der bliver 
italesat at niveauet af arbejdsopgaver for matematikvejlederen også bliver 
skruet ned. 
Vi ønsker ikke at besparelsen bliver lagt over på Skolens budget da 
Broskolens budget i forvejen er max presset. 

 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_179 Reduktion af Den kulturelle Rygsæk 

Høringssvar: Selv om vi er klar over at Den kulturelle Rygsæk er ”flødeskum” som vores 
børn nyder utroligt godt af og får mange fantastiske oplevelser, som de 
ellers ikke vil have fået med sig hjem. Så kommer det her forslag ikke som en 
overraskelse. 
I stedet for at skrue ned for aktiviteterne for børnene kunne man måske 
tænke ud af boksen og skrue ned for lærernes Work shop eller gøre den 
digital. Det kunne også være at flere af aktiviteterne kunne flyttes ud på 
skolerne så der ikke skal bestilles dyre busser hver gang. Kørsel er jo en dyr 
post. 
 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_185 Ny befordringsmodel Heldagsskolen Faaborg-Midtfyn, Korinth 

Høringssvar: Hvis det påtænkes at SFOen på Broskolen skal være et opsamlingssted for 
heldagsskole børn, vil vi gerne gøre opmærksom på at der som minimum 
bliver behov for flere personaler, opkvalificering af personalets 
kompetencer, samt at økonomien skal følge med, så det ikke ligger et yderlig 
pres på den økonomiske situation Broskolen står i. 
Med denne ordning er vi bekymret for børnenes trivsel. Både for de børn 
som går på Broskolen men også for de Heldagsskolebørn som skal 
”opbevares” ind til de bliver hentet. Børnene fra heldags skolen er børn som 
har brug for forudsigelighed, trygge, kendte rammer og ikke mindst kendte 
voksene og børn.  
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At begynder at inkludere dem i en almen skole- SFO vurderes herfra, som 
meget utrygt for børnene, med stor risici og konsekvenser for deres psykiske 
trivsel.  
Dertil er morgen og eftermiddags tidspunkter sårbare tidsrum, hvor der er 
et stort behov for trygge og rolige rammer, til at starte og slutte dagen på.  
 
Da SFO-tilbuddet dækker fra 0.– 3. klasse, er der så tænkt over hvad man 
gør med de børn som går i de ældre klasser? Vi mener at dette er en 
uholdbar løsning i forhold til at opnå en besparelse. 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_158 Opgradering af faglokale til natur-teknikundervisning på 
Broskolen, afd. Rolfsted 

Høringssvar: Vi finder det rigtig positivt at der er et forslag om at afsætte midler til at 
renovere vores gamle og meget nedslidte fysiklokale på afd. Rolfsted, så 
børn og personale kan færdes der sikkert. 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_204 Digital supplement til elever i moderate læsevanskeligheder 

Høringssvar: Vi vil gerne anerkende dette budgetforslag da vi på Broskolen får flere og 
flere børn som ikke nødvendigvis er ordblinde men som har 
læsevanskeligheder i en eller anden grad. 

 

Rigtig god arbejdsløst.  

Vi anerkender at I vil komme til at tage nogle meget svære beslutninger for budget 2025. 

Skolebestyrelsen på Broskolen 
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Carl Nielsen Skolen, Skolebestyrelsen  Den. 21. august 2024 
 

Anbefaling vedrørende Faaborg-Midtfyn kommunes budgetforslag til budget 2025-2028. 

Den 12. august 2024 har Faarborg-Midtfyn Kommune sendt ”budgetforslag 2025-2028” i høring.  

Skolebestyrelsen på Carl Nielsen-skolen har drøftet materialet og er overordnet bekymret for den generelle 

trivsel hos børnene i vores folkeskoler, idet der lægges op til besparelser, der går ud over forebyggelse og 

muligheden for hjælp, når der er særlige behov. 

Bestyrelsens bemærkninger:  

Ny drift 

 

Forslag 2025_204 digital supplement til elever i moderate læsevanskeligheder: 
Skolebestyrelsen anerkender og er positive over for tiltag, der har til formål at støtte børn i den gule 

læsekategori, som vi føler bliver overset. Det er tillige med de ordblinde børn en voksende gruppe, der har 

brug for øget opmærksomhed og hjælp, således at læseudviklingen fremmes. Vi finder dog ikke, at den 

foreslåede implementering af Bookbit er den optimale løsning. 

På nuværende tidspunkt modtager børn i den røde læsekategori adgang til digitale værktøjer der støtter og 

fremmer deres læseudvikling. Det supplerende læseløftforløb er af god kvalitet, men rækker ikke til 

mængden af børn der testes i rød kategori og er desværre kun et engangstilbud. Vi oplever en stigende 

efterspørgsel fra forældre på mere hjælp. Vi mener, at flere ressourcer til læseforløb til børn i rød kategori 

vil gøre en større forskel. Hvis de kunne mødes oftere og tage elever ud af klassen til intensiverede 

læseforløb, ville det give de nødvendige rammer for en bedre indsats. 

Vi mener at dette forslag bærer præg af symptombehandling og ved at skabe et bredere tilbud for 

ordblinde børn på alle alderstrin kunne man højne den almene læres kendskab til læsevanskeligheder og 

derigennem også i højere grad støtte op omkring børn kategoriseret i den gule kategori. 

For børn i gul kategori foreslår vi, at den digitale pakke til børn i rød kategori kan tilgås af børn i gul 

kategori, evt. i en begrænset udgave. Såfremt børn i gul kategori senere skulle overgå til rød kategori, 

kender de systemet på forhånd og skal ikke forholde sig til flere forskellige digitale systemer.  

 

 

Forslag 2025_42 ny skoletilbud til elever med autisme 
Carl Nielsen Skolen har gennem mange år opbygget en solid erfaring med specialiserede tilbud. Denne 

omfattende erfaring ønsker vi at udnytte og vedligeholde til gavn for børn med autisme i vores kommune. 

Vi ser det som en oplagt løsning, at samle et specialiseret tilbud til denne gruppe børn på netop Carl 

Nielsen Skolen. 

Ved at etablere et samlet specialiseret tilbud på Carl Nielsen Skolen vil der opstå betydelige besparelser i 

forhold til bygningsomkostninger, fysiske rammer og ansættelse af specialiseret fast personale. Skolen 

besidder allerede de nødvendige faciliteter og kompetencer, hvilket vil minimere behovet for yderligere 

investeringer. 

Et sådant skoletilbud kræver specifikke faciliteter såsom egen indgang, indhegning og en særligt tilrettelagt 

legeplads. Disse krav kan nemt imødekommes på Carl Nielsen Skolen, hvilket sikrer et trygt og stimulerende 

læringsmiljø for børnene. 
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Det er vores vurdering, at det ikke vil være fordelagtigt at etablere disse specialiserede rammer på alle 

distriktsskoler. En centralisering af tilbuddet på Carl Nielsen Skolen vil ikke alene være mere 

omkostningseffektivt, men også sikre en højere kvalitet i undervisningen gennem koncentration af 

ekspertise og ressourcer. Det kræver en hvis volumen af børn at kunne danne de rette fysiske, faglige og 

sociale rammer.   

Desuden vil denne løsning skabe en glidende overgang for de børn, der allerede er en del af et lignende 

tilbud i dagtilbuddet i Symfonien. Overgangen til gymnasiet på autisme linjen vil ligge godt i tråd med 

dagtilbud og folkeskoleforløb i nærområdet. 

På baggrund af ovenstående anbefaler vi kraftigt, at der oprettes et samlet specialiseret tilbud til børn med 

autisme på Carl Nielsen Skolen. Vi står til rådighed for yderligere dialog og samarbejde omkring 

realiseringen af dette initiativ. 

 

Besparelse 
 

Forslag 2025_140 forhøjelse af forældrebetaling af SFO 

Som det også fremgår af sagsfremstillingen, er det kort tid siden, at forældrebetalingen blev forhøjet. Vi 

vurderer derfor, at det ikke er hensigtsmæssigt med yderligere stigninger på nuværende tidspunkt. 

 

 

Forslag 2025_142 fastlæggelse af lavere serviceniveau på SSP 
Det forebyggende arbejde, der udføres af SSP, er af stor betydning for os som forældre. Vi føler os godt 

klædt på gennem deres indsats, og deres besøg i indskolingen og på mellemtrinnet er afgørende for 

børnenes fremtidige trivsel.  

I vores område har SSP tillige en stor rolle i forhold til børn om unge som færdes på kant med loven og vi 

frygter at en besparelse vil få indflydelse på den tidlige indsats på disse områder og til de aldersgrupper, 

hvor der ikke er tilbudt efterskole. 

 Vi mener derfor, at en så stor besparelse på dette område vil være uhensigtsmæssig. 

 

Forslag 2025_144 fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR 
Skolen oplever flere og flere børn med motoriske(sansemotoriske) udfordringer, hvilket gør den tidlige 

indsats afgørende for, at børnene er læringsparate, når de starter i skole. Det er sårbart kun at have én 

fagperson ansat, især i forbindelse med ferie, sygdom og opsigelser. Vi finder derfor yderligere besparelser 

på dette område uhensigtsmæssigt. 

 

Forslag 2025_178 reduktion af erhvervsrygsækken  
Vi vurderer, at Erhvervsrygsækken har været et utroligt godt tilbud til børn i kommunen, da det giver dem 

indsigt i de mange forskellige erhvervsmuligheder. Vi støtter dog, at tilbuddet enten reduceres eller helt 

bortfalder. Det har været flødeskum på kagen, men i lyset af kommunens nuværende behov for 
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besparelser, er dette et relevant område at spare på. Vi ønsker frihed til at hver distriktsskole selv kan 

vælge hvilke tiltag der kunne være meningsfulde for den enkelte skoles børn. 

 

Forslag_2025_185 Ny befordringsmodel heldagsskolen Faarborg-Midtfyn, Korinth 
Børn der kan inkluderes i distriktsskolen og de tilbud der er der synes vi er meget givende for en mangfoldig 

skole. Vi finder det dog uhensigtsmæssigt at børnene på heldagsskolen skal opleve et skift både morgen 

og eftermiddag til nye rammer, nye voksne og nye børn – det tænker vi ikke gavner børnene. Vi er 

bekymrede for vores egne børn, hvis de voksne i SFO’en mangler viden og faglighed til at håndtere disse 

børn – vi er også bekymrede for at børnene skal have en omskiftelig hverdag. Desuden kan der opstå 

øgede udgifter til tabt arbejdsfortjeneste til forældrene– fordi børnene ikke kan rumme skiftet mellem 

helddagsskolen og distriktsskolen, og det eneste alternativ er derfor at ”frikøbe” forældrene til at passe 

børnene i eget hjem, det har stor konsekvens for familierne, men gavner heller ikke kommunens økonomi.  

Desuden bemærker vi, at forslaget ikke synes at tage højde for det medfølgende øgede ressourcebehov i 

distriktsskolernes SFO’er, hvis heldagsskolebørn skal tilbringe morgen- og eftermiddagstimer der.  

 

 

På vegne af skolebestyrelsen på Carl Nielsen-skolen 

 

Gitte Albæk Nielsen, formand 
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                    Mandag den 19. august 2024 

 

Høringssvar; Budget 2024 fra skolebestyrelsen på Heldagsskolen. 

 

Forslag 2025_185 – Ny befordringsmodel Heldagsskolen Faaborg Midtfyn; Korinth 

 

Skolebestyrelsen anerkender at det er en stor udgift der er til befordring til Heldagsskolen, men 

også at det kan være svært andet med en geografi der er i FMK. 

I det nye forslag ser vi også, at der muligvis er en række udgifter som ikke er indregnet. 

a) Øget udgifter til tilsyn på skolerne morgen og eftermiddag ved distrikt skolerne 

b) Mulig øget udgift til SFO på distrikt skolerne 

c) Øget administration på Heldagsskolen i forhold til at drifte skolekørsel; f.eks tage imod 

sygemeldinger om morgenen på børn, vikardækning, tillæg for at være standby ved 

sygdom osv. 

d) Udgifter til en flyver der kan træde til ved konflikter i bussen, idet der skal være to voksne, 

når et barn går i affekt. 

 

For børnene ser vi en række udfordringer: 

a) Flere skift i deres hverdag (skift er i forvejen noget af det de har svært ved) 

b) Øget konflikter med flere børn i en bus. Øget risiko for barn/ flere børn går i affekt i bussen 

pga. Stress udløsende reaktion på baggrund af øget sanse stimuli - de flere børn der er 

visiteret til heldagsskolen har udfordringer med øget sanse stimuli. 

c) Øget transporttid grundet FMK` geografi – Det kan hurtigt blive op til tre timer plus den 

transporttid de har ind til distrikt skolen 

d) Logistik med de lokale busruter – det kan betyde at skoledagen kortes gevaldigt af på 

Heldagsskolen, hvis de skal nå de lokale busruter 

e) Risiko for øget uro i bussen og konflikter 

f) Forslaget understøtter på ingen måde børn og unges mentale trivsel 

g) Øget risiko for skolevægring 

h) I hverdagen er der generelt to til tre medarbejdere på 6 til 8 børn – her snakker en voksen 

og op til 64 børn. 

i) Vi har flere elever som på nuværende tidspunkt har svært ved at deltage i fællessamlinger 

på skolen, så derfor ser vi også store udfordringer i at få alle vores elever til at gå ombord i 

bussen.  
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For forældrene  

a) Øget pres og usikkerhed for forældrene i forhold til deres børns trivsel 

 

På Heldagsskolen kan det få betydning for 

a) Starten på skoledagen, som kan smitte dagen igennem. Der kan komme flere elever ind i 

høj arousel, som kan betyde et væsentligt højere konfliktniveau 

b) En kortere skoledag på skolen for børnene 

Vi anser tildelingsmodel som en voldsom forringelse af børn og unges trivsel samt og som en 

model der kan give udfordringer til alle skoler i FMK grundet ovenstående udfordringer. Helt 

generelt arbejder Heldagsskolen på, at eleverne lærer at tage den offentlige transport og bliver 

livsduelige. 

 

Forslag 2025_142 - fastsættelse af lavere serviceniveau på SSP 

Da serviceniveauet allerede er meget lavt inden for SSP-niveauet, ser vi med stor bekymring på en yderlig 

besparelse. 

Skolebestyrelsen ser i ringe grad SSP på skoler og i elevernes fritid og med endnu færre timer synes det 

nærmest umuligt at tro på SSP kan nå rundt til FMK´s skoler samt de steder hvor eleverne opholder sig i 

deres fritid. 

Et forslag der på ingen måde understøtter børn og unges sociale og mentale trivsel. 

 

Forslag 2025_144 – Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR 

Ventetiden er jo rigelig lang i forvejen. I en tid hvor der bl.a.  er flere som får diagnoser med f.eks. autisme, 

og dermed også et øget behov for vejledning på skolerne, virker det umiddelbart skævt at skære på 

serviceniveauet. 

Som skolebestyrelse ser vi med stor bekymring på en serviceforringelse på dette område. En 

indsats fra fysioterapi kan være med til at øge trivslen for børnene, med den nye forringelse vil 

den ventetid nu blive væsentlig forøget 

 

Forslag 2025_156 – Reetablering af legeplads ved Heldagsskolen i Korinth 

Skolebestyrelsen støtter selvfølgelig forslaget om reetablering af legepladsen på Heldagsskolen. 

Ved efteråret udgang fjernes det sidste af legepladsen grundet råd, og dermed har nogle kommunens mest 

udsatte og sårbare børn stort set ingen legeplads længere. 
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Som skolebestyrelse ser vi det som problematisk, at skolens børn ikke længere har et sted hvor 

lege og øve sociale færdigheder, som de har så meget brug for lære for at kunne begå sig i 

almenområdet. 

 

Skolebestyrelsen på Heldagsskolen er vidende om at FMK har en opmærksomhed på børn og 

unges sociale og mentale trivsel. I det perspektiv kan vi være bekymret for, at den basis der skal til 

for at skabe trivsel hos børn og unge er ved at blive så forringet, at det vil kunne ses i en 

forværring i børn og unges mentale trivsel. 

 

 

På vegne af Skolebestyrelsen på Heldagsskolen 

Annmaj Alexandra Kjærgård 

Bestyrelsesformand 

Heldagsskolen Faaborg Midtfyn 
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Til rette vedkommende ift høringssvar 
 
Budget ID 2025_142 
 
SSP 
I Nordagerskolens bestyrelse vil vi være kede af en besparelse på SSP. Faktisk er vores oplevelse af 
ungemiljøet i Ringe (og sikkert andre steder i FMK), at der snarere er brug for at investere flere resurser i 
SSP. Allerede i dag oplever vi, at det kan være svært at komme i kontakt med SSP i forhold til konkrete 
sager og svært at få SSP ud til skolen i forbindelse med forebyggende besøg. Vi vil derfor kraftigt fraråde en 
besparelse og i stedet opfordre til at investere flere resurser i SSP. Nogle af de eksisterende resurser, og 
især nye resurser, vil med fordel kunne bruges på SSP-gademedarbejdere, som kan være til stede i 
gadebilledet rundt omkring i FMK i aften- og nattetimer op til og i weekenden. 
———— ———— ———— ———— ———— 
 
Budget ID 2025_144 
 
PPR 
Fysioterapi i PPR er vi modstandere af at spare på, fordi vi oplever, at resurserne i PPR i forvejen er under 
pres. Fysioterapien er i yderste konsekvens helt nødvendig for, at nogle børn overhovedet kan komme i 
skole. PPR-indsatser generelt handler om sårbare børn, og lange ventetider er ødelæggende for børnenes 
udvikling og en ekstra belastning for familier, der i forvejen er udfordret af børnenes situation. Samtidig kan 
det give en social skævhed, fordi nogle familier vil have mulighed for selv at investere i fysioterapi, mens 
andre ikke har den økonomiske mulighed. 
 
———— ———— ———— ———— ———— 
 
Budget ID 2025_178 
 
Erhvervsrygsækken 
I skolebestyrelsen på Nordagerskolen er vi glade for Erhvervsrygsækken, og det fokus ordningen har på at 
åbne børn og unges øjne for en fremtid i erhvervslivet og på en erhvervsuddannelse. Vi har svært ved at 
gennemskue teknikken i forslaget og konsekvensen ved at reducere den tid, folkeskolelærerne bruger på 
ordningen. Hvis forslaget gennemføres helt eller delvis, vil vi dog bede om, at politikerne er opmærksomme 
på, at det sker på en måde, så elevernes oplevelse af Erhvervsrygsækken ikke bliver mærkbart forringet. 
———— ———— ———— ———— ———— 
 
Budget ID 2025_204 
 
Værktøj til læseudfordrede børn 
Vi støtter forslaget under Ny drift om et værktøj til børn, der har læseudfordringer, men som ikke er 
decideret ordblinde. Det er afgørende, at alle børn bliver så gode læsere som muligt, så derfor anser vi 
forslaget som en fornuftig investering. 
 
———— ———— ———— ———— ———— 
 
Ny autismeskole 
Forslaget om en ny skole for børn med autisme et sted i Faaborg-Midtfyn Kommune bakker vi op om. Idéen 
om, at børnene kan blive i nærmiljøet inden for kommunegrænsen, er fornuftig, og når der samtidig er tale 
om en mærkbar besparelse, er det et oplagt projekt at sætte gang i. Vi anser det for naturligt, at en ny 
autismeskole kommer til at ligge centralt i Faaborg-Midtfyn Kommune. 
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Vh Skolebestyrelsen på Nordagerskolen 
 
Rasmus Rosenkrans, formand 
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Til kommunalbestyrelsen 
  
Tak for muligheden for at kommentere på de fremlagte forslag til budget 2025. Hermed 
anbefalinger fra skolebestyrelsen på Tingagerskolen. Vi krydser fingre for, at I får truffet de bedst 
mulige beslutninger i endnu en svær budgetproces i vores kommune. 
  
På skolebestyrelsens vegne 
  
Trine Hollænder 
Skolebestyrelsesformand 
  
  
  
  
SSP 
  
Skolebestyrelsen på Tingagerskolen vil gerne advare stærkt imod den foreslåede besparelse på 
SSP. Vi oplever både som skole og som forældre, at der er stort behov for den rolle SSP-
medarbejderne spiller. Det gælder i den forebyggende indsats overfor børn og forældre, og det 
gælder når en af vores unge er kommet i uføre med misbrug eller kriminalitet. Som samfund har vi 
ikke råd til, at der ikke er stærke og kompetente kræfter, som kan hjælpe unge og deres familier, 
når et misbrug eller en kriminel løbebane spirer – eller når konflikter blandt unge pludselig 
accelererer ud af kontrol for forældre, lærere eller andre voksne omkring de unge. Vi har ikke råd 
til det menneskeligt. Og vi har ikke råd til det økonomisk. Investeringen i SSP-resurser nu kan med 
statsgaranti spare os alle sammen for store summer og for store menneskelige omkostninger i 
årene, der kommer. Allerede i dag oplever vi som skolebestyrelse stort pres på SSP-
medarbejdernes tid, og derfor vil vi indtrængende opfordre kommunalbestyrelsen til at gå den 
modsatte vej, når det gælder SSP-indsatsen. Vores klare anbefaling er at tage spareforslaget af 
bordet og i stedet investere flere kræfter i SSP-arbejdet – gerne på en måde, så nye SSP-resurser 
endnu bedre er med til at understøtte, udvikle og forstærke samarbejdet med forældre og private 
initiativer i forhold til vores unge, for eksempel Natteravnene. 
  
  
Befordring til heldagsskolen 
  
Vi har sympati for idéen om at starte det pædagogiske arbejde og relationsbygningen allerede i 
bussen på vej til skole, når det gælder eleverne på vores heldagsskole. Og vi har sympati for idéen 
om at fastholde en vis tilknytning til den lokale distriktsskole, fordi vi ved, at en del elever på 
heldagsskolen på et tidspunkt er klar til at komme ”hjem” til distriktsskolen. Men vi er alligevel 
kritiske overfor forslaget om at lave opsamlingsordning i sfo-tiden på den lokale distriktsskole for 
eleverne i heldagsskolen. I spareforslaget er der ikke regnet på, hvor meget ekstra transporttid, 
vores heldagsskoleelever vil opleve i hverdagen. Og der er ikke nogen sikre vurderinger af, hvad 
det vil betyde for vores i forvejen socialt og eller fagligt udfordrede heldagsskoleelever, at deres 
hverdag vil blive brudt op af en lang række skift. Transport til distriktsskolen. Tid i sfo’en. Transport 
til heldagsskolen. Skoledag på heldagsskolen. Transport til distriktsskolen. Tid i sfo’en. Transport til 
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hjemmet. En så fragmenteret hverdag for en gruppe børn med særlige udfordringer, giver os 
faktisk ondt i maven at tænke på. Vi anerkender, at der er en stor økonomisk besparelse ved at 
gennemføre forslaget, og hvis det kun havde givet en ubetydelig påvirkning af børnenes hverdag, 
havde vi selvfølgelig sagt ja. Men vores klare vurdering er, at spareforslaget vil have ret betydelige 
negative konsekvenser for heldagsskoleeleverne og deres familiers hverdag. Derudover kan vi ikke 
frigøre os fra tanken om, at en bagtanke med forslaget er at gøre hverdagen for heldagseleverne 
så bøvlet, at mange forældre giver fortabt og selv kører børnene til heldagsskolen. Det vil selvsagt 
sætte de i forvejen udfordrede familier under et ekstra pres. Samlet set har forslaget karakter af at 
være blevet til i et regneark langt fra den pædagogiske virkelighed. Men hvis der findes gode 
pædagogiske og undervisningsmæssige erfaringer med en lignende transportordning andre steder, 
vil vi gerne overveje vores holdning til forslaget. 
  
  
PPR 
  
Vi undskylder på forhånd sproget, men som flere andre af forslagene i sparekataloget, vil en 
besparelse på PPR være som at tisse i bukserne. Det luner lidt i vores klemte kommunekasse nu og 
her, men der er stor risiko for, at det bliver særdeles koldt om kort tid. PPR er til for sårbare børn 
og familier, og besparelser her rammer derfor ekstra hårdt. Vores vurdering er, at der kan være 
børn, som måske slet ikke er i stand til at møde i skole eller ikke kan møde i skole i fuldt omfang, 
hvis der bliver skåret i den fysioterapi, de har mulighed for at få. Samtidig kommer en besparelse 
til at ramme socialt skævt, fordi nogle familier vil have økonomisk mulighed for at købe privat 
fysioterapi, mens andre ikke har. Vi vil klart anbefale kommunalbestyrelsen at tage 
besparelsesforslaget på PPR af bordet. 
  
  
  
Erhvervsrygsækken og den kulturelle rygsæk 
  
Erhvervsrygsækken og den kulturelle rygsæk er fabelagtigt gode opfindelser, som giver vores børn 
og unge nyt perspektiv på undervisningen og deres lokalområde. Vi har svært ved at gennemskue 
konsekvenserne af at spare på ordningerne, men det er vigtigt for os, at eventuelle besparelser 
ikke giver et mærkbart dårligere tilbud til eleverne - fx i forhold til forringede muligheder for at 
transportere elever ud til besøg på udvalgte kulturinstitutioner i forbindelse med Den kulturelle 
rygsæk. Erhvervsrygsækken er, som vi ser det afgørende for at åbne mange elevers øjne for i 
fremtiden af få job i en virksomhed. Vi ved, at der er gode tilbagemeldinger fra både elever og fra 
deltagende virksomheder, og vi ved, at mange virksomheder i erhvervslivet har svært ved at finde 
tilstrækkeligt med arbejdskraft. Det øjeblikkelige problem med rekruttering i mange brancher 
bliver selvfølgelig ikke løst af et forløb med en 7. klasse, men både vi og erhvervslivet er nødt til at 
tænke langsigtet. Det er muligt, at der stadig kan skabes et meningsfuldt erhvervsrygsæktilbud 
med færre timer til frikøb af lærere, men det kan næppe lade sig gøre med en så stor besparelse, 
som er på tale her. Måske kunne det være en overvejelse værd, om erhvervslivet kan lokkes til at 
investere lidt i projektet – det er trods alt fremtidens arbejdskraft det handler om. I forhold til den 
kulturelle rygsæk har vi også svært ved helt at gennemskue konsekvenserne at den foreslåede 
besparelse, men helt generelt vil vi advare jer, vores folkevalgte, om at spare på kulturen, for 
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skolen er, som I selvfølgelig ved, ikke bare uddannelse, men også dannelse. For en ikke ubetydelig 
del af eleverne giver forløbene i Den kulturelle rygsæk et indblik i kunst og kultur, som vores børn 
og unge eller risikerer at gå glip af. Også i forhold til den kulturelle rygsæk kunne det være 
interessant at undersøge muligheden for eksterne bidrag til finansiering. Grundfinansieringen må 
nok forventes at ligge i kommunen, men i forbindelse med udvikling af nye forløb, kan der fortsat 
være midler at hente i nationale puljer og almennyttige fonde. Det skal der fortsat være fokus på.  
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28.7.2024 
Høringssvar til økonomiudvalget og kommunalbestyrelsen vedrørende nye 
godkendelseskriterier til private daginstitutioner.  

Kære kommunalbestyrelsesmedlemmer 

Hermed sendes et høringssvar vedrørende nye godkendelseskriterier til de private 
daginstitutioner som det politiske udvalg opvækst og læring har godkendt d. 20 Juni, 
hvorefter de skal endeligt godkendes først i økonomiudvalget og derefter i 
kommunalbestyrelsen.  
Vilkårerne for private daginstitutioner må ifølge dagtilbudsloven ikke være ringere end for 
de kommunale. Derfor gælder alle nedenstående procedure og kriterier også for 
kommunale daginstitutioner. 

Vi appelerer til at man ikke godkender de nye godkendelseskriterier i udkastets 
nuværende form, da de vil udfordre økonomien yderligere i private daginstitutioner, 
balancere på kanten af forskelsbehandling, samt gøre administrationen yderligere og 
unødvendig tungere for både private og kommunale daginstitutioner. Det handler 
om børnenes og familiernes trivsel - hvorfor skal familier der vælger private 
daginstitutioner stilles ringere? 

Vi er glade for at der er politisk opmærksomhed på, hvilke forhold de private 
daginstitutioner har i FMK. Her er godkendelseskriterierne helt centrale.  

FMK er en af de kommuner, der har flest private daginstitutioner, friskoler, efterskoler og 
højskoler. En lang tradition for et godt samarbejde mellem private initiativer (oftest skabt 
af forældre, der vil bidrage til et mangfoldigt lokalsamfund) og kommunalbestyrelsen. De 
fleste private daginstitutioner er små enheder, med en meget lille økonomi. Der skal ikke 
meget til at presse driften.  
De nye godkendelseskriterier, er desværre ifølge Daginstitutionernes Landsorganisation 
(DLO), usædvanligt strikse og er et signal om, at man ikke ønsker nye private 
daginstitutioner i FMK eller at smidiggøre samarbejdet med de nuværende, til gavn for 
familierne og kommunens økonomi 

Vi ledere og bestyrelser i private daginstitutioner i FMK, er ærgerlige over ikke at være 
inddraget i processen med udarbejdelsen af de nye godkendelseskriterier, da vi med 
vores praksisviden ville kunne havet kvalificeret godkendelseskriterierne. Både i forhold til 
det som er skrevet og det der ikke er blevet skrevet. Ved ikke at inddrage os i processen 
bliver vores rolle at kommentere og kritisere, fremfor at samarbejde om at skabe de 
bedste vilkår for både daginstitutionerne, forvaltningen og ikke mindst for at sikre trivslen 
for familier i private daginstitutioner.  

Hvis I ønsker uddybning af processen om udarbejdelsen af godkendelseskriterierne set fra 
vores perspektiv kan I læse om forløbet nederst i dokumentet og ellers kommer her 3 
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punkter vi er kritiske/undrende overfor samt en appel om at der skal være lige vilkår for 
for alle børn i Faaborg Midtfyn Kommune. 
De tre punkter er 
1. Ændring af kapacitet 
2. Åbning og lukkedage 
3. Erstatningssag ved misligholdelse af godkendelseskriterier 

Ændring af kapacitet 

Uddrag fra de nye godkendelseskriterier 

Ved ændring af kapacitet skal institutionen henvende sig til kommunen v/Opvækst og 
Læring med titlen ’anmodning om ændring af kapacitet’. Anmodningen skal indeholde 
angivelse af den nye kapacitet, herunder specificeret ved antal børnehave- og 
vuggestuebørn samt ibrugtagningstilladelse, driftsgaranti og vedtægter indeholdende 
den nye kapacitet. Det er kun muligt at have én godkendt kapacitet ad gangen, og 
dermed kun have én fordeling af hhv. vuggestue- og børnehavebørn ad gangen. Der kan 
ikke ændres i fordelingen løbende uden først at henvende sig til kommunen v/ Opvækst 
og Læring. Det er ikke muligt at ændre sin kapacitet med en slutdato. Der kan kun søges 
om ændring af kapacitet 2 gange om året. 
Ændring af kapaciteten vil i hvert tilfælde skulle tage højde for, at der fortsat er kapacitet 
til, at registrerede indmeldte børn kan blive i institutionen indtil dato for overgang til nyt 
alderssvarende dagtilbud eller forårs SFO. 
For at sikre ovenstående forventes der en sagsbehandlingstid på ca. 1 måned ved 
ændring af kapaciteten. Såfremt Opvækst og Læring kan verificere, at ovenstående er i 
orden, vil anmodningen blive godkendt. 

Uddybning af punktet 
Alle private daginstitutioner i Danmark er bygningsgodkendt med et specifikt antal 
kvadratmeter. Børnehavebørn skal have 2m2 pr barn (1 enhed), mens vuggestuebørn skal 
have 3m2 pr. barn 1,5 enhed). I nogle kommuner arbejder man med disse fleksible 
enheder, så den enkelte institution er godkendt til et maks-antal enheder der ikke må 
overstiges. Institutionen fordeler således selv, hvor mange henholdsvis børnehave- og 
vuggestuebørn der er meningsfuldt at have indskrevet hvornår. Det sikres selvfølgelig at 
alle indskrevne børn, kan blive i institutionen frem til skolestart. Pladsanvisningen skal blot 
holde øje med at maks-antal enheder ikke overstiges og slipper for den nuværende 
tidskrævende administration. 
I FMK er det desværre anderledes og godkendelsen er hæftet på et specifikt antal 
vuggestue og børnehavebørn. Den specifikke fordeling kaldes “kapacitet”. Når en 
daginstitution i FMK fremover ønsker at ændre kapacitet, er der er altså ikke tale om at 
optage flere børn end der er plads til, men udelukkende at fordele de allerede 
godkendte kvadratmeter anderledes mellem vuggestue- og børnehavebørn. De nye 
godkendelseskriterierne i FMK fastlægger en ufleksible og administrativ tung procedure 
for, hvordan en daginstitution kan ændre kapacitet. 
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I de nye godkendelseskriterier er det muligt at ændre kapacitet. Der er dog et par 
væsentlige forbehold, som gør at det i mange tilfælde bliver umuligt at ændre kapacitet 
for en kortere periode og det er helt centralt i dette høringssvar, da det er den fleksible 
kapacitet, hvor der tælles i enheder der gør, at vi kan imødekomme familiers ønsker til 
startdatoer for især søskendebørn og sikre økonomi til stabil drift.  
Den fleksible model vil også bidrage til at kommunale institutioner meget nemt kan 
imødekomme det aktuelle behov og skrue op/ned for antal børnehave- og 
vuggestuepladser i nærområdet, uden det behøver en lang bureaukratisk vej gennem 
ledelse, Opvækst og Læring og politisk udvalg som nu.  

I dette høringssvar vil vi beskrive 
1. Hvilke negative konsekvenser det har, hvis det ikke er muligt at ændre kapacitet 
2. En undring over nødvendigheden af at gøre ændring af kapacitet ufleksibel 
3. Hvordan den ufleksible ændring af kapacitet potentielt kan sætte de private 

daginstitutioner dårligere end de kommunale, hvilket ikke er lovligt jf. 
dagtilbudsloven.  

4. Fordele for både private og kommunale daginstitutioner ved at bruge fleksibel 
kapacitet, hvor der tælles i enheder 

1 Negative konsekvenser ved ikke at have fleksibel kapacitet 

• Forringe vilkårene for stabil økonomisk drift private daginstitutioner 
En forudsætning for at drive en god daginstitution er at have økonomi til stabil 
drift. Den stabile drift sikres ved at alle pladser i daginstitutionen, så vidt muligt er 
besat alle måneder på året, så økonomien er stabil. En lille ændring i kapaciteten i 
en kortere periode, vil meget ofte gøre det muligt at tilpasse børnehave- og 
vuggestuepladser så det passer til nye børn/familiers ønskede startdato.  

• Søskendebørn i samme institution Hvis kapaciteten ikke ændres, skal private 
daginstitutioner (hvis vi vil imødekomme familiens behov) ofte holde en plads ledig 
nogle måneder til søskendebarnet, til når familiens barslen slutter og 
pasningsbehovet starter. Dermed har daginstitutionen tomme, godkendte m2 og 
mister flere måneders tilskud på den ledige plads. Det giver dårligere økonomi til 
at aflønne det fastansatte personale der skal til, for at sikre trivslen for resten af 
børnegruppen. Det er op til den enkelte daginstitution at beslutte, hvornår det 
økonomiske tab er så stort at det ikke kan forsvarers overfor de andre børn at 
holde pladserne åbne til søskendebørn, men vi ønsker at have en høj service for 
familier i FMK og at sikre børns trivsel ved at undgå unødige pasningsskift. Derfor 
prioriterer vi oftest at holde en plads ledig til søskendebarnet, selvom det koster os 
mange penge og i sidste ende går ud over kvaliteten. 

• Inddirekte forringe vilkårene hos andre kommunale/private vuggestuer og 
dagplejere 
Hvis en privat daginstitution afviser at et søskendebarn kan starte når forældrenes 
barsel slutter, vil mange forældre vælge at barnet midlertidigt skal være hos en 
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anden vuggestue/dagplejer, indtil der er plads i den daginstitution det ældre barn 
går i. Den midlertidige vuggestue/dagplejer og barnet bruger mange kræfter på 
indkøring og opstart af et uhensigtsmæssigt kort samarbejde. 

• Potentielt give færre skattekroner i statskassen. 
En anden løsning forældrene kan vælge, hvis der ikke er plads til barnet i den 
ønskede daginstitution når barslen slutter, vil være at passe barnet hjemme og 
modtage “tilskud til pasning af eget barn”. I denne periode vil forælderen ikke 
kunne arbejde og dermed heller ikke kunne betale skat.  

2 Hvorfor er det nødvendigt at gøre proceduren for ændring af kapacitet så 
ufleksibel? 
Vi har spurgt ind til formålet og har fået dette svar fra chef for opvækst og læring Søren 
Buch  

“Formålet med, at vi ikke tilbyder fleksibel normering (kapacitet), er både et spørgsmål 
om kapacitetsstyring og nødvendigheden af, at pladsanvisningen kan forudse fremtidige 
pladsbehov. Hvis en institution ansøger om en ny normering, skal der være tid til at 
vurdere, om det er muligt at opretholde kapaciteten for de tilmeldte børn, indtil de 
overgår til et nyt alderssvarende dagtilbud eller forårs SFO. Vi har forsøgt at sikre en 
behandlingstid på 1-2 måneder, så pladsanvisningen kan verificere dette. Vi mener derfor, 
at det er et sagligt krav at stille i vores kriterier. “ 

Vi undrer os over bekymringerne, af flere årsager: 
• Andre kommuner kan administrere kommunale og private daginstitutioner godkendt i 

antal enheder.  
• Hvorfor ønsker FMK usædvanligt strikse godkendelseskriterier og procedurer for private 

daginstitutioner i forhold til andre kommuner? 
• Alle vi private daginstitutioner holder selv styr på vores indmeldelser og ventelister 

mange år ud i fremtiden, i et simpelt ecxel-ark vi selv har lavet. Her kan vi med få klik 
hurtigt se om vi kan optage et barn helt til skolestart uden at gå over vores godkendte 
antal børn. Dette burde være nemt for pladsanvisningen (vi videregiver også gerne 
vores excel-ark hvis det er en hjælp) også at kunne gøre og dermed kan der uden 
problemer være en specifik kapacitet med en slutdato - både for kommunale og private 
daginstitutioner. 

• Det vil i praksis være meget små og få udsving, kapaciteten indimellem vil ændres med 
i den enkelte institution. Det allerede godkendte antal børnehave-og vuggestuebørn vil 
være det gennemgående udgangspunkt i alle institutioner. Det er børnetallets 
udgangspunkt daginstitutionerne fysisk er indrettet efter og medarbejdere ansat til. 
Ændring af kapacitet vil tages i brug ved søskendebørns opstart, skoleudsættelser 
o.lign. særlige situationer der gør det nødvendigt at afvige få måneder, for at 
imødekomme en families behov og børns trivsel. 
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Der er i forvejen meget sværere vilkår for private daginstitutioner i FMK, end i andre 
kommuner. Private vuggestuer i FMK modtager 22.818kr. pr. barn pr. år mindre end 
kommunale vuggestuer. Vi skal løse den samme opgave. Vi mener det kunne være 
rimeligt, at man ikke samtidig vedtager regler som skader de private vuggestuers 
økonomi yderligere, ved at gøre kapacitetsændring ufleksibel som foreslået. 

3 Vil kommunale daginstitutioner blive stillet bedre end de private ved de nye 
godkendelseskriterier? 
I de nye godkendelseskriterier vil det være muligt at dispensere kapacitetsændring, hvis 
den er “begrundet i kommunens forsyningsforpligtelse (at kommunen mangler 
kapacitet”. Det er kun forvaltningen der sidder inde med viden om kommunens samlede 
kapacitet. Dermed kan kommunale daginstitutioner ofte være fleksible, mens de private 
ikke vil være bekendt med, hvornår kommunen har kapacitetsproblemer og dermed ikke 
være bekendt med, hvornår det er muligt at kunne få en dispensation igennem. 

4 Fordele for både private og kommunale daginstitutioner ved at bruge fleksibel 
kapacitet, hvor der tælles i enheder 
Både private og kommunale daginstitutioner vil: 
- bedre kunne imødekomme familiers behov for startdatoer af både helt nye børn og 

søskendebørn. 
- Sikre at skoleudsatte børn ikke skal skifte børnehave i deres ekstra børnehave-år og i 

stedet kan bruge kræfterne på at blive skoleklar. Som det er nu, bruger Opvækst og 
Læring meget tid på at tage stilling til en evt. dispensation til at barnet kan blive i sin 
institution (hvis alle pladser er optaget i året for skoleudsættelsen) og familierne samt 
skolerne er usikre på hvordan fremtiden ser ud for barnet ved en skoleudsættelse. 
Dette bringer unødvendig skadelig stres for familierne og unødvendig svær 
planlægning for skolerne når de ikke ved om barnet skal starte eller ej.  

- Bedre kunne imødekomme det aktuelle pasningsbehov i nærområdet ifht. 
børnenes aldre. Det vil i sin yderste konsekvens måske betyde at FMK ikke 
behøver bygge ny daginstitution/sælge gammel institution ved ændret kapacitet i 
et nærområde og ikke i lige så høj grad behøver at at ansætte afskedige 
medarbejdere for at tilpasse det aktuelle pasningsbehov. Her er mange penge at 
hente for Opvækst og Læring. 

- Langt, langt mindre bureaukrati og administration for Opvækst og Læring, 
pladsanvisningen, det politiske udvalg og kommunalbestyrelsen 

Åbning og lukkedage 
Uddrag fra de nye godkendelseskriterier 

Privatinstitutionen skal offentliggøre sine åbningstider og lukkedage. Faaborg-Midtfyn 
Kommune stiller krav om, at en privatinstitution skal stille alternativ pasning til rådighed 
på lukkedage med undtagelse af helligdage, weekender, samt juleaftensdag (24. 
december) og grundlovsdag (5. juni). For at opnå fuldt tilskud skal privatinstitutionen 
mindst have en åbningstid svarende til de øvrige dagtilbud i Faaborg-Midtfyn Kommune. 
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Ved lavere åbningstid kan driftstilskuddet blive forholdsmæssigt reduceret. 
Privatinstitutionen er forpligtet til på forhånd at give både kommunen og forældrene 
information om lukkedage det pågældende år. 

Som de nye godkendelseskriterier beskriver skal de private daginstitutioner “have en 
åbningstid svarende til de øvrige dagtilbud i Faaborg-Midtfyn Kommune”. På 
kommunens hjemmeside kan vi se at der i særlige dage omkring påske, kristi himmelfart, 
jul og nytår samt ugerne 29 og 30 er feriepasning for børn i kommunale daginstitutioner, 
hvor at man som forældre ikke har krav på at få passet sit barn i den almindelige 
daginstitution men derimod kan få det passet i et andet dagtilbud. Denne mulighed for 
“fællespasning” vil de private daginstitutioner være udfordret ved at lave, da 
værdigrundlag, virksomhedsform, pædagogik og forældrebetaling er mere varieret og 
forskellige end det er tilfældet i de kommunale daginstitutioner. Derfor kan man 
argumentere for at kravene om åbning i praksis er strammere hos private daginstitutioner 
end de er for de kommunale og private daginstitutioner bliver igen presset unødvendigt 
yderligere på økonomien. 

Erstatning 
Uddrag fra de nye godkendelseskriterier 

Ved misligholdelse af nærværende vilkår for drift af privatinstitution samt 
godkendelseskriterierne i øvrigt, bortfalder kommunes tilskud, og der kan rejses krav om 
erstatning. 

Vi undrer os over, hvorfor denne sætning om at der kan rejses krav om erstatning er 
nødvendig?  
Der er to grundlæggende mekanikker som gør det yderst svært at skulle svindle i private 
dagtilbud. Den ene er de kommunale tilsyn som kommunen fører minimum én gang om 
året og med mulighed for at øge denne hyppighed. Det andet er at daginstitutioner som 
ikke leverer en ordentlig kvalitet, vil blive fravalgt af forældre. 
Langt de fleste private daginstitutioner har en forældrebestyrelse som øverste organ. Er 
det så disse forældre som risikerer at skulle betale ved en erstatningssag? 
Vi kan være bekymrede for om denne sætning kan få forældre til at fravælge at sidde i 
forældrebestyrelser eller private personer til at fravælge at opstarte en privat 
daginstitution med denne unødige sætning.  
Et evt forslag til ændring vil vil være at man indskriver at den økonomiske erstatning ikke 
er højere end den driftsgaranti alle private daginstitutioner ligger.  

En appel om lige vilkår for alle børn i Faaborg Midtfyn Kommune  
Det er blevet besluttet af kommunalbestyrelsen i FMK at tilskud til børn i private 
vuggestuer er et gennemsnit af de udgifter kommunen har til et alderstilsvarende barn. 
Nogle børn bliver passet hjemme, andre hos kommunale dagplejere og andre igen i 
kommunale vuggestuer. Vuggestue er dyrest at drive. 
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I FMK kommune passes en stor del af børnene i kommunal dagpleje og derfor er 
tilskuddet til børn i private vuggestuer årligt 22.818kr mindre end hvad et barn i en 
kommunal vuggestue modtager. 
Vi har forståelse for at man ikke med et fingerknips kan forøge tilskuddet til private 
vuggestuer, så det er lige med de kommunale, men vi appelerer til at man ikke 
godkender de nye godkendelseskriterier da de vil udfordre økonomien yderligere i 
private daginstitutioner. Vi mener børn og familier der vælger en privat daginstitution, har 
ret til samme service og økonomi til deres barn, som hvis de vælger en kommunal. 

Manglende indragelse i processen omkring udarbejdelse og vedtagelse af de nye 
godkendelseskriterier fra vores perspektiv.  
Første gang vi vi blev præsenteret for godkendelseskriterierne var d. 16 april, hvor vi 
kunne læse at godkendelseskriterierne ville blive behandlet 2 dage efter d. 18 april.  
På et senere samarbejdsmøde d. 25. april mellem opvækst- og læring og ledere af private 
dagtilbud blev godkendelseskriterierne drøftet, men der var en bred opfattelse af at fra 
os ledere at der kun var tid til at nogle af deltagerne kunne spørge ind til, hvad visse 
formuleringer betød. Til mødet kunne vi også forstå at beslutningen i opvækst og 
læringsudvalget var blevet udsat.  
Herefter har forvaltningen ændret i godkendelseskriterierne, men har hverken vist os de 
revideret godkendelseskriterier eller at disse blev behandlet og politisk godkendt af 
opvækst og læring d. 20. Juni. 
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Hermed fremsendes hørings svar, fra følgende 
 
Charlotte Thimsen Madsen, Stentevang  
Kasper Krebs, Lillely 
Julie Haugaard Jørgensen, Lillely 
Laila Baltersen, Nr. Lyndelse Børnehave 
 
Med venlig hilsen 

Laila Baltersen 
Institutionsleder 
Nr. Lyndelse Børnehave 
Dømmestrupvej 23 
5792 Årslev 
Tlf. 2523 1310 
Mail: Leder@nrlbh.dk 
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Navn på MED-
udvalg/Fælles- MED-
udvalg: 

Tr-gruppen PMF Fyn 

Angiv fagområde: Opvækst og læring 
 

Navn på kontaktperson 
(næstformanden): 

Lisa S. Jensen 

E-mail på 
kontaktpersonen: 

lisaj@fmk.dk 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_140 
Forhøjelse af forældrebetaling i SFO 

Anbefalinger til 
budgetforslag vedr. 
arbejds-, personale-, 
samarbejds- og 
arbejdsmiljøforhold for 
de ansatte: 

Det er kort tid siden (2022), forældrebetalingen blev hævet fra 75 til 80%. 
Det er svært at se at vi kan bevare SFO, som et attraktivt fritidstilbud, for 
kommunens børn, når man gang på gang forringer flere forældres 
muligheder for at vælge tilbuddet. 
For personalet betyder det begrænsede muligheder for arbejdsro og 
kontinuerlig pædagogisk indsats, at man gang på gang sætter området 
under pres. 
I budgetmaterialet beskrives en stor usikkerhed om hvor stor en effekt 
besparelsen i virkeligheden vil få, når man tager forældrenes mulighed for 
fravalg i betragtning, samt usikkerheden om tilgangen af børn. 
Flere børn overladt til sig selv vil mindske sammenhængskraften i vores 
samfund – en sammenhængskraft som vores folkeskole og SFO i høj grad er 
garanten for. 
Vi mener derfor at forslaget skal bortfalde. 
 

 
 

 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025-144 Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR 

Anbefalinger til 
budgetforslag vedr. 
arbejds-, personale-, 
samarbejds- og 
arbejdsmiljøforhold for 
de ansatte: 

Lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR vil have betydelige afledte 
konsekvenser for vores kolleger på både dagtilbud, skole og SFO- området. 
 
Flere vil opleve at stå med opgaver, som man måske ikke alene og igennem 
længere tid, har forudsætninger for at løse. Tvivl om at indsatsen er den 
rette vil påvirke den enkelte medarbejders oplevelse af egen formåen og 
kompetencer. 
Vi oplever forslaget modstridende med FMK´s værdier om tidlig indsats og 
et sundt arbejdsmiljø. 
Derfor skal forslaget bortfalde. 
 

 
 

 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_172 Opsigelse af driftsaftale med den selvejende institution 
Ringgårdens Børnehus. 
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Anbefalinger til 
budgetforslag vedr. 
arbejds-, personale-, 
samarbejds- og 
arbejdsmiljøforhold for 
de ansatte: 

Vi appellerer til at der findes så god en løsning, for børn og forældre, som 
muligt med hensyn til dagtilbuds pasning i Faaborg området. 

 
 

 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

 

Anbefalinger til 
budgetforslag vedr. 
arbejds-, personale-, 
samarbejds- og 
arbejdsmiljøforhold for 
de ansatte: 

 

 
 

 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

 

Anbefalinger til 
budgetforslag vedr. 
arbejds-, personale-, 
samarbejds- og 
arbejdsmiljøforhold for 
de ansatte: 
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Hej vi er nogen fra faaborg støtte centen  
Som vil blive meget ked af det vist vores støtte centen skulle lukke da vi er mange der brug det vi er op 
til  20  borger der brug støtte centen så vi har nogen anden spareforslag  
Af vi kunne hav lukket fredage og onsdag og hver anden lørdag og der er mange som ikke har pårørende og 
som der ikke har nogen at holde jul og nytår med og det kan de gør her ude og vi har mange venner her ude 
og vi har noget som hedder sinebjerg hvor vi har et lille hus og det brug vi rigtig meget og vi holder 
julefrokost og vi holder Mortens and og vi har ferietur hvor vi tager af sted i tre dage og vi har vores en dags 
tur og hvor skal vi tage hen vist vi lukker for mange af os vi har arbejdet og så kommer vi først hjem kl 16 og 
der er ikke nogen steder vi kan gå hen og vi har brug for personalet vist der bliver noget    
Venligst hilsen  
Borger fra faaborg støtte centen  
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Kære Byråd Vi har været til samtale med faaborgs Støttecenter at vi skal spares væk og lukkes helt det 
synes jeg er en rigtig dårlig ide man kan ikke sige at de udvikling som man skal bruge havnestuen eller det 
er lokale hus som vi har jeg kan dem ligge punktet lidt ind for det første åbner havnestuen klokken 8:00 om 
morgenen og lukker igen 13:30 punkt 2 personalet Jeg har oven i stuen har ikke uddannelsen til at komme 
ordentlig en konflikt med en udviklingssideligt De er ikke uddannede pædagoger punkt 3 resultatet kan blive 
af politiet bliver tilkaldt og blev personen sat i ventilationen så nedkøling og skal selv finde ud af at komme 
hjem fra Odense af Så har vi huset husets personale er ikke uddannet som pædagoger og det vil være de 
samme resultatet af situationer som der vil ske i havnestuen Derfor synes jeg at man skal bruge de her 
300.000 eller hvad det var for nogle penge på at holde  eller Faaborg Støttecenter åben for dækningen 
resulterer i at der kan være nogle lukningsdage hvor brugerne ikke kan bruge støttecentret Faaborg det kan 
være op til en eller to eller tre dage på grund af vores spares Jeg håber at byrådet forstår hvad jeg mener 
med at sige det noget jeg er desværre en af de har brugere som der bruger for vores Støttecenter og skriver 
denne her akselsen for ikke at få det spærret helt væk ven venlig hilsen   PS Jeg beklager 
meget af Hvad er stavefejl i hvor jeg er ordblind og min læsemaskine ikke lige forstår hvad jeg siger til den 
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Høringssvar til forslag om lukning af Faaborg Støttecenter side 43 i budget forslag. 

 

At være et menneske med en psykisk og fysisk funktionsnedsættelse er ikke nemt i 

en verden, hvor alting forandrer sig hurtigt og hele tiden. 

De mennesker som kommer i Faaborg støttecenter har behov for hjælp til rigtig 

mange ting. Det kan for den enkelte borger være irriterende, ligesom det kan være 

rigtig svært ikke at være som de andre. Ikke at kunne de samme ting. Ikke selv at 

kunne tage på ferie. Ikke selv at kunne planlægge og afholde sin egen fødselsdag. 

Ikke at kunne finde og blive i en fritidsaktivitet. Hvis der overhovedet findes 

fritidsaktiviteter til dem. 

For lysten og behovet for at kunne er der jo, som hos vi andre. 

Støttecentret og dets personale dækker her et stort og vigtigt behov for de 

mennesker som bruger det. Det dækker behovet for at være sammen med 

ligesindede, som også har funktionsnedsættelser af forskellig grad. De hygger sig 

sammen, spiller kort mm. 

 Og så der jo også den følelsesmæssige del af det at være et menneske. Der kan være 

konflikter, der kan være livs spørgsmål, der kan være familiemæssige ting, 

kærestesorger, ja, alt hvad vi alle sammen kender i egne liv. Glæder, sorger og 

bekymringer. 

Her er personalet en uvurderlig støtte. De er der og de kender borgerne og er altid til 

at få en snak med, til at få et kram af, hvis det er det der er behov for. Eller trænger 

nogen af en eller anden grund til trøst, ja, så er det også en mulighed. 

Følelser kan ikke skemalægges til en hjemmedag, som jo ikke er en dag, men en eller 

et par timer om ugen. 

En del borgere har intet netværk ud over Støttecentret. Ingen forældre, ingen 

søskende eller andre nære som de kan gå til.  

Støttecentret er det eneste de har – der er ikke andet. 

Jul, Nytår og andre helligdage er fyldt med traditioner for langt de fleste mennesker.  

Forestil jer at I selv skal sidde alene – fordi ingen kan rumme jer mere. Det bliver 

man ked af, også som menneske med funktionsnedsættelse. Og det bliver 

konsekvensen for mange hvis støttecentret lukker. 
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Frivillig centret mangler frivillige til virkelig mange funktioner. 

Derfor kan jeg ikke se for mig, hvordan der skulle være mennesker der til at tage sig 

af den type borgere, som kommer i støttecentret.  

Hvis man vælger at lukke støttecentret, så vælger man virkelig at ramme de aller 

svageste borgere i vores samfund. Nogle bliver sendt ud til ensomhed og måske 

druk, andre vil hutle sig igennem.  

Her og nu sparer man en smule penge – på sigt, er det muligt, at det bliver endnu 

dyrere end det er nu. 

Jeg håber, at I har hjerterne med i jeres beslutninger og vælger at bevare Faaborg 

støttecenter. 

Venlig hilsen 

Elisabeth Skovbjerg 
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Til Politikerne Det er Borgernes værested og mange har ikke et sted at tage hen hvis det nedlægges det er 
borgernes sociale værested derfor skal det ikke lukkes. STØTTECENTERET fungere perfekt men hvis det 
lukkes vil der komme mange nye patienter i sykiatrien. På vegne af Ringe Støttecenters Borgere (  

) Punkt nr. 44 Forslag Til Åbningstider Mandag Fra kl. 15-20 Onsdag Fra kl 15-20 Fredag Fra kl. 14-19 
Lørdag Fra Kl. 11-19 
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Faaborg Midtfyn Kommune 

Høringssvar Budget 2025 

 

 

Vedr. forslag: 2025_85- Nedlæggelse af Støttecentre 

Det er meget deprimerende læsning at se materialet til de politiske budgetforhandlinger 2025 i 

Faaborg Midtfyn Kommune. En gennemlæsning viser, at det endnu engang er de svageste borgere, 

som rammes hårdest af de fremlagte besparelsesoplæg. Ikke alene er det de svageste borgeres 

lovgivningsbeskrevne ret, som beskæres, men det vil for disse grupper ofte ikke være muligt selv at 

tilkøbe ekstra ydelser, da disse borgere er på offentlig forsørgelse, fordi de netop er mentalt eller 

fysisk handicappede. 

Når hele besparelseskataloget gennemlæses med ”sociale briller”, så er der ej heller beskrevet en 

beregning af de enkelte forslags indvirkning på hinanden og dermed yderligere forringelse for de 

berørte målgrupper. (lukning af Støttecentre, besparelser på §18-midler, besparelse på den sociale 

pulje, rengøring m.m.) Det er svært at se, at der ikke er social slagside på Kommunens målsætning: 

”80 % af borgere skal være tilfredse med livet”. 

Som borger i Kommunen gennem 26 år og nærtstående familiemedlem til borger, som også i 26 år 

har været visiteret til støttecenter og §85 støtte i eget hjem, så har jeg på nært hold fulgt med i de 

mange besparelser og forringelser, der gennem årerne er foretaget for borgere med mental 

retardering. Men forslag om helt at lukke Støttecenteret i Faaborg er dog helt uforståeligt og 

umenneskeligt for målgruppen. 

Hvis ikke man kender til området eller er i familie med en retarderet person, så ved man ikke, hvad 

det her spareforslag handler om. De borgere, som omtales i besparelsesforslaget, er voksne 

mennesker med et barns forståelsesramme. Det betyder, at de ikke kan indgå ”uden videre” 

sammen med andre voksne. Ofte vil andre voksne slet ikke være i gruppe med dem, fordi den 

retarderede borger har et helt andet reaktionsmønster end andre voksne. Ofte synes der i et 

voksent perspektiv totalt mangel på pli og almindelig forventet god opførsel. Den retarderede 

borger skal derfor ofte guides i sociale sammenhænge for ikke at komme i konflikt med 

omgivelserne.  

Støttecentrene foreslås lukket. Der vil ifølge forslaget fremkomme en besparelse på 600.000 kr. 

årligt (i 2028). Det foreslås, at afbøde negativ virkning ved at man fra kommunens side vil aftale 

med Frivillighedscenteret, at de måske kan ruste de frivillige i foreningerne til at rumme de 

udviklingshæmmede voksne i foreningerne svarende til en udgift på 300.000 kr.? I de mange år, jeg 

har været i Kommunen er det ikke lykkedes – selv om der har været ressourcer afsat til det – at få 

de udviklingshæmmede borgere integreret i det etablerede foreningsliv. Det forventes ligeledes i 

besparelsesforslaget, at der bliver brug for aftenhjælp i form af §85 til de borgere, som i dag bruger 
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støttecenter svarende til 100.000 kr. årligt. Altså er besparelsen i forslaget reduceret til 200.000 kr. 

årligt frem til 2028. 

Ved at spare 200.000 kr. årligt på området vil Fåborg Midtfyn Kommune forringe levevilkår i eget 

hjem for en gruppe svage borgere i Ringe og Faaborg. Disse borgere kan ikke selv opretholde eller 

skabe sociale relationer med andre voksne. Ofte har de heller ikke megen familie ud over de 

professionelle støttende personaler i Støttecenteret. Støttecentrene er deres samlingssted. Det at 

vide, at der er et sted at henvende sig, når alle andre professionelle er gået hjem er vigtigt for 

målgruppen. I Støttecenteret forklares samfundets mange hverdagsudfordringer i et sprog, som de 

mentalt udfordrede borgere forstår.  

Den indsats, som ydes i Støttecenteret for målgruppen, sikrer, at borgerne kan forblive i eget hjem. 

§85 kan ikke visiteres efter en kvalitetsstandard, der dækker et hverdagsliv hos disse 

niveaumæssigt vidt forskellige borgere. Støttecentrene dækker i dag det variable støttebehov, som 

ikke kan forudsiges. Hjemmevejlederne er utrolig dygtige til at fornemme behov og imødekomme 

udsving i behov, før borgeren selv registrerer det. Det betyder, at der opstår en respektfuld 

ligeværdighed i tilgangen til disse borgere. 

Udviklingshæmmede voksne er meget følsomme for nedladenhed, føle sig anderledes eller grinet 

af. De har svært ved at forklare sig og klare sig i en voksen-verden uden støtte. Derfor er det vigtigt, 

at den støtte de får bliver givet af uddannet personale, som har valgt og vil arbejde med denne 

målgruppe. Det forklarer også, hvorfor det ikke er så nemt for andre professionelle faggrupper at 

forstå målgruppen og deres behov.  

Jeg kan kun frygte, at den lille forudsatte besparelse ved lukning af støttecenteret på 200.000 kr. vil 

medføre behov for botilbud hos 1 eller flere borgere, som ellers med nuværende støtte fra 

Støttecenteret kan forblive i eget hjem. 

Som pårørende vil det være uforståeligt, hvis støttecenteret i Fåborg lukker helt. Støttecenteret er 

mærkbart reduceret gennem årerne, hvilket har betydet, at vi som pårørende må træde mere til. 

Spørgsmålet vil være, hvor længe kan vi som pårørende dække behovet for, at vores nære har et 

værdigt liv i egen bolig. 

 

Venlig hilsen 

Dorte Dabelsteen 
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Jeg er en pige på 35 år og har en del diagnoser og har angst  og depression og  og en udviklingshæmmede 
jeg har ikk selv valgt og være udviklingshæmmede..... jeg har ingen veninder overhovedet jeg har kun det 
sociale liv det forgår i ringe støttecentert og det er jeg trives og har det godt og det hjælpe mig psykisk og 
komme afsted i støttecenter I ringe som i vil luk ned over hovedet på os andre det kan i simpelthen ikke 
være bekendt det der jeg kommer for og få det godt psykisk og at min hverdag bliver godt for ellers får jeg 
rigtig meget angst vis jeg ikke kommer til denne aktivet.... I burd ikke spare på udviklingshæmmede område 
det os der har svært socialt og vi har glæde af hinanden vi griner har det sjov spiser samme og så vil i 
ødelægge det for os puha jeg blir gal.... I burd skamme jer.... på tænk på vis I havde et barn der var 
udviklingshæmmede og de hade det svært socialt og det var det eneste sted der mulighed for og kom være 
social samme med andre og har brug for meget aktivt for at få en hverdag op og køre vil i ikke blive sur vis 
nogen gjord ved jer og lukkede jers arbedje ned.... det her vi har det godt og vi trives og vis jeg mister mit 
sociale liv på støttecentert så kommer jeg til og sidde meget alene uden og snak og se nogen mennesker 
det mit eneste mulighed er ringe støttecenter.... og kom... men i kun jo måske så bare sig at de kan have 
åbent 2 eller 3 gang om ugen istedet for og lukke ned..... men i burd skamme jer vi udviklingshæmmede og 
vi er osse mennesker som alle andre og vi har glæde af hinanden... vi kæmper for at vi må have 
støttecenter op og køre så vi kan kom der..... men føøj hvor jeg de udviklingshæmmede har brug for socialt 
liv og brug for hjælp og så gør i såden vi er sur over det husk tænk på vis det var jer selv eller jers som var 
udviklingshæmmede og nogen kom og gjord ved dem og lukkede alt ned de hade glæde af så vil i os kæmpe 
for og få det til og køre husk tænk på vi kommer til og sidde alene i vores egen bolig uden nogen veninder 
eller venner vis jeg ikke hade støttecentert var jeg rigtig meget ensom og min angst vil fyld og jeg får det 
dårlig psykisk det kan ikk byde os udviklingshæmmede puha 
 
 
I kan spare andre steder os med udviklingshæmmede vi har brug for det sociale samspil vi kæmper med det 
psykiske som gør at mit angst og depression ikke kommer fordi jeg er i støttecentert.... I ødelægger vores liv 
vis I lukker ringe støttecentert.... I kan spare som sagt andre steder det ikke iorden.... jeg kæmper hverdag 
med og få en god dag og når jeg så har det så vil i spare det kan i altså ikke være bekendt.. i kan da i det 
mindste lytte til os hva vi har brug for  og vi vil ha det op og køre det støttecentert... i kan spare i Jylland og 
ikk på fyn... I må forstå hvor vigtigt det her er at vi har støttecentert og jeg glæder mig hver gang jeg ska 
deroppe og se mennesker og være social og kommer glad hjem.... vil i have jeg ska sidde hjemme i min 
bolig og få en depression og angst så jeg bliver mere syg ???? Lad nu støttecentert køre som det gør og lad 
os nu bare hygge os deroppe og lad være og spar det væk spar i Jylland istedet eller København  
...  
 
 
I kan spare på bostederne det bedre 
 
 
Fra  
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Vi skriver til jer for at udtrykke vores bekymring over forslaget om at nedlægge støttecenteret. 
Støttecenteret er en essentiel del af vores liv, og for mange af os er det en uundværlig støtte i hverdagen. 

Støttecenteret er ikke blot et sted, hvor vi kan få hjælp og vejledning i de daglige udfordringer; det er også 
et sted, hvor vi kan mødes og undgå social isolation. For os, der bruger støttecenteret, er det en vigtig del af 
vores liv, som giver os mulighed for at deltage i forskellige aktiviteter, hygge os i fællesskab og få støtte til 
at klare dagligdagens udfordringer. 

Det sociale samvær, fællesspisning og de aktiviteter, der tilbydes i støttecenteret, hjælper os med at 
opbygge relationer og opretholde en tilknytning til samfundet. Uden støttecentret risikerer mange af os at 
blive isolerede og miste den vigtige sociale kontakt, som har så stor betydning for vores trivsel. 

Vi håber derfor, at I vil genoverveje beslutningen om at nedlægge støttecenteret. Det er en vigtig del af 
vores liv, og vi beder jer om at holde det åbent, så vi fortsat kan have et sted, hvor vi føler os trygge, får 
støtte og kan være en del af et fællesskab. 

På vegne af alle brugere af støttecentret, 

Med venlig hilsen, 

 samt brugere af støttecentret, i Ringe  
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Fra  
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Vi er mange borger som er tilknyttet Støttecenter og er meget sur og kede af det vis politikerne vil 
lukke ned på vores fælleshus/støttecentret, vi alle ønsker at det ikke i orden at lukke ned og der er 
mange som ikke har nogen familie og sider helt alene i sin eget hjem og vi opfordrer til jer politiker 
til I ikke skal lukke ned for sådan nogle steder som Støttecenter. 
 
Mvh.  
som er borger i Ringe Støttecentret. 
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Kunne man ikke oprette et Støttecentre fælleshus i Vesterparken i Ringe tætter på de borger som 
bor i egen lejligheder i Vesterparken stedet for som vi har i Tværgade 13. 
 
Mvh. 

 som er borger i Ringe støttecentret. 
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Det skærer mit hjerte, at høre at der er kaldt til budget nedlægningen og det mulighed rammer dette felt 
 
Dette kursus har jeg givet mig så meget,  har hjulpet mig på alle fronter ikke kun min ADHD. var en 
øjenåbner og jeg har fået værktøjer til resten af livet til at takle hverdagens problemer grundet min 
diagnose 
 
Og ved at der er mange flere og der er mange andre som kan bruge denne 
 
Her er blot en der står frem og fortæller om sin oplevelse 
 
Kom ind som lukket vred person, jeg genvandt min livskvalitet og lærte at se tinge på en anden måde 
 

Fra  
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Hej 

Jeg er en herre i midten af 30'erne. Jeg fik min ADD-diagnose stillet sent, mens jeg var længst nede 
og ikke længere følte nogen livsglæde. 

Jeg har været indlagt 2 gange i psykiatrien pga. svære depressive tanker og hvor jeg ikke længere 
kunne holde til de psykiske belastninger, hvilket påvirkede mig i form af vedvarende kløe, 
manglende søvn, tankemylder og dårlig hukommelse, der førte til opgivelse når presset blev for 
stort og det blev dermed mere dystre tanker om opgivelse og hvordan jeg lettest kunne ende livet 
på. 

Jeg blev behandlet med antidepressiv medicin. Hvilket hjalp mig med at ignorere mine problemer. 
Men søvnen var stadig dårlig. Og der var ingen udvikling. 

Det var først da jeg fik min diagnose og startede på kurset ved VSU, jeg fandt livsglæde og hvor  jeg 
fik håbet om en bedre fremtid. 

Udover at lære om ADD. Fandt jeg også en tryghed ved at komme i gruppen. Og pga. at gruppens 
begrænsede størrelse på få kursister, var det lettere at føle mig godt tilpas, samt føle mig hørt 
og set. Efter undervisningen var jeg generelt mere lettet, og jeg så frem til det næste møde. Det 
gav mig noget at stå op til og noget som jeg kunne se frem til. 

Selve undervisningen var ikke blot et fast pensum, men var tilpasset kursisterne individuelle behov 
bl.a. ved at inddrage egne problematikker, hvilket ofte indledte til nogle gode dialoger mellem 
undervisere og kursister, hvilket har hjulpet mig meget med at få en bedre selvforståelse og 
synliggøre mine egne følelser og udfordringer. 

Jeg følte altid, at jeg havde nogen jeg kunne række ud til hvis jeg havde det svært, hvilket har 
hjulpet mig, så jeg ikke gik tilbage til mit selvdestruktive jeg - opgivelse.    

Ud fra hjælpen og støtten fra VSU kan jeg nu finde ro og accept i den jeg er. Og jeg kan se frem til 
ting/ glæde mig. Jeg har fået opbygget en hverdag der er langt mere balanceret end før.  
 
Jeg føler mig heldig at jeg fik tilbuddet ved VSU og jeg håber at det vil fortsætte så andre kan få 
tilbuddet. 

 

Fra  

174



Som sent diagnosticeret borger med ADD i FMK Kommune har jeg med bestyrtelse modtaget 

nyheden om, at VSU igen er blevet en del af kataloget over mulige besparelser. Mit umiddelbare 

tanke var: Det er jo vanvittig! 

Det er et tiltag, der i virkeligheden burde udbredes til hele landet, i stedet for at diskutere, om det 

eventuelt skal nedlægges. 

Når jeg har deltaget i netværksmøder eller foredrag i ADHD-foreningens regi, har FMK fået ry for 

at have nogle af de bedste tilbud til ADHD og ADD. Det er noget, vi kan være stolte af. Det er 

nemlig ikke kun et tilbud, som opfylder et lovkrav, men for en gangs skyld et initiativ, som er 

effektivt og gør en kæmpe forskel for hver eneste borger og deres familie. 

Og i sidste ende også en forskel for FMK's fremtidige budget. 

Jeg er for det første uenig i, at VSU's nuværende tilbud kan rummes i mestringsenheden. 

Derudover betyder et reduceret serviceniveau i denne sammenhæng forskellen på, om enkelte 

mennesker bliver langtids sygemeldt med depression eller ej. 

Jeg var selv tæt på depression og langtidssygemelding, med udsigt til afklaring til fleksjobforløb. 

I mit eget tilfælde har ADD-forløbet været med til at gribe ind, før jeg nåede at få det så dårligt, at 

jeg "gik ned med flaget." Det er jeg ikke i tvivl om, at jeg var på vej til. Langtidssygemelding, 

jobcenter, afklaringsforløb i forhold til fleksjob osv. Alt det har kommunen sparet ved denne 

fantastiske indsats, som VSU tilbyder. I stedet har jeg et deltidsjob og er i gang med at opbygge 

min egen virksomhed som selvstændig. 

Der kan ikke være tvivl om, at hvis kommunalbestyrelsen stemmer for en nedlæggelse af VSU, så 

stemmer de samtidig for en forhøjelse af FMK's fremtidige udgifter. Det regnestykke, der 

fremlægges i forslaget, er næppe retvisende. Jeg undrer mig over, at så meget ekstra arbejde kan 

rummes i andre rammer, som om der er masser af mennesker på jobcenteret, der ikke allerede 

har nok at lave. 

Vedrørende det alternative forslag om at bevare kun én stilling:  

 

Det, som gør VSU's tilbud for ADD og ADHD så specielt og effektivt, er, at man har opdelt 

undervisningsgrupperne i ADD og ADHD. Det viser, at man virkelig har forstået de komplekse 

problemstillinger inden for området. 

Hvis jeg skulle sidde sammen med en flok ADHD'ere, ville resultatet sikkert have været, at jeg 

hurtigt ville have droppet ud og slet ikke fået noget ud af forløbet. 

Hvis VSU's tilbud også fremadrettet skal gøre en forskel og være en effektiv indsats, er det 

altafgørende, at den nuværende opdeling i ADD- og ADHD-grupper bevares. 

 

Med venlig hilsen,  
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2025_94 - nedlæggelse af VSU 
Mit synspunkt på denne besparelse er at mange personer med diagnosen ADHD/ADD, samt deres 
komorbide følgesvende, vil resultere i flere udgifter for FMK end det vil koster jer at beholde ordningen og 
vejlederne.  
På det kursushold jeg deltog på var vi seks deltagere, af de seks deltagere er fem af os i arbejde.  
 
Nedlægger I VSU, så forudser jeg at færre med diagnoser vil kunne bibeholde et job, overskue familielivet, 
jeg forudser flere sygedage af langvarig forhold og mange flere problematikker der kan sættes i 
sammenhæng med diagnoserne.  
Da jeg ikke ved, hvor meget viden I besidder om diagnoserne ADHD/ADD er det svært at beskrive, hvem og 
hvad I taber på gulvet ved at fjerne denne ordning. I tænker nok at vi kan benytte os at de tilbud andre 
foreningen tilbyder og dermed kan I spare denne ‘post’. Men grundene til at I ikke burde gøre det, er: 

• VSU i FMK er overskueligt at komme til. 
• Der er ikke mange kursusdeltager. 
• Vi møder ligesindede og har erfaringsudvekslinger med medkursister.  
• Vores reaktionsmønstre bliver gjort synlige for os og vi får værktøjer til at takle diverse situationer. 
• Vi tilegner os strategier og får hjælp til at forstå det sociale samspil med neurotypiske personer. 

 
Overskuelighed er en vigtig ting for en ADHD’er/ADD’er. Det samme er genkendelighed og struktur. Vi 
brænder hurtig ud ved for mange forstyrrelser, forandringer og udfordringer, derudover er vores 
tidsfornemmelse helt af helvedet til.  
 
På den personlige front har Trine Nystrup og kurset reddet mig. Jeg fik en forståelse af mit ‘nye’ jeg, 
forståelse af, hvorfor jeg bliver træt og er sur, hvorfor jeg nogle dage er mega deprimeret og hvordan jeg 
takler det. Ved et nyt arbejde er der ofte andre reaktionsmønstre der dukker op og der har jeg kunne ringe 
og tale med Trine, hvor hun har kunne guide mig på rette spor igen. Havde jeg ikke denne mulighed så 
havde jeg ikke fået brudt det mønster og i stedet havde jeg endt med en sygemelding.  
Som fleksjobber er det svært at finde en virksomhed der er interesseret i at investere i dig og derfor er en 
sygemelding = fyreseddel = større udgift til FMK.  
 
FMK vil få færre neurodivergente i job, hvis I lukker VSU. Den vejledning og vidensdeling de giver 
forhenværende, nuværende og kommende personer er det der gør at mange af os kan bibeholde vores job, 
være i et fungerende parforhold, tage hånd om vores mentale sundhed og være der for vores familie.  
 
/  
 

177



Jeg har set at der nu igen er forslag om at nedlægge VSU her i kommunen. Hvorfor skal der altid spares på 
de steder, som rent faktisk hjælper dem der virkelig har brug for det og gør en kæmpe forskel? 

For mit eget vedkommende fik jeg diagnosen ADD i foråret 2019, og kort tid efter fik vores yngste søn 
konstateret ADHD. Samtidigt var vores ældste søn i en langvarig periode med depression, selvmordstanker 
og flere ukendte faktorer. Min kone har gennem mange år lidt af bl.a. PTSD og flere kroniske, fysiske 
sygdomme. Vores familie har altid været noget udfordret på ressourcer, men i det forår overgik vi til en 
hidtil ukendt kaotisk og fuldstændig uoverskuelig tilstand. Jeg har haft fleksjob i mange år, men måtte gå 
ned i tid for overhovedet at kunne holde til det i denne periode. 

Vi fik med hjælp kontakt til kommunen og en fælles sagsbehandler for hele familien. Jeg havde aldrig hørt 
om ADD før jeg fik diagnosen, så da sagsbehandleren kom med et tilbud om at komme i et forløb på VSU i 
Hillerslev for at lære om det, og ikke mindst at kunne leve med det, sagde jeg tusind tak. 
Kort efter blev jeg kontaktet af Monique fra VSU, hun kom på besøg for at hun kunne fortælle  mig om det 
forløb, hun kunne tilbyde og for at jeg kunne prøve at sætte ord på, hvad jeg havde brug for af hjælp. 
Jeg startede i første forløb på VSU på et lille tremandshold som Monique havde sat sammen ud fra flere 
kriterier, bl.a. helbred, alder, jobsituation og generel livssituation. Det lille hold gjorde at jeg følte mig tryg 
fra starten og nemmere kunne både lytte og dele egen viden og forhold med de andre på holdet. 

Samtidigt med fællesundervisningen fik jeg også nogle akutte og målrettede enetimer med Monique for at 
jeg kunne nå en tilstand der var stabil nok til at jeg kunne balancere familielivet sammen med arbejdet og 
derved få udbytte af undervisningen om ADD. Da der er rigtig mange lighedspunkter mellem ADHD og ADD 
guidede Monique mig både i forhold til mig selv men også vores yngste søn, som havde nogle voldsomme 
fysiske udbrud, hverken han eller vi som forældre anede baggrunden for, eller hvordan vi skulle håndtere. 
Med udgangspunkt i vores daglige konflikter og udfordringer gik Monique ind og forklarede baggrunden for 
at de voldsomme situationer opstod, både mine egne personlige vores yngste søn. 

Og det er lige præcis det som har præget al den undervisning, jeg har fået på VSU. Den har været målrettet 
og tilpasset lige præcis min og de øvrige deltageres egen situation. Et tilpasset miljø med fagligheden i top, 
med en optimal balance mellem forståelse af ens situation men uden berøringsangst for de meget 
følsomme områder, man nødvendigvis kommer ind på undervejs for at kunne forstå sig selv. Naturligvis har 
der også været masser af undervisning med generelle emner, men uden den personlige tilgang havde jeg 
slet ikke nået en tilstand, hvor jeg kunne rumme alt det andet. 

Jeg afsluttede mit sidste forløb på VSU i første halvår 2021 efter at have nået et stadie, hvor jeg følte mig 
tilpas tryg og vidende til at fortsætte livet med ADD på egne ben. 

Uden Monique og VSU tør jeg næsten ikke tænke på, hvordan mit eget og ikke mindst min families liv ville 
se ud i dag, men kønt havde det næppe været. 

 

Med venlig hilsen 
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Høringssvar Vedr: 2025_94 – nedlæggelse af VSU 

Jeg skriver, fordi jeg har hørt, at der er stillet forslag om at nedlægge VSU. 

Dette er jeg selvfølgelig utrolig ked af at høre, da mit forløb hos VSU er/og har været det,  der har 
hjulpet mig allermest i mit sygdomsforløb (jeg har senfølger efter hjernerystelse). 

Jeg håber derfor, at VSU får lov at overleve sparekniven, så de fantastiske, kompetente og søde 
medarbejdere på VSU fortsat kan få lov til at hjælpe og give øget livskvalitet til de mange borgere, 
inklusive migselv, i Faaborg-Midtfyn Kommune, som benytter sig af VSUs tilbud. 

Med venlig hilsen 
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Sendt fra min Galaxy 

Kære ? 

Det er igen kommet mig for øre at I vil lukke Vsu i Hillerslev. Som tidligere bruger af vsu må jeg 
bare sige at det simpelthen må være så frustrerende at arbejder der, for det er altid dem som i 
kigger på når der skal spares.  
Jeg har gået i et forløb hos Monique på vsu, kan kun sige at hun er en ENER, og ALLE BURDE HA EN 
MONIQUE I SIT LIV, hvis ik jeg havde Monique ved jeg ik hvor jeg ville være idag, hun hjalp mig 
med at forstå min ADD, hun hjalp mig til at få min førtidspension, og snakke åben om ting jeg 
aldrig ville kunne snakke om med andre, så for gud skyld behold VSU, det vil blive så meget dyrere 
for faaborg-midtfyn kommune hvis i lukker det sted, det sted er guld værd..også for jer !!! 
Jeg ved der ville kunne spares på andre ting heri kommunen, man kan jo starte med at se på hvor 
mange gange de offentlige toiletter blir smadret, men gør ik noget ved problemerne, man betaler 
bare for at få det lavet  igen kun for at de så kan bli smadret en gang til og en gang til..man blir så 
træt !!!! 
Jeg håber i vil tænke over mit skriv og lade VSU bestå, det er så vigtigt at de svageste blir hjulpet 
på vej til bedring.. 
 
Vh   
Faaborg. 
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Hej  
 
Jeg har hørte at i overvejer igen at nedlægge VSU, det er jeg rigtig ked af og hører at igen overvejer 
dette.  
da jeg selv har benytte mig af dette tilbud.  
jeg fik hjælp af en som hedder Monique en rigtig skøn kvinde 
som har hjulpet mig med min angst, da den var slemmeste.  
Min angst har spænde ben for mig i rigtige mange år og det vil altid være en del af mig, men jeg 
har fået de rigtige værktøjer til at håndtere den.  
jeg ved ikke hvad der var sket med mig. hvis jeg ikke havde fået denne hjælp fra Monique.  
Nu har jeg fået tilbud flexsjob og jeg er i fuld gang med og finde et arbejde og glæde mig til og 
komme ud i verden selvom jeg har min bagage med mig.  
jeg synes det er virkelig  ærgeligt hvis i vil lukke dette tilbud, de gør virkelig et kæmpe stort arbejde 
og hjælper virkelig borgere med alt fra angst til ADHD,ADD og andre psykiske sygdom.  
selvom jeg er stoppet i mit forløb dernede. så vælger jeg og skrive det her hørings svar til jer.  
fordi jeg ved selv at det kan være svært og række ud efter den rette hjælp og jeg ved at Monique 
og Trine at de virkelig hjælper borger og at de gør en kæmpe stor forskel. 
jeg synes det er så forkert at spare på dette område ,da der er virkelig brug for det.  
jeg håber virkelig i vil genoverveje dette igen. Der er virkelig brug for dette tilbud og jeg ved mange 
vil blive berørt hvis i lukker dette tilbud ned.  
Monique og Trine vandt også en pris for deres fantastik arbejde de gør for mennesker som har det 
svært.  
jeg håber virkelig i vil lytte til alle de mails og hørings svar der kommer fra os borger.  
jeg tror ikke i ved hvor stor en forskel de har gjort .selv for mig det betyder alt den hjælp jeg har 
fået i mit forløb hos Monique. det var min mor som går nede i Hillerslev 
som fandt dette tilbud til mig. det er jeg så taknemlig for. det betyder alt. jeg ved ikke hvad jeg 
skulle gøre hvis jeg ikke havde fået denne hjælp. Det har virkelig været et stort skridt for mig og 
min udvikling. Jeg ved godt man skal spare forskellig steder i kommunen men dette område skal 
ikke spares på eller spares væk. DE GØR EN KÆMPE FORSKEL FOR BORGER HER I KOMMUNEN.   
 
Mvh   
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Jeg vil prøve at beskrive, hvad VSU (hold for voksne med ADD) har betydet for mig.  
 
Da jeg fik diagnosen ADD følte jeg mig endnu mere alene, end nogensinde før. Der var 
ting der faldt på plads for mig. Hvorfor jeg var sygemeldt, og hvorfor jeg kæmpede med 
angst og depression, men at stå med den nye viden om mig selv uden at vide, hvad jeg så 
skulle stille op, var meget ensomt.  
 
Jeg søgte selvfølgelig en masse litterær viden, men det hjalp ikke til at få det bedre.  
 
Allerede første gang jeg var på VSU, gjorde det en forskel for mig. At møde andre i 
samme båd, med samme udfordringer, forhistorie og svært ved at finde ud af at komme 
videre fra sygemelding, var helt utroligt givende. 
En meget dygtig underviser, som både rummer en stor viden om ADD/ADHD og en stor 
interesse for os som mennesker og ikke bare "et nummer i rækken". 
 
Jeg kan slet ikke forestille mig, at det kan findes et andet sted.  
 
Jeg står for at skulle i praktik, så jeg kan blive afklaret. Jeg tvivler på, at jeg var kommet så 
langt uden VSU.  
 
Hvis VSU nedlægges betyder det, at andre ikke får mulighed for at lære sig selv at kende 
med deres nye diagnose. De får ikke mulighed for at møde andre ligesindede. De får ikke 
lov til at få den kæmpe støtte, som underviserne giver. Underviserne bygger bro i 
et system, som er umuligt at finde ud af, når man har det så dårligt, som mange af 
deltagerne har det.  
 
Jeg håber inderligt I kan se, hvor dyrt det bliver ikke at have VSU. Der findes ikke et 
alternativ til dette tiltag.  
 
Mvh   
 
Få Outlook til Android 
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Der gør mig rigtig ondt , at høre i vil ned lægge dette tilbud, Trine er en af de personer der har hjulpet flest, 
som har  det svært, med adhd hun har så meget styr på det ,at jeg vil gå så lagt at sige hun er en af 
Danmarks bedste undervisere i det, der er blevet hjulpet så ma ge med at de kan få ro og styr en god 
hverdag,  så man ikke ender ude i noget rigtig dårligt, lukke sådan et tilbud vil være det største selvmål i 
fmk historie , mvh  
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2025_94-nedlæggelse af VSU 

Endnu engang skal vi fortælle vores positive historier fra benævnte forslag. Jeg synes, det 
er grotesk, at man endnu engang påtænker at lukke en velfungerende afdeling, som 
ydermere modtog årets handicappris 2022 grundet det fantastiske arbejde med diverse 
handicapgrupper. Hvis denne afdeling bliver sparet væk, kan det i sidste ende betyde 
yderligere omkostninger for kommunen, idet de personer, der er hjulpet til en tilværelse 
uden nævneværdig støtte, nu risikerer at skulle bruge flere ressourcer fra den kommunale 
pengetank, så jeg ser ikke, at det spareforslag vil have nogen gang på jorden – blot nogle 
svigtede borgere 

I oktober 2017 blev jeg ramt af en hjerneblødning og efter rehabiliteringsforløb på OUH, 
NR Svendborg, blev jeg udskrevet til nyt forløb i Faaborg Midtfyn Kommune med 
fysioterapeut, ergoterapeut samt VSU. Undervisningen tog udgangspunkt i de 
problematikker, der opstod efter min livssituation blev fuldstændig forandret. Fra et aktivt 
liv med krævende fuldtidsjob til et liv som handicappet med behov for pleje. I 
undervisningen er der bl.a. blevet arbejdet med at lære at acceptere denne ny situation 
samt prøve at se muligheder i stedet for begrænsninger. Den indsats, fra VSU, har været 
til uvurderlig hjalp og støtte, og jeg kan ikke se, hvordan jeg havde klaret den tid uden 
den indsats.  Det ville være katastrofalt, hvis denne afdeling blev nedlagt. Stor forringelse 
for de i forvejen ramte borgere. 

Vedhæftet artikel vedrørende handicapprisen. 

  

Med venlig hilsen  

 

5600 Faaborg 

 
 
AABORG-MIDTFYN 

Jubel i byrådssalen: VSU i Hillerslev 
modtager årets handicappris 

1/11 
Trine Nystrup og Monique Patricia Monnier fra VSU i Hillerslev løb jublende med Handicapprisen 
i Faaborg-Midtfyn 2022. Foto: Torsten Cilleborg 
Hædres for at gøre en stor forskel for borgere med ADHD/ADD, hjerneskade, angst eller 
andre psykiske udfordringer. 
09 dec. 2022 kl. 16:56 
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Torsten Cilleborg toci@faa.dk 
Faaborg-Midtfyn: Handicaprådet i Faaborg-Midtfyn uddeler for 12. gang Handicapprisen, som går 
til en person, virksomhed, forening eller organisation, som lokalt har gjort en særlig indsats på 
handicapområdet. Årets vinder er VSU i Hillerslev - et kommunalt tilbud, der tilbyder 
kompenserende undervisning til voksne med fysisk eller psykisk handicap. 
2/11 
Prisuddelingen fandt sted i byrådssalen i Faaborg fredag. Foto: Torsten Cilleborg 
Voksenspecialundervisning (VSU) vinder Handicapprisen 2022 for gennem deres undervisning at 
gøre en stor forskel for borgere med ADHD/ADD, hjerneskade, angst eller andre psykiske 
udfordringer og/eller diagnoser. Det fortæller Faaborg-Midtfyn Kommune i en pressemeddelelse. 
VSU vinder prisen i år, fordi de med stor succes hjælper borgere, som har svært ved at finde sig 
selv i samfundet. 
ANNE MØLLEGAARD MORTENSEN, FORMAND FOR HANDICAPRÅDET 
Formålet med undervisningen på VSU er at afhjælpe virkninger af borgernes handicap, at øge deres 
handlemuligheder samt forbedre deres muligheder for at deltage i arbejds- og samfundslivet. 
Målgruppen er voksne med fysisk eller psykisk handicap, som f.eks. ADHD/ADD og 
senhjerneskade. 
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Som borger i Faaborg-Midtfyn Kommune og som bruger af Hjerneskadecenteret, Kirkegyden 1B, 
5750 Ringe, (VSU) skal jeg tillade mig at komme med følgende bemærkninger i forbindelse med 
forslag om nedlæggelse af VSU: 
 
 
Jeg har efter en arbejdsulykke med et alvorligt hovedtraume, erhvervet en hjerneskade og dertil 
hørende kognitive udfordringer, mv. 
 
Egen praktiserende læge gav udtryk for ikke at have erfaring/viden om hjerneskader, hvorfor jeg 
tog kontakt til Faaborg-Midtfyn Kommunes Hjerneskadecenter. 
 
Jeg blev efter samtale med hjerneskadekoordinator visiteret til et forløb i VSU. 
 
Jeg har i forløbet ved VSU modtaget uvurderlig støtte, herunder omsorg, undervisning i bl.a. 
energiforvaltning, videndeling med andre borgere med tilsvarende udfordringer, og opbakning i 
forløbet i forhold til Jobcenter og afklaring i forhold til arbejdsmarkedet. Samlet har forløbet øget 
livskvaliteten. 
 
 
Jeg ved reelt ikke hvor jeg ville være i dag, hvis ikke jeg havde fået tilbuddet om et forløb ved VSU. 
 
 
Det er min klare opfattelse at samtlige borgere med forløb i VSU har haft stor gavn af dette. Det er 
måske ikke alle borgere der har overskud til at komme med deres bemærkninger, men jeg ved, at 
VSU bestemt gør en stor forskel. 
 
Jeg har personligt haft stor glæde, gavn og udbytte af forløbet i VSU,  og det er mit ønske og håb, 
at andre borgere kan få den samme hjælp, omsorg og opbakning i fremtiden. 
 
Forslaget til besparelse og nedlæggelse af 2 fuldtidsstillinger i VSU, vil have afsmitning og øget 
belastning for øvrige områder i Kommunen.  Det vil ramme borgere der i forvejen befinder sig i en 
sårbar situation og forringe livskvaliteten. 
 
Jeg håber at mine bemærkninger vil blive taget i betragtning i forhold til forslaget. 
 
På forhånd tak. 
 
Med venlig hilsen  
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Ang. ”Forslag nr. 5007 Nedjustering af VSU” 
 

Jeg har været tilknyttet VSU, hjerneskadecentret i Faaborg Midtfyn Kommune fra oktober 2018 og 
til juni 2021. Efter et fald (dec. 2017) 4 meter ned af en trappe, formentlig pga. et ildebefindende 
fik jeg en del fysiske skader, brækkede kindben, punkteret lunge, brækkede ribben, en albue knust 
og en hjernerystelse.  
 
Da mine fysiske skader var repareret og genoptræningen var kommet igang, havde jeg stadig store 
udfordringer med bl.a. træthed, svært ved at overskue ting og nedsat hukommelse. Jeg havde haft 
besøg af en psykolog 3 gang tidlig i forløbet, men da tænkte jeg kun på at komme på arbejde igen 
og min dårlige samvittighed overfor dem på mit arbejde. Der havde også været en 
hjerneskadekoordinator fra Faaborg Midtfyn kommune på besøg og talt med mig og hvad de evt. 
kunne tilbyde af hjælp. På det tidspunkt kunne jeg ikke se jeg havde brug for den hjælp, da jeg 
tænkte kun på min fysiske skader og genoptræning. På jobcentret syntes de nu jeg skulle prøve at 
arbejde lidt. I starten kørte min mand mig derned og hentede mig igen efter 2 timer (30 km. hver 
vej). Så begyndte jeg at tage toget og først sidst på året 2018 begyndte jeg at kører.  
Da jeg nåede september måned, havde jeg det rigtig dårligt. Kunne ikke forstå det, men heldigvis 
fik jeg kontaktet den hjerneskadekoordinator fra FMK jeg havde haft på besøg. Vi havde nogle 
samtaler og hun indstillede mig så til VSU, Hillerslev, OG TAK FOR DET. I starten var det svært for 
mig, men samtidig fik jeg den hjælp og de værktøjer som jeg havde efterlyst. Nu blev min hverdag 
skemalagt med pauser, opgaver og den ekstra søvn jeg havde behov for. Jeg fik lært at det er okay 
af være træt, fik forståelse for hvad der var sket med mit hoved, huske at fortælle hvordan jeg 
havde det og mange dagligdags ting som oplevede mens jeg var tilknyttet VSU. 
Den tryghed det har givet mig at komme derover og tale med den samme person hver uge, som 
efterhånden kunne læse mig når jeg kom ind ad døren og gav mig den ro og hjælp til at komme 
videre. Det har været en UTROLIG hjælp at få. Hun har kunne deltage i møder på jobcentret og på 
arbejde, derudover har hun været hjemme hos mig og talt med mine børn og mand. Samtidig har 
jeg altid kunne skrive og ringe til hende hvis jeg har haft udfordringer og ikke selv kunne komme 
videre. Jeg er blevet holdt ” i ørene” når jeg selv troede det gik fint og sløsede med mine aftaler 
med mig selv. Hun har lært mig at mærke efter og sige stop og sige fra. Det at sidde overfor den 
samme person i 1 time hver uge gør at jeg også føler at jeg kender hende godt og facaden falder 
langsomt. Jeg har haft og har stadig svært ved at erkende at jeg ikke kan det jeg kunne før, men 
gennem de samtaler har jeg lært en masse om mig selv. Jeg tør ikke tænke på hvor jeg havde 
været i dag, hvis jeg ikke havde fået den hjælp på VSU. Så en KÆMPE stor tak til VSU og Trine 
Nystrup. 
 
Jeg håber virkelig IKKE at VSU, Hjerneskadecentret skal lukke, for hvor ville vi ellers få den 
PERSONLIGE, KVALIFICERET OG OMSORGSFULDE HJÆLP. 
 
Hilsen 
 

 
 

5792 Årslev 

187



Kære alle  
 
Jeg havde ikke forestillet mig , at VSU overhovedet ville blive foreslået nedlagt . 
Der har været den ene solstrålehistorie efter den anden , om hvordan Monique 
og Trine hjælper en masse videre .  
De gør en kæmpe forskel , de 2 damer kan noget helt særligt . 
 
På mødet hørte vi , hvordan folk er kommet videre i deres liv . 
De har fået styr på deres hverdag , fået jobs og bedre liv. 
 
Det bliver et trist samfund , hvis vi ikke kan hjælpe dem , som har brug 
for hjælp. 
 
Der var vist blevet foreslået , at mesteringsenheden skulle overtage VSU arbejde , 
så kommer mesteringsenheden til og mangle hænder. 
Så er man lige vidt . 
 
Jeg håber , at Faaborg Midtfyns kommune får tildelt nogle af de penge fra  
puljen  på 800 millioner kr. 
 
Ellers er der den store investering i Årslev . 
Gode fornuftige  investeringer plejer jo og kaste penge af sig. 
 
Hver dag bliver vi udsat for et hav af valg . 
For at have det godt , skal vi træffe de korrekte valg . 
 
Det rigtige valg menneskeligt og moralsk er , at VSU fortsætter . 
 
 
Med venlig hilsen  
 
Jane 
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Høringssvar: 2023_87 - Lukning af VSU I Hillerslev 
 
 
Lukning af VSU kan ikke betale sig. Det er mærkeligt at ville smide noget væk, der fungerer så godt og 
hjælper så mange borgere for så få midler; noget som Faaborg-Midtfyn indtil for nylig var så stolt af, at VSU 
modtog Handicapprisen 2022 for sit specialiserede arbejde. 
 
 
Den foreslåede besparelse 2023_87 i Budget 2025 består reelt kun af at nedlægge to fuldtidsstillinger på 
VSU, men det regnskab forudsætter også at de andre instanser, der fremover skal løfte de opgaver som 
VSU i dag løser, ikke vil blive nødt til at ansætte flere medarbejdere for at rumme efterspørgslen. 
 
 
Konsekvensen vil uden tvivl være endnu længere ventelister for svage borgere i samme situation som mig. 
Jeg er en højtuddannet borger, der er langtidssygemeldt med diagnoser og jeg kan uden tvivl tilskrive det 
seneste års positive udvikling i min sag og fornyet mod på vende tilbage til arbejdsmarkedet, at jeg blev 
optaget på VSUs kursus i 2023.    

På s. 37 i Budget 2025 står der:  

"I forhold til målgruppen i VSU i Hillerslev findes der i Faaborg-Midtfyn Kommune andre tilbud, hvorfor 
forsyningsforpligtelsen er opretholdt. Det skal dog bemærkes, at der arbejdes med andre vinkler, ligesom en 
del af målgrupperne adskiller sig fra målgruppen i VSU. De primære målgrupper i VSU i Hillerslev er borgere 
med erhvervet hjerneskade (VSU i Hillerslev er en del af hjerneskadecentret), borgere med ADHD/ADD samt 
borgere med andre kognitive udfordringer såsom PTSD, stress, angst og lignende.” 

Det er bestemt ikke min erfaring at der findes andre kommunale eller private tilbud i kommunen, der 
tilnærmelsesvis kan løfte den opgave og gøre samme store forskel for borgere med ADHD/ADD, 
hjerneskade, angst eller andre psykiske udfordringer som VSU i dag gør.  

I samme afsnit i Budget 2025 står også: “Det må forventes, at det [lukning af VSU] vil have en 
betydning for både psykiatrien og de praktiserende læger i forhold til en øgning af patienter.” 

Ja - det må forventes, at hvis man beskærer de to medarbejdere på VSU i Budget 2025, mister FMK en 
uvurderlig specialviden og en mangeårig erfaring, der ikke uden videre kan erstattes. Det er min egen 
oplevelse som taknemlig modtager af VSUs ydelser, at den opgave som i dag løses af VSU ville kræve 
oprettelse af mindst dobbelt så mange fuldtidsstillinger andre steder i systemet. Det er værd at bemærke at 
der i dag er ventelister for at blive optaget på VSU og jeg kan ikke tælle de gange, hvor sagsbehandlere, 
lægefaglige og kommunalt ansatte har talt rosende om VSUs indsats og henvist til VSU som løsningen. 
Bunden nok vil falde ud for en hel del svage borgere, som fx jobcenter og psykiatri lige nu nyder godt af 
bliver løftet og hjulpet i VSU. Som patient i dette system kan jeg bekræfte den citerede formodning om at 
VSU i dag løser et stort antal opgaver, som ellers ville forplante sig i ventelisterne i det øvrige system.  
 
 
Det er altså meget svært at forestille sig, hvordan dette regnskab kan give en besparelse på sigt. Jeg vil 
anbefale at FMK i stedet for lukning påskønner denne særlige enhed, der kunne bruges som eksempel til 
efterfølgelse i andre danske kommuners håndtering af livsvilkår for borgere med usynlige handicap. 

 

Med venlig hilsen 
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Til Faaborg-Midtfyn Kommune, 
 
Jeg skriver for at udtrykke min stærke modstand mod forslaget om at nedlægge VSU. VSU har spillet en 
afgørende rolle i mit liv, og jeg vil gerne forklare, hvorfor jeg oplever at denne institution ikke kun er vigtig 
for mig, men også de mange med kursister jeg har gået med. 
 
Mit ADHD-kursusforløb på VSU har givet mig støtte og værktøjer til at håndtere de udfordringer, jeg står 
overfor. Gennem undervisning og individuel vejledning har jeg opnået en bedre forståelse af mine 
vanskeligheder og udviklet færdigheder, der har hjulpet mig tilbage på arbejdsmarkeds og til at blive mere 
selvstændig. Uden denne støtte ville min hverdag være langt mere udfordrende, og jeg ville have svært ved 
at opnå den samme livskvalitet som jeg har i dag. 
 
VSU er ikke bare en uddannelsesinstitution; det er også et trygt sted, hvor man møder forståelse, 
fællesskab og omsorg. 
 
Jeg forstår, at der er økonomiske overvejelser bag beslutningen, men jeg mener, at nedlæggelsen af VSU vil 
have langt større konsekvenser for de mennesker, der er afhængige af tilbuddet. At fjerne denne støtte vil 
efterlade mange borgere uden den nødvendige hjælp til at klare sig selvstændigt i hverdagen. 
' 
Jeg håber derfor, at I vil genoverveje beslutningen om at nedlægge VSU og tage hensyn til de mange 
borgere, som dette vil påvirke negativt. 
 
Med venlig hilsen, 
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Høringssvar vedrørende nedlæggelse af VSU 

Jeg havde det meget dårligt i starten. Jeg kunne ikke holde ud at være ude blandt andre mennesker. 
Når der var uro, flere mennesker, larm eller selv en hund, der gøede, blev det for meget for mig. Jeg 
var konstant træt, og jeg bliver stadig hurtigt udmattet, hvis jeg skal koncentrere mig for meget. Det 
har været et af mine største problemer. 

Jeg har lært at huske at spise og drikke, noget jeg tidligere ofte glemte. Jeg har også lært at bruge 
min hjerne igen og kan nu selv huske disse ting. Tal og bogstaver giver mig stadig udfordringer, og 
min koncentrationsevne har også været meget nedsat. Jeg kunne for eksempel begynde at støvsuge 
og så glemme, hvad jeg var i gang med, mens jeg gjorde det. 

Der har været mange velmenende mennesker, som tidligere har taget over for mig i mange 
situationer, men jeg har nu lært, at jeg kan klare det selv. Det kræver dog mange gentagelser og 
øvelse. Træningen har været hård i starten, men den har hjulpet mig enormt. 

At komme her har betydet alt for mig, både at jeg kan komme til den fysiske træning og de 
strategier, jeg har lært til at håndtere livet. Det er godt at komme et sted, hvor de forstår, hvad jeg 
siger, og hvor de forstår at støtte mig i det, jeg gerne vil. Livet giver igen mening for mig, og jeg 
nyder de ting, jeg kan, og øver mig på det, jeg ikke kan. 

Denne hjælp har været guld værd for mig. Før fik jeg ingen hjælp, men her fik jeg lov til at fortælle, 
hvordan jeg havde det, til en, der havde tid og lyst til at lytte. Jeg har fået hjælp til mange ting, som 
fx at lære at huske at spise og andre almindelige dagligdagsting. Jeg er ikke den samme person, som 
jeg var før. Det er svært at skulle lære at være en ny person. Jeg ser mig selv i spejlet og ser den 
samme person, men indeni er jeg ikke den samme, og jeg kan ikke det samme som før. 

Jeg har dog lært meget og kan mange ting igen. Jeg har fået lyst til at opleve ting igen og har mod 
på mere, som for eksempel at tage en Flixbus. Der er ting, jeg kan, og ting, jeg vil. Jeg elsker livet. 

Den glæde jeg har haft af tilbuddet, har betydet alt for at jeg er kommet til det sted jeg er i dag. Derfor 
tænker jeg, at mange andre også har brug for tilbuddet, så de kan komme videre i deres liv, og få et 
meningsfuldt liv efter en hjerneskade.  
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Jeg har haft/fået vildt meget gavn af dette kursus. 
Og synes det ville være så synd, hvis i vælger at lukket det ned. 
Det hjælper os som har ADHA i vores hverdag, vi får en masse viden og råd til at håndterer vores ADHA 
Venlig hilsen  
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Kære FMK  
 
 
 
Nedenstående må betragtes som høringssvar i forhold til budgettet 2025 
Socialområdet:  
 
2025_94 - nedlæggelse af VSU: 
 
Det foreslås i besparelserne, som et alternativ til den nuværende ordning, at fortsætte VSU under 
Mestringsenheden som pt. varetager en del af de socialt udsatte borgeres interesser. Det er af min 
opfattelse, at det vil medføre en øget belastning af personalet hos Mestringsenheden, der vil 
medføre ansættelse af mere personale - svarende til den besparelse der er lagt op til ved 
nedlæggelsen af VSU.  
VSU gør et stort stykke arbejde i at målrette forløb (her tænkes primært på forløb omkring ADHD) 
der gør det muligt at imødekomme borgernes interesser og begrænsninger, da større gruppeforløb 
ikke er ideelt for borgere med ADHD, der vil mistrives ved større grupper. Det målrettede forløb er 
en stor indvirkende faktor på trivslen samt videre behandling hos ny- og sen-diagnosticerede 
borgere med ADHD. Mestringsenheden gør ligeledes et stort stykke arbejde for at samle socialt 
udsatte borgere, der ikke nødvendigvis hører under en specifik kategori/diagnose, men måske 
mangler et sted at få generelle retningslinjer og værktøjer til at få en hverdag til at fungere. Derved 
støtter de (Mestringsenheden) en bred vifte af borgere over en længere periode.  
Jeg har undersøgt lignende tilbud for ADHD som VSU tilbyder, i Odense kommune og talt med 
flere borgere der har anvendt disse til stor gavn for dem og deres familie og vil på det kraftigste 
anbefale at VSU fortsætter i den nuværende struktur for at gavne de borgere med ADHD der 
ønsker at forstå deres diagnose, deres lidelse, og samtidig ønsker at leve med det, på 
arbejdsmarkedet, i samfundet og i familielivet.  
Fokus på trivsel blandt borgere er et emne for tiden, og det bør ikke negligeres, da mistrivsel 
nødvendigvis medfører en øget omkostning for kommunen, f.eks. ved sygdom, arbejdsløshed, 
overførselsindkomst samt alle følgerne herved.   

Med venlig hilsen  
 borger og bruger af begge ovenstående tilbud. 

 
Ps. Jeg håber at dette svar kan bidrage til jeres budgetovervejelser, til trods for den sene 
udmelding. 

På forhånd tak! 
 
 
 
Med venlig hilsen/Best regards 
 

 
Aarslev, Denmark 
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Kære FMK. 
 
Jeg vil gerne give et skud ud til Trine og hendes ADHD -kursus.  
 
I denne tid, hvor der er mange der bliver diagnosticeret med ADHD, er det vigtig at psykoindikation bliver 
på dagordenen, da vi har som har diagnosen kæmper med daglige udfordringer. Trine er med til at skabe 
fælles forståelse, læring om en selv, og præsentere udfordringer, og kan være med til at give løsninger på 
dette. Det gør hun ved at hjælpe en med at forstå hvorfor man handler som man gør. Alle os der er 
sendiagnosticeret har ikke fået den nødvendige hjælp førhen. Selv gik jeg på Aastrup specialskole, hvor 
overgreb og frihedsberøvelse var hverdag for børn med diagnoser. Men det jo lidt lige meget for der var 
ikke journalpligt dengang. Dette tilbud er med til at hjælpe os med at få en hverdag til at hænge sammen, 
møde andre, og sætte tingene i perspektiv. Hvis i lukker ADHD-kursus, kommer det bare til at koste flere 
penge i sidste ende med sygemeldinger, stress, depressioner, osv. Men der er heldigvis ikke mig der sidder 

med den beslutning        
 
Jeg synes først og fremmest det ærgerligt at det er på de punkter der skal spares, men det altid velfærd. 
Selv er jeg socialpædagog, med kendskab til de enorme summer FMK bruger på de borgere der ikke kan 
være andre steder, som kommuner betaler 4-500.000kr for om måneden, for at få i privat bo/aflastning. 

Velfærd er godt, når der kan tjenes penge på det for private virksomheder        
 
Held og Lykke med jeres forslag, godt det ikke er mig. 
 
Vh 
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Kære politikere 
 
Jeg er Trine og VSU forløbet, så taknemlig for jeg står hvor jeg gør idag.! 
 
For ca 5 år siden måtte jeg opgive min lederstilling ( leder for 150 chauffører og 11 administrative 
medarbejdere). 
Jeg fik en depression, gik ned med stress og fik angst. 
Jeg prøvede alt, neurocoaching, psykologer, psykiatrer og er på medicin. En dag for ca. 2 år siden tog jeg fat 
i kommunen om mere hjælp, og her fik jeg en super oplevelse. Først til til afklaring og dernæst samtaler 
med. Trine hver 14 dag i Hillerslev. 
Her skete den afgørende forandring, Trine fik, fik med de redskaber hun bruger, mig til at se lyset igen og til 
at kunne fungere som menneske. Mit mål om at komme tilbage til arbejdsmarkedet er igen tilstede, takker 
være Trine, accepten af min situation og glæden for livet, er hun absolut afgørende for jeg har fået tilbage. 
Trines evner, empati og kærlige omsorg til en udefra kommende som jeg, er helt unik, kunne jeg tage 
hende med hjem i lommen havde jeg gjort det. 
Jeg kan takke hende for jeg har fået troen tilbage på livet, fået redskaber til de dage livet ser lidt sort ud 
også ved jeg ar hvis jeg ( gud forbyde det) skulle gå ned, er hun der til at samle mig op igen. 
Af hjertet tak. 
Jeg skal ikke dømme nogen, lukke sådan en resource ned vil i mine øjne koste jer mange flere skattekroner 
end at give støtte til hende  og VSU kan styrke endnu flere og på den måske berige vort fantastiske land. 
Kh 
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Bestyrelsen vil gerne lave en indsigelse på besparelser på $18 midler, da de har stor betydning for vores 
drift Vi er cirka 130 medlemmer , og bestyrelsen bruger mange frivillige timer, vi leder efter tilbud  for at 
holde priserne  nede , så alle har råd til at deltage, vi har en husleje på 750kr hver gang vi mødes , og  fester 
1300kr i husleje der har midlerne været en stor hjælp til det Vi er 2 pensionistforeninger i Broby Kommune , 
hvor den ene har gratis lokaler på plejehjemmet, det har vi ikke , så det har været en kæmpe hjælp at få 
midler til det Jeg tror bare at hvis vi skal sætte priserne op, så bliver nogle af vores Pensionister væk ,og  det 
er måske dem der har mest glæde og behov for at komme, vi bliver også brugt som netværk for vores 
Pensionister, når de føler sig ensomme, og det gør vi også med glæde , men Bestyrelsen kan også blive 
trætte, hvis vi hele tiden skal kæmpe for at få det hele til at hænge sammen og lede efter tilbud, De 
puljemidler har været en stor hjælp for vores forening Venlig hilsen Bestyrelsen i Broby Pensionistforening 
Formand Tove Madsen Sendt fra min iPhone 
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Høringssvar til 2025_24 Besparelser på Den Sociale Pulje  

Faaborg-Midtfyn er en stor landkommune med stærke traditioner for foreningsliv. De sociale foreninger 

bidrager lokalt til at skabe mental trivsel, fællesskaber og netværk mellem mennesker – vigtigst af alt skabes 

der livsglæde, tryghed og mening både for brugere og frivillige.  

Da transport kan være en stor udfordring i kommunen, er det særligt vigtigt, at de lokale tilbud bibeholdes.  

 

For at de sociale foreninger kan yde den støtte er det afgørende, at de kan søge støtte fra kommunale puljer 

samt private fonde. Sidstnævnte er dog ofte for kompliceret og tidskrævende for mange af de ildsjæle, der 

driver stederne. Derfor er §18 og §79 en livsnerve for både sociale foreninger og mødesteder.  

Herunder ses tallene for 2023, hvor der kom 86 ansøgninger til puljerne i §18 og §79. Her kan det ses, at 

foreninger ofte får langt mindre end de ansøger for. 

Pulje Midler ansøgt Budget Midler bevilliget 

Den Sociale Pulje (§18) 2.270.703 1.407.500 1.407.500 

Ældrepuljen (§79) 412.462 244.000 244.00 

 
Frivilligcenteret har 117 medlemmer blandt de frivillige sociale foreninger og patientforeninger i Faaborg-
Midtfyn. Vi støtter dem via konsulentbistand, rådgivning, kurser og hjælp til fundraising. 
Vi hjælper også nye initiativer i gang og er med til at fremme udviklingsarbejdet i kommunen.  
 
Vi vil gerne understrege, at midlerne i den sociale pulje bidrager til:  

• Styrkelse af civilsamfundet: Frivilligt arbejde spiller en afgørende rolle i at opbygge og styrke 
lokalsamfundet.  

• Forebyggelse af sociale problemer: Mange frivillige organisationer arbejder med sårbare grupper 
og forebygger sociale problemer som ensomhed, misbrug og mistrivsel.  

• Social sammenhængskraft: De sociale foreninger og mødesteder er ofte knudepunkter for sociale 
netværk og aktiviteter, der bringer mennesker sammen på tværs af sociale skel.  

• Mangfoldighed og inklusion: Frivillige organisationer arbejder ofte med at inkludere udsatte og 
marginaliserede grupper i samfundet.  

Derfor håber vi, at de stramme besparelser, der lægges op til, vil blive trukket tilbage.  

På vegne af vores 117 medlemsforeninger herunder Hjerneskadeforeningen Sydfyn & Øerne, 

Midtfynssenior60+, Ferritslev Fritidshus, Humlehaven Venner, Ringe Postpensionistklub, Netværks gruppen 

kol, Brugerhuset. Allested-Vejle, OK Klubben i Årslev, Kværndrup Seniorklub, Brobyværk Pensionistforening, 

Bisidderne Faaborg-Midtfyn, Huset i Faaborg, Dansk Flygtningehjælps Frivilliggruppe i Faaborg, Dansk 

Flygtningehjælp Midtfyn, Røde Kors Midtfyn og Ældre Sagen Midtfyn. 

Venlig hilsen  

Frivilligcenter & Selvhjælp Faaborg-Midtfyn 

Centerleder Christina Bülow og formand Helene Jakobsen 
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Høringssvar til 2025_85 – Nedlæggelse af støttecentre 

 

Under dette punkt er Frivilligcenter & Selvhjælp Faaborg-Midtfyn skrevet ind som et alternativ. Vi forholder 

os derfor til den del af forslaget, hvor vi er nævnt.  

Vi vil gerne sikre, at borgergruppen stadig har mulighed for et opretholde et socialt netværk. Hvis det 

besluttes at vedtage besparelserne på området, vil vi gerne indgå en aftalte om, hvordan vi som 

Frivilligcenter kan spille en rolle i det fremtidige arbejde med borgergruppen i forslaget.  

Som Frivilligcenter har vi et særligt fokus på, hvordan vi bedst støtter sårbare borgeres adgang til frivillige 

sociale fællesskaber. Her ser vi, at fællesskaberne kan virke forebyggende ift. mistrivsel og være med til at 

styrke den enkelte.  

Vi har de seneste 2 ½ år arbejdet intensivt med at hjælpe 56 sårbare unge og 72 sårbare ældre ind i 

fællesskaber som enten brugere eller frivillige. Dette gennem samtaler, grupper og støtte til den enkelte.  

Et nyt tilbud fra os vil derfor være et samarbejde mellem frivillige kræfter og lokale foreninger med lyst og 

evne til at hjælpe borgerne.  

 

Venlig hilsen  

Frivilligcenter & Selvhjælp Faaborg-Midtfyn 

 

Formand Helene Jakobsen 

Centerleder Christina Bülow  
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Hermed fremsendes høringssvar vedr. spareforslag om nedlæggelse af VSU.  
 
Vi arbejder i Team Sygedagpenge og Jobafklaringsforløb og beskæftiger os med sygemeldte borgere og 
deres tilbagevenden til arbejdsmarkedet.  
Vi har gennem de sidste par år, oplevet en stor stigning i antal af borgere der bliver diagnosticeret med 
enten ADHD eller ADD.  
Alle vores borgere med ADHD og ADD efterspørger støtte til at lære at forstå deres nye diagnose samt få 
nogle redskaber til at kunne lære at leve med den. Vi henviser derfor mange borgere til VSU, fordi VSU har 
en specialiseret viden inden for ADHD og ADD, som gavner vores borgere dels ift. deres sygdomsforståelse 
og dels ift. at de på sigt kan vende tilbage til arbejdsmarkedet i muligt omfang igen.  
 
Det er vores klare overbevisning, at VSU gør Faaborg-Midtfyn Kommune til en attraktiv kommune for 
borgere med ADHD og ADD, fordi de netop kan få en specialiseret hjælp.  
 
Vi erfarer at vores borgere som deltager i forløbet ved VSU, får helt konkrete redskaber ift. læren om 
diagnosen og indflydelsen på deres funktionsniveau, som vi dermed bruger aktivt når vores borgere skal ud 
i praktik og arbejde. Vi oplever at borgerne anvender de konkrete redskaber fra VSU, og ofte sideløbende 
med et praktikforløb, kan sparre med de øvrige holddeltagere ved VSU og dermed få gavn af dette ift. 
praktik og arbejdsmarkedet.  
 
Vi erfarer, at alle vores borgere der har deltaget i forløbet ved VSU har været utroligt glade for forløbet og 
har fået meget med videre i deres liv ift. arbejdsmarkedet og privatsfæren. Borgerne giver os også 
tilbagemeldinger på, at det de får med fra VSU, ikke kan sammenlignes med almen behandling.  
 
Vi har i forvejen borgere som er tilknyttet Mestringsenheden, og vi oplever ikke, at det er det samme 
hverken indhold eller udbytte borgerne får fra de 2 forskellige tilbud. Vores oplevelse er, at borgerne ved 
Mestringsenheden får gode redskaber til at få mere struktur i hverdagen samt hjælp til energihåndtering.  
Vores erfaring er, at forløbet ved VSU helt målretter sig borgere med ADHD og ADD, og at deres drøftelser 
og indholdet i undervisningen derfor er helt anderledes konkret.  
I mestringsenheden er målgruppen bredere, og vi oplever at det er en stor styrke, at borgerne i VSU kan 
spejle sig i holddeltagere med de samme diagnoser og udfordringer.  
Vores erfaring viser også, at vi som følge af ovenstående, har mange flere borgere tilknyttet VSU end 
Mestringsenheden, fordi det giver mere mening at henvise borgerne til den specialiserede enhed.  
 
Vores vurdering er, at forløbet ved VSU hjælper og styrker vores borgere til at komme tilbage på 
arbejdsmarkedet på en langtidsholdbar måde, fordi de har fået de gode redskaber med fra VSU.  
 
Venlig hilsen 
 
Sarah Laugesen, Zidsel Durafour og Ann-Michelle Holmboe  
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Danske Handicaporganisationer – Faaborg-Midtfyn    

v/formand Ulla Stick 

telefon: 22367187 e-mail: ullastick@outlook.com 

https://handicap.dk/lokalafdelinger/syddanmark/dh-faaborg-midtfyn   

 
 

Høringssvar til Budget 2025 

DH – Faaborg-Midtfyn har følgende bemærkninger til budgetforslag 2025: 

Indledningsvis vil vi på det kraftigste udtrykke vores bekymring over de foreslåede besparelser, 
herunder nedlæggelsen af VSU i Hillerslev og reduktionen af rengøringsfrekvensen i hjemmeplejen 
til hver tredje uge. Disse besparelsesforslag er både uacceptable og skadelige, da de medfører en 
væsentlig forringelse af serviceniveauet for nogle af de mest sårbare borgere—de ældre og 
handicappede—som har det største behov for støtte og omsorg. Vi finder det dybt problematisk, at 
disse forslag direkte strider imod intentionerne i "Holdningspapiret fra Kommunerne i Region 
Syddanmark 'Kvalitet i indsatsen på socialområdet'". 

Forslag til Effektiviseringer 

2025_166 - Tilpasning af budget til bostøtte (§ 85) 
De foreslåede ændringer i bostøtten under § 85 risikerer at resultere i et betydeligt merforbrug, som 
ikke er bæredygtigt i længden. Det er afgørende at anerkende, at flere af de efterfølgende forslag i 
materialet sandsynligvis vil øge behovet for støtte under § 85, hvilket ikke er reflekteret i de 
nuværende budgetforudsætninger. 

2025_13 - Samling af fysisk vedligeholdende træning på færre hold 
Manglen på offentlig transport mellem de pågældende plejehjem udgør en alvorlig barriere for 
borgernes mulighed for at deltage i fysisk træning. For mange vil den lange transporttid være så 
udmattende, at de ikke har overskud til selve træningen, hvilket vil gøre det vanskeligt at opretholde 
et tilstrækkeligt antal deltagere på holdene. Fraværet af regelmæssig træning vil uundgåeligt føre til 
øget behov for hjemmepleje samt øget ensomhed blandt borgerne, hvilket også vil have langsigtede 
omkostninger for kommunen. 

2025_15 - Omlægning af heldagshold til halvdagshold 
Hvis det er rigtigt, at det er borgernes ønske at reducere varigheden af deres daglige aktiviteter, kan 
dette være en hensigtsmæssig tilpasning for nogle borgere. Dog er det afgørende at sikre, at denne 
omlægning ikke fører til en forringelse af den overordnede kvalitet og tilfredshed blandt deltagerne. 

2025_11 - Større effekt ved døgnbehandling med kompressionsstrømper 
Vi understreger vigtigheden af, at enhver beslutning vedrørende døgnbehandling med 
kompressionsstrømper skal baseres på en lægefaglig vurdering. Hvis en borger ikke kan tåle at bære 
strømperne konstant, bør hjemmesygeplejen og lægerne være lydhøre over for dette og sikre en 
fleksibel og individualiseret tilgang. Det er også afgørende for borgernes forståelse, at der er 
konsistens i regler og praksis, både for nuværende og kommende borgere. 

2025_9 - Dosispakket medicin 
Vi finder det acceptabelt, at borgere, der opfylder de tre fastsatte betingelser, tilbydes dosispakket 
medicin. Dette kan bidrage til en mere sikker og effektiv medicinhåndtering. 

Forslag til Besparelser 
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2025_144 - Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR 
Det er vigtigt at overveje de langsigtede konsekvenser for børnene, hvis serviceniveauet på 
fysioterapi sænkes. Et reduceret serviceniveau vil sandsynligvis føre til et øget behov for større og 
mere omkostningstunge interventioner senere hen, hvilket kan medføre betydelige 
meromkostninger for kommunen. Det er også afgørende, at fagpersoner, i henhold til Barnets Lov, 
fortsat kan identificere og reagere på trivselsspørgsmål blandt børn. 

2025_126 - Praktisk hjælp til rengøring hver 3. uge 
Kommunens nuværende kvalitetsstandard for rengøring (jf. SEL § 83, stk. 1) tilbyder rengøring 
hver 14. dag for borgere i eget hjem og på plejehjem. At reducere denne frekvens til hver tredje uge 
vil have betydelige negative konsekvenser for borgernes livskvalitet og hygiejne. Robotstøvsugere 
med gulvvask kan muligvis indføres på nogle bosteder, men der er fortsat behov for manuel 
rengøring, især for borgere med særlige behov. Det er også vigtigt, at rengøringen udføres af kendt 
personale for at sikre en tryg og stabil pleje. 

2025_24 - Besparelse på Den Sociale Pulje 
Kommunalbestyrelsen har i henhold til servicelovens § 18 en forpligtelse til at samarbejde med 
frivillige sociale foreninger. Reduktioner i tilskud til disse foreninger vil hæmme deres evne til at 
udføre vigtige aktiviteter for deres medlemmer, hvilket kan føre til øget ensomhed og dårligere 
trivsel blandt borgerne. Det er paradoksalt at pålægge civilsamfundet flere opgaver, samtidig med at 
man fjerner ressourcerne, der skal understøtte deres indsats. 

2025_85 - Nedlæggelse af støttecentre 
Nedlæggelsen af støttecentre vil forværre ensomhed og trivsel blandt de berørte borgere, da deres 
muligheder for socialt samvær vil blive kraftigt reduceret. Dette vil også føre til øget behov for 
støtte under § 85, hvilket underminerer den påståede besparelse. 

2025_86 - Besparelse på Socialområdet (Bo & Aktiv) 
En nedgang i personalekvalifikationer som følge af besparelser vil sandsynligvis føre til en 
forringelse af kvaliteten i plejen, hvilket kan medføre utilsigtede hændelser og forværret trivsel 
blandt borgerne. 

2025_94 - Nedlæggelse af VSU 
Ifølge lov om specialundervisning for voksne (VSU) har kommunalbestyrelsen en forpligtelse til at 
sikre, at personer med fysiske eller psykiske handicap modtager den nødvendige undervisning og 
specialpædagogiske bistand. Nedlæggelsen af VSU i Hillerslev er en forkert prioritering, da det vil 
skade borgere med kognitive lidelser som ADHD, PTSD, stress og angst, der har brug for 
specialiseret støtte. Manglen på denne hjælp vil ikke kun påvirke borgerne negativt, men også øge 
den økonomiske byrde for kommunen på lang sigt, da flere borgere vil ende på overførselsindkomst 
i stedet for at blive hjulpet tilbage på arbejdsmarkedet. 

2025_12 - Ophør af individuel vedligeholdende træning 
Forslaget om at afvikle individuel vedligeholdende træning vil medføre en forringelse af borgernes 
fysiske helbred, hvilket igen vil øge deres behov for hjælp fra hjemmeplejen. I takt med at 
befolkningen ældes, vil behovet for individuel hjemmetræning også stige, da mange ældre ikke 
længere vil være i stand til at deltage i holdaktiviteter eller foreningsliv. 
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2025_34 - Rengøring i eget hjem og på plejehjem hver 3. uge 
Dette forslag er uacceptabelt. Selvom indførelsen af robotstøvsugere kan give besparelser, vil det at 
reducere rengøringsfrekvensen til hver tredje uge skabe uhygiejniske forhold, især for ældre 
borgere, hvilket kan føre til øget sygdom og social isolation. Det er urimeligt at forvente, at borgere 
skal leve under sådanne forhold, når de tilbringer størstedelen af deres tid i hjemmet. Hvis dette 
forslag implementeres, bør det samme serviceniveau også gælde for offentlige kontorer, hvor 
medarbejderne tilbringer langt mindre tid end borgerne gør i deres hjem. 

2025_35 - Rengøring i eget hjem og på plejehjem 23 gange årligt 
Dette forslag er marginalt mere acceptabelt end det foregående, men det afhjælper ikke de 
grundlæggende problemer ved at reducere rengøringsfrekvensen. 

2025_37 - Reduktion i antallet af plejehjemspladser 
Mens det er forståeligt, at der er behov for modernisering, vil en reduktion i antallet af 
plejehjemspladser øge presset på hjemmeplejen. På længere sigt vil der være behov for flere 
plejehjemspladser i takt med den aldrende befolkning. 

2025_39 - Reduktion i antallet af nattevagtstimer på tre plejehjem 
Dette er en bekymrende udvikling, da det kan betyde længere ventetid på hjælp for de mest udsatte 
beboere, som allerede har et stort plejebehov. 

2025_8 - Tilpasning i antallet af dage i rul-aflastning 
Med en aldrende befolkning vil behovet for ferie- og aflastningstilbud sandsynligvis stige, og det er 
derfor vigtigt at sikre, at disse tilbud er tilstrækkelige til at dække fremtidens behov, herunder også i 
weekenderne. 

2025_47 - Besparelse på serviceudgifter under Arbejdsmarked 
Det er vigtigt at sikre, at borgerne fortsat modtager de lovbestemte tilbud, de har ret til. 

2025_48 - Nedlæggelse af en stilling som virksomhedskonsulent i Jobcentret 
Vi er i tvivl om, hvorvidt dette punkt bør kommenteres yderligere. 

Forslag til ny drift 

2025_204 - Digital supplement til elever i moderate læsevanskeligheder 
Dette er et positivt tiltag, der viser en anerkendelse af behovet for at støtte elever med 
læsevanskeligheder gennem digitale løsninger. 

2025_42 - Nyt skoletilbud til elever med autisme 
Vi støtter, at der etableres et specialiseret tilbud til elever med autisme.  
Vi vil præcisere vigtigheden af at dette tilbud er af høj faglig kvalitet, og at personalet ikke alene 
skal have den rette uddannelse, men også have stor erfaring på området med børn med autisme - 
stilles der ikke disse krav, vil sådan et tilbud gøre mere skade end gavn. 
Sådan et tilbud skal have jævnlig supervision af fagprofessionelle for at fastholde et højt fagligt 
niveau og give personalet sparring. 
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2025_100 - Opnormering af familieplejekonsulenter 
Dette er et fremragende tiltag, da stabilitet og færre skift i plejefamilierne øger sandsynligheden for, 
at børnene udvikler sig positivt og bliver selvstændige og velfungerende samfundsborgere. 

2025_18 - Nytårskur for de frivillige sociale foreninger 
Selvom en nytårskur kan være en anerkendelse af det frivillige arbejde, vil vi foreslå, at midlerne i 
stedet bruges direkte til støtte af de frivillige foreninger 

2025_148 - Forundersøgelse om rammerne for fremtidens træningsbehov og 

o Der er en forståelse for, at arbejdsforholdene skal være gode, men der udtrykkes 
bekymring over mulige transportudfordringer afhængig af klinikkens/fysioterapiens 
placering. 

o Spørgsmålet rejses, hvorfor der er et krav om 15 personer pr. hold, når det allerede er 
udfordrende at fylde hold med 10 deltagere, især under besparelsesperioder, hvor 
hold blev nedlagt. 

o  
2. 2025_16 - Bevillingsudløb - flere hænder og højere kvalitet i ældreplejen: 

o Det anerkendes, at det er positivt, at tiltaget kan videreføres, men der stilles 
spørgsmål ved, hvorfor der er behov for besparelser på personalet andre steder i 
organisationen, hvis der samtidig er fokus på at forbedre ældreplejen. 

o  
3. 2025_36 - Bevillingsudløb - fast vagt på plejehjem: 

o Der udtrykkes bekymring over, at normeringen i hverdagen er så lav, at det er 
nødvendigt med faste vagter på plejehjemmene, hvilket indikerer en bekymring for 
beboernes sikkerhed og velvære under normale driftsforhold 

 

På vegne af DH – Faaborg -Midtfyn 

Karin Jensen 
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Høringssvar vedr. kommunalbestyrelsens forslag til besparelser på §18 puljen. 
 
HUSETS bestyrelse har til deres store overraskelse set, at i forbindelse med de årlige 
budgetforhandlinger, ligger der et forslag om at beskære § 18 puljen med 700.000 kr. 
 
Vi har altid set Faaborg Midtfyn Kommune som en kommune der har værdsat det frivillige 
sociale arbejde. Vi har oplevet en kommune der anerkender den forebyggende indsats der 
ligger i det frivillige sociale arbejde, og de initiativer der skaber varige netværk og det gode 
liv. 
Skal alt det smides overstyr?! 
 
HUSET har i mange år været en stærk samarbejdspartner til FMK. Her skal blot nævnes 
nogen ganske få: kommunale patientuddannelser, hvor HUSET efter uddannelsen tilbyder 
selvhjælpsgruppeforløb, HUSET tilbyder også ”forlængelse” af de kommunale 
Mestringshold og ADHD/ADD hold, hvor vi tilbyder gruppeforløb. Ligeledes benyttes 
HUSET i stor grad af kommunale medarbejdere, som henviser/opfordrer mennesker til at 
søge hjælp i HUSET.  
Se https://www.huset-faaborg.dk/ for yderligere information. 
 
HUSET bidrager til at give de mennesker der står i en sårbar livsituation, de socialt udsatte 
og de marginaliserede en mulighed for at få nye netværk og for at komme videre i eget liv.   
 
Vi er derfor mildest talt chokerede over, at et forslag om at beskære de sociale midler til 
det frivillige arbejde overhovedet kan komme på tale.  
Størstedelen af HUSETs økonomi er baseret på §18 midler. Det er derfor hele vores 
eksistensgrundlag der er på spil. Bliver der skåret i det, vil det påvirke vores daglige arbejde 
og ramme rigtig mange mennesker negativt.  
 
Det er som ”Man tjener ind på gyngerne hvad man mistede på karussellen”, for de penge, 
der måtte blive sparet, kommer til at koste et andet sted, når de mennesker der kommer 
til at gå forgæves i HUSET skal finde andre steder at få hjælp. 
 
Vi vil på det kraftigste fraråde at dette forslag til besparelse på det frivillige sociale 
arbejde bliver en realitet. 
 
Venlig hilsen 
og på vegne af de ansatte, frivillige og bestyrelsen 
 
Ida Karottki 
Formand 
Den Selvejende Institution HUSET 
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Høringssvar indsendt af FH Sydfyn, Kommuneudvalget Faaborg-Midtfyn  

 

Vedr. budgetforslag 2025_86 Besparelser på Socialområdet.  

 

 

Det er med stor bekymring at vi læser forslag om, at en større rammebesparelse på Socialområdet, skal 

gennemføres ved 25% nedskalering af kompetenceudvikling af medarbejderne i Psykiatri og Rusmiddel, 

samt en lavere bemanding af faglært personale i Bo & Aktiv. 

Vi anerkender at Faaborg-Midtfyn og i som politikere står i en ualmindelig svær økonomisk situation, samt 

at udfordringerne ikke skyldes ringe forvaltning, men øgede udgifter og udefrakommende faktorer udenfor 

kommunens kontrol.  

Ikke desto mindre mener vi at faglighed og kompetenceudvikling er det forkerte sted at spare!  

I undersøgelser lavet af Socialpædagogernes Landsforbund oplever markant flere borgere at trives på deres 

botilbud, når der er en høj andel af fagligt uddannede medarbejdere. En beslutning om en lavere andel af 

faglært personale, vil derfor nedsætte trivslen hos borgere der bor på kommunens botilbud, og det går stik 

i mod kommunens ambition i udviklingsplanen om at 80 % af borgerne skal opleve at være meget tilfredse 

med deres liv.   

Derudover fremgår det af forslaget at der i FMK er en høj andel af faglærte i forhold til sammenlignelige 

arbejdspladser. Det fremgår ikke af forslaget hvilke arbejdspladser der er sammenlignet med – om det er 

kommunens egne eller andre kommuner - Organisationerne i FH er derfor meget nysgerrige på 

sammenligningsgrundlaget.  Ifølge førnævnte undersøgelse er andelen af ikke uddannede medarbejdere på 

voksenområdet i FMK allerede på 15 %, samtidig er andelen af f.eks Socialpædagoger faldet med 1 % fra 

2019 til 2023. ( Se vedhæftede bilag) 

 

I forhold til at spare 25 % på Kompetenceudviklingen i Psykiatri og Misbrug, vil vi gøre opmærksom på 

arbejdspladsen forpligtelse til at sikre at medarbejderne er kompetente og fagligt klædt på til de opgaver 

de skal løse. Dette for at sikre borgernes rehabilitering, samt at sikre et godt og sundt arbejdsmiljø.  

Faglært arbejdskraft og strategisk kompetenceudvikling betyder kompetencer indenfor blandt andet de-

eskalering og konfliktnedtrapning. Det bekymrer os hvordan FMK vil sikre et sikkert og sundt arbejdsmiljø 

for medarbejderne på social-området, hvis det opleves at færre og færre kollegaer har kompetencer 

indenfor førnævnte, det vil unægteligt føre flere arbejdsskader med sig, som både er fordyrende for 

kommunen som arbejdsgiver, og nedværdigende for borger såvel som medarbejder. 

29 % af FOAs medlemmer på socialområdet er månedligt eller oftere udsat for trusler om vold, og hver 5. 

overvejer at forlade deres job. En gennemførsel af dette spareforslag vil betyde et højere sygefravær samt 

personaleomsætning på social-området, med tab af kompetencer og trivsel til følge for både brugere og 

medarbejdere. 

Vi ved at brugere og borgere på kommunens socialområde er de mest skrøbelig og de mest udsatte, og 

oftest mest syge, og vi ser spareforslaget som en enorm risiko, som blot vil føre flere udgifter med sig. 
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Socialpædagogernes 40.000 medlemmer arbejder dagligt for og med børn, unge og voksne med soci-
ale problemer eller funktionsnedsættelser. 

 

 NOTAT 

Kontakt: 
Eskild Høegh-Andersen 

eha@sl.dk 

07-09-2023 

Undersøgelser viser sammenhæng mellem ud-
dannede socialpædagoger og høj kvalitet 

Rambøll har i to omgange undersøgt sammenhængen mellem andelen af uddannede 
socialpædagoger på de socialpædagogiske tilbud og en række udfald for borgerne og 
de ansatte på tilbuddene. Undersøgelserne bidrager med ny viden om betydningen 
af uddannede socialpædagoger på socialpædagogiske tilbud.  
 
Første undersøgelse af betydningen af uddannede socialpædagoger kom i 2021 
Den første undersøgelse1, som er fra 2021, dokumenterer, at andelen af uddannede 
pædagoger blandt det borgerrettede personale på de socialpædagogiske tilbud er 48 
pct., og at den er faldet fra 53 pct. på blot fem år fra 2015 til 2020. Andelen af an-
satte uden en relevant uddannelse er steget tilsvarende. Socialpædagogernes egne 
undersøgelser, der alene omfatter kommunale og regionale tilbud, viser, at udviklin-
gen er fortsat siden 2020. 
 
Undersøgelsen, der er den første af sin art i en dansk kontekst, dokumenterer desu-
den en statistisk sammenhæng mellem andelen af socialpædagoger og en række ud-
fald for anbragte børn og unge samt socialpædagoger på samme tilbud: 
 
- På socialpædagogiske tilbud (på både børne- og voksenområdet) med en højere 

andel af socialpædagoger, er sygefraværet og personaleomsætningen blandt so-
cialpædagoger lavere end på tilbud med en lavere andel. 

- På døgninstitutioner og opholdssteder i kommuner med en højere andel social-
pædagoger oplever de anbragte børn og unge: 
o Bedre trivsel i folkeskolen 
o Lavere fravær i folkeskolen 
o Højere karakterer samt større sandsynlighed for at bestå Folkeskolens Af-

gangseksamen til normal tid 
 
Rambøll beskrev det selv som meget bemærkelsesværdigt, at der blev fundet signifi-
kante sammenhænge, hvilket de ikke kendte til fra sammenlignelige studier. 
 
Ny undersøgelse viser klare sammenhænge på voksenområdet 
I 2023 kom Rambøll med en ny undersøgelse2 om det specialiserede voksenområde 

 
1 https://sl.dk/om-os/udgivelser/uddannelse/uddannede-socialpaedagoger-paa-socialomraadet  

2 https://sl.dk/om-os/udgivelser/det-specialiserede-socialomraade/uddannede-socialpaedagoger-paa-det-specialiserede-social-

omraade  
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målrettet de resultater, der kan skabes for borgere på botilbud. Den viser, at botil-
bud med en andel af socialpædagoger over medianen kendetegnes ved følgende: 
 
- Der er større sandsynlighed for, at borgerne trives på deres botilbud 

o På botilbud med en lavere andel socialpædagoger er det 45,6 pct. af bor-
gerne, som i høj grad trives på deres botilbud. Blandt borgere på botilbud 
med en højere andel socialpædagoger er der 54,9 pct., som i høj grad trives. 
Det svarer til en forskel på over 20 pct.  

- Der er større sandsynlighed for, at borgerne kommer i beskæftigelse, og at de i 
gennemsnit får flere lønnede timer pr. måned  
o På botilbud med lavere andel socialpædagoger er der 11,2 pct., som opnår 

beskæftigelse, mens dette gælder for 16,7 pct. af de borgere, på botilbud 
med en højere andel socialpædagoger. Det svarer til en forskel på 49 pct. 

o Borgere på tilbud, hvor andelen af socialpædagoger er lavere, har i gennem-
snit 5,4 lønnede arbejdstimer om måneden, mens det er 7,3 for de borgere, 
som bor på botilbud med flere socialpædagoger. Det er en forskel på 37 pct.  

- Der er mindre sandsynlighed for, at borgerne bliver indlagt og genindlagt med en 
psykiatrisk diagnose 
o For borgere, der bor på botilbud med en lavere andel af socialpædagoger, er 

der 11,2 pct., som oplever en psykiatrisk indlæggelse inden for et halvt år, 
mens dette kun gælder for 3,7 pct. af de borgere, som bor på et botilbud 
med en højere andel af socialpædagoger. Det svarer til en forskel på 67 pct.  

o Ser man på genindlæggelser i psykiatrien (indlæggelse inden for 30 dage ef-
ter tidligere indlæggelse med samme diagnose), oplever 4,4 pct. en genind-
læggelse på tilbud med en lavere andel socialpædagoger mod blot 1,3 pct. 
på tilbud med en højere andel socialpædagoger. Det er en forskel på 70 pct.  

- Der er mindre sandsynlighed for, at borgerne bliver indlagt på en somatisk afde-
ling  
o For borgere på botilbud med en lavere andel af socialpædagoger, er der 

16,2 pct., som oplever en somatisk indlæggelse inden for et halvt år, mens 
dette kun gælder for 11,2 pct. af de borgere, som er på et tilbud med højere 
andel af socialpædagoger. Det svarer til en forskel på 31 pct. 

  
Det er vigtigt at være opmærksom på, at der ikke er undersøgt kausale sammen-
hænge i undersøgelsen. Der er alene tale om statistiske sammenhænge mellem an-
delen af socialpædagoger og udfaldene for borgerne. Denne type undersøgelser kan 
dermed ikke dokumentere, at borgernes bedre resultater opstår, fordi der er en hø-
jere andel socialpædagoger på tilbuddene. 
 
Dog tages der i analysen højde for en lang række baggrundsvariable om årstal for 
målingen, borgernes karakteristika, tilbuddene, målgruppen, ydelsen, geografiske 
forskelle mm. Selv når der korrigeres for disse faktorer, er ovenstående sammen-
hængene fortsat statistisk signifikante. Dermed dokumenterer undersøgelsen klart, 
at borgerne oplever bedre trivsel, højere beskæftigelse og færre indlæggelser på til-
bud med en højere andel socialpædagoger, og samtidig at det ikke skyldes ovenstå-
ende faktorer.  
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Uddannet personale på socialpædagogiske tilbud i Faaborg-Midtfyn 

Kommune 2023 

Metode  
Data kommer fra både egne træk og et særtræk fra Kommunernes og Regionernes Løndatakontor (KRL). Der er er tale 
om data fra november 2023, som, når det fremgår eksplicit, er sammenlignet med data fra november 2019.  
 
Tallene dækker udelukkende ansatte i kommuner og regioner (samt enkelte selvejende institutioner). Det dækker altså 
ikke det private område. For tallene indgår også udd. ledere, særlige stillinger og eventuelt fejlplacerede 
almenpædagoger.  
 
Tabel 1 – Andel socialpædagoger og ansatte uden ene relevant uddannelse på voksenområdet 

 November 2023 November 2019 

 Socialpædagoger 
 

Ikke relevant 
uddannet personale 

Socialpædagoger Ikke relevant 
uddannet personale 

Faaborg-Midtfyn 55% 
 

15% 56% 15% 

Kilde: KRL 2023 

Tabel 2 – Andel socialpædagoger og ansatte uden ene relevant uddannelse i kommuner på børn- og ungeområdet 

 November 2023 November 2019 

 Socialpædagoger 
 

Ikke relevant 
uddannet personale 

Socialpædagoger Ikke relevant 
uddannet personale 

Faaborg-Midtfyn 58% 
 

23% 70% 16% 

Kilde: KRL 2023 

209



19.08.2024 

Høringssvar til budget 2025 fra Hjerteforeningen Faaborg-Midtfyn 

 

Vedr. §18-tilskud til hjertemotion i Faaborg-Midtfyn Kommune 

 

Dette er en afklaring af, hvad hjertemotion er, og hvorfor vi ikke kan se hvordan vi 

kan tilbyde ovenstående, hvis vi ikke får §18 tilskud. 

 

Hjertemotion er Hjerteforeningens tilbud om motion for hjertepatienter og evt. 

deres pårørende efter afsluttet genoptrænings forløb på kommunens hold i Gislev og 

Faaborg, og det er vigtigt for hjertepatienter at kunne fortsætte træningen under 

gode forhold og hensyntagen til den enkelte deltager. 

 

Hjertemotion består af to dele, en times træning, under ledelse af en fysioterapeut, 

og efter træningen mødes holdet til en kop kaffe, hvilket skaber tryghed og mulighed 

for at snakke med andre hjertepatienter. 

 

Deltagerne betaler kr. 1100 pr år for 32 gange, og denne brugerbetaling indretter vi 

hvert halve år efter hvad vi får fra § 18. 

 

Vi har 5 hold i kommunen, 1 i Forum Faaborg, 2 i God Form, Ringe og 2 i 

Idrætscenter Midtfyn med i alt 78 deltagere. Alle hold er fuld optaget. 

Det er ældre brugere vi har, så vi kan ikke bare skrue deltager betalingen op. 

 

En stor del af vores udgifter til hjertemotion er lokaleleje, og den anden del er gage 

til fysioterapeuter. 

 

Vi vil være rigtig kede af ikke at kunne tilbyde hjertemotion i vores kommune, for 

hvor skal hjertepatienter ellers finde mulighed for den ugentlige special-træning? 

 

Med venlig hilsen  

Else Bak Jensen og John Høffner Kjærup 

Hjerteforeningen Faaborg-Midtfyn 

Tlf. 51156528 

CVR-nr. 37495328 
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21. august 2024 

Høringssvar vedr. budget 2025 Faaborg Midtfyn Kommune. 

 

2025_144 - Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR: 

Besparelser på dette område er yders uheldig. Det vil få en fremtidig dyr negativ konsekvens at reducere i 

forebyggende behandling, specielt vedr. små børns motoriske og mentale udvikling. Det kan også have en negativ 

konsekvens på arbejdsopgaverne for personalet i de institutioner der arbejder med børnene og dermed have en 

negativ virkning for resten af børnene i institutionen/dagplejen.  

 

2025_29 - Afskaffelse af tilskud til pasning af eget barn: 

Umiddelbart kan det virke som en af de lavthængende frugter at høste. I skal dog være opmærksom på om det 

eksisterende dagtilbud kan rumme de flere børn, der kan komme. Derfor kan det være givtigt at se på om allerede 

planlagte kapacitetstilpasninger på dagtilbud, særligt i dagpleje og vuggestuer er fornuftige at gennemføre. 

 

2025_86 - Besparelse på Socialområdet: 

Besparelser på kompetencerne i arbejdet med udsatte borgere, kan have en negativ konsekvens i borgerens 

generelle helbred og trivsel. Det kan betyde dyrere udgifter hvis symptomer/adfærd ikke kan forebygges, men skal 

helbredes i stedet for. Det kan også have en betydning for personalegennemstrømningen på arbejdspladserne og 

negativ konsekvens på arbejdsmiljøet og dermed budgettet på de enkelte arbejdspladser. 

 

2025_155 Etablering af vuggestue facilitet i Toftegårdens børnehave: 

Oprettelse af vuggestuepladser i området virker helt tåbeligt, når der er ledig kapacitet i dagplejen i området og at 

man er i gang med at planlægge en kapacitetstilpasning i dagplejen. Det er dyrt at afskedige dagplejer, der typisk har 

en lang anciennitet, og det har også en negativ konsekvens på arbejdsmiljøet. En vuggestueplads vil typisk være 

dyrere end en dagplejeplads, da man i dagplejen ikke har udgiften til bygningsdrift. Dagplejen har af flere omgange 

stået for tur når der skal kapacitetstilpasses. Det giver ikke god trivsel og tryghed i ansættelsen.  

 

2025_108 Administrative besparelser i økonomistaben. 

At spare på ledernes økonomiske understøttelse kan have en stor negativ konsekvens, da det kan blive sværere at 

styre økonomien og dermed er der større risiko for at den løber løbsk. I en tid hvor økonomien har trange vilkår, vil 

det ikke være fornuftigt at spare på budgetopfølgning og sparring til lederne/administrative økonomimedarbejdere. 

Det kan også have en negativ virkning på arbejdsmiljøet og dermed en større personalegennemstrømning, hvis det 

bliver vanskeligt at udføre sit arbejde godt nok. Det giver mistrivsel og kan koste på sygestatistikken.  

 

Käthe Lund – Pædagogisk sektorformand FOA Sydfyn. 
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Høringssvar ifm. budgetforslag 2025 

  

 

Efter gennemgang af budgetforslagene modtager i hermed et høringssvar, med beskrivelse 

af direkte og indirekte indvirkninger på dag og aktivitetstilbud, deres medarbejdere og 

tilbuddenes borgere, hvis forslaget vedtages. 

 

1) 2025_86 Besparelse på specialområdet.  

 

Det socialfaglige område.  

En nedjustering af grupperumsmidlerne på 33% for dagtilbuddene i §103 og 104, vil presse 

mulighederne for de aktiviteter, der udbydes i tilbuddene samt kvaliteten af de enkelte 

tilbud.  

Det er dog behovet for at kunne tilpasse og tilrettelægge tilbuddene til den stigende 

kompleksitet i borgernes støttebehov, der bekymrer mest. 

Vi ser en tendens til at flere borgere har brug for at blive skærmet i løbet af dagen, for at 

kunne indgå og trives i de rammer, der tilbydes på et værksted, både socialt og 

aktivitetsmæssigt.  

Derudover har flere borgere brug for individuelle redskaber for at kunne opleve at deltage 

ligeværdigt i aktiviteterne og heri udvikle sin selvstændighed.  Dette kræver, at tilbuddene 

løbende kan indkøbe forskellige hjælperedskaber eller inventar, der kan tilgodese 

borgernes behov.  

I de tilfælde hvor borgerne ikke får de rette hjælpemidler, vil det være personalet der bliver 

”hjælpemidlet”.  

 

Bo og aktiv. 

 Ift. budgetforslaget vedr. færre borgervendte indsatser på bo enhederne, hæfter vi os ved 

formuleringen; færre hjemmedage.  

Vi formoder, at besparelsen omhandler færre hjemmedage, med pædagogisk støtte, men 

da dette ikke fremgår i formuleringen, ønsker vi at sætte en opmærksomhed på, at færre 

hjemmedage, i fysisk forstand, ikke vil medføre en reel besparelse, da dette blot vil rykke 

udgiften til beskæftigelses- og aktivitetstilbuddene pga. ændret sats i borgerens visitering. 

 

2) 2025_85 Nedlæggelse af støttecentre. 

Flere af de borgere, der er tilknyttet beskæftigelses- og aktivitetstilbuddene, benytter også 

støttecentrene og hvor tilbuddene tilsammen udgør deres eneste sociale netværk. 
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 Side 2 

 

Der skal derfor sættes en opmærksomhed på, at en lukning af støttecentrene kan medføre 

et øget behov hos borgerne til at have enesamtaler med personalet på dagtilbuddene, 

hvilket kan påvirke den pædagogiske indsats og i særdeleshed påvirke borgernes generelle 

trivsel. Medarbejderne i disse grupper, må forvente et øget arbejdspres, i form af samtaler 

mm. med de borgere der mister deres tilbud i støttecentrene. Dette vil formentlig også 

påvirke de enkelte gruppers tilbud, da personalet i større grad kommer til at have enkelt 

samtaler med flere borgere end de har nu, og derved bliver en mindre del af den daglige 

drift i grupperne.  

 

 

 

Med venlig hilsen 

 

Tillidsrepræsentanterne for Socialpædagogerne i Det Socialfaglige område 

Malene Bæk Fyhn og Jacob Thor Bäckström 
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                                                                                                          20.-8.-2024. 
 
 
Høringssvar til besparelser på Socialområdet.   Forslag 2025-85 
 
Udsatterådet har med beklagelse erfaret at der er indgivet forslag om lukning af Den 
Blå Ambassade i Faaborg samt Midtpunktet i Ringe. Vi må gøre opmærksom på, at 
en sådan lukning vil kræve nye tilbud, jævnfør Serviceloven § 104. 
 
En besparelse af den karakter rammer derudover lige ind den gruppe af mennesker i 
FMK, der er allermest udsatte, og som derfor har brug for trygge rammer - rammer 
der kan give mulighed for at danne netværk og venskaber for livet. De rammer har 
Den Blå Ambassade og Midtpunktet 
 
Udsatterådet har det seneste år arbejdet på at få indsigt i og forståelse for det 
arbejde der pågår de nævnte steder og den oplevelse brugerne har af tilbuddene. 
 
Via personlige samtaler med de enkelte brugere har vi fået et indblik i, hvor vigtigt 
det er for dem som alle andre at have et sted at mødes.  
Mange af brugerne har et meget spinkelt eller slet intet netværk, og at komme på 
Midtpunktet eller Den Blå Ambassade er et centralt holdepunkt for dem. 
 
De pædagogiske tiltag kan vi kun anerkende. De ansatte er dedikerede og har et 
overordnet mål med deres pædagogiske arbejde. 
 Det giver tryghed og respekt, både for ledelsen, de ansatte og brugerne. 
 
Vi må på det kraftigste fraråde at de to steder bliver lukket. 
 
På vegne af udsatterådet        Helene Jakobsen og Ida Karottki. 
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Sundheds- og Ældreudvalget 
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Side 1 af 2 
 

Høringsbrev for budget 2025 Faaborg-Midtfyn Kommune 
Onsdag d. 21/8-2024 

 

Dette hørringsbrev er udarbejdet af 3 pårørende til beboere på plejehjemmet Nørrevænget 1, 5854 Gislev 

 

 

 

 

Hørringssvaret til Budget 2025 er fokusområdet de to forslag der er stillet omkring reduktion af 

rengøringsfrekvens i eget hjem og på plejehjem. 

 2025_34 - Rengøring i eget hjem og på plejehjem hver 3. uge 

 2025_35 - Rengøring i eget hjem og på plejehjem 23 gange årligt 

 

Der gøres indsigelser mod at indføre rengøring mindre end hver 2. uge på plejehjem.  

Når en borger visiteres til at bo på plejehjem, er det fordi vedkommende har brug for pleje og støtte døgnet 

rundt. Beboere på plejehjem er mennesker der grundet alderssvækkelse eller demenssygdom ikke længere 

selv kan overkomme hverdagen opgaver. Plejebolig (fmk.dk) 

Hverdagens opgaver, indbefatter både om hjælp til personlig pleje og hjælp til daglige gøremål, så som 

madlavning, tøjvask og rengøring for at kunne opretholde normal daglig livsførelse. 

 

Statens Serum Institut skriver i de Nationale Infektionshygiejniske Retningslinjer – Plejehjem, Hjemmepleje 

bo-og opholdssteder m.m. 

”For at kunne forebygge smitte er det vigtigt at have kendskab til smittemåderne, da dette giver indblik i, 

hvordan smitten kan overføres og dermed også, hvordan den kan afbrydes. Det er lettere at forholde sig til, 

hvad vi kan se med det blotte øje, derfor er personalets viden om de usynlige mikroorganismer samt 

udvikling af kompetencer vigtigt for at forebygge infektioner. Det danner baggrund for at kunne vurdere og 

agere korrekt i forskellige situationer. I eget hjem, på plejehjem eller lignende institutioner er der risiko for 

smitte, da mange mennesker er samlet på en begrænset plads. Ældre mennesker og personer med kroniske 

sygdomme kan have et svækket immunforsvar, og da der samtidig udføres mange procedurer i forbindelse 

med omsorg, pleje, undersøgelse og behandling, er der risiko for smitte fra den ene borger til den anden, fx 

via personale og udstyr.” For plejehjem, hjemmepleje, bo- og opholdssteder m.m., 1. udgave 2020 (ssi.dk) 

(side 11) 

 

Størsteparten af de ældre der i dag bor på plejehjem er mennesker med nedsat kognition eller har en 

demenssygdom. 

Denne gruppe beboere er særligt udsatte for at pådrage sig infektioner grundet mangelfuld hygiejne, da de 

ikke selv er i stand til at kunne opretholde egne personlig renlighed, så som at huske at få vaske hænder 

efter toiletbesøg. Eksogen smitte ”Hænderne kan bidrage til eksogen smitte, hvis der ikke udføres 

håndhygiejne med den rette metode og den rette middel på det rette tidspunkt”  
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Side 2 af 2 
 

Det betyder, at der spredes afføring-, urin-, blod-, samt dråbespredning i forbindelse med nys, hoste m.v. 

Dette betyder at overflader som døre, borde, lænestole, gelændre osv. bliver tilsmudset med vira og 

bakterier og vil både kunne give beboeren og andre beboere infektioner. 

 

Set ud fra et personaleperspektiv, så er det deres opgave at opretholde de hygiejniske principper. Men hvis 

dette ikke er muligt grundet manglende rengøring, opleves det af personalet som et fagligt nederlag, 

hvilket kan medføre stress hos personalet.    

 

Konsekvenser:  

Allerede nu hvor der bliver gjort rent hver 2. uge fremstår lejlighederne beskidte, hvor spildt saft ikke tørres 

op, afføring på toiletdøre og puder ikke aftørres/rengøres. Fællesarealerne fremstår ligeledes med fedtede 

gulve og stole, hvor der ligger diverse spildte madrester i kanter og hjørner.  

For ikke at øge forekomsten af bakterier og vira både i lejlighederne og i fællesarealerne, ses der et særligt 

behov for at opretholde den rengøring der er på nuværende tidspunkt hver 2. uge, da konsekvensen ved at 

reducere rengøringen til hver 3. eller 4. uge vil have store sundhedsmæssige konsekvenser for beboerne på 

plejehjemmene, med en øget forekomst af infektioner.  

  

Anbefaling: 

Det anbefales at der som minimum rengøres hver 2. uge hos beboer og i fællesarealer på plejehjemmene 

og at der sættes øget fokus på hverdagsrenlighed, hvor spild optøres og synligt snavs fjernes. 

Der henvises generelt til anbefalinger i Retningslinjen fra SSI For plejehjem, hjemmepleje, bo- og 

opholdssteder m.m., 1. udgave 2020 (ssi.dk) 

 

    Med venlig hilsen 
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Høringssvar til pkt. 2025-37 Reduktion i antallet af plejehjemspladser. 

 

Jeg undrer mig over, at der skal spares plejehjemspladser i Faaborg-Midtfyn kommune, da jeg læser i 

Befolkningsprognosen 2022 på Faaborg-Midtfyns hjemmeside, at der i årene fremover vil være øget antal af 

80 – 89 årige og 90+ årige, som typisk er de aldersklasser, som er kandidater til en plejehjemsplads. 

Specifikt vedr. 1. salen på Steensvang, vil jeg gerne kommentere, at der ingen skråvægge er på værelserne 

og i fælles/spisestuen – der er skråvægge på gangarealerne, som dog er så brede, at man kan gå 2 ved siden 

af hinanden. Der er loftlift på værelset, og der er handicapvenligt badeværelse. 

Jeg er enig i, at det ikke er en top-moderne afdeling, men der er en varm og hjemlig atmosfære, hvilket er 

væsentligt for beboerne – og det mærker man også som pårørende – det betyder meget, at man ved, at ens 

gamle har det godt og trives på plejehjemmet. 

Samtidig har jeg svært ved at se, at udregningen på besparelsen holder, da man også vil have en udgift til 
varme, selvom de 7 værelser på 1. salen står tomme, så her er der ikke kun huslejetab der skal modregnes. 
Udgiften til hjemmepleje i ventetiden til plejehjemsplads, tænker jeg er sat for lavt, da de borgere som 
venter vil have brug for mere hjælp end gennemsnitligt 10 timer/ugentligt – svarende til 1 ¾ time dagligt.             

Det er sårbare ældre dette omhandler, og nogle er nyligt flyttet fra deres eget hjem og til Steensvang, og har 
skulle falde til der – og så skal de flyttes igen – eller senest til 2026 – fra det værelse, som de nu ser som 
deres hjem, det kan man ikke være bekendt.  

Jeg håber mit høringssvar vil give anledning til genovervejelse. 

Jeg står gerne til rådighed med yderligere. 

 

 

Venlig hilsen 

 

Pårørende til beboer på 1. sal, Steensvang                 
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Danske Handicaporganisationer – Faaborg-Midtfyn    

v/formand Ulla Stick 

telefon: 22367187 e-mail: ullastick@outlook.com 

https://handicap.dk/lokalafdelinger/syddanmark/dh-faaborg-midtfyn   

 
 

Høringssvar til Budget 2025 

DH – Faaborg-Midtfyn har følgende bemærkninger til budgetforslag 2025: 

Indledningsvis vil vi på det kraftigste udtrykke vores bekymring over de foreslåede besparelser, 
herunder nedlæggelsen af VSU i Hillerslev og reduktionen af rengøringsfrekvensen i hjemmeplejen 
til hver tredje uge. Disse besparelsesforslag er både uacceptable og skadelige, da de medfører en 
væsentlig forringelse af serviceniveauet for nogle af de mest sårbare borgere—de ældre og 
handicappede—som har det største behov for støtte og omsorg. Vi finder det dybt problematisk, at 
disse forslag direkte strider imod intentionerne i "Holdningspapiret fra Kommunerne i Region 
Syddanmark 'Kvalitet i indsatsen på socialområdet'". 

Forslag til Effektiviseringer 

2025_166 - Tilpasning af budget til bostøtte (§ 85) 
De foreslåede ændringer i bostøtten under § 85 risikerer at resultere i et betydeligt merforbrug, som 
ikke er bæredygtigt i længden. Det er afgørende at anerkende, at flere af de efterfølgende forslag i 
materialet sandsynligvis vil øge behovet for støtte under § 85, hvilket ikke er reflekteret i de 
nuværende budgetforudsætninger. 

2025_13 - Samling af fysisk vedligeholdende træning på færre hold 
Manglen på offentlig transport mellem de pågældende plejehjem udgør en alvorlig barriere for 
borgernes mulighed for at deltage i fysisk træning. For mange vil den lange transporttid være så 
udmattende, at de ikke har overskud til selve træningen, hvilket vil gøre det vanskeligt at opretholde 
et tilstrækkeligt antal deltagere på holdene. Fraværet af regelmæssig træning vil uundgåeligt føre til 
øget behov for hjemmepleje samt øget ensomhed blandt borgerne, hvilket også vil have langsigtede 
omkostninger for kommunen. 

2025_15 - Omlægning af heldagshold til halvdagshold 
Hvis det er rigtigt, at det er borgernes ønske at reducere varigheden af deres daglige aktiviteter, kan 
dette være en hensigtsmæssig tilpasning for nogle borgere. Dog er det afgørende at sikre, at denne 
omlægning ikke fører til en forringelse af den overordnede kvalitet og tilfredshed blandt deltagerne. 

2025_11 - Større effekt ved døgnbehandling med kompressionsstrømper 
Vi understreger vigtigheden af, at enhver beslutning vedrørende døgnbehandling med 
kompressionsstrømper skal baseres på en lægefaglig vurdering. Hvis en borger ikke kan tåle at bære 
strømperne konstant, bør hjemmesygeplejen og lægerne være lydhøre over for dette og sikre en 
fleksibel og individualiseret tilgang. Det er også afgørende for borgernes forståelse, at der er 
konsistens i regler og praksis, både for nuværende og kommende borgere. 

2025_9 - Dosispakket medicin 
Vi finder det acceptabelt, at borgere, der opfylder de tre fastsatte betingelser, tilbydes dosispakket 
medicin. Dette kan bidrage til en mere sikker og effektiv medicinhåndtering. 

Forslag til Besparelser 
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2025_144 - Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR 
Det er vigtigt at overveje de langsigtede konsekvenser for børnene, hvis serviceniveauet på 
fysioterapi sænkes. Et reduceret serviceniveau vil sandsynligvis føre til et øget behov for større og 
mere omkostningstunge interventioner senere hen, hvilket kan medføre betydelige 
meromkostninger for kommunen. Det er også afgørende, at fagpersoner, i henhold til Barnets Lov, 
fortsat kan identificere og reagere på trivselsspørgsmål blandt børn. 

2025_126 - Praktisk hjælp til rengøring hver 3. uge 
Kommunens nuværende kvalitetsstandard for rengøring (jf. SEL § 83, stk. 1) tilbyder rengøring 
hver 14. dag for borgere i eget hjem og på plejehjem. At reducere denne frekvens til hver tredje uge 
vil have betydelige negative konsekvenser for borgernes livskvalitet og hygiejne. Robotstøvsugere 
med gulvvask kan muligvis indføres på nogle bosteder, men der er fortsat behov for manuel 
rengøring, især for borgere med særlige behov. Det er også vigtigt, at rengøringen udføres af kendt 
personale for at sikre en tryg og stabil pleje. 

2025_24 - Besparelse på Den Sociale Pulje 
Kommunalbestyrelsen har i henhold til servicelovens § 18 en forpligtelse til at samarbejde med 
frivillige sociale foreninger. Reduktioner i tilskud til disse foreninger vil hæmme deres evne til at 
udføre vigtige aktiviteter for deres medlemmer, hvilket kan føre til øget ensomhed og dårligere 
trivsel blandt borgerne. Det er paradoksalt at pålægge civilsamfundet flere opgaver, samtidig med at 
man fjerner ressourcerne, der skal understøtte deres indsats. 

2025_85 - Nedlæggelse af støttecentre 
Nedlæggelsen af støttecentre vil forværre ensomhed og trivsel blandt de berørte borgere, da deres 
muligheder for socialt samvær vil blive kraftigt reduceret. Dette vil også føre til øget behov for 
støtte under § 85, hvilket underminerer den påståede besparelse. 

2025_86 - Besparelse på Socialområdet (Bo & Aktiv) 
En nedgang i personalekvalifikationer som følge af besparelser vil sandsynligvis føre til en 
forringelse af kvaliteten i plejen, hvilket kan medføre utilsigtede hændelser og forværret trivsel 
blandt borgerne. 

2025_94 - Nedlæggelse af VSU 
Ifølge lov om specialundervisning for voksne (VSU) har kommunalbestyrelsen en forpligtelse til at 
sikre, at personer med fysiske eller psykiske handicap modtager den nødvendige undervisning og 
specialpædagogiske bistand. Nedlæggelsen af VSU i Hillerslev er en forkert prioritering, da det vil 
skade borgere med kognitive lidelser som ADHD, PTSD, stress og angst, der har brug for 
specialiseret støtte. Manglen på denne hjælp vil ikke kun påvirke borgerne negativt, men også øge 
den økonomiske byrde for kommunen på lang sigt, da flere borgere vil ende på overførselsindkomst 
i stedet for at blive hjulpet tilbage på arbejdsmarkedet. 

2025_12 - Ophør af individuel vedligeholdende træning 
Forslaget om at afvikle individuel vedligeholdende træning vil medføre en forringelse af borgernes 
fysiske helbred, hvilket igen vil øge deres behov for hjælp fra hjemmeplejen. I takt med at 
befolkningen ældes, vil behovet for individuel hjemmetræning også stige, da mange ældre ikke 
længere vil være i stand til at deltage i holdaktiviteter eller foreningsliv. 
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2025_34 - Rengøring i eget hjem og på plejehjem hver 3. uge 
Dette forslag er uacceptabelt. Selvom indførelsen af robotstøvsugere kan give besparelser, vil det at 
reducere rengøringsfrekvensen til hver tredje uge skabe uhygiejniske forhold, især for ældre 
borgere, hvilket kan føre til øget sygdom og social isolation. Det er urimeligt at forvente, at borgere 
skal leve under sådanne forhold, når de tilbringer størstedelen af deres tid i hjemmet. Hvis dette 
forslag implementeres, bør det samme serviceniveau også gælde for offentlige kontorer, hvor 
medarbejderne tilbringer langt mindre tid end borgerne gør i deres hjem. 

2025_35 - Rengøring i eget hjem og på plejehjem 23 gange årligt 
Dette forslag er marginalt mere acceptabelt end det foregående, men det afhjælper ikke de 
grundlæggende problemer ved at reducere rengøringsfrekvensen. 

2025_37 - Reduktion i antallet af plejehjemspladser 
Mens det er forståeligt, at der er behov for modernisering, vil en reduktion i antallet af 
plejehjemspladser øge presset på hjemmeplejen. På længere sigt vil der være behov for flere 
plejehjemspladser i takt med den aldrende befolkning. 

2025_39 - Reduktion i antallet af nattevagtstimer på tre plejehjem 
Dette er en bekymrende udvikling, da det kan betyde længere ventetid på hjælp for de mest udsatte 
beboere, som allerede har et stort plejebehov. 

2025_8 - Tilpasning i antallet af dage i rul-aflastning 
Med en aldrende befolkning vil behovet for ferie- og aflastningstilbud sandsynligvis stige, og det er 
derfor vigtigt at sikre, at disse tilbud er tilstrækkelige til at dække fremtidens behov, herunder også i 
weekenderne. 

2025_47 - Besparelse på serviceudgifter under Arbejdsmarked 
Det er vigtigt at sikre, at borgerne fortsat modtager de lovbestemte tilbud, de har ret til. 

2025_48 - Nedlæggelse af en stilling som virksomhedskonsulent i Jobcentret 
Vi er i tvivl om, hvorvidt dette punkt bør kommenteres yderligere. 

Forslag til ny drift 

2025_204 - Digital supplement til elever i moderate læsevanskeligheder 
Dette er et positivt tiltag, der viser en anerkendelse af behovet for at støtte elever med 
læsevanskeligheder gennem digitale løsninger. 

2025_42 - Nyt skoletilbud til elever med autisme 
Vi støtter, at der etableres et specialiseret tilbud til elever med autisme.  
Vi vil præcisere vigtigheden af at dette tilbud er af høj faglig kvalitet, og at personalet ikke alene 
skal have den rette uddannelse, men også have stor erfaring på området med børn med autisme - 
stilles der ikke disse krav, vil sådan et tilbud gøre mere skade end gavn. 
Sådan et tilbud skal have jævnlig supervision af fagprofessionelle for at fastholde et højt fagligt 
niveau og give personalet sparring. 
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2025_100 - Opnormering af familieplejekonsulenter 
Dette er et fremragende tiltag, da stabilitet og færre skift i plejefamilierne øger sandsynligheden for, 
at børnene udvikler sig positivt og bliver selvstændige og velfungerende samfundsborgere. 

2025_18 - Nytårskur for de frivillige sociale foreninger 
Selvom en nytårskur kan være en anerkendelse af det frivillige arbejde, vil vi foreslå, at midlerne i 
stedet bruges direkte til støtte af de frivillige foreninger 

2025_148 - Forundersøgelse om rammerne for fremtidens træningsbehov og 

o Der er en forståelse for, at arbejdsforholdene skal være gode, men der udtrykkes 
bekymring over mulige transportudfordringer afhængig af klinikkens/fysioterapiens 
placering. 

o Spørgsmålet rejses, hvorfor der er et krav om 15 personer pr. hold, når det allerede er 
udfordrende at fylde hold med 10 deltagere, især under besparelsesperioder, hvor 
hold blev nedlagt. 

o  
2. 2025_16 - Bevillingsudløb - flere hænder og højere kvalitet i ældreplejen: 

o Det anerkendes, at det er positivt, at tiltaget kan videreføres, men der stilles 
spørgsmål ved, hvorfor der er behov for besparelser på personalet andre steder i 
organisationen, hvis der samtidig er fokus på at forbedre ældreplejen. 

o  
3. 2025_36 - Bevillingsudløb - fast vagt på plejehjem: 

o Der udtrykkes bekymring over, at normeringen i hverdagen er så lav, at det er 
nødvendigt med faste vagter på plejehjemmene, hvilket indikerer en bekymring for 
beboernes sikkerhed og velvære under normale driftsforhold 

 

På vegne af DH – Faaborg -Midtfyn 

Karin Jensen 
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Hermed ældrerådets høringssvar. 
 
Venlig hilsen 
Henning Spangsberg 
 
Ældrerådets høringssvar til kommunens budgetforslag 2025: 
 
Ældrerådet har forståelse for kommunens økonomiske situation. 
Men da det på nuværende tidspunkt er usikkert hvor stort, underskuddet egentlig bliver, finder ældrerådet 
det vanskeligt at kommentere oplægget. 
 
Ældrerådet tager selvfølgelig afstand fra enhver besparelse på ældreområdet, da vi allerede på nuværende 
tidspunkt har et lavt serviceniveau. 
Dette gælder både fortsættelse af den nuværende drift, som ophører samt effektiviseringer og de anførte 
forslag til besparelser, der er i materialet. 
Ældrerådet kan selvfølgelig bakke op om forslag til ny drift, som det fremgår af forslaget. 
 
Ældrerådet har et ønske om at blive orienteret om udviklingen i budgetsituationen, således at det på et 
senere tidspunkt vil blive muligt at afgive et mere konkret høringssvar. 
 
Henning Spangsberg 
Ældrerådsformand 
 
15. august 2024 
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Teknik- og Miljøudvalget 
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Budget 2025 – nr. 164 Parkering ved Graabjergvej 6 i Ryslinge. 
 
Der er en eksisterende p-plads på Graabjergvej 6 i dag, men den har en ringe kapacitet i forhold til de 
forskellige interessenter der benytter p-pladsen. Pladsen ønskes udvidet med ca. 20 pladser. 
 
Interessenterne er Ryslinge Frimenighed, Ryslinge Valgmenighed, Midtfyns Amatørscene, Espe Husflid. 
 
I forslaget er den kommunale andel prissat til 50.000 kr. imens resten finansieres igennem fonde og 
lignende. 
 
Da kommunen kun bidrager med noget af beløbet til etableringen, vil den afledte drift være 
forholdsmæssig større i forhold til Faaborg-Midtfyn kommunes anlægsudgifter, jf. kommunens 
bemærkninger. 
 
Initiativet som interessenterne foreslår og nu af kommunen bragt i forslag, støttes naturligvis. 
 
Budgetmaterialet bærer desværre præg af flere større usikkerheder, men den lovede justering ultimo 
august eller primo september, medfører forhåbentligt bedring af budgettallene. 
 
I Ryslinge ser vi frem til bedre parkeringsforhold og bakker op om initiativet. 
 
Ryslinge den 17. august 2024 
 
På vegne af og som hidtil 
 
Erik Rahn Jensen 

 
5856 Ryslinge 
Tlf.    
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Høringssvar vedrørende budget 2025-2028 – Folkeoplysningsudvalget 

 

På vegne af Folkeoplysningsudvalget ekskl. kommunalpolitikere fremsættes hermed følgende kommentarer 

til det offentliggjorte budgetmateriale, med særligt fokus på de områder, som har betydning for vores 

område. 

Vi anerkender de økonomiske udfordringer, kommunen står overfor, men mener, at det er afgørende at 

opretholde investeringer i fritids- og folkeoplysningsområdet for at sikre fortsat udvikling, fællesskab og 

trivsel i vores lokalsamfund. 

Rammebesparelse på Folkeoplysningsområdet: 

Vi forudser, at den foreslåede rammebesparelse på 200.000 kr. på folkeoplysningsområdet vil få alvorlige 

konsekvenser for vores forenings- og aftenskolemiljø. Selvom vi sætter pris på, at FOU selv kan være med til 

at beslutte, hvor der skal skæres, er det vigtigt at understrege, at de økonomiske indskrænkninger allerede 

nu viser deres effekt. Vi ser en stigende tendens til, at frivillige mister modet og trækker sig fra deres 

engagement i foreningerne. Dette er dybt bekymrende, da det truer den grundlæggende struktur, som 

folkeoplysningsområdet hviler på. 

Vi anerkender, at Folkeoplysningsloven understøtter lokal medbestemmelse og demokratiske processer i 

foreningslivet. Vi mener, at den tilgang, hvor FOU selv er med til at beslutte besparelserne, vil sikre, at de 

gennemføres på en måde, der i videst muligt omfang beskytter de områder, hvor de vil have mindst negativ 

effekt. Det er dog afgørende, at denne proces kræver nøje overvejelse af konsekvenserne for de berørte 

områder, da såvel foreningslivet, aftenskolerne som kommunens haller allerede er under pres, og hver en 

krone tæller. 

Hvis ikke besparelserne håndteres med ekstrem forsigtighed og i tæt dialog med de relevante aktører, 

risikerer vi at underminere det fællesskab og den demokratiske proces, der er kerneværdierne i vores 

folkeoplysningsarbejde. Vi opfordrer derfor kraftigt til, at besparelserne implementeres med stor omtanke 

for at undgå yderligere skade på et i forvejen presset miljø. 

Et alternativ til nedskæringer kunne være at fokusere på at understøtte initiativer og samarbejder, der går 

på tværs af de nuværende rammer. For eksempel ved at fremme samarbejde mellem aftenskoler og 

foreninger. Dette vil kunne skabe synergi og styrke det samlede tilbud, samtidig med at ressourcerne 

udnyttes mere effektivt. 

 

Prioritering af §17, stk. 4-udvalgets forslag: 

Folkeoplysningsudvalget opfordrer til en konkret prioritering af §17, stk. 4-udvalgets forslagsrække 

vedrørende "Liv i lokalsamfundene og på øerne." Disse forslag er afgørende for at styrke 

sammenhængskraften i vores lokalsamfund og sikre, at alle dele af kommunen får mulighed for at udvikle 

sig positivt. Vi anbefaler, at projekterne vurderes nøje med henblik på at identificere de initiativer, der har 

størst potentiale for at skabe varig værdi for borgerne og lokalsamfundene. Det er vigtigt, at vi fokuserer på 

de projekter, som kan realiseres inden for de givne økonomiske rammer, og som samtidig bidrager mest til 

at fremme livskvaliteten og den lokale sammenhængskraft. 
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Trivsel for børn og unge samt fortsat arbejde med "Bevæg dig for livet": 

Vi ønsker at understrege vigtigheden af at sikre trivsel og sundhed for børn og unge gennem et stærkt og 

levende foreningsliv. I en tid hvor mange børn og unge oplever stigende pres og udfordringer, er det 

afgørende, at vi opretholder og styrker de fritids- og idrætstilbud, som kan fremme deres fysiske og mentale 

velvære. Initiativer som "Bevæg dig for livet" er centrale i denne indsats, og vi opfordrer til, at kommunen 

fortsætter sit stærke engagement i dette projekt. Det er vigtigt, at vi sikrer, at alle børn og unge har adgang 

til sunde fritidsaktiviteter, der kan bidrage til deres trivsel og udvikling, uanset deres baggrund og 

økonomiske situation. 

Puljer og besparelser: 

Vi har bemærket, at der er foreslået en reduktion på cirka 5 % på alle puljer, hvilket svarer til en samlet 

besparelse på 230.000 kr. Vi forstår nødvendigheden af effektiviseringer, men vi er bekymrede for, at en 

sådan reduktion kan påvirke de mindre foreninger og projekter, der er afhængige af disse midler for at 

kunne fungere. En fortsat støtte til disse foreninger er essentiel for at opretholde det aktive foreningsliv, 

som er kernen i vores samfund. 

Reduktion i grøn driftspulje til naturtiltag og friluftsliv: 

Vi ser med bekymring på den foreslåede reduktion i den grønne driftspulje til naturtiltag og friluftsliv. En 

sådan reduktion vil give ringere muligheder for at understøtte det aktive udeliv, som er en central del af 

kommunens fokus på outdooraktiviteter. Det vil også kunne begrænse udviklingen af faciliteter og 

tilgængeligheden til naturoplevelser, som er essentielle for at opretholde og fremme borgernes sundhed og 

trivsel gennem udendørs aktiviteter. 

Idrætscentrene i Ringe og Faaborg: 

Vi er bekymrede over den foreslåede reduktion på 200.000 kr. for idrætscentrene i Ringe og Faaborg. Disse 

centre udgør en vigtig del af de lokale sportsfaciliteter, som ikke kun tjener til fysisk aktivitet, men også til 

socialt samvær og fællesskab. Besparelser af denne størrelsesorden risikerer at gå ud over vedligeholdelsen 

og udviklingen af disse faciliteter, hvilket kan få negative konsekvenser for brugerne og det lokale 

foreningsliv. 

Halmodellen: 

Reduktionen af halmodellens pulje med 200.000 kr. samt de samlede besparelser på 160.000 kr. for 

landsbyhallerne kan have betydelige konsekvenser for de lokale faciliteter. Vi opfordrer til, at besparelserne 

fordeles på en måde, der sikrer, at de små haller fortsat kan opretholde et rimeligt aktivitetsniveau, og at 

der tages højde for de særlige behov i de mindre samfund, hvor hallerne ofte er det sociale 

omdrejningspunkt. 

Samlet vurdering af anlægsønsker: 

Vi ønsker at anerkende vigtigheden af de fire anlægsønsker, der er fremlagt. Det er afgørende, at der fortsat 

sættes støttemidler af til modernisering af alle kommunens kultur- og fritidsfaciliteter, som drives af 

foreninger og frivillige. Disse faciliteter har et stort renoveringsbehov, især hallerne, som bruges fra morgen 

til aften af skoler og foreningsliv. Derudover er det vigtigt, at det aktive liv på fodboldbanerne kan 
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opretholdes hele året rundt, også med lys i de mørke tider. Endelig er havnebadet, et af kommunens mest 

besøgte fritids- og friluftsanlæg, et centralt element, som skal forblive et rart, sikkert og funktionelt sted for 

borgere, turister og ikke mindst de maritime foreninger. Vi ser derfor positivt på, at disse projekter 

prioriteres, da de er essentielle for at sikre, at vores lokalsamfund fortsat kan tilbyde attraktive og 

velfungerende fritidsfaciliteter. 

Outdoor Sydfyn: 

Vi bemærker, at der er foreslået et støttebeløb på 150.000 kr. til Outdoor Sydfyn, hvilket er lavere end de 

ønskede 400.000 kr. Vi opfordrer til, at dette beløb revurderes, da Outdoor Sydfyn spiller en central rolle i at 

fremme sundhed og friluftsliv, hvilket har stor værdi for både lokale borgere og tiltrækning af turister. 

Trente Mølle: 

Udvalget ser med forundring på den foreslåede besparelse i tilskuddet til Naturskolen Trente Mølle, idet 

netop denne lokalitet er omdrejningspunkt for en del kommunale prestigeprojekter, som de seneste år har 

vakt stor opmærksomhed på nationalt plan. Både ”Kultur på recept” og ”Ud i naturen” har trukket positive 

overskrifter. Desuden synes det uigennemtænkt at ville reducere i tilskuddet samtidig med, at GEOparks 

arbejde netop er mundet ud i godkendelse af området på UNESCOs verdensarvsliste. 

Forsamlingshuse og træskibsforening: 

Vi ser positivt på, at der er afsat midler til renovering og energioptimering af forsamlingshusene samt til 

forlængelse af samarbejdsaftalen med Træskibsforeningen. Disse initiativer bidrager til at bevare vores 

kulturarv og styrke samarbejdet omkring outdoor-aktiviteter, hvilket er vigtigt for vores lokalsamfunds 

trivsel. 

Opmærksomhedspunkt: 

Besparelser og nedjusteringer i det økonomiske råderum på folkeoplysningsområdet stiller spørgsmål ved, 

om FMK kan fastholde de nuværende politikker og strategier, der vedrører området. Det er afgørende at 

sikre, at der er tilstrækkelige ressourcer til rådighed for at implementere og opretholde disse politikker og 

strategier, som er fundamentale for områdets fortsatte udvikling og succes. 

Afsluttende bemærkninger: 

Vi anerkender behovet for budgettilpasninger, men vi opfordrer til, at eventuelle besparelser på fritids- og 

folkeoplysningsområdet gennemføres med omtanke for at sikre, at det rige foreningsliv, som kendetegner 

vores kommune, kan fortsætte med at blomstre. Vi ser frem til en fortsat dialog og håber, at vores 

synspunkter vil blive taget i betragtning. 

Vi beder kommunalbestyrelsen om at tage ovenstående høringssvar ad notam i forbindelse med de 

kommende forhandlinger og den endelige vedtagelse af budget 2025-2028. 

På forhånd tak. 

På Folkeoplysningsudvalget ekskl. kommunalpolitikere vegne, 

Iben Bech 

Formand for FOU 
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Vedr. Budgetforslag: Byfornyelse, jord- og ejendomsdrift 2025_72  
  
Vi skriver til jer i håbet om en videreførelse af ekstraressource til opfølgning på landsbyanalyse og 
forbedret servicering af lokalsamfundene i forbindelse med realisering af diverse handlinger.  
  
Vi har i såvel ”initiativgruppe for områdefornyelse” her i Korinth som i ”Lokalrådet for Korinth” 
erfaret, at der er risiko for bortfald af den stilling, der har en afgørende funktion i realiseringen 
af Faaborg-Midtfyn Kommunes Udviklingsstrategi.  
  
Vi har naturligvis respekt for de budgetmæssige udfordringer kommunen står i. Men vil dog vi 
gerne have lov til at advare mod gennemførsel af den nævnte besparelse. 
  
Baggrund: I perioden fra 2021, hvor de første tanker og overvejelser i forhold til områdefornyelse i 
Korinth området resulterede i en ansøgning til kommunen – og til nu, august 2024, hvor vi er i 
gang med den konkrete gennemførsel af projektet, har vi i en helt ekstraordinær positiv, hjælpsom 
og professionel grad været mødt fra FMK, af hvad beskrives som ”ekstraressource til opfølgning”.  
  
Tilsvarende gælder funktionens aktive rolle i områdefornyelsen for 4 rute 8 vejkantsbyer som 
gennemføres i Korinth, Gislev, Bøjden og Horne.  
  
Den dedikerede ressource understøtter i afgørende positiv grad dialog og inddragelse af alle 
relevante aktører og i særdeleshed lokalområdets borgere, og sikrer at forespørgsler viderebringes 
rettidigt til vurdering/behandling hos de rette myndigheder.  
  
Det gælder ikke kun i Faaborg-Midtfyn Kommune, men også Naturstyrelsen og Vejdirektoratet 
m.fl.  
  
Velvidende at meget kan lade sig gøre og en del ikke inden for gældende lovgivning og økonomi, 
så sikrer den dedikerede ressource ligeledes, at lokalområdet får løbende tilbagemeldinger på 
fremdrift og handlingsmuligheder.   
  
Et særkende er det desuden, at vi har oplevet, at ideer opstået undervejs/forslag midt i en 
løbende proces/tvivlrådighed fra borgere, er blevet taget seriøst og korrekt behandlet og i enkelte 
tilfælde endog dygtigt suppleret de allerede planlagte processer.   
  
Den gruppe mennesker, der sidder i initiativgruppen og i vores Lokalråd, er kendetegnet ved at 
besidde en vifte af mangesidige erfaringer med processer, forløb, politisk styret virksomhed, 
inddragelse af frivillige etc. Vi håber derfor at det bemærkes i udvalget, at vi herfra har 
fuldstændig opbakning til denne skrivelse – og til håbet om at denne omtalte ”ekstraressource”, vil 
komme langt flere borgere, småbyer og lokalsamfund til gode i de kommende år, hvor 
inddragelse, bæredygtighed og udvikling af lokale ildsjæle bør være kendetegnende for et aktivt 
kommunalbestyrelsesudvalg. 
  
Giver vores henvendelse anledning til spørgsmål er udvalget velkommen at rette henvendelse til 
lokalrådets formand.  
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Knud Erik Rasmussen 
Formand for lokalrådet for Korinth om Ø.Hæsinge 
Tlf.  
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Høringssvar angående ... 
2025-46 Reduktion i tilskud til Trente Mølle 
  
Til Faaborg-Midtfyn Kommune i forbindelse med budgetlægningen for 2025 
  
På vegne af institutionen og bestyrelsen for Trente Mølle, hilser vi fortsat et godt 
samarbejde og indsats for og med kommunen velkommen. 
  
Senest lykkedes det os med fondsmidler og ved en stor fælles indsats at nå i land med 
sidste års opgradering af faciliteterne omkring Bittenhus med Øhavsakademiet. Endnu en 
gang trak vi de helt store overskrifter med et nyskabende og nytænkende projekt, ligesom 
vi f.eks. gjorde det med shelterne ved Millinge Klint, og hele måden bookingen er sat i 
system på med bookenshelter.dk, som vi sælger til store dele af friluftslivet i det ganske 
danske land. 
  
Vi har tillige gennem alle årene haft et fortrinligt samarbejde med Naturstyrelsen omkring 
selve Trente Mølle og Lærkedal m.fl., der også er ved at være på plads i forhold til 
forbedringer og løft af faciliteterne. Ligesom vi også har et godt samarbejde med 
Geoparken, Ungdomsskolen, Øhavsmuseet og alle andre aktører i området. 
  
Det har kostet ressourcer, mistede indtægter og et kraftigt træk på egenkapitalen gennem 
de seneste 2-3 regnskabsår, idet perioden har være svær for os. Friluftsrådet trak for år 
tilbage sin fortsatte mangeårige "faste" støtte til institutionen, og det blev så fulgt op af 
manglende udlejning og aktivitet p.g.a. Covid-19, som den dag i dag betyder, at vi fortsat 
har noget at indhente. 
  
Det undrer os derfor meget, at der i budget 2025 er foreslået en årlig driftsbesparelse på 
Trente Mølle, når vi i forvejen af mange (også udefra kommende) årsager er økonomisk 
trængt, og der med de senere års prioriteringer forventeligt udover de allerede 
tilbagevendende opgaver med lejrskole, naturskoleundervisning m.m. også er lagt op til en 
øget indsats omkring Øhavet og GEOparken. 
  
Hvis vi samtidig ser lidt på den ekstraordinære driftsudvidelse 2025-169 fremgår det, at det 
årlige driftstilskud til Tarup-Davinde forhøjes med tkr. 37 fra Faaborg-Midtfyn i forbindelse 
med et nyt mødested (oveni følger så Odense kommunes andel) - altså i lige præcis 
modsat retning - nemlig en bekræftelse af, at nye faciliteter giver øget drift. 
  
Trente Mølles bestyrelse og institutionen håber derfor meget på, at det bliver muligt at 
undgå denne driftsbesparelse i vores tilskud. Vi turde næsten håbe på et øget tilskud, hvis 
ikke den kommunale økonomi var så klemt, som tilfældet er. 
  
God arbejdslyst med budget 2025 for Faaborg-Midtfyn. 
  
På vegne af institutionen 
Trente Mølle, Trentevej 7, 5672 Broby 
  
Formand for bestyrelsen Bo Petersen 

 5672 Broby 
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Økonomiudvalget 
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Høringssvar fra forældrebestyrelsen i Børneområde Vest, dagtilbud 0-6 år Myretuen, Symfonien og 
Børnehuset Carl Nielsen  
 

Anlæg  

Forslag 2025_151 Udvidelse af kommunens specialiserede tilbud paragraf 83 og 4  

Vedrørende §83 og §4 anbefaler vi også Model 2 som en løsning på mellemlang sigt og Model 3 som en 

løsning på lang sigt. Der er et klart behov for permanente faciliteter til §83-pladser.  

Forslag 2025_152 Udvidelse af børnehavekapacitet i Nr. Lyndelse  

Vi sætter stor pris på, at der er afsat 5,4 millioner kroner til udvidelse af børnehavekapaciteten i Nr. Lyndelse 

i 2025. Dette er et tiltag, vi genkender behovet for, da vi gennem længere tid har oplevet en øget 

efterspørgsel på børnehavepladser i området. En udvidelse vil ikke blot imødekomme det nuværende pres, 

men også sikre, at vi kan tilbyde alle børn en plads i nærområdet, hvilket er afgørende for deres trivsel og 

udvikling. 

Samtidig ønsker vi at henlede opmærksomheden på det fortsat store behov for en vuggestue i Broby i den 

kommunale institution Børnehaven Myretuen. Vi har i vores arbejde med børnene og deres familier 

erfaret, at efterspørgslen efter vuggestuepladser i Broby er stor. En etablering af en vuggestue vil være til 

stor gavn for områdets børnefamilier, og vi håber derfor, at de respektive udvalg vil arbejde aktivt for 

denne sag i fremtiden samt inddrage den i kommende budgetforhandlinger. 

 

Besparelser 

Forslag 2025_144 Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR 

Vi ser den tidlige indsats for børn med motoriske (sansemotoriske) udfordringer som afgørende. Den er 

essentiel for børnenes trivsel i dagtilbud og for, at de er læringsparate, når de starter i skole. Derfor er vi 

bekymrede over, at en reduktion i denne indsats vil ramme de familier, der har brug for vejledning. En 

sådan besparelse kan få alvorlige konsekvenser, da både børn, unge og deres familier risikerer at stå uden 

den nødvendige støtte og hjælp, de har behov for. 

Forslag 2025_108 Administativ besparelse i Økonomistaben 

Som udefrakommende vækker det særlig undren, at der foreslås administrative besparelser i 

Økonomistaben, især ved at reducere den økonomiske støtte til lederne af de decentrale institutioner 

under Opvækst- og Læringsudvalget. Det store økonomiske underskud på området i 2023, som først blev 

synligt ved regnskabets afslutning, understreger netop behovet for en styrket økonomisk understøttelse og 

overblik. Selvom vi forstår, at dette kan synes som en fornuftig budgetbesparelse, virker løsningen 

kortsigtet og uden hensyntagen til de samlede økonomiske udfordringer på området. 

 

Med venlig hilsen 

Forældrebestyrelsen i Børneområde Vest 

Daginstitutionerne Myretuen (Nr. Broby), Børnehuset Carl Nielsen (Nr. Lyndelse) og Symfonien (Nr. Søby) 
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Navn på MED-
udvalg/Fælles- MED-
udvalg: 

Gårdbørnehaven Kaptajngården 

Angiv fagområde: Opvækst og Læring 
 

Navn på kontaktperson 
(næstformanden): 

Allan Borgstrøm 

E-mail på 
kontaktpersonen: 

allab@fmk.dk 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_188 Demografi på dagtilbudsområdet 
 

Anbefalinger til 
budgetforslag vedr. 
arbejds-, personale-, 
samarbejds- og 
arbejdsmiljøforhold for 
de ansatte: 

Vi ser det som en stor styrke for driftssikkerheden med demografiregulering. 
Vi ser derfor positivt på dette forslag. 
Det giver i et medarbejderperspektiv en større jobsikkerhed på den lange 
bane, selvfølgelig med forbehold for de ubekendte faktorer som børn der 
flytter osv. 

 
 

 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_112 Affaldsordning på selvejende institutioner – afledt drift 

Anbefalinger til 
budgetforslag vedr. 
arbejds-, personale-, 
samarbejds- og 
arbejdsmiljøforhold for 
de ansatte: 

En nødvendighed ift. de udgifter der er forbundet med flere fraktioner og 
afledte meropgaver med sortering.  
Der øjnes en forbedring af arbejdsmiljøet, da de udgifter der allerede er nu, 
ikke skal dækkes andre steder fra. 

 
 

 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_144 Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR 

Anbefalinger til 
budgetforslag vedr. 
arbejds-, personale-, 
samarbejds- og 
arbejdsmiljøforhold for 
de ansatte: 

Det er bekymrende at have lavere serviceniveau på fysioterapi når 
ventetiden til udredning er lang og personalet i denne periode ikke 
nødvendigvis fagligt er i stand til at løfte barnets udfordringer (det er derfor 
man indstiller til hjælp fra en anden faglighed). 
 
Der ses en faglig usikkerhed i hvordan vi på sigt skal samarbejde med 
eksterne aktører på området, da det bør kunne forventes at 
ressourcestærke forældre opsøger privat fysioterapi – hvordan sikres her et 
stærkt samarbejde? 
 
Et alternativ til forslaget kunne i vores optik være, at man den første 
periode, i stedet anvender midler der kan spares med forslaget, til 
opkvalificering af personalet i dagtilbud og skoler – fx til motorikvejledere – 
for på den måde fortsat at muliggøre tidlig opsporing og samtidig kvalificere 
de indstillinger der kommer til fysioterapeuten. 
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Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_172 Opsigelse af driftsaftale med den selvejende institution 
Ringgårdens Børnehus 

Anbefalinger til 
budgetforslag vedr. 
arbejds-, personale-, 
samarbejds- og 
arbejdsmiljøforhold for 
de ansatte: 

Der ses en stor styrke i Faaborg-Midtfyn Kommunes mangfoldighed i form af 
den brede vifte af tilbud til børn, hvoraf den selvejende institution er en af 
flere muligheder. Der samarbejdes på tværs i et selvejende netværk såvel 
som i- og med udvalg- og arbejdsgrupper i det kommunale regi. 
 
Det vækker stor bekymring i et medarbejderperspektiv at skulle miste en 
vigtig samarbejdspartner som i øvrigt har høj tilslutning af børn, høj 
forældretilfredshed, udøver en stor social opgave og i øvrigt ingen 
bemærkninger har til pædagogikken. 
 
Er forslaget i virkeligheden en rammebesparelse på bygningstilskuddet til 
kommunens private institutioner når der ikke er opstillet alternative forslag 
til udmøntning af besparelsen? 

 
 

 

Nr. og navn på 
budgetforslag der 
kommenteres på: 

2025_113 Administrative besparelser fra økonomiaftalen 2024 – 
udmøntning på fagudvalg 
2025_117 Hverdagsomstillinger 2025 
2025_210 Administrative besparelser fra økonomiaftalen 2025 

Anbefalinger til 
budgetforslag vedr. 
arbejds-, personale-, 
samarbejds- og 
arbejdsmiljøforhold for 
de ansatte: 

Medarbejdersiden undrer sig over at man til stadighed vælger en skjult 
besparelse i form af hverdagsomstillinger, når der i forslaget samtidig stilles 
så mange begrænsninger til hvorledes pengene må findes. Det er svært at se 
der er andet tilbage end medarbejdertimer for den enkelte decentrale 
enhed. Alternativt må man kalde det for rammebesparelser så der 
eksempelvis kan reduceres i åbningstider det giver gennemsigtighed for de 
afledte konsekvenser af forslaget.  
Ved man hvor mange procentpoint der igennem årene er reduceret med i 
effektiviseringer og hverdagsomstillinger? 
 
Medarbejdersiden er ligeledes bekymret for de administrative besparelsers 
udmøntning på fagudvalg fordi, hvem får regningen hvis der ikke findes 
administrative besparelser i forvaltningen?  
Indenfor dagtilbud findes ikke eksempelvis sekretærer og personalet har 
ikke forberedelsestimer. Den nødvendige dokumentation der laves til PPR er 
lovbestemt og kan ikke spares. 
Tilbage er medarbejdertimer med børne- og forældrekontakt og det er vel 
ikke intentionen med aftalen at det er her der reduceres? 
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Dette høringssvar kan ses som et forslag til alle høringssvar, i hvert fald mange af dem - da det 
betyder rigtig mange penge for kommunekassen.  
 
 
Hvad med at sætte planerne om en ny el-færge til øerne i bero? Jeg ved det ikke direkte vedrører 
Budget25. Og så alligevel, for der pågår jo et arbejde med at forberede ny færge; der må kunne 
spares en del penge på konsulent-timer og andet? 
 
I forhold til selve byggeriet vil staten kun betale små 25 millioner kroner af ny færge, resten skal 
kommunen på den ene eller anden måde finansiere. Det har tidligere været fremme at prisen på 
de oprindeligt budgetterede 100 millioner er steget væsentligt, nemlig 38%. Gad vide om det ikke 
allerede er blevet dyrere?  
”Faaborg III"s nuværende 4 ens maskiner er i konfigurationen lastbil-motorer, hvilket blev anprist 
af hensyn til reservedels-behov mv for de kun 12 år siden kommunen modtog færgen fra 
byggeværftet. Konvertér nuværende 2 fremdrivnings-maskiner om til generatorer – som de to 
andre nuværende maskiner, og sæt el-drevne skruer i skibet. Så kan færgen sejle på én maskine 
i stedet for som nu, tre: to maskiner til hver sin skrue, plus en generator. 
 
Dette vil koste en brøkdel af el-færge-projektet. Og dermed hindre besparelser på bl.a. det sociale 
område og - fx - havnen.  
Alternativt sæt batterier i det skib i allerede sejler med. At bygge nyt skib er meget, meget dyrt. 
For ikke at tale om de uforudsete udgifter som altid opstår.  
 
Lad så den nuværende færges ene aktive maskine sejle på bio-diesel (som færgens tanke er 
forberedt til) , ethanol (begge giver høj reduktion af drivhusgas-udledninger) eller andet og skriv 
"hybrid ferry" med grønt på siden af færgen, som man ser det andre steder. 
Den værdi (30,8 mill. kr.) man forventer at inkassere på et salg af den nuværende færge er helt 
urealistisk. Et skibs værdi falder ikke lineært. 
Lad vores fattige kommune spare en udgift på nok over 100 millioner kroner (leasing, lån eller ej), 
til to øer hvis befolkningstal svarer til et mindre villakvarter. 
I øvrigt er ideen om en standardfærge der kan afløse på andre ruter, i mine øjne ikke særlig 
attraktiv før der er en decideret afløserfærge til formålet - som det oprindelig var tænkt. Ingen øer 
kan jo undvære deres færge, og sam-sejling er ikke muligt ret mange steder.  
 
Skriver dette som privatperson og skatteborger i Faaborg. Bidrager alene med viden der har 
floreret i medierne. 
 
Med venlig hilsen 
Hans-Christian Kromann,  

, Faaborg 
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21. august 2024 

Høringssvar vedr. budget 2025 Faaborg Midtfyn Kommune. 

 

2025_144 - Fastlæggelse af lavere serviceniveau på fysioterapi i PPR: 

Besparelser på dette område er yders uheldig. Det vil få en fremtidig dyr negativ konsekvens at reducere i 

forebyggende behandling, specielt vedr. små børns motoriske og mentale udvikling. Det kan også have en negativ 

konsekvens på arbejdsopgaverne for personalet i de institutioner der arbejder med børnene og dermed have en 

negativ virkning for resten af børnene i institutionen/dagplejen.  

 

2025_29 - Afskaffelse af tilskud til pasning af eget barn: 

Umiddelbart kan det virke som en af de lavthængende frugter at høste. I skal dog være opmærksom på om det 

eksisterende dagtilbud kan rumme de flere børn, der kan komme. Derfor kan det være givtigt at se på om allerede 

planlagte kapacitetstilpasninger på dagtilbud, særligt i dagpleje og vuggestuer er fornuftige at gennemføre. 

 

2025_86 - Besparelse på Socialområdet: 

Besparelser på kompetencerne i arbejdet med udsatte borgere, kan have en negativ konsekvens i borgerens 

generelle helbred og trivsel. Det kan betyde dyrere udgifter hvis symptomer/adfærd ikke kan forebygges, men skal 

helbredes i stedet for. Det kan også have en betydning for personalegennemstrømningen på arbejdspladserne og 

negativ konsekvens på arbejdsmiljøet og dermed budgettet på de enkelte arbejdspladser. 

 

2025_155 Etablering af vuggestue facilitet i Toftegårdens børnehave: 

Oprettelse af vuggestuepladser i området virker helt tåbeligt, når der er ledig kapacitet i dagplejen i området og at 

man er i gang med at planlægge en kapacitetstilpasning i dagplejen. Det er dyrt at afskedige dagplejer, der typisk har 

en lang anciennitet, og det har også en negativ konsekvens på arbejdsmiljøet. En vuggestueplads vil typisk være 

dyrere end en dagplejeplads, da man i dagplejen ikke har udgiften til bygningsdrift. Dagplejen har af flere omgange 

stået for tur når der skal kapacitetstilpasses. Det giver ikke god trivsel og tryghed i ansættelsen.  

 

2025_108 Administrative besparelser i økonomistaben. 

At spare på ledernes økonomiske understøttelse kan have en stor negativ konsekvens, da det kan blive sværere at 

styre økonomien og dermed er der større risiko for at den løber løbsk. I en tid hvor økonomien har trange vilkår, vil 

det ikke være fornuftigt at spare på budgetopfølgning og sparring til lederne/administrative økonomimedarbejdere. 

Det kan også have en negativ virkning på arbejdsmiljøet og dermed en større personalegennemstrømning, hvis det 

bliver vanskeligt at udføre sit arbejde godt nok. Det giver mistrivsel og kan koste på sygestatistikken.  

 

Käthe Lund – Pædagogisk sektorformand FOA Sydfyn. 
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